
 تعادل|
 بان��ك مرك��زي پ��س از تصوي��ب 
بس��ته پيش��نهادي كنترل بازار ارز در 
هيات دول��ت،  در اطلاعيه يي مجموعه 
اقدامات مصوب براي س��اماندهي بازار 
ارز را اع��لام كرد.  به گزارش »تعادل«، 
به دنبال نوس��انات ش��ديد بازار ارز طي 
3 هفته گذش��ته و رسيدن دلار به مرز 
ش��وك 5000 توماني، دولت و مجلس 
تمهيدات��ي را ب��راي كنترل اي��ن بازار 
انديش��يدند. ديروز هيات دولت بس��ته 
پيشنهادي بانك مركزي را براي كنترل 
بازار ارز به تصويب رساند و نمايندگان 
مجلس ه��م خواهان اقدام��ات موثرتر 
اي��ن نهاد سياس��ت گذار پول��ي و ارزي 
شدند.  از سوي ديگر،  رييس كل بانك 
مركزي هم طي دو روز گذش��ته اسامي 
خريداران ارز را به سازمان امور مالياتي 
براي اقدام آتي ارس��ال كرد. در همين 
ح��ال روابط عمومي بان��ك مركزي در 
اطلاعيه يي بس��ته پيش��نهادي كنترل 

بازار ارز را به اين شرح اعلام كرد: 
يكي از دس��تاوردهاي مهم اقتصادي 
دول��ت يازدهم آرامش در اقتصاد و ثبات 
بازارهاي مختلف ازجمله ب��ازار ارز بوده 
اس��ت. چني��ن وضعيتي لازمه رش��د و 
توسعه اقتصادي است. در طول اين مدت 
شاخص هاي اقتصادي كشور رو به بهبود 
گذاش��ت و افق اميدواركننده يي ترسيم 
نم��ود. با وجود روند مذكور، در يكي، دو 
م��اه اخير بازار ارز دچ��ار اختلال گرديد 
و قيم��ت ارز رش��د غيرمنتظره يي را در 
پيش گرفت كه با متغيرها و شاخص هاي 
كلان و بنيادين اقتصادي كشور تناسب 
ندارد بلكه عمدت��ا متاثر از بداخلاقي ها، 
سياس��ي كاري ها و القائ��ات خارج��ي و 

عمليات س��وداگرانه داخلي است. تداوم 
اين روند نگراني هايي را براي هموطنان 
عزيز درخصوص حفظ ارزش دارايي هاي 
خود ايج��اد كرده اس��ت. بانك مركزي 
نگران��ي هم ميهن��ان را درك مي كند و 
البته آن را در جهت منافع ملي و رشد و 
توسعه اقتصادي كشور نمي داند و بر خود 
فرض مي داند ك��ه از تمام امكانات براي 
برون رفت از وضعيت موجود و برگرداندن 
آرام��ش ب��ه ب��ازار و حف��ظ و ت��داوم 
دستاوردهاي حاصله استفاده نمايد و در 
اين راستا براي ايجاد اطمينان در فعالان 
ب��ازار درخص��وص توانمن��دي مجموعه 
اقتصاد كشور نس��بت به ايجاد آرامش و 
تامين ارز خارج��ي موردنياز تدابيري را 
اتخاذ كرده اس��ت كه در ذيل كليات آن 
را اعلام مي دارد. انتش��ار گواهي سپرده 
ريالي: به ش��بكه بانكي كشور اجازه داده 
 مي ش��ود از تاري��خ 96/11/28 به مدت

 2 هفته مبادرت به انتشار گواهي سپرده 
ريالي با نرخ 20درصد و با سررسيد يك 
سال منتشر خواهند شد و نرخ بازخريد 

قبل از موعد آن 14درصد خواهد بود. 

انتش��ار گواهي سپرده ريالي مبتني 
ب��ر ارز: به ش��بكه بانكي كش��ور اجازه 
داده مي ش��ود گواهي سپرده ريالي ارز 
بني��ان با سررس��يدهاي 1 و 2 س��اله 
منتش��ر نمايد. نرخ ريال مورد محاسبه 
در زمان افتتاح گواهي سپرده متوسط 
يك ماه قبل س��امانه سنا خواهد بود و 
نرخ س��ود براي سررسيدهاي ياد شده 
به ترتي��ب 4 و 4.5درصد خواهد بود و 
در سررس��يد، ارز يا معادل ريالي آن به 
نرخ متوسط يك هفته قبل سامانه سنا 
ب��ه دارنده اوراق پرداخت خواهد ش��د. 
در ص��ورت بازخريد اي��ن اوراق قبل از 
سررسيد، سود سپرده كوتاه مدت ريالي 
)10درص��د( به دارن��ده اوراق پرداخت 

خواهد شد. 
آزادي:  به��ار  س��كه  پيش ف��روش 
بان��ك مركزي اق��دام ب��ه پيش فروش 
 6 ماه��ه س��كه به��ار آزادي ب��ا ن��رخ

پيش ف��روش  و  ري��ال  ميلي��ون   14  
يك س��اله س��كه بهار آزادي با نرخ 13 
ميلي��ون ريال از طريق ش��عب منتخب 

بانك ملي خواهد نمود.
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 انديشمندان 
 قرن بيست ويكم 

ماركس را  چگونه مي بينند

فروش بلوك 51 درصدي 
 سهام سرمايه گذاري 

صنعت و معدن

 نگاهي به نوشته هايي
 درباره »كارل ماركس« 

 فرآيند واگذاري سهام شركت هاي 
متعلق به بانك ها آغاز شد

دلار
4835 تومان

یورو
6165 تومان

تمام سکه
1577500 تومان

شاخص بورس
98347            

خبر

  واقعيت آشفته بازار ارز كدام است

  طي چند هفته اخير در حوالي خيابان فردوسي اتفاقاتي رقم خورد كه نه تنها ذهن 
تحليلگران و كارشناسان اقتصادي را به  شدت به خود جلب كرده است بلكه سياسيون را 
مجبور كرده تا به دنبال پيدا كردن عواملي جز عوامل اقتصادي باشند. وقتي نرخ دلار و به 
دنبال آن ساير ارزهاي عمده افزايش يافت، طبيعي بود كه كارشناسان اقتصادي به دنبال 
كشف و تحليل دلايل اقتصادي اين نوسان باشند. عواملي كه بارها كارشناسان در محافل 
مختلف به آن پرداخته اند. اگر دلايل اقتصادي كه صاحبنظران به آن تاكيد داش��ته اند را 
يك  بار ديگر مرور كنيم، بهتر مي توانيم زواياي پنهان بحران ارزي چند وقت اخير را مورد 
ارزيابي قرار دهيم همچنين مي توانيم نگاه واقع بينانه تري را در معرض قضاوت قرار دهيم. 
-كاهش دستوري نرخ سود بانكي كه منجر به روانه شدن سرمايه سرگردان به بازار ارز شد. 
- دستوري و چند نرخي بودن ارز، سياست نرخ ارز شناور مديريت شده كه منجر به آزمون 

و خطا و سرگرداني در يك دور باطل شد.
- حجم بالاي نقدينگي در دوره هاي قبل 

- ركود بي سابقه در بخش توليد و انتقال سرمايه هاي توليد به بخش سفته بازي 
- تحريم هاي اقتصادي ايران و كاهش درآمدهاي ارزي

  قيمت دلار در ابتداي س��ال جاري حوالي 3۷50تومان در نوس��ان بود، اگر افزايش 
تدريجي نرخ دلار و ساير ارز هاي معتبر را طي 8 ماه اول سال مورد ارزيابي قرار دهيم به 
نظر مي رس��د، دلايل اقتصادي برشمرده شده جهت افزايش قيمت را مي توان منطقي به 
حس��اب آورد. ولي آنچه گمانه هاي كارشناس��ي را زير سوال مي برد، جهش نرخ دلار طي 
چند روز گذش��ته اس��ت به طوري كه قيمت در روز 21بهمن به مرز 5000 تومان رسيد. 
بعضي از فعالان بازار ارز علت جهش چند روز گذش��ته را كاهش عرضه دلار توسط بانك 
مركزي مي دانند. همچنين برخي از منتقدان دولت معتقد هستند، افزايش قيمت ارز يكي 
از اقدامات دولت براي جبران كسري بودجه در سال جاري است. آنها بيان مي دارند:»نرخ 
محاسباتي ارز در بودجه سال 1396، 3هزار و 300تومان بود اما اكنون نرخ مبادله يي 3هزار 
و 800 تومان است  بنابراين حداقل 10هزار ميليارد تومان از مابه التفاوت نرخ ارز تا پايان 
سال عايد دولت مي شود كه به نوعي بخشي از كسري بودجه را جبران خواهد كرد.« دليل 
ديگري كه عده يي به آن اشاره مي كنند، اجراي قانون ماليات بر ارزش افزوده از ابتداي  سال 
2018 در دوبي و امارات متحده عربي است. با اجراي اين قانون تامين ارز براي صرافي هاي 
ايران هزينه بر شده است. عده يي ديگر معتقد هستند كه سياست سركوب ارزي دولت و 
تلاش براي پايين نگه داشتن نرخ ارز باعث شده قيمت آن مانند فنري كه رها شده باشد، 
اوج بگيرد. به نظر مي رس��د در نگاهي س��طحي همه موارد ياد شده مي تواند دلايل قابل 
قبولي براي افزايش نرخ ارز باشد. ولي اگر برشي عميق تر به تحولات بازار همچنين تامين 
منابع مالي بودجه كشور و ثبات نسبي نرخ ارز در 4سال گذشته بزنيم بايد به دنبال دليل 

ريشه يي تري باشيم كه مجال ديگري مي طلبد. 

نيـاز اقتـصاد ايـران
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 احسان سلطاني|
  از ميدان فردوسي كه به سمت چهارراه 
معروف اس��تانبول قدم مي زني، كم كم رنگ 
اس��كناس هاي دلار نو و كهنه به چش��مت 
مي خورد. ب��ورس فروش��گاه هاي مصنوعات 
چرم��ي و كيف و كف��ش برندهاي ايراني كه 
تمام مي ش��ود، نمايش��گاه بزرگ و بي رونق 
شركت سهامي فرش ايران خودنمايي مي كند 
و در طرف راس��ت خياب��ان ديوارهاي بلند و 
طولاني س��فارت انگليس آغاز مي شود. پس 
از عتيقه فروشي ها و صرافي هاي رسمي، انبوه 
س��وداگران، فروشندگان و خريداران دلار در 
تقاطع خيابان منوچهري با خيابان فردوسي 
جمع شده اند. در پياده روهاي تقاطع جاي راه 
رفتن نيست. درست در جايي كه منوچهري 
به فردوس��ي مي رسد محوطه مثلثي شكلي 
ق��رار دارد با باغچه هايي و ميدان كوچكي در 
ميان آن. در ميانه ميدان تنديسي دايره يي با 
طرح يك س��كه برنزي با نقش شاهي ايراني 
س��وار بر اس��ب و تير و كماني در دست در 
حال شكار شير نصب شده كه به نظر مي رسد 
مربوط به دوران پارتيان يا ماقبل از آن باشد. 
در محوطه ميدان س��قاخانه يي قرار دارد كه 
دير زماني است آب ندارد و به ياد سه شهيد 
دفاع مقدس )حبيب الله داودآبادي، حس��ين 
خوب��رو و محمدعل��ي اخباري كه يادش��ان 
گرامي باد( س��اخته ش��ده و گويا مسوولان 
ش��هرداري ديري اس��ت آن را به فراموش��ي 
سپرده اند. به سختي مي توان به داخل محل 
تجمع دلارفروش��ان راهي جس��ت. از پير و 
ج��وان و در ميان هياه��وي جمعيت، همه 
گويش ها و لهجه هاي ايراني به گوش آش��نا 
مي آيند. كف زمين پر است از آشغال و پوست 
تخمه و ته س��يگار و لي��وان يك بار مصرف. 
در ش��لوغي ميدان، دستفروش��ي چاي داغ 
مي فروشد و ديگري جوراب هاي ارزان قيمت. 
قهوه خانه هاي نزديك به تقاطع كه چند 
ماه پيش مش��تري چنداني نداشتند، اكنون 
ديگر جاي نشس��تن ندارند. دو پس��ر جوان 
يك��ي آكاردئون مي زند و ديگ��ري آوازي به 
آذري مي خواند. شاگرد قهوه چي براي طلب 
انعام منقل اسپند را دور مي گرداند. لابه لاي 
دود قليان ه��ا همه گفت وگوها بر س��ر دلار 
دور مي زند. خيلي ها دو دس��تگاه موبايل در 
دس��ت دارند و كاغذي كه روي آن اسم ها و 
مبالغي نوشته ش��ده است. هر از چند گاهي 
يكي وارد مي ش��ود و به س��ختي براي خود 
جايي باز مي كند. نخستين چيزي كه بر زبان 
مي آورد يك عدد دو رقمي است، مثلا 65 كه 
به مفهوم آخرين مبلغ معامله شده به ميزان 

4865 تومان به ازاي يك دلار است. 
برخلاف آن چه مشهور است، در چهارراه 
اس��تانبول اثري از دلارفروش��ان به چش��م 
نمي خورد. در يك طرف چهارراه مجتمع هاي 

تجاري قديمي مانند فردوسي قرار گرفته اند 
كه مرك��ز فروش پوش��اك مردان��ه كاژوال 
كشور هستند و در دو سوي ديگر ديوارهاي 
سفارتخانه هاي انگلس��تان و تركيه. در جوار 
صرافي هايي كه در طول خيابان فردوسي از 
چهارراه اس��تانبول به سمت ميدان فردوسي 
پراكنده ش��ده اند و دلارفروشان دوره گردي 
كه با بساط يا بدون بساط خريدار و فروشنده 
ارزهاي خارجي هستند، تقاطع منوچهري با 
فردوس��ي به يكي از محل هاي تجمع اصلي 
سوداگران غيررس��مي ارز تبديل شده است. 
صرافي ها با تابلوهاي��ي كه بهاي روز خريد و 
فروش انواع ارزهاي معتبر و متداول خارجي 
را نش��ان مي ده��د، در كنار ارز ب��ه خريد و 
فروش س��كه نيز اش��تغال دارند. در خيابان 
منوچهري اثري از دلارفروش��ان نيست و پر 
اس��ت از مغازه هاي لوازم آرايشي و بهداشتي 

و چمدان و كيف. 
چند س��ال پي��ش كه دول��ت وقت گناه 
افزايش نرخ ارز را به گردن دلارفروش��ان اين 
منطق��ه انداخت، آنها ب��ه فرعي هاي خيابان 
منوچهري از قبي��ل كوچه قديمي و معروف 
ارباب جمش��يد مهاجرت كردند. متقاضيان 
و ش��ركت هاي ب��زرگ از طريق صرافي هايي 
كه در س��طح ش��هر پراكنده شده اند و حتي 
در كش��ورهاي ديگ��ر فعالي��ت دارن��د، نياز 
خود ب��ه ارز غيررس��مي را تامين مي كنند. 
تقاطع منوچهري با فردوس��ي محل مراجعه 
مصرف كنندگان خرد و مس��افرين سفرهاي 
خارجي اس��ت و مردمي كه دلار را به عنوان 
پس ان��داز و پش��توانه مالي قاب��ل اتكاتري 
نگهداري كرده و بسته به وضعيت بازار و نياز 
مالي اقدام به خريد يا فروش آن مي كنند. در 
مجموع با توجه به م��راودات و مبادلاتي كه 
دلالان با بعضي از صرافي ها و عرضه كنندگان 
بزرگ ارز دارند، حج��م مبادلاتي كه در اين 
ميدان كه قطر آن اندكي بيش از ده متر است 

قابل ملاحظه به نظر مي رسد. 
در لاي��ه پنهان و ش��ايد مهم ت��ر از آن 
چ��ه در زمينه خريد و ف��روش ارز در اين 
مي��دان جريان دارد، معاملات صوري يا به 
عبارت بهتر قماري اس��ت كه بر س��ر دلار 
رخ مي ده��د. در اين معاملات واحد اصلي 
خريد و فروش خط اس��ت. يك خط يعني 
يك ميليون دلار و واحد خردتر يكصد هزار 
دلار است. معاملات بر سر خريد يا فروش 
دلار در روز بعد ش��كل مي گي��رد. يكي با 
ديگري كه طرف حس��اب اس��ت، تماس 
گرفته و درخواست خريد مقدار معلومي از 
دلار را مي كند و بر سر قيمت توافق نهايي 
مي شود. مدت اين معاملات يك روز بوده 
و زمان معمول تسويه بين ساعت يازده تا 
س��ه بعد از ظهر روز بعد اس��ت. در اينجا 
معمولاً قرار نيس��ت كه روز بعد معامله يي 

واقعي صورت گيرد، نه دلاري در كار است 
و ن��ه ريالي براي پرداخت بهاي آن. بعضي 
اوقات واسطه ها كارگزار اين معاملات براي 
ديگران هس��تند. در روز بعد اگر نرخ دلار 
)نسبت به مبلغ مورد توافق( بالا برود، آنكه 
خريد كرده بس��ته به حجم خريد، س��ود 
كلاني را برده و آنكه دلار را ارزانتر فروخته 
متضرر مي شود. در توضيح بيشتر، يكي از 
دلالان مي گويد يكي با من تماس مي گيرد 
و براي فردا درخواست خريد مثلاً دو خط 
دلار مي كند و پس از چانه زني بر سر مبلغ 
)مثلا 4850 تومان( توافق مي شود. لذا من 
بايد روز بعد 2ميليون دلار به مبلغ هر دلار 
4850 تومان به او بفروشم. اگر در روز بعد 
نرخ دلار افزاي��ش يابد من متضرر خواهم 
ش��د زيرا بايد دلار را به مبلغ گران تر از آن 
چه فروخته ام خري��داري كرده و به مبلغ 
توافق ش��ده بفروشم. چون نفس معاملات 
صوري است، مابه التفاوت معامله پرداخت 
مي ش��ود. به عنوان مثال اگ��ر دلار 4900 
تومان باشد، به ازاي دو ميليون دلار )ضرب 
در 50 تومان( يكصد ميليون تومان بدهكار 
مي ش��وم. در صورتي كه نرخ دلار كاهش 
يابد، طرف مقابل م��ن زيان خواهد ديد و 
موظف به پرداخت خواهد بود.  او مي افزايد 
در اينجا هيچگونه سند، رسيد يا قراردادي 
وج��ود ندارد و تنها عام��ل عرفي تعهدآور 
قول و گفته اش��خاص اس��ت. افراد زيادي 
را مي شناسد كه تا ميلياردها ريال در اين 
معاملات صوري از دس��ت داده يا به دست 
آورده اند. در همين حين به يكي كه كمي 
آن سوتر نشسته اشاره مي كند و مي گويد 
همين چند وقت پيش ۷00ميليون تومان 
زي��ان داد كه هنوز 40ميلي��ون تومان آن 
را بده��كار اس��ت. در هنگام خس��ارت و 
زيان معمولاً ط��رف مقابل خود را متعهد 
به پرداخت مبالغي ك��ه گاه تا بيش از ده 
ميليارد ريال مي رس��د مي داند و گاه پيش 
مي آيد كه طرف متواري ش��ده و از زيربار 
تعهد خود ش��انه خالي كرده و در صورت 
ذي نفع بودن واس��طه، او باي��د تاوان آن را 
بدهد. اين نوع معاملات صوري بين دلالان 
اين منطقه انجام ش��ده و اگ��ر تازه واردي 
بخواه��د وارد مي��دان ش��ود، در ابتدا بايد 
نقدي معامله ك��رده و به تدريج با ديگران 
به ص��ورت اعتباري كار كند. تعداد دلالان 
و واس��طه گران فعال چند صد نفر بيشتر 
نيس��ت. دلال ديگري با لحني تاس��ف بار 
مي گويد اين بازار برنده يي ندارد و كسي را 
نمي شناسد كه از اين راه به جايي رسيده 
باش��د. كم كم هوا رو به تاريكي مي رود و 
ژوليده پوش كارتن خواب��ي را مي بيني كه 
چش��مانش به دس��تان رهگذران اس��ت. 
مي گوين��د چن��د س��ال پي��ش او يكي از 
دلارفروش ه��اي مه��م اين منطق��ه بود و 
هست و نيست خود را بر سر سوداي دلار 

از دست داد. 

گزارش

روايتي از بازار غيررسمي ارز
 داريوش صارمي   

تحليلگر اقتصادي

 اعلام مصوبات 
بانك مركزي براي 

كنترل بازار ارز
  انتشار گواهي سپرده ريالي با نرخ 20 درصد 

  انتشار گواهي سپرده ريالي مبتني بر ارز با نرخ 4,5 درصد

  پيش فروش يك ساله سكه بهار آزادي با قيمت 13 ميليون ريال

 همين صفحه صفحه4 

روز گذشته از سوي نيروي انتظامي صورت گرفت

بگير و ببند در بازار ارز

  ط��ي چند هفته اخير در حوالي خيابان فردوس��ي 
اتفاقات��ي رق��م خورد كه ن��ه تنها ذه��ن تحليلگران و 
كارشناس��ان اقتصادي را به  ش��دت به خود جلب كرده 
اس��ت بلكه سياس��يون را مجبور كرده تا به دنبال پيدا 
كردن عواملي جز عوامل اقتصادي باشند. وقتي نرخ دلار 
و به دنبال آن ساير ارزهاي عمده افزايش يافت، طبيعي 
بود كه كارشناس��ان اقتصادي به دنبال كشف و تحليل 
دلاي��ل اقتصادي اين نوس��ان باش��ند. عواملي كه بارها 
كارشناس��ان در محافل مختلف به آن پرداخته اند. اگر 
دلايل اقتصادي كه صاحبنظران به آن تاكيد داش��ته اند 
را يك  بار ديگر مرور كنيم، بهتر مي توانيم زواياي پنهان 
بحران ارزي چند وقت اخير را مورد ارزيابي قرار دهيم ...

براس��اس جديدترين آمار ارائه ش��ده از س��وي 
س��كاندار وزارت صنعت، معدن و تجارت در فضاي 
پس��ابرجام حدود 9.۷ميليارد دلار سرمايه خارجي 
به بخ��ش صنعت تزريق ش��ده اس��ت. اما س��وال 
اينجاس��ت كه چرا بخ��ش خصوصي نتوانس��ته از 
ورود س��رمايه هاي خارجي به كشور بهره مند شود؟ 
در پاسخ اين پرس��ش،  دفتر جذب سرمايه گذاری 
خارج��ی ات��اق اي��ران در نشس��ت اخير خ��ود با 
حضور نماين��دگان بانك های عامل ط��رف قرارداد 
فاينانس ه��ای خارجی و جمعی از فعالان اقتصادی 
به بررسی دلايل سهم پايين بخش خصوصی واقعی 
از فاينانس ه��ای خارج��ی پرداخته اس��ت.  اگرچه 
بهبود رتبه ريسك ايران از 6 به 5 را مي توان نشانه 

بهبود وضعيت اقتصادي كشور عنوان كرد...

 واقعيت آشفته بازار
 ارز كدام است

 گره جذب پول 
در بخش خصوصي

سخن نخست

گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 14  

 داريوش صارمي   

ايران|
به دستور رييس جمهوري كميته چهارنفره يي 
از اعضاي دولت مامور رسيدگي و پيگيري حوادث 
ناخوشايند در برخي بازداشتگاه ها شد. به گزارش 
پايگاه اطلاع رساني دولت وزراي كشور، اطلاعات، 
دادگس��تري و مع��اون حقوق��ي رييس جمهوري 
ماموري��ت يافتن��د تا جزئي��ات امر را رس��يدگي 
و پيگي��ري دقيق نم��وده و گزارش بررس��ي هاي 
خ��ود، از جمل��ه قصور ي��ا تقصير احتمال��ي را به 

رييس جمهوري ارائه كنند.
ردپاي نوسان بازار ارز كه اين روزها به مهم ترين 
موضوع كش��ور بدل ش��ده، روز گذشته به جلسه 
هيات وزيران نيز راه پيدا كرد؛ جايي كه مهم ترين 

دس��تور كار پيش روي اعضاي كابينه بررسي فعل 
و انفعالاتي ش��د كه موض��وع افزايش نرخ دلار در 
فضاي اقتصادي و سياسي جامعه برجاي گذاشته 
اس��ت. در خب��ري كه پايگاه اطلاع رس��اني دولت 
درباره جلس��ه روز گذش��ته هيات وزيران منتشر 
كرد، به طور خلاصه اعلام ش��د: »هيات وزيران به 
رياست رييس جمهوري درباره اقدامات پيشنهادي 
بانك مركزي براي كنترل بازار تصميمات لازم را 

اتخاذ كرد.«
در ادامه اين خبر تاكيد ش��ده ب��ود: »دولت به 
بررسي مجموعه اقدامات پيشنهادي بانك مركزي 
جهت كنترل بازار ارز پرداخت و تصميمات لازم در 
اين زمينه اتخاذ شد.« در پايان اما توضيحات كاملي 

درباره اين تصميم س��ازي هاي اعلام نشد و اعضاي 
كابينه تنها به اين نكته اكتفا كردند كه جزئيات اين 
تصميمات سرنوشت ساز كه تاثير فراواني در فرآيند 
كلي نرخ ارز برجاي خواهد گذاش��ت توسط بانك 

مركزي اعلام مي شود. 
در كنار موضوع ارز؛ راه اندازي فروشگاه هاي بهاره 
براي تامين نيازهاي مردم و تامين بازار ميوه ش��ب 
عي��د موضوعات��ي بودند كه توس��ط وزير صنعت و 
كشاورزي در گفت وگو با خبرنگاران در حياط دولت 
عنوان ش��د؛ ضمن اينكه وزير آموزش و پرورش هم 
خبر داد كه فرآيند تكليفي دانش آموزان در ايام عيد 
برخلاف س��ال هاي قبل، براساس يك روند منطقي 
برنامه ريزي ش��ده تا دانش آموزان به جاي پيك هاي 

نوروزي از الگوهاي ديگري استفاده كنند. 
در همي��ن حال وزير صنعت،  معدن و تجارت 
از راه ان��دازي فروش��گاه هاي بهاره با مش��اركت 
سازمان هاي وابسته به جهاد سازندگي و اصناف 
خبر داد.  محمد شريعتمداري در حاشيه جلسه 
هي��ات دولت در جمع خبرن��گاران اظهار كرد: 
ديشب جلس��ه تنظيم بازار با حضور ارگان هاي 
مختلفي كه مس��ووليت نظارت بر توزيع كالا و 
خدمات در تعطيلات نوروز را برعهده داش��تند، 
برگزار ش��د و وزارت جهاد كشاورزي و صنعت 
گزارش ه��اي خود را درباره اق��لام مورد نياز از 

جمله مركبات را مطرح كردند. 
ادامه در صفحه 2

بانك مركزي بسته كنترل بازار ارز را اعلام كرد

3 راهكار مهار بازار ارز 

با دستور رييس جمهور

كميته اي چهار نفره، مامور رسيدگي حوادث در برخي بازداشتگاه ها شد

ري
ختا

ا م
يم

س: ن
عك



 بيانيه رس�مي دهل�ي نو درباره س�فر رييس  
جمهوري ايران به هند؛ايرنا|  وزارت خارجه هند با 
صدور بيانيه يي رسمي درباره سفر قريب الوقوع حسن 
روحان��ي، رييس جمه��وري ايران از هند به تش��ريح 
برنامه هاي اين سفر پرداخت. در اين بيانيه اعلام شده 
كه سفر رييس جمهوري ايران به هند به مدت 3 روز 
انجام خواهد ش��د. وزارت خارج��ه هند در اين بيانيه 
اف��زود: رييس جمهوري ايران يك ديدار رس��مي را از 
هند از 15 الي 17فوريه سال 2018)26تا 28بهمن( 
بنا به دعوت نخس��ت وزير نارندرا مودي انجام خواهد 
داد. در اي��ن بيانيه گفته ش��ده ك��ه از رييس جمهور 
روحاني در 17فوريه به طور رس��مي استقبال خواهد 
ش��د. پس از آن حس��ن روحاني به ط��ور جداگانه با 
رييس جمهور و نخس��ت وزير هند دي��دار و گفت وگو 

خواهد كرد. 
 برگزاري دادگاه »حميد بقايي«؛ايسنا| حميد 
بقاي��ي به همراه مهران عبدالله پور، وكيل  مدافعش در 
چهارمين جلس��ه رس��يدگي به پرونده اش در دادگاه 
تجديدنظ��ر حضور يافت.او پيش از ورود به دادگاه در 
پاسخ به اين س��وال كه ظاهرا قرار است احمدي نژاد 
در جلس��ه دادگاه حضور يابد؟ گفت: ايشان به عنوان 
ي��ك ش��هروند ع��ادي مي توانن��د در دادگاه حضور 
داش��ته باشند و قرار است در اين جلسه حضور يابند. 
براساس اين گزارش، محمود احمدي نژاد و اسفنديار 
رحيم مشايي نيز در مقابل محل برگزاري دادگاه بقايي 
حضور يافتن��د و احمدي نژاد باز هم از قوه قضاييه به 

انتقاد پرداخت. 
 هنوز به پرونده اسيدپاشي هاي اصفهان ورود 
نكرده ام؛ايلن�ا| اس��تاندار اصفهان درب��اره پيگيري 
پرونده هاي اسيدپاش��ي اصفهان گفت: تاكنون به اين 
مس��اله ورود نكرده ام. محسن مهرعليزاده در پاسخ به 
س��والي مبني بر اينكه آيا بعد از اس��تاندار ش��دن به 
پرونده اسيدپاش��ي ها در اس��تان اصفهان ورود كرده 
اس��ت يا خير، گفت: تا اين لحظه به اين مساله ورود 
نكرده ام. استاندار اصفهان كرد: ما مسائل بسيار داريم، 
آب، اشتغال، محيط زيست و ساير مسائل و معظلات 
از موضوعاتي اس��ت كه بايد بيش��تر مورد توجه قرار 

گيرد. 
 امي�ر كويت از نقش اي�ران در ثبات اقتصادي 
عراق قدرداني كرد؛ايرنا| امير كويت نقش ايران در 
مبارزه با داعش و كمك به ثبات و توس��عه اقتصادي 
ع��راق را حائ��ز اهمي��ت دانس��ت و از آن قدردان��ي 
كرد. »ش��يخ صب��اح احمد جابرالصب��اح« در ديدار با 
محمدجواد ظريف، وزير ام��ور خارجه ابراز اميدواري 
كرد كه همه مش��كلات و اختلافات ميان كش��ورهاي 
منطق��ه با گفت وگو و تدبي��ر دولت هاي منطقه حل و 
فصل شود. »محمدجواد ظريف« نيز كه براي شركت 
در كنفرانس بين المللي بازسازي عراق به كويت سفر 
كرده است در ديدار شيخ صباح احمد جابرالصباح امير 
كويت، تلاش هاي وي براي ميانجي گري در بحران هاي 
كنوني منطقه را قابل تقدير و توصيف دانس��ت و ابراز 
اميدواري كرد كه اين تلاش ها به نتيجه مطلوب برسد. 
 تكرار ادعاهاي بي پايه و اس�اس وزير خارجه 
س�عودي؛مهر| عادل الجبير، وزير خارجه عربستان 
كه بارها ادعاي بي پايه و اس��اس خ��ود عليه ايران را 
تكرار كرده اين  بار در گفت وگو با اس��كاي نيوز، ايران 
را به داش��تن نقش��ي مخرب و ويرانگر در عراق متهم 
كرده اس��ت. »عادل الجبير« ضم��ن اينكه ايران را به 
دخالت در امور داخلي عراق متهم كرده، مدعي ش��د 
كه اين اقدامات ب��راي ثبات و امنيت عراق خطرناك 
است. الجبير درحالي اين اتهامات بي اساس را مطرح 
كرده كه دولت عراق بارها از كمك هاي ايران به عراق 
در جريان مبارزه با تروريسم داعش تقدير كرده است. 
 تويي�ت طنزآمي�ز صادق�ي دس�تمايه حمله 
ب�ه اي�ن نماينده؛ايلن�ا| محمود صادق��ي نماينده 
اصلاح طل��ب مجلس درباره حاش��يه هاي پيش آمده 
درخصوص يك توييتش گفت: آقاي قاليباف به عنوان 
يكي از كانديداه��اي انتخاباتي در جري��ان انتخابات 
اخي��ر رياس��ت جمهوري با ط��رح برخي ش��عارها و 
وعده ه��اي غيرقابل اجرا، مس��ائلي را با كليدواژه »ما 
مي تواني��م« مطرح مي كرد و توييت من نيز كه همان 
زمان در ارديبهش��ت ماه منتشر ش��د، صرفا  واكنشي 
طنزآميز به اين ش��عارها بود. او با بيان اينكه بازنش��ر 
يك توييت طنزآميز قديمي در شرايط كنوني و طرح 
انتقاداتي عليه وي به بهانه موضوعي كه 10 ماه پيش 
به اقتضاي فضاي سياس��ي آن زمان بيان شده، محل 
ش��گفتي است، گفت: به نظر مي رسد اين اقدامات به 

 نوعي واكنش به فعاليت هاي اخير بنده بوده است. 
 موافق�ت ظري�ف و لاوروف ب�راي هم�كاري 
درم�ورد برجام؛آن�ا| ديپلمات ه��اي ارش��د ايران و 
روسيه در گفت وگويي با يكديگر توافق كردند در مورد 
برجام همكاري كنند. وزارت خارجه روسيه اعلام كرد: 
محمدجواد ظريف و س��رگئي لاوروف وزراي خارجه 
ايران و روسيه در گفت وگويي كه در كويت انجام شد، 
توافق كردند ت��ا از منافع ملي يكديگر با وجود برخي 
هجمه هاي سياس��ي عليه برجام محافظت كنند. وزير 
امور خارجه كش��ورمان روز سه شنبه براي شركت در 
كنفرانس بازس��ازي عراق به كويت س��فر كرده است. 
او پيش تر نيز با فدريكا موگريني مس��وول سياس��ت 

خارجي اتحاديه اروپا ديدار و گفت وگو كرد. 
 اع�ام وص�ول س�وال ۳ نماين�ده مجلس از 
وزراي دولت؛تس�نيم| محمدعل��ي وكيل��ي عضو 
هيات رييس��ه مجلس شوراي اسلامي در جلسه علني 
دي��روز پارلمان م��وارد اعلام وصول��ي را قرائت كرد. 
روز گذش��ته س��وال ملي نماين��ده اروميه در مجلس 
از وزي��ر جهاد كش��اورزي به دليل عملك��رد متناقض 
و ارائ��ه گزارش ه��اي كاذب درب��اره بيماري هاي دام 
توس��ط سازمان دامپزشكي كش��ور، سوال ملي جواد 
كريمي قدوس��ي نماينده مش��هد در مجلس از وزير 
اقتص��اد درباره واردات از طريق كانال س��بز گمركات 
و سوال ملي غلامعلي جعفرزاده نماينده رشت از وزير 
بهداشت درباره تخلفات صندوق رفاه وزارت بهداشت 

اعلام وصول شد. 
 ح�ل اختاف�ات كرده�ا با بغ�داد از مس�ير 
تهران؛ايسنا| يك روزنامه فرامنطقه يي در گزارشي 
ادعا كرد كه مقامات اقليم كردستان عراق براي ايجاد 
فش��ار عليه دولت عراق و تغيير مواضعش در رابطه با 
اقليم تماس هاي مكرري با تهران داش��ته اند. روزنامه 
العرب��ي الجديد چاپ لندن نوش��ت: باتوجه به اينكه 
حيدرالعبادي نخس��ت وزير عراق ليست بلندبالايي به 
اقليم كردستان عراق داده است و از آنها خواسته تمام 
بندهاي آن را اجرايي كنند و دولت اقليم كردس��تان 
نتوانس��ته به بحران  ميان اربيل و بغ��داد پايان دهد، 
برخي مس��وولان دولتي و پارلماني كردس��تان تلاش 
دارند تا روابط ش��ان با ايران را تقوي��ت كنند و ايران 

براي حل بحران آنها ميانجيگري كند. 

روي موج خبر

نمايندگان مجلس طرح پيشنهادي »پذيرش و آموزش كارآموز وكالت« را منتشر كردند

راهحلجديدپارلمانبراياختلافحقوقيها

با دستور رييس جمهور

كميته اي چهار نفره، مامور رسيدگي حوادث در برخي بازداشتگاه ها شد
ادامه از صفحه اول

او در پاسخ به سوالي درمورد افزايش غلظت آلودگي 
در اه��واز نيز گفت: منش��أ آلودگي اه��واز ريزگردها 
اس��ت، وقتي حقابه زيس��ت محيطي داده نمي شود، 
ريزگردهاي بالاي 10 ميكرون كه 100درصد منش��أ 

داخلي دارد توليد مي شود. 
كلانت��ري ادامه داد: وقتي آب نيس��ت و س��ال ها 
حقابه زيست محيطي داده نمي شود، يعني تالاب هاي 
ش��ما خش��ك اس��ت و رودخانه كارون و دش��ت ها 
بدون آب هس��تند، در اس��تان خوزستان نيز آلودگي 
هوا ايجاد مي ش��ود. رييس س��ازمان حفاظت محيط 
زيس��ت همچنين در پاسخ به سوالي درباره مهم ترين 
برنامه هاي اجرا شده اين سازمان در سال جاري گفت: 
تثبيت طرح ارزيابي از سال هاي قبل مانده بود كه قول 
داده بوديم به اتمام برسانيم. اين طرح تا پايان دي ماه 
امسال به اتمام رسيد كه 176 شغل و 26 ميليارد دلار 
س��رمايه گذاري ارزي و حدود 65 هزار ميليارد تومان 

سرمايه گذاري ريالي به همراه داشت. 

 در حال كنترل بيماري مشترك پرندگان
با انسان هستيم

 وزير جهاد كش��اورزي ه��م در جري��ان ديدار با 
خبرن��گاران در حي��اط دول��ت و در ش��رايطي كه با 
پرس��ش هاي دامن��ه دار خبرن��گاران درب��اره اخبار و 
شايعاتي كه درباره بيماري هاي مشترك ميان انسان 
و پرن��دگان مطرح مي ش��ود با تاييد انتق��ال بيماري 

مش��ترك پرندگان با انسان توس��ط پرندگان مهاجر 
گفت: درحال كنترل اين بيماري هستيم. 

محم��ود حجتي درب��اره اقدامات اي��ن وزارتخانه 
ب��راي تهيه اقلام مورد نياز مردم در ش��ب عيد اظهار 
داشت: در ارتباط با ميوه شب عيد هيچ نگراني وجود 
ندارد، اقلام مورد نياز تامين و خريداري شده و بخش 

عمده يي از آن نيز به استان ها منتقل شده است. 
وي درباره شيوع آنفلوآنزاي مرغي نيز تصريح كرد: 
در اين زمينه با توجه به ش��يوع قبلي كه داشتيم و با 
آن مقابله مي كنيم و متاسفانه آسيب هاي جدي را به 
توليد كنندگان ما به خصوص در بحث مرغ تخم گذار 
وارد ك��رد كه آثار آن هم كم و بيش در بازار مي بينيم 
و ب��ه خاطر عرضه كم يه مق��دار قيمت هاي تخم مرغ 
تند ش��د، اما همكاران ما با كمك بخش خصوصي با 
تس��هيلاتي كه دولت تعيين كرده، نسبت به واردات 
تخم مرغ اقدام ك��رده و روزبه روز اين واردات در حال 

افزايش است تا بتوانيم كسري بازار را كنترل كنيم. 
وزير جهاد افزود: ولي بحث جديدي كه با آن روبه رو 
شديم، حدود يكي دو هفته قبل، پرندگان مهاجري كه 
در تالاب بين المللي بوجار در حال تردد بودند، تعداد 
زيادي تلف ش��دند كه بعد از تست هاي به عمل آمده 
مشخص شده كه آنها در واقع يك بيماري جديد دارند 
كه متاسفانه قابل انتقال به انسان هم هست و در يك 
مورد ه��م در درياچه خليج فارس تهران اين بيماري 
مش��اهده ش��ده كه كارهاي مقدماتي لازم بود درباره 

سمپاشي، ايمني دادن و اخطار انجام شده است. 

وي افزود: مس��وولان دامپزشكي، محيط زيست و 
استانداران شمالي درحال آماده باش هستند و موردي 
هم در اين روزها مشاهده نشده است و من اين توصيه 
را به هموطنان عزيزمان خصوصا در ش��مال كشور و 
آنهايي كه در معرض پرندگان مهاجر و وحشي هستند 
مي كنم كه از هرگونه نزديك ش��دن به اين پرندگان 
پرهيز كنند كه از اين بيماري كه قابل سرايت به انسان 

است آسيب نبينند. 
حجتي گفت: در حال اقدام هستيم تا اين بيماري 
به انسان منتقل نشده و از تكثير آن جلوگيري كنيم. 

 پيگيري تعطيات زمستاني مدارس پس از 
اتمام بررسي بودجه

از س��وي ديگر، وزير آموزش و پرورش اظهار كرد: 
براي نوروز س��ال 97 دانش آم��وزان پيك نوروزي كه 
به معن��اي آنچه پيش از اين وجود داش��ت، ندارند و 
تكاليفي نظير داستان گويي و خاطره نويسي براي آنها 

مقرر خواهد شد. 
س��يدمحمد بطحايي وزير آم��وزش و پرورش نيز 
درباره وضعيت طرح تعطيلي زمستانه مدارس، اظهار 
كرد: در اين باره هنوز به نتيجه نرسيده ايم و متغيرهاي 
زيادي مطرح اس��ت كه بايد مورد بحث و بررسي قرار 
بگيرد اما به عن��وان وزارت آموزش و پرورش از منظر 
تربيتي و آموزشي، تعطيلي بيش از دو هفته در ميان 

سال را به صلاح نمي دانيم. 
وي با تاكيد بر اينكه اجراي طرح تعطيلي زمستانه 

مدارس مزايايي هم به دنبال خواهد داشت، خاطرنشان 
كرد: منتظريم تا مجلس از دس��تور كار بودجه خارج 
ش��ود تا مباحث تخصص��ي را با كميس��يون مربوطه 
پيگي��ري كنيم. وزير آموزش و پ��رورش درباره تغيير 
نگرش اين وزارتخانه نس��بت به پيك نوروزي، گفت: 
آموزش و پرورش مصمم است تا هر آنچه محيط شاد 
و پرنشاط مدرسه را براي دانش آموزان تلخ مي كند، به 
شرط آنكه به آموزش و تربيت شان لطمه يي وارد نشود، 
حذف كند. پيش از اين مباحثي درباره حذف آزمون ها 
و كتاب ه��اي كمك آموزش��ي در دوره ابتدايي مطرح 
شده است. وي خاطرنشان كرد: موضوع پيك نوروزي 
از جمله تكاليفي اس��ت كه از سر دلس��وزي از سوي 
مسوولان براي دانش آموزان مقرر مي شود با وجود اين، 

براي نوروزي كه در پيش داريم پيك نوروزي به معناي 
آنچه پيش از اين مطرح بود، وجود نخواهد داشت و به 
جاي آن تكاليفي نظير داستان گويي، خاطره نويسي و 
بيان آنچه دانش آموزان از طبيعت مش��اهده مي كنند، 
مقرر خواهد شد. رييس سازمان حفاظت محيط زيست 
در پاس��خ به اين س��وال كه آيا اين س��ازمان درمورد 
بازداشتي ها پيگيري نمي كند، خاطرنشان كرد: البته ما 
دنبال اين موضوع هستيم و از كانال هاي ذي ربط اين 

موضوع را پيگيري خواهيم كرد. 
كلانتري همچنين درپاسخ به اين سوال كه گفته 
مي شود حيواناتي مانند مارمولك مي توانند تشعشعات 
اتمي را جذب كنن��د، تصريح كرد: من در اين زمينه 

اطلاعي ندارم و بايد متخصصان امر پاسخگو باشند.

گروه ايران|
از آن روزي كه دولت يازدهم لايحه جامع وكالت را 
به مجلس تقديم كرد بيش از سه سال مي گذرد؛ اما نه 
نمايندگان اصولگراي مجلس نهم بر سر تصويب يا رد 
آن به توافق رسيدند و نه نمايندگان مجلس دهم كه 
همسوي با دولت هستند. شايد براي همين است كه 
تعدادي از نمايندگان طرحي با عنوان »جامع پذيرش 
و آم��وزش كارآموز وكالت« تدوين كردند تا جايگزين 
لايحه جامع وكالت ش��ود. آن طور كه پيداست بر سر 
لايحه جامع هر اختلافي كه وجود داش��ت، حل شده 
بود، الا داس��تان جذب س��الانه وكيل. نمايندگان هم 
در ط��رح خود براي اين اختلاف راه حل ارائه كرده اند؛ 

راه حلي كه بايد به اين اختلاف عميق پايان دهد. 

 روايتي از اختاف حقوقي ها
داستان اين اختلاف هم از آنجا شروع شد كه برخي 
كانون وكلاي دادگس��تري را مته��م به انحصارگرايي 
كرده و گفتند اين تشكل مانع از ورود فارغ التحصيلان 
حقوق به عرصه وكالت مي شود، از سوي ديگر اعضاي 
كان��ون وكلا، مركز امور مش��اوران تحت مديريت قوه 
قضاييه را متهم به بي قانوني كردند؛ چراكه ماهيتش 
زير س��وال اس��ت، اما همچنان وكيل جذب مي كند. 
براس��اس قانون كيفيت اخذ پروانه وكالت، كانون هاي 
وكلاي دادگس��تري مكلفند حداقل يك بار در س��ال 
نسبت به پذيرش متقاضيان  پروانه كارآموزي وكالت از 
طريق آزمون با آگهي در جرايد اقدام كرده و حداكثر 
ظرف مدت 6 ماه پس از برگزاري آزمون ضمن اعلام 
نتايج قطعي  نسبت به صدور پروانه كارآموزي وكالت 
براي پذيرفته شدگان اقدام كنند. تعداد جذب سالانه 
وكيل هم براس��اس همين قانون برعهده كميسيوني 
متشكل از رييس كل دادگستري استان، رييس شعبه 
اول دادگاه انقلاب و  رييس كانون وكلاي مربوط است 
ك��ه به دعوت رييس كانون وكلاي هر كانون، حداقل 
يك بار در س��ال تشكيل مي ش��ود. كانون وكلا هم به 
اس��تناد همين بند از قانون آنچه درباره اين تش��كل 
مبني بر انحصارگرايي مطرح مي ش��ود را رد مي كند؛ 
چراكه در كميسيون بيش از كانون وكلا، مسوولان قوه 
قضايي��ه نقش دارند. در عين حال آنها خواهان حذف 
مركز امور مش��اوران قوه قضاييه هستند، به اين دليل 
كه اين مركز مطابق ماده 187 برنامه س��وم توس��عه 
تش��كيل ش��ده اس��ت و از آنجا كه زمان برنامه سوم 

توسعه سپري ش��ده، اين مركز هم بايد تعطيل شود. 
اما اعضاي ارشد مركز مشاوران چنين اعتقادي ندارند، 
به خصوص آنكه در  بندي از برنامه ششم توسعه نام اين 
مركز آمده است. آنجا كه طبق بند چ ماده 88 برنامه 
ششم توسعه، »مركز كارشناسان قوه قضاييه موظف 
است 30درصد از سهميه پذيرش خود را به جانبازان 
و ايثارگ��ران اختصاص دهد« و آنه��ا همين ماده 88 
را تاييديه يي بر قانوني بودن جذب وكلا توسط مركز 

مشاوران قوه قضاييه و ادامه حيات خود مي دانند. 

 طرح ناجي
ام��ا نماين��دگان مدعي هس��تند ط��رح »جامع 
پذيرش و آم��وزش كارآموز وكالت« به اين اختلافات 
پاي��ان مي دهد. طرحي كه نزدي��ك به يك ماه پيش 
از انتش��ار آن توسط نمايندگان مجلس، در سايتي با 
عنوان »كمپين حذف معيار ظرفيت از حرفه وكالت« 
منتش��ر شده بود. آن طور كه مهر نوشته، اين كمپين 

خردادماه امسال گردهمايي هم در يكي از سالن هاي 
ته��ران در اعتراض به رويه موجود برگ��زار كرده بود. 
به نوشته مهر، اعضاي كميپن حذف معيار محدوديت 
ظرفيت از حرفه وكالت با استناد به صراحت اصل 28 
و بند 3 اص��ل ۴3 قانون اساس��ي درخصوص آزادي 
انتخاب شغل و تكليف دولت به امكان اشتغال به كار 
و شرايط مس��اوي براي احراز مشاغل و قانون اجراي 
سياست هاي كلي اصل چهل و چهارم قانون اساسي، 
معتقدند ممنوعيت عدم صدور مجوز ش��غل به دليل 
اشباع بودن بازار، تعيين ظرفيت براي مشاغل مختلف 

از جمله حرفه وكالت خلاف قانون است. 
اعضاي اين كمپين مي گويند كه درباره مس��تند 
ش��مول اين قانون ب��ه حرفه وكالت باي��د به بند 21 
ماده يك قانون ياد ش��ده درخص��وص تعريف مجوز 
كس��ب و كار مراجعه كرد كه به همه مراجع از جمله 
اتحاديه ها اشاره كرده است. توضيح آنكه با وجود اجازه 
تعيي��ن ظرفيت در قانون كيفيت اخ��ذ پروانه وكالت 

 دادگس��تري مصوب س��ال 1376 به دلي��ل صراحت 
ماده 92 قان��ون اجراي سياس��ت هاي كلي اصل ۴۴ 
مص��وب 1387، كليه قوانين و مق��ررات مغاير با آن 
ازجمله تعيين محدوديت ظرفي��ت مندرج در قانون 
كيفيت اخذ پروانه وكالت دادگس��تري، نس��خ شده و 

خلاف قانون جديد است. 
حال براس��اس طرح جديد، ديگ��ر محدوديتي در 
پذي��رش وكيل وج��ود نخواهد داش��ت. به گفته يك 
عضو كميس��يون حقوقي مجلس، مطابق طرح آنان، 
سالانه دو بار آزمون وكالت برگزار و برگزاري آن نيز به 

سازمان سنجش واگذار مي شود. 
براس��اس ماده 1 اي��ن طرح، كانون ه��اي وكلاي 
سراس��ر كشور موظف هستند در بهار هر سال آزمون 
كارآموزي وكالت را از طريق س��ازمان سنجش برگزار 
كنن��د. همچنين در تبصره يي آمده اس��ت كه اگر در 
 آزم��ون فصل بهار تع��داد ش��ركت كنندگان بيش از
30 هزار نفر باش��د، كانون وكلا مكلف است در فصل 

پاييز همان سال نيز يك نوبت ديگر آزمون برگزار كند. 
ن��ه  از س��وي ديگ��ر، تع��داد پذيرفته ش��دگان 
براس��اس ظرفيت كه مطابق حد نصاب علمي شناور 
تعيين مي ش��ود. بدي��ن  ترتيب كه ابت��دا يك درصد 
ش��ركت كنندگان كه بالاتري��ن رتبه ها را به دس��ت 
آوردند، مش��خص مي ش��ود و ميانگين نمره اين عده 
به دس��ت مي آيد كه اي��ن ميانگين، معي��ار پذيرش 
ديگر ش��ركت كنندگان خواهد بود و هر داوطلبي كه 
60درص��د اين ميانگي��ن را به دس��ت آورد، به عنوان 

كارآموز وكالت پذيرفته مي شود. 
اما هرگونه طرحي كه منجر به حذف محدوديت در 
جذب ش��ود، مخالفان سرسختي دارد، آن هم نه صرفا 
از اعضاي كانون وكلا كه حتي از ميان فارغ التحصيلان 
پش��ت آزمون وكال��ت. چنانچه آنها پ��س از افزايش 
فش��ارها براي حذف ظرفيت در آزمون جذب كارآموز 
وكال��ت در بيانيه يي اي��ن كار را برخ��لاف مصلحت 
جامعه حقوقي دانستند. در عين حال اين گروه براي 
باز ش��دن راه فارغ التحصيلان حقوق پيشنهاداتي هم 
داشتند؛ ابتدا آنكه نمايندگان در قانون، وكالت در تمام 
دع��اوي را اجباري كنند و همچنين باتوجه به حجم 
بالاي فارغ التحصي��لان حقوق كه جوياي كار و اغلب 
خواهان ورود به ش��غل وكالت هستند از ورود مجدد 
قضات محترم بازنشس��ته يا كارمندان دولت به كار و 
حرفه وكالت در جهت اش��تغال زايي ب��راي جوانان و 
فارغ التحصيلان جلوگيري كنند. اشاره آنان به ماده 8 
لايحه قانوني استقلال وكلاي دادگستري مصوب سال 
1333 است كه براساس آن قضات بازنشسته و برخي 
كارمندان در شرايطي مي توانند پروانه وكالت دريافت 
كنند. اما فارغ التحصيلان حقوق معتقدند اين قانون در 
دوراني تصويب شده كه دانشكده هاي حقوق محدود 
بودند و فارغ التحصيلان حقوق به قدر كفايت كش��ور 
نبودند، در حالي كه امروز نياز جامعه وكالت از طريق 
فارغ التحصيلان حقوق قابل رفع است. ديگر پيشنهاد 
آنان، تخصصي كردن حرفه وكالت اس��ت كه در اين 
صورت زمينه براي تاسيس موسسات تخصصي فراهم 

شده و پرونده ها ميان وكلا تقسيم مي شود. 
با همه اينها، آن طور ك��ه ابوالفضل ترابي نماينده 
مجلس گفته 50 نفر از نمايندگان طرح مورد اش��اره 
او را امضا كرده اند و به احتمال فراوان پس از تصويب 
لايحه بودجه سال 97 دولت، اين طرح به هيات رييسه 

تقديم مي شود. 
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ايران2

چهرهها

دادس��تان تهران گف��ت: برخي در 
قضيه خودكشي سيدامامي به رغم اينكه 
پزش��كي قانوني، قاضي ويژه دادسراي 
جنايي و خان��واده متوفي اعلام كردند 
كه اين موضوع خودكشي است كماكان 
فرافكني و تشكيك مي كنند. به گزارش 
جعفري دولت آبادي  عب��اس  تس��نيم، 
در حاشيه جلس��ه بررسي آسيب هاي 
اجتماعي با حضور مس��وولان دس��تگاه هاي اجراي��ي در ارتباط با 
آخرين پرونده جاسوس��ان محيط زيست اظهار كرد: اينكه عده يي 
گلايه مي كنند كه مسوول حفظ جان متهمان و زندانيان چه  كسي 
است اين درحالي است كه دادستان تهران در تمام زندان ها قاضي 
مقيم دارد. او افزود: خودكش��ي يا فوت متهم در س��اير زندان هاي 
دنيا نيز وج��ود دارد؛ اما اينكه ما بگوييم دس��تگاه قضايي در اين 
زمين��ه نظارت نكرده كه اين فرد خودكش��ي كرده، خير اين گونه 
نبوده اس��ت. جعف��ري دولت آبادي در توضي��ح اين مطلب گفت: 
چون اين فرد ملاحظه كرده كه اسناد و اطلاعات زيادي در اختيار 
سيس��تم تحقيق كننده قرار گرفته، تصميم به خودكشي گرفته و 
اين امر ناشي از عدم نظارت نبوده است. دادستان تهران بيان كرد: 
در اين مورد هم كه مي گويند چرا دادستان دير اطلاع رساني كرده 
است، بايد گفت در پرونده هاي مهم امنيتي سرنخ هاي زيادي وجود 
دارد كه با بيان مطالب تحقيقات آسيب مي بيند و عده يي هوشيار 
مي شوند و از طرفي ما زماني اقدام به اطلاع رساني مي كنيم كه به 
دلايل متقني برسيم بنابراين اينگونه نيست كه هر كسي دستگير 

مي شود ما بلافاصله تكليف به اطلاع رساني داريم. 

 انتقاد دادستان تهران از
تشكيك در خودكشي سيدامامي

عضو بنياد اميد ايرانيان با اشاره به 
عملكرد اقتصادي دولت دوازدهم گفت: 
دول��ت در حوزه مديري��ت اقتصادي و 
سياسي فاقد انسجام است. سيدحسن 
رس��ولي، عضو بنياد امي��د ايرانيان در 
گفت وگو با مهر اظه��ار كرد: دولت به 
عنوان پيش برنده مسائل كشور اساسا 
در صورتي مي تواند در مقايسه با دو قوه 
ديگر و س��اير ارگان ها نقش برتر خ��ود را ايفا كند كه از حداكثر 
انسجام برخوردار باشد. او در همين باره افزود: رييس جمهور بايد 
ب��ا بدنه و مدي��ران مياني دولت ارتباط معنوي و رفاقتي داش��ته 
باشد. ارتباط رييس جمهور با مردم بايد بيشتر باشد و نمايندگان 
وي در اس��تان ها خود را به اجراي سياس��ت هاي دولت با تعصب 
بالا ملزم بدانند. به نظر من، دولت در اين حوزه ها تا رس��يدن به 
وضع مطلوب مش��كلات جدي دارد. رسولي با اشاره به محرك ها 
و متغيره��اي موث��ر در حوزه اقتصاد اعم از سياس��ي، اجتماعي، 
فرهنگي، بين المللي و مديريت��ي گفت: يكي ديگر از متغيرهاي 
موث��ر بر حوزه اقتصاد ايجاد هم س��ويي، هم نظري و هماهنگي 
در سطوح مختلف تصميم گيري مراكز عمده تصميم گير در نظام 
اس��ت. دولت روحاني يا هر دولت ديگري بدون داش��تن بس��ته 
كاملا منضبط و مرتبط امكان كس��ب توفيق و پيشرفت در حوزه 
اقتصادي را نخواهند داشت. او اظهار كرد: تجربه نشان داده زماني 
كه همكاري ميان اين بخش ها بيش��تر بوده، مردم هم همكاري 
و همراهي بيشتري داش��ته اند. دولت در اين زمينه با آسيب ها و 

تهديدهاي جدي مواجه است. 

 ضرورت انسجام بيشتر دولت در حوزه
مديريت اقتصادي و سياسي 

عل��ي لاريجاني در دي��دار با هيات 
پارلمان��ي اتحادي��ه اروپ��ا، ب��ا بي��ان 
اينك��ه گفته مي ش��ود عربس��تان در 
حال تغيير اس��ت، حتي ش��نيدم در 
اروپا جش��ن گرفته اند، زي��را زن ها در 
عربستان س��عودي توانستند رانندگي 
كنن��د، گفت: اين در حالي اس��ت كه 
زن��ان در اي��ران از س��ال ها پي��ش در 
دانشگاه ها و بيمارستان ها حضور داشتند و رانندگي مي كردند و ما 
از ابتدا روش آنها را قبول نداشتيم. رييس مجلس شوراي اسلامي 
با اش��اره به اينكه تحولات منطقه يي بس��يار عميق است و اگر با 
هم��ان عينك قديم به اين تحولات نگاه ش��ود، فقط بايد هزينه 
پرداخت و شما نمي توانيد ارتباط نزديكي با منطقه داشته باشيد و 
تغييري را ايجاد كرد، تصريح كرد: ما مباني فكري متفاوتي داريم 
و به دموكراسي، عدالت، توسعه و جايگاه زنان معتقديم و نسبتي 
با گروه هاي متحجر نداريم و از ابتدا نيز اختلافاتي را داشته ايم. او 
با بيان اينكه پس از انقلاب پايه گذاري نظام براس��اس پارلماني و 
رياست جمهوري با راي مردم بوده است، افزود: ايران مانند برخي 
كشورها نيست كه پادشاه حكم به تشكيل پارلمان بدهد در حالي 
كه راي مردم پش��ت آن نيس��ت. رييس قوه مقننه كشور با بيان 
اينكه انجام گفت وگوهايي بين ايران و اروپا خوب است، گفت: بايد 
به اين موضوع توجه كرد كه ايران داراي ريش��ه يي هزاران س��اله 
است كه بنيه فكري قوي دارد و مانند كشورهايي نيست كه بعد 
از جنگ جهاني ايجاد شده، ايران داراي نظامات حقوقي است كه 

صدها سال است روي اين نظامات حقوقي كار شده است. 

براي آزاد شدن رانندگي زنان در 
عربستان سعودي اروپايي ها جشن گرفتند

سيدعباس عراقچي معاون سياسي 
وزارت امور خارج��ه، موضوع مذاكرات 
با س��رگئي ريابكوف همت��اي روس را 
»برجام و تحولات ناشي از سياست هاي 
امري��كا« عنوان ك��رد و گفت: تعاملات 
ديگران ب��ا امريكايي ها براي ما اهميتي 
ندارد، موضع ما روش��ن اس��ت. برجام 
ب��دون يك كلمه ك��م و يك كلمه زياد 
بايد اجرا شود و هيچ امكاني براي مذاكره مجدد وجود ندارد. معاون 
سياس��ي وزارت امور خارجه در پاس��خ به سوالي مبني بر اينكه آيا 
درخصوص برجام احتم��ال مذاكره مجدد وجود دارد، گفت: درباره 
برجام موضع ما كاملا روش��ن اس��ت و موضع روس��يه، چين و سه 
كش��ور اروپايي هم تا الان روشن است. او تصريح كرد هيچ مذاكره 
مج��ددي در مورد برجام امكان ندارد، هيچ كلمه يي از برجام كم يا 
به آن اضافه نمي ش��ود. عراقچي ادامه داد: اينكه طرف هاي ديگر در 
تعاملاتي كه با امريكايي ها دارند نهايتا به چه نتيجه يي برسند براي 
ما هيچ اهميتي ندارد، موضع ما صريح و روشن است. برجام بدون 
يك كلمه كم و يك كلمه زياد بايد اجرا شود. معاون سياسي وزارت 
امور خارجه تاكيد كرد: هيچ امكاني براي باز شدن مذاكره، مذاكره 
مج��دد، اصلاح برجام يا الحاقيه ب��ه برجام و هر تعبيري كه به كار 
مي برند وجود ندارد. او افزود: برجام يك تعهد روشن بين المللي براي 
همه كشورهايي است كه در آن مشاركت دارند و اين تعهد توسط 
ش��وراي امنيت تبديل به يك تعهد بين المللي شده است. عراقچي 
تاكيد كرد: همه موظف هستند تعهدات خود را اجرا كنند و اگر اجرا 
نكنند به ناچار بايد تبعات تصميمي را كه خواهند گرفت، بپذيرند. 

 برجام بدون يك كلمه كم و يك كلمه زياد
بايد اجرا شود
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3 كلان
  الزام دولت به واريز 

درآمدهاي هدفمندي به خزانه
ال��زام دولت به واريز درآمدهاي هدفمن��دي به خزانه و 
حذف مجوز افزايش قيمت حامل هاي انرژي و تداوم پرداخت 
يارانه نقدي به عموم مردم، مهم ترين مصوبات كميس��يون 
تلفيق مجلس در بررسي مجدد تبصره 14 لايحه بودجه 97 
بوده است.  به گزارش فارس، علي اصغر يوسف نژاد سخنگوي 
كميس��يون تلفيق مجل��س، درمورد مصوب��ات جديد اين 
كميسيون درباره تبصره 14 لايحه بودجه 97 با اشاره به باقي 
ماندن جدول الحاقي به اين تبصره درباره شفاف سازي منابع 
و مصارف هدفمندي يارانه ها و اضافه شدن يك حكم به اين 
جدول گفت: »طبق مصوبه كميسيون تلفيق، براساس ماده 
۳9 برنامه شش��م و قانون هدفمندي يارانه ها و شفاف سازي 
منابع و مصارف، كليه درآمدهاي هدفمندي يارانه ها براساس 
جدول پيوست به حساب هدفمندي يارانه ها نزد خزانه داري 
كل واريز مي شود و براساس جدول پس از تخصيص سازمان 
برنامه و بودجه، هزينه مي ش��ود. جابه جايي هزينه ها نيز از 
ساير رديف ها ممنوع است.«   همچنين مطابق با توضيحات 
س��خنگوي كميسيون تلفيق مجلس درباره جزئيات جدول 
الحاقي تبصره 14 لايحه بودجه و زيرنويس هاي آن، عبارت 
»افزايش س��قف پرداخت يارانه نقدي و غيرنقدي خانوارها 
تا س��قف چهارصد و ده هزار ميلي��ارد ريال از محل افزايش 
منابع اين جدول امكان پذير اس��ت« از زيرنويس اين جدول 
حذف شده اس��ت. حذف عبارت مذكور از زيرنويس جدول 
الحاقي تبصره 14 لايحه بودجه 97 بدين معناست كه مجوز 
كميس��يون تلفيق مجلس به دولت مبني بر افزايش قيمت 
حامل هاي انرژي و همچنين تداوم پرداخت يارانه نقدي به 
عموم مردم در سال آينده، حذف شده است. حدود دو هفته 
قب��ل در اوايل بهمن ماه و در جريان بررس��ي مجدد لايحه 
بودجه 97 در اين كميسيون بعد از رد كليات آن در صحن 

علني مجلس، اين مجوز به دولت داده شده بود. 

جزئيات گزارش تفحص از 
سازمان هدفمندسازي يارانه ها

رييس هيات تحقيق و تفحص از سازمان هدفمندسازي 
يارانه ه��ا، گف��ت: تخلفات زي��ادي در هدفمن��دي يارانه ها 
صورت گرفته و دولت سازمان هدفمندسازي را به سازماني 
واسطه يي تبديل كرده كه پاسخگو نيست.  جبار كوچكي نژاد 
در گفت وگ��و ب��ا خانه ملت، با اش��اره ب��ه آخرين جزئيات 
جلس��ات هيات تحقيق و تفحص از سازمان هدفمندسازي 
يارانه ها، گفت: براي تحقيق و تفحص از سازمان هدفمندي 
يارانه ها با تمام دس��تگاه ها شامل دس��تگاه هايي كه منابع 
مي دهند و دس��تگاه هايي كه هزينه يي هس��تند، جلس��ه 
 گذاش��ته ايم و در اين راس��تا حدود 9 وزارتخانه هزينه يي و 
2 وزارتخان��ه نفت و نيرو درآمدي هس��تند كه درآمدها را 
به س��ازمان هدفمندي يارانه ها مي دهند.  وي با بيان اينكه 
تخلفاتي در روند اجراي قانون هدفمندي يارانه ها از س��ال 
89 تاكنون رخ داده است، يادآور شد: سازمان هدفمندسازي 
يارانه ها بايد س��ازماني فعال باشد، اما دولت اين سازمان را 
به عنوان س��ازمان واس��طه يي ك��ه هيچ گونه نظ��ري روي 
درآمدها و هزينه ها نمي تواند ارائه دهد، تبديل كرده است. 

يارانه

نمايندگان مجلس در چارچوب بودجه 97 تصويب كردند

 واگذاري طرح هاي نيمه تمام به بخش خصوصي 
گروه اقتصاد كلان|

نماين��دگان مجل��س ش��وراي اس��امي در ادام��ه 
رس��يدگي ب��ه بودج��ه س��ال 97 تصوي��ب كردند كه 
طرح هاي نيمه تمام يا طرح هاي جديد انتفاعي به بخش 
خصوصي و تعاوني ها برون س��پاري ش��ود. اين طرح كه 
در قال��ب تبصره 19 لايحه بودجه ب��ه تصويب مجلس 
رس��يد به برخي ش��رايط مربوط به اين واگذاري مانند 
نحوه تامي��ن مالي و معافيت هاي ماليات��ي و... آنها نيز 
ترتي��ب اثر داده ش��د. موضوع مهم بن��د 2 اين تبصره 
اس��ت كه دولت مطابق آن قصد دارد امور حاكميتي و 
داراي اهداف اجتماع��ي خود را نيز به بخش خصوصي 
برون س��پاري كند؛ موضوعي كه نس��بت به آن تاكنون 
انتقادات زيادي شده است. با اينكه بيشتر بندهاي اين 
تبص��ره به تصويب رس��يد اما درخص��وص بند 2 هنوز 

بررسي اي از سوي مجلس صورت نگرفته است. 

 واگذاري نيمه كاره ها 
به گ��زارش »تع��ادل«، نمايندگان مجل��س از روز 
دوشنبه جريان بررسي جزئيات لايحه بودجه 97 كشور 
را مجددا ازس��ر گرفتند. هفته هاي گذش��ته مجلس در 
صحن علن��ي بعد از تصويب كلي��ات بودجه كه يك بار 
پيش از آن رد ش��ده بود، وارد جزئيات اين لايحه شد. 
در ميان��ه اين روند، هفته گذش��ته رييس مجلس براي 
بررس��ي ها و تدقيق بيش��تر بر لايحه جريان راي گيري 
 را ب��ه مدت يك هفته قطع كرد تا اينكه روز دوش��نبه

 2۳ بهمن دوباره اين فعاليت به ش��كل س��ابق ازس��ر 
گرفته ش��د. تا زمان نگارش اين گزارش آخرين خبر ها 
حاكي از اين اس��ت كه نمايندگان تبصره 19 و بندهاي 

آن به تصويب رسيده است. 
دولت در اين تبصره قصد دارد با طرح هاي نيمه تمام 
خود را طبق ش��رايطي به بخ��ش خصوصي و تعاوني ها 
واگ��ذار كند. »به دول��ت اجازه داده ش��ده براي جلب 
مش��اركت هر چه بيش��تر بخش خصوصي و تعاوني در 
اجراي طرح ه��ا و پروژه هاي منتخب جديد و نيمه تمام 
)با اولويت طرح هاي نيمه تمام( و بهره برداري طرح ها و 
پروژه هاي تكميل شده يا در حال بهره برداري، در قالب 
سازوكار مش��اركت عمومي-خصوصي، نسبت به انعقاد 
انواع قرارداد )ازجمله واگذاري، مش��اركت، س��اخت و 
بهره برداري يا برون سپاري( با بخش خصوصي و تعاوني 
اق��دام و تم��ام يا بخش��ي از وظايف و مس��ووليت هاي 
خ��ود در تامي��ن كالاه��ا و خدم��ات در حوزه هايي از 
قبيل: پديدآوري، طراحي، س��اخت، تجهيز، نوس��ازي، 
بهره برداري و تعمير و نگهداري را به بخش خصوصي و 

تعاوني واگذار كنند.«

پيش از ورود به شرايط منظور شده براي اين تبصره 
لازم است گفته شود كه دولت حدود 600هزار ميليارد 
تومان طرح نيمه تمام دارد كه به دليل كمبود س��رمايه 

نمي تواند آنها را به سرانجام برساند. 
بخ��ش خصوصي پيش از اين براس��اس برآوردهاي 
خ��ود اعام ك��رده بود كه مي توان��د 150 تا 200 هزار 
ميليارد تومان آن را به اتمام رسانده يا بهره برداري كند. 
دي ماه گذش��ته مس��عود خوانس��اري رييس اتاق 
بازرگاني ته��ران از تدوين آيين نامه واگذاري طرح هاي 
نيمه تمام به بخ��ش خصوصي با عنوان »نحوه واگذاري 
طرح هاي نيمه تم��ام به صورت واگذاري يا بهره برداري« 
در ش��وراي اقتصاد خبر داد.   هر چند گفته ش��ده كه 
اجراي اين طرح ه��ا ارتباطي با اتاق ندارد، اما آيين نامه 
آن را ات��اق بازرگان��ي تهيه  كرده و ش��وراي اقتصاد نيز 
آن را به تصويب رس��انده اس��ت.  بنا ب��ر گزارش ها، در 
س��ال 97، 14 ه��زار و 500 ط��رح غيرحاكميت��ي كه 
حال��ت تصدي گ��ري دارد از طري��ق پروژه مش��اركت 
خصوص��ي- عمومي به بخش خصوص��ي واگذار خواهد 
شد. برمكي كارشناس س��ازمان برنامه و بودجه نيز در 
اين ارتباط به تس��نيم گفته بود 71 هزار طرح استاني 
و 6ه��زار طرح ملي نيم��ه كاره وجود دارد كه اتمام آنها 
20س��ال طول مي كش��د در حالي كه متوسط عمر آنها 
14سال اس��ت. در اين بين بيش از 14 هزار طرح تنها 
در سال 97 به صورت مشاركتي واگذار خواهد شد. وي 
افزود: ب��راي اجراي اين 14 هزار و 500 طرح، 68هزار 
ميلي��ارد تومان منابع لازم اس��ت كه 15ه��زار ميليارد 
توم��ان از طريق بودجه عمراني، ۳0هزار ميليارد تومان 
از طري��ق تس��هيات بانكي، 16هزار ميلي��ارد تومان از 
طريق تس��هيات صندوق توس��عه مل��ي و همچنين با 
آورده 10درصدي بخش خصوصي تامين خواهد ش��د. 
اين نحوه تامين اعتبار طرح ها كه برمكي از آن س��خن 
گفت��ه اس��ت، همان چيزي اس��ت كه روز گذش��ته در 
چارچ��وب مقررات تبص��ره 14 بودجه تحت عنوان بند 
1 اين تبصره آمده است. شرايطي كه در اين تبصره به 
عن��وان ضوابط و مقررات اين واگذاري ها قيد ش��ده در 
14 بند آورده ش��ده كه در بند 1 آن گفته شده »براي 
آن دس��ته از طرح هاي نيمه تم��ام يا جديد كه انتفاعي 
بوده و دول��ت عدم تعيين قيمت اداري و غيراقتصادي 
براي آنه��ا را تضمين مي كند، اعتبار پيش بيني ش��ده 
از مح��ل بودجه عمومي به صورت وجوه اداره ش��ده يا 
يارانه س��ود تس��هيات در قالب قرارداد مش��خص، به 
بانك هاي منتخب عامل تجاري يا توس��عه يي پرداخت 
مي ش��ود. بانك هاي مذكور، براساس ش��رايط و منابع 
تعهد ش��ده ازس��وي دولت، منابع ارزي و تا 10درصد 

ورودي س��الانه صندوق توسعه ملي كه به صورت ريالي 
در آنها سپرده گذاري و از جانب صندوق تعهد مي شود 
و ني��ز منابع مالي قابل تامي��ن از طريق نهادهاي فعال 
در بازاره��اي پول��ي و مالي و مناب��ع مالي خارجي، در 
كنار آورده خود، بس��ته تامي��ن مالي هر طرح را اعام 
مي نمايد. دس��تگاه اجرايي مبتني ب��ر ويژگي هاي هر 
ط��رح و ش��رايط رقابتي فراهم ش��ده، نس��بت به عقد 
قرارداد ب��ا بخش خصوصي و تعاون��ي اقدام مي كند.« 
درخص��وص اين تبص��ره و محدوديت هاي��ي كه براي 
منابع تامين مالي اين طرح ها قائل ش��ده، لازم اس��ت 
گفته شود كه 8 ماهه اول امسال تمام منابع مربوط به 
تملك دارايي هاي سرمايه يي )بودجه عمراني( از محل 
اوراق تامين ش��د. به بيان ديگر بودجه جاري كش��ور 
به حدي فربه ش��ده كه تمام مناب��ع درآمدي و ثروتي 
كش��ور را بلعيده و به همين دلي��ل ديگر چيزي براي 
تخصي��ص به بودجه عمراني باقي نگذاش��ته اس��ت. از 
همين رو دولت براي س��رمايه گذاري هاي خود دس��ت 
به دام��ان فروش اوراق بيش از س��قف تعييني ش��د؛ 
موضوعي ك��ه انتقادات زيادي هم به دنبال داش��ت. با 
اين اوصاف و در اين ش��رايط دو سوال مطرح مي شود 

آيا امكان تامي��ن منبع مالي از طريق بودجه براي اين 
طرح ه��ا وجود دارد؟ از جهت ديگر اين طرح ها به دليل 
اينكه طرح هايي شكست خورده محسوب مي شوند، آيا 
در چارچوب قانوني گفته ش��ده براي بخش خصوصي 

جذابيت خواهد داشت؟ 

 برون سپاري وظايف حاكميتي 
فعلا مسكوت ماند

ت��ا اينجاي تبصره به نظر مي رس��يد كه قرار اس��ت 
تنها طرح ه��اي غيرحاكميت��ي و تصدي گرانه دولت به 
بخش خصوصي واگذار ش��ود كه از نظر بس��ياري قابل 
دف��اع مي آيد اما در بند 2 همي��ن تبصره مي بينيم كه 
دول��ت قص��د دارد طرح هاي حاكميتي خ��ود را كه در 
چارچوب اهداف اجتماعي تعريف مي ش��وند، به بخش 
خصوص��ي برون س��پاري كند. در اين بند آمده اس��ت: 
»دس��تگاه اجرايي با همكاري س��ازمان برنامه و بودجه 
كشور شرايطي را فراهم مي نمايند كه طرح هاي تملك 
دارايي س��رمايه يي حاكميتي ي��ا طرح هاي غيرانتفاعي 
داراي اه��داف اجتماعي به بخ��ش خصوصي و تعاوني 
برون سپاري شده يا از شرايط مندرج در موضوع بند)1( 

اين تبص��ره با روش عقد قرارداد مش��اركت اس��تفاده 
نمايند.« 

روش برون س��پاري طرح ه��اي غيرانتفاع��ي همان 
روشي است كه در زمينه اخذ كارت هاي ملي هوشمند 
و واگ��ذاري اي��ن خدم��ت دولتي به بخ��ش خصوصي 
صورت گرفته اس��ت؛ موضوعي كه تاكنون از تعرفه هاي 
بالا و س��ليقه يي آن انتقادات زيادي برانگيخته اس��ت. 
برخي كارشناس��ان از اي��ن نوع برون س��پاري خدمات 
به ش��دت انتقاد كرده و معتقدند دول��ت به جاي انجام 
وظايف حاكميتي و غيرانتفاعي كه براي جلب مشاركت 
همگان��ي و دفاع از كليت اجتم��اع صورت مي گيرد، در 
جاي��گاه يك تاجر ق��رار گرفته و اين موضوع به ش��دت 
به اقش��ار كم درآمد آس��يب جبران ناپذي��ر خواهد زد. 
از طرف ديگ��ر برخي وظايف حاكميتي مانند انتش��ار 
پ��ول و كارت مل��ي از اين جهت كه اس��نادي متقن و 
معتبر و بس��يار حس��اس و قابل سوءاستفاده محسوب 
مي ش��ود تنها بايد از طريق نهادهاي غيرانتفاعي انجام 
ش��ود. البته لازم اس��ت گفته ش��ود كه روز گذشته با 
اينك��ه نماينده هاي مجلس بيش��تر بندهاي اين تبصره 
را ب��ه تصويب رس��اندند اما هنوز اين بند را مس��كوت 
گذاش��ته اند و به نظر مي رسد نمايندگان بر سر تصويب 
آن هنوز به نقطه نظر مش��تركي نرس��يده اند. عاوه بر 
تصوي��ب اي��ن تبصره ه��ا، نمايندگان مجلس ش��وراي 
اس��امي روز گذش��ته ديگر بندهاي اين تبصره شامل 
مش��وق هاي مالياتي درآمدهاي ناشي از سرمايه گذاري 
بخش خصوصي و تعاوني در اين قراردادها، مجاز كردن 
دس��تگاه هاي اجرايي ذي ربط به ف��روش پروژه موضوع 
اين تبصره بدون اخذ مصوبه هيات وزيران )موضوع ماده 
)11( قانون محاسبات عمومي كشور( را تصويب كردند. 

 افزايش بهاي آب، برق و گاز 
با پيشنهاد وزارت نيرو امكان پذير است

 نمايندگان مردم همچنين در بند الحاقي 6 تبصره 
6 ب��ا افزايش بهاي آب، برق و گاز براس��اس پيش��نهاد 
وزارت مربوطه و تصويب هيات وزيران موافقت كردند. 

 در اي��ن بند آمده اس��ت در مواردي كه براس��اس 
قوانين و مق��ررات، اختيار افزايش بهاي آب، برق و گاز 
مصرفي و حق انشعاب آنها به شركت هاي ذي ربط داده 
شده است، اعمال افزايش در سال 97 فقط با پيشنهاد 
وزارت مربوطه و تصويب هيات وزيران امكان پذير است. 
عاوه بر اين طبق بن��د الحاقي ۳ تبصره 6 موافقت 
ش��د در س��ال 1۳97 كليه م��دارس وزارت آموزش و 
پ��رورش از پرداخت هزينه مصرف��ي آب، برق و گاز در 

سقف الگوي مصرف معاف شوند.

گروه اقتصاد كلان|
 در بودج��ه 96 درآمده��اي ماليات��ي ب��ه مي��زان 
116هزارميليارد تومان پيش بيني ش��ده بود كه از اين 
ميزان در 9ماهه ابتدايي س��ال 68 هزارميليارد تومان 
تامين ش��ده اس��ت. عملكرد مالياتي حاكي از افزايش 
4درص��دي درآمدهاي مالياتي از ابتداي س��ال جاري 
تا پايان آذر ماه نس��بت به مدت مش��ابه سال گذشته 
است. در اين ميان در شرايطي كه دولت در فشار مالي 
سنگيني قرار دارد، درآمدهاي مالياتي يكي از مهم ترين 
نقاط اتكاي دولت براي تامين درآمد به ش��مار مي رود 
ك��ه در بودجه 97 هم 128هزارميليارد تومان درآمد از 
محل ماليات پيش بيني ش��ده است. تامين اين رقم در 
ش��رايطي كه دولت در هماهنگ ك��ردن دخل و خرج 
خود در بودجه جاري با مشكل مواجه است بسيار حائز 
اهميت خواهد بود.  هر چند عملكرد س��ال گذش��ته 
بخش ماليات بس��يار اميدبخش بود اما عملكرد 9ماهه 
سال جاري چندان اميدواركننده نيست. هر چند براي 
قضاوت درآمدهاي مالياتي نمي توان به آمارهاي موجود 
اتكا كرد و بايد تا پايان س��ال و وصول تمام درآمدهاي 
مالياتي صبور بود اما ناكامي در تامين كامل درآمدهاي 
مالياتي دولت را با چالش هاي بسياري در بودجه مواجه 
خواهد كرد. به نظر مي رس��د ديگر دولت بايد به دنبال 
راهكارهاي جديدي براي گسترش درآمدهاي مالياتي 
باشد و بر اين اساس گسترده تر كردن پايه هاي مالياتي، 
شفافيت اطاعاتي و جلوگيري از فرارهاي مالياتي بايد 
بيشتر مورد توجه قرار گيرد. در اين زمينه معاون وزير 

اقتصاد با اش��اره به دلايل نوسان در بودجه هاي سالانه 
گفت: معافيت هاي مالياتي در كنار فرار مالياتي موجب 
عدم ش��فافيت همچنين پايين بودن سهم ماليات در 

بوجه شده است. 
به گزارش ايبنا، حس��ين ميرشجاعيان درباره سهم 
پايين ماليات در اقتصاد ايران گفت: بودجه در سراس��ر 
دنيا مبتني بر ماليات تامين مي شود. اين درحالي است 
بودجه هايي ك��ه از منابع ديگري ازجمله فروش منابع 
طبيعي تامين مي شود، ناپايدار و اين به معناي انعكاس 
نوسانات در بودجه است. وي ادامه داد: به همين دليل 
اس��ت كه بودجه  كشور نوس��ان دارد و در ابتداي سال 
مطمئن نيستيم كه آيا مي توانيم درآمد پيش بيني شده 

را كسب كنيم يا خير. 
معاون اقتصادي وزير اقتصاد با تاكيد بر اينكه حدود 
۳5درص��د بودجه ما از مح��ل درآمدهاي نفتي حاصل 
مي ش��ود، توضي��ح داد: اين رقم در اواي��ل دهه 80 در 

برخي مقاطع به بيش از 60 درصد نيز رسيده است. 
ميرش��جاعيان به نس��بت ماليات به توليد ناخالص 
داخلي اشاره و تصريح كرد: اگر به اين رقم پرداخت هاي 
تامي��ن اجتماع��ي را اضافه كنيم اين ش��اخص به 14 
مي رسد؛ اين درحالي است كه در كشورهاي توسعه يافته 
به خصوص كشورهاي اتحاديه اروپا اين نرخ به 45درصد 
هم رسيده است.  وي با بيان اينكه معافيت هاي وسيع 
مالياتي در كشور از دلايل پايين بودن اين نسبت است، 
اظهار ك��رد: نزديك به 40درصد اقتصاد كش��ور مانند 
بخش كش��اورزي و س��رمايه گذاري در مناط��ق آزاد و 

ويژه و... از پرداخت ماليات معاف هس��تند؛ ضمن اينكه 
فرار مالياتي بالايي نيز در اقتصاد وجود دارد. به عبارت 
ديگر پايه مالياتي نتوانس��ته وس��يع ش��ود و در نتيجه 
معافيت ه��اي زيادي وج��ود دارد. مع��اون وزير اقتصاد 
گفت: اگر مي خواهيم ميزان وابس��تگي به درآمد نفتي 
در كشور كم ش��ود بايد دولت رويكرد خود را مشخص 
و معافيت ها را نيز در بخش هاي مختلف كم و هدفمند 
كند.  ميرش��جاعيان با تاكيد بر اينكه معافيت به معني 
نبود اظهارنامه مالياتي و عدم شفافيت است، خاطرنشان 
كرد: پيشنهاد اين است كه اگر دولت يا مجموعه كشور 
قص��د دارد از بخش خاصي حمايت كند، نرخ ماليات را 
به صفر برساند نه اينكه آن را كامل معاف كند. اين امر 
باعث شفافيت و مشخص شدن ميزان درآمدها مي شود 
ب��ه عبارت ديگر فرد بايد اظهارنامه ارائه كند اما ماليات 
نپ��ردازد. وي با بيان اينكه دولت باي��د از حمايت هاي 
بي دليل از بخش هاي مختل��ف دوري كند، افزود: لزوما 
اين نوع حمايت ها به بخش هاي مختلف كمك نمي كند 
و بخش خصوصي همواره اين مطالبه را دارد كه ماليات 
پرداخت نكند؛ اما بايد ديد كه آيا پش��ت اين حمايت ها 

رونق است يا اينكه اين حمايت ها كور است. 
ميرشجاعيان ناهماهنگي بانك هاي اطاعاتي كشور 
را در ايجاد فرار مالياتي موثر دانست و گفت: بانك هاي 
اطاعاتي كش��ور مانن��د مجمع الجزاي��ر در حوزه هاي 
مختلف توس��عه پيدا كرده اند و يكپارچه نيستند؛ اين 
درحالي است كه اگر بانك هاي اطاعاتي هماهنگ شود 

از فرار مالياتي جلوگيري مي شود. 

 گروه اقتصاد كلان| 
درحال��ي كه اين روزها نرخ ارز بازار پرتاطمي را 
تجربه مي كند و كارشناس��ان دلايل مختلفي را براي 
نوسان نرخ ارز مطرح مي كنند، فرشاد مومني بر اين 
باور اس��ت كه دولت به دليل كس��ري مزمن بودجه 
اقدام به دس��تكاري نرخ ارز مي كند. مومني درحالي 
شائبه دستكاري نرخ ارز براي پوشش كسري بودجه 
را مطرح مي كند كه رييس جمهوري چندي پيش هر 
گونه تمايل دولت براي دستكاري نرخ ارز را رد كرد. 
با اين حال، مومني در گفت وگو با »ايسنا« با بيان 
اينكه بدون ترديد نرخ ارز دس��تكاري مي شود، بيان 
كرد: اكنون دولت دچار كسري مزمن بودجه و بحران 
مالي بي س��ابقه شده بنابراين اقدام به دستكاري نرخ 
ارز و ب��ازي ب��ا آن و در عين حال بازي با قيمت هاي 
كليدي ديگر مي كند. اما افزايش قيمت هاي كليدي 
و چنين بازي هايي را نبايد فقط از منظر مساله بازي 
با عدد و رقم كس��ري مالي دولت بررس��ي كرد بلكه 

بايد به تبعات بدتر آن هم توجه داشت. 
وي ادامه داد: مس��اله اساسي تر اين است كه اين 
جهت گيري ها بر انس��جام اجتماعي، احس��اس تعلق 
به كش��ور و اميد به آينده اث��رات نامطلوبي به جاي 
مي گذارد و ما انتظار داريم، قوه مجريه و مقننه و هم 

نهادهاي نظارتي رويه هاي درونگرانه و عاقبت انديشي 
را جايگزين رويه ه��اي كوته نگرانه  كنوني خود كنند 
وگرنه بايد هزينه هاي بسيار سنگين تري را در آينده 

بابت آن بپردازيم. 
عضو هي��ات علمي گروه اقتصاد دانش��گاه عامه 
طباطبايي اضافه كرد: بزرگ ترين توجيه دولت براي 
بازي با نرخ ارز اين است كه اگر نرخ ارز را بالا ببرد، 
مي تواند اوضاع و احوالش را از نظر مالي س��اماندهي 
كن��د ول��ي غاف��ل از اينك��ه دول��ت به عن��وان يك 
ابربن��گاه كه بزرگ ترين مصرف كنن��ده و بزرگ ترين 
سرمايه گذاراس��ت، بزرگ ترين زي��ان بيننده از بازي 

نرخ ارز هم هست. 
مومني در بخش ديگري از س��خنانش اظهار كرد: 
اكنون ما با تحولات ساختاري بسيار خطرناكي روبه رو 
شده ايم كه بايد مورد توجه قرار گيرند. كشوري كه در 
س��ال هاي پاياني دهه 1۳70 دستيابي به درآمد ارزي 
سالانه 15ميليارد دلار را رويايي و آرماني مي پنداشت 
اكنون با درآمد ارزي ب��الاي 50 ميليارد دلار قادر به 
مهار هيچ ي��ك از بحران هاي كوچك و بزرگ موجود 
نيست. اين يك تحول ساختاري و كيفي است. در اين 
تحول ضربه هاي بسيار سهمگيني به بنيه توليد ملي 
وارد شده و ولنگاري هاي بي سابقه يي در الگوي مصرف 

جامعه پديدار شده است.  وي ادامه داد: از موضع بقاي 
نظام ملي بايد اي��ن جهت گيري هاي خطرناك كه به 
مردم و كيفيت زندگي آنها همچنين بنيه توليد ملي 
پش��ت كرده را كنار بگذاريم و در عوض به آنها توجه 
كنيم و فشارهاي طاقت فرساي كنوني بر عامه مردم و 
توليد كنندگان را برداش��ته و فشارها را به رانت خوارها 
و رباخواره��ا و دلال ه��ا و واركننده ه��ا و مونتاژكارها 
معط��وف كني��م. راه نجات ما از اين مس��ير مي گذرد 
و دول��ت هم بهتر اس��ت ب��ه جاي كارهاي نمايش��ي 

رويه هاي خود را اصاح كند. 
مومن��ي توضي��ح داد: در نمونه ي��ي از رفتارهاي 
نمايش��ي، دولت ادعا كرده در س��ند برنامه شش��م 
توسعه بيش از 160هدف كلي و بيش از 560 راهبرد 
را مي خواهد در دوره 5 س��اله دنبال كند درحالي كه 
بايد يك ه��دف انتخاب كرده و آن هدف هم عبارت 
است از تمهيد بس��تر نهادي براي بسط فرصت هاي 
شغلي مولد. بايد از همه كساني كه دل در گرو ايران 
و جمهوري اسامي دارند، بخواهيم كه شرافتمندانه 
اقتضائات اين ش��رايط را درك كرده و همه به كمك 
بيايند تا بتواني��م تهديدهاي بزرگي كه متوجه نظام 
ملي است را به حداقل برسانيم و مسير توسعه را در 

پيش  بگيريم. 

معاون وزير اقتصاد خواستار شد

شفاف سازي اقتصادي براي ارتقاي درآمدهاي مالياتي

فرشاد مومني مطرح كرد

شائبه دستكاري نرخ ارز وجود دارد
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 فرهنگ سازي با توليد
همراه بانك در ايران زمين 

عضو هيات مديره بانك ايران زمين گفت: براي من 
به عنوان يكي از اعضاي هيات مديره بس��يار ارزشمند 
اس��ت كه اين پيام را به تمام جوان هاي كش��ور بدهيم 
كه در نظام بانكي تحولاتي درحال صورت گرفتن است 
و باب بانك ايران زمين به عنوان يك بانك پيش��رو در 
حوزه ديجيت��ال روي جوان هايي كه توانمند و صاحب 
ايده هس��تند، باز اس��ت. دكتر قربان��ي در گفت وگو با 
خبرنگار بانك و صنعت اظهار كرد: امروزه جامعه بشري 
در مس��يري گام برمي دارد كه تمام ابع��اد زندگي اش 
ش��كلي از تحول ديجيتال را تجربه مي كند و آثارش را 
در زندگي هاي فردي، اجتماعي، فرهنگي، سياسي و... 
هر يك از ابنا بش��ر مي توان مشاهده كرد. وي گفت: ما 
موضوع بانكداري ديجيتال را خارج از زندگي ديجيتالي 
كه امروزه مرس��وم اس��ت، نمي توانيم ببينيم از اين رو 
بانك ايران زمين مدت هاست در تلاش است كه طرحي 
نوين در حوزه بانكداري الكترونيك ايجاد نمايد؛ چراكه 
بانكداري ديجيتال يكي از حوزه هايي اس��ت كه آينده 
نظام هاي بانكي را شكل خواهد داد. قرباني افزود: بحث 
بانك��داري و نظ��ام بانكي به جهت اينك��ه بخش قابل 
توجه��ي از تعاملات اقتصادي يك كش��ور را مديريت 
و تنظيم مي كند و هر گونه مش��كل، معضل، گشايش 
و فراخ بال��ي كه در نظام بانكي ص��ورت گيرد، مي تواند 
تاثير مس��تقيم بر اقتصاد آن كش��ور داش��ته باشد از 
اهميت ويژه يي برخوردار است. عضو هيات مديره بانك 
ايران زمين بيان كرد: براي مثال نا آرامي هايي كه اخيرا 
پيرامون موسسات مالي غيرمجاز پيش آمد، نشان داد 
كه به چه ميزان اقش��ار مختلف جامعه مي توانند تحت 
تاثير آن قرار بگيرند. قرباني تصريح كرد: اگر ما در نظام 
و سيستم بانكي كشور تحولات را به صورت مثبت و در 
راستاي سرعت بيشتر، قابليت اطمينان بيشتر و خدمات 
جديدتر ارائه كنيم اي��ن آرامش را مي توانيم به جامعه 
برگردانيم و دوباره اعتماد را در مردم تقويت كنيم. عضو 
هيات مديره بانك ايران زمين با اش��اره به اينكه خيلي 
از فعاليت هايي كه در حوزه بانكداري ديجيتال صورت 
مي گيرد را بايد از هم اكنون و آرام آرام شاهد تبلورش در 
محصولات و خدمات خود باشيم، خاطرنشان كرد: اين 
بازمي گردد به فعاليت هايي كه طي يكي دو سال گذشته 
در بان��ك ايران زمين ص��ورت گرفته اس��ت؛ كارهاي 
زيربنايي كه اس��تارت اوليه آن با ج��ذب افراد توانمند 
و قابل به مجموعه ش��كل گرف��ت و با اصلاح فرآيندها 
توجه بيش��تر به آرمان ها و ارزش هايي كه ما در حوزه 
بانكداري به عنوان يك بانك ديجيتال ترسيم كرده ايم،  
تداوم و ادامه پيدا خواهد كرد. وي افزود: نرم افزار همراه 
پرداخت كه طراحي و ماژول هاي كه در آن ديده شده و 
فرآيند كلي كه از ابتدا تا انتهاي آن توسط شركت هاي 
زيرمجموعه صورت انجام مي ش��ود يكي از محصولاتي 
اس��ت كه در هفتمي��ن همايش بانك��داري ديجيتال 

رونمايي شد.  

 نخستين واگذاري ها 
از سوي بانك صنعت 

 ابوالفضل نجارزاده گفت: بانك صنعت و معدن روز 
24 بهم��ن ماه در جريان معاملات بورس تهران، بلوك 
51 درصدي س��هام س��رمايه گذاري صنعت و معدن را 
فروخت تا فرآيند واگذاري س��هام شركت هاي متعلق 
به بانك ها از س��وي اين بانك با موفقيت آغاز ش��ود. به 
گزارش پايگاه اطلاع رس��اني بانك صنعت و معدن، وي 
با بيان اين مطلب افزود: براس��اس اعلام سازمان بورس 
اوراق بهادار، ش��ركت س��رمايه گذاري توسعه صنعتي 
ايران اين بلوك س��هام را خريداري كرده اس��ت. مدير 
امور مجامع و شركت هاي بانك صنعت و معدن تصريح 
كرد: خوشبختانه سازمان بورس همكاري هاي خوبي با 
بانك در راستاي تسريع فرآيندها و طي مراحل قانوني 
براي واگذاري بلوك 51 درصدي را داش��ت كه با طي 
تش��ريفات قانوني واگذاري و ش��رايط مناسب شركت 
سرمايه گذاري در روز 24 بهمن ماه معامله خوبي انجام 
و ف��روش صورت گرفت. وي افزود: اين بانك توانس��ته 
اس��ت در بس��ياري از موارد در سيس��تم بانكي كشور 
جزو نخستين ها باشد. نخس��تين گشايش اعتبار پس 
از برجام. نخستين اخذ خط اعتباري فاينانس خارجي، 
برق��راري روابط كارگزاري با 90 بانك در 36 كش��ور و 
ام��روز نيز ب��ا فروش 2ميلي��ارد و 295ميليون س��هم 
شركت س��رمايه گذاري صنعت و معدن به قيمت 436 
ميليارد تومان نخستين بانك دولتي در واگذاري سهام 
شركت هاي زيرمجموعه در بين بانك هاي دولتي باشيم. 

تعيين تكليف سپرده هاي خرد 
موسسات غيرمجاز

مع��اون نظارتي بانك مركزي اعلام كرد: براس��اس 
برنامه ريزي ها قرار شد ابتدا سپرده هاي خرد موسسات 
غيرمجاز تعيين تكليف شوند كه اين امر از ابتداي آذر 
ماه آغار شده و تا آخر بهمن ماه سال جاري پايان خواهد 
يافت. به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، جمعي از 
س��پرده گذاران برخي تعاوني هاي اعتبار منحل ش��ده، 
عصر ديروز با معاون نظارت بانك مركزي و مديران اين 
حوزه و بخش حقوقي بانك مرك��زي ديدار كردند. در 
اين جلس��ه كه با هدف آگاهي از روند تس��ويه حساب 
سپرده گذاران تعاوني هاي منحله ازجمله وحدت، البرز، 
فرش��تگان و افضل توس برگزار ش��د، مع��اون نظارت 
بانك مركزي ابتدا درباره روند ش��كل گيري تعاوني ها و 
فعاليت غيرمج��از آنها، نحوه ورود بانك مركزي به اين 
مس��اله و وضعي��ت كنوني دارايي ه��ا و بدهي هاي اين 
تعاوني ها توضيحاتي ارائه كرد. حيدري درباره مسائل و 
مشكلات مطرح شده توسط سپرده گذاران درباره روند 
تس��ويه حساب ها به ويژه موضوع عدم پرداخت بخشي 
از سود س��پرده ها بر مبناي قرارداد هاي اوليه گفت: به 
دليل كسري دارايي هاي شناسايي شده اين تعاوني ها، 
پرداخت اصل و سود سپرده ها به صورت كامل درحال 
حاضر امكان پذير نبود و لازم بود در مورد نحوه تقسيم 
دارايي هايي كه تاكنون شناسايي شده اند بين طلبكاران 
تصميم گيري ش��ود. براس��اس تصميمات اتخاذ شده، 
مقرر شد ابتدا سپرده هاي خرد تعيين تكليف شوند كه 
اين امر از ابتداي آذر ماه آغار و تا آخر بهمن ماه س��ال 
جاري پايان خواهد يافت و در ادامه در صورت شناسايي 
دارايي ه��اي جدي��د و ارزياب��ي آنها زمين��ه پرداخت 
س��پرده هاي س��اير اش��خاص فراهم خواهد شد. براي 
تحقق اين امر هيات هاي تصفيه فعلي تعاوني ها بركنار و 
هيات هاي تصفيه جديد از سوي كميته منتخب سران 

محترم قوا تعيين و مشغول به كار شده اند. 

اخبار

بگير و ببند در بازار ارز

پاي وزير اقتصاد به مجلس كشيده شد
 200 دلال ارز دستگير و ۷۵۵ حساب مسدود شد       با حضور ماموران در بازار ارز، آقاي »س« جايگزين جمشيد بسم الله دستگير شد

گروه بانك و بيمه  محسن شمشيري 
قيم��ت دلار روز چهارش��نبه 25 بهم��ن 96 در 
ب��ازار تهران كاهش و نرخ ي��ورو و پوند افزايش يافت. 
صرافي ه��اي پايتخت هر دلار امري��كا را با ۸5 تومان 
كاهش نسبت به روز سه شنبه 4۸22 تومان فروختند. 
همچني��ن هر يورو با 31تومان رش��د نس��بت به روز 
سه شنبه 6 هزار و 165 تومان و هر پوند نيز در مدت 
مشابه با 133 تومان افزايش ۷ هزار و 20تومان داد و 
ستد ش��د. به گزارش »تعادل«، در بازار ارز مبادله يي 
نيز نرخ رس��مي 3 ارز كاهش و 35 ارز افزايش يافته 
و بهاي يك ارز هم تغييري نداش��ته است. دلار با 35 
ريال افزايش 3۷05.4 تومان، پوند با 269 ريال رش��د 
5152.۸ توم��ان و يورو با 344ريال افزايش 45۸۸.3 
تومان قيمت گذاري ش��د و فاصل��ه دلار مبادله يي و 
آزاد به 111۷ تومان رس��يده اس��ت. در بازار طلا نيز 
اونس جهاني به 1331 دلار افزايش يافته اما به خاطر 
كاه��ش نرخ دلار، قيمت طلاي 1۸عيار افزايش يافته 
و ه��ر گرم طلاي 1۸ عيار نيز با 2 هزار و ۸90 تومان 
كاهش 150 هزار و 360 تومان ارزش گذاري شده بود. 
همچنين قيمت برخي سكه ها كاهش و برخي ديگر 

افزايش يافته است. 
  هر قطعه س��كه تمام بهار آزادي با 4 هزار تومان 
كاهش نس��بت به روز سه ش��نبه يك ميليون و 5۸5 
هزار تومان فروخته شد. همچنين هر قطعه سكه طرح 
قديم نيز در مدت مشابه شاهد رشد 11 هزار توماني 
ب��ود و يك ميلي��ون و 546ه��زار و 500 تومان داد و 
ستد شد. سكه نيم بهار آزادي با 4 هزار و 500 تومان 
رشد نس��بت به روز سه شنبه ۷۷9هزار و 500 تومان 
به فروش رسيد و ربع بهار آزادي نيز با 4 هزار و 500 
تومان افزايش 4۷4هزار تومان معامله شد. قيمت سكه 
گرمي در بازار آزاد با 3 هزار تومان رشد نسبت به روز 

سه شنبه 315 هزار تومان بود. 

 حضور ماموران در بازار ارز
بازار ارز از چهارراه اس��تانبول تا ميدان فردوسي از 
صبح چهارشنبه، شاهد حضور ماموران پليس آگاهي و 

دستگيري دلالان بازار ارز است. 
براس��اس گزارش ها، ماموران پليس آگاهي حدود 
200 نف��ر از دلالان ارز را در بازاره��اي تهران ازجمله 
خيابان استانبول دس��تگير كرده اند. صرافان بازار ارز 
مي گويند حجم معاملات در بازار بسيار پايين و حتي 
در برخي س��اعات داد و ستدي انجام نمي شد. نيروي 
انتظامي وارد س��بزه ميدان و خيابان فردوس��ي شد و 
بيش از ده ها نفر از دلالان ارز را دس��تگير و با ون هاي 

پليس منتقل كرد. 
نيروهاي پليس با حضورش��ان در سبزه ميدان كه 
محل تجمع دلالان است، باعث شدند تا بازار آزاد دلار 
و فرآين��د كاغذبازي دلار خاتمه پيدا كند. دلار نقدي 
در بازار آزاد كه صبح 4هزار و 910تومان قيمت داشت 
ب��ا ورود نيرو هاي پليس و برخورد با دلالان كوچك و 
بزرگ 60 تومان كاهش داش��ت و ب��ه 4هزار و ۸50 

تومان رسيده است. 
همچنين برخي صرافان از موج سوم بررسي دفاتر 

صرافي از عصر روز سه شنبه خبر مي دهند. 
همچنين در پي نوسانات و التهابات اخير بازار ارز 
و در ادامه برخوردهاي قانوني با سوداگري در بازار ارز، 
۷55حساب دلالان ارزي بلوكه و مسدود شد. مجموع 
گردش مالي اين حساب ها نزديك به 20 هزار ميليارد 

تومان بوده است. 

 دستگيري ۹0 دلال ارزي توسط پليس آگاهي
از س��وي ديگر، پليس آگاه��ي تهران در عملياتي 
گس��ترده، دلالان و اخلالگران بازار ارز را شناسايي و 

دستگير كرد. 
به گزارش ميزان، س��ردار حس��ين رحيمي اعلام 
كرد: عمليات بزرگ ماموران پليس آگاهي تهران عليه 
اخلالگران و دلالان بازار ارز پايتخت كه از سه ش��نبه 
ش��ب آغاز ش��ده بود، ديروز به پايان رسيد. بنا بر اين 
گزارش، رييس پليس تهران از دستگيري 90 سوداگر 
ارزي در پايتخت و پلمب 10 صرافي در طرح مشترك 
پليس با دس��تگاه هاي مس��وول در حوزه تنظيم ارز 

خبر داد. س��ردار حسين رحيمي با اش��اره به اجراي 
طرح برخورد با س��وداگران ارز اظهار داش��ت: از صبح 
چهارشنبه 25 بهمن 96 ماموران پليس آگاهي تهران 
با هم��كاري بانك مركزي و س��ازمان تعزيرات طرح 

برخورد با سوداگران ارز در تهران را آغاز كردند. 
وي اف��زود: مجوزهاي صرافان در محدوده مركزي 
كنترل ش��د كه تاكنون 10صرافي پلمب و 16صرافي 

اخطار پلمب گرفتند.
 ب��ه گفته رحيم��ي 90 اخلالگر و س��وداگر ارزي 
دستگير شده اند. حضور پليس در سبزه ميدان، پاساژ 
افش��ار و ميدان فردوسي دايمي اس��ت و ديگر اجازه 
تحرك به اين اف��راد را نمي دهيم. آقاي »س« كه در 
بازار جايگزين جمش��يد بس��م الله ش��ده بود در طرح 
پليس دستگير شد. البته اين قيمت كه اكنون وجود 
دارد به علت سفر نيست و مشكلات بازار باعث شد كه 

قيمت ارز افزايش يابد. 

 مجلس خواستار گزارش درباره افزايش نرخ 
ارز شد

اين اتفاقات در حال��ي رخ داد كه رييس مجلس 
از ريي��س بانك مرك��زي خواس��ت، توضيحاتي در 
زمينه افزايش نرخ ارز در روزهاي گذشته ارائه كند. 
همچنين محمدرضا پورابراهيمي در نشس��ت علني 
چهارش��نبه 25بهمن ماه مجلس در تذكري عنوان 
كرد: ب��ازار ارز وضعي��ت نگران كننده يي دارد، ظرف 
هفته هاي گذشته متاس��فانه به دليل عدم مديريت 
صحي��ح ب��ازار ارز ارزش پ��ول مل��ي كش��ور حدود 

25درصد كاهش پيدا كرده است. 
نماين��ده كرمان و راور در مجل��س ادامه داد: اين 
وضعيت هم اثر منفي بر جذب سرمايه گذاري خارجي 
به واس��طه افزايش ريسك س��رمايه گذاري دارد و هم 
دستاورد دولت مبني بر تك رقمي كردن نرخ تورم را 

زير سوال مي برد. 

اين نماينده مجلس تاكيد كرد: به نظر مي رس��د 
بان��ك مركزي ت��وان لازم براي مديريت ب��ازار ارز را 
ن��دارد و انتظار داريم، ريي��س مجلس در اين زمينه 
ب��ه رييس جمهور تذكر دهد. وي گفت: بازار ارز قابل 
مديريت است و اعتقاد داريم عددي كه اكنون معامله 
مي شود؛ عدد واقعي نيست و امروز حبابي ايجاد شده 
و وضعي��ت تقاضاي رواني در ب��ازار ارز افزايش پيدا 

كرده است.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس عنوان كرد: اين 
كميسيون جلسات متعددي در اين زمينه با محوريت 
كارشناس��ان داش��ته و اعتقاد داريم ك��ه راهكارهاي 

عملياتي قابل احصاست. 
افزون بر اين لاريجاني، رييس مجلس در پاسخ به 
اين تذكر گفت: رييس بانك مركزي بايد توضيح كافي 
در موضوع نرخ ارز و راهكارهاي مديريتي آن ارائه دهد. 
كميس��يون اقتصادي مجلس اين موضوع را پيگيري 

كند اگر در جلسات به پيشنهاداتي رسيديد؛ ارائه كنيد 
همچنين شخصا اين موضوع را پيگيري خواهم كرد. 

 روش كارآمد فروش حواله اي است نه نقدي
در اي��ن رابطه، معاون اس��بق ارزي بانك مركزي 
تزري��ق نقدي ارز از كان��ال صرافي ها را موجب انتقال 
نقدينگي و س��رمايه ها ب��ه بازار ارز دانس��ت و گفت: 
نيازهاي ارزي با روش حواله يي بايد تامين شود و براي 

مسافران هم ارز در مرزهاي خروجي پرداخت شود. 
سيدكمال سيدعلي در گفت وگو با فارس با اشاره 
به عدم عرضه ارز به بازار در روز گذشته از سوي بانك 
مركزي اظهار كرد: بانك مركزي در شرايط فعلي نبايد 
ارزي در بازار بفروش��د معمولا تقاض��اي واقعي ارز به 
صورت ارز حواله يي است و بايد تقاضاي ارز به صورت 

حواله يي تامين و پوشش داده شود. 
وي در پاسخ به اين سوال كه به نظر شما پرداخت 
ارز با سهميه مشخص براي 250صرافي در كل كشور 
ناكارآمد اس��ت؟ گفت: به نظر مي رسد در اين مقطع 
كه به اين شكل به بازار هجوم برده شده است، تزريق 
نقدي ارز از كان��ال صرافي ها موجب انتقال نقدينگي 
و س��رمايه ها به بازار ارز ش��ده و اگر ارز بانك مركزي 
به بازار عرضه نش��ود، متقاضيان اضافي از بازار خارج 
مي شوند. معاون اسبق ارزي بانك مركزي افزود: نرخ 
ارزي ك��ه در قالب حواله يي پرداخت مي كند همانند 
ارز مداخله يي و 30تا 40تومان زير قيمت بازار باش��د. 
ي��ك بار كه مركز مب��ادلات ارزي راه افتاد، اين مركز 

تقاضاهاي واقعي ارز را تامين مي كرد. 
وي با بيان اينكه انتش��ار اوراق مش��اركت ارزي و 
تجديدنظر در س��ود س��پرده راهكار ه��اي موثر براي 
كنترل بازار ارز اس��ت، گف��ت: اگر بانك مركزي قصد 
بازنگري در نرخ سود را ندارد، مي تواند اوراق مشاركت 
ريالي با نرخ 2تا 3درصد بالاتر از سود سپرده يك ساله 
منتش��ر كند. اين اوراق در كنار اوراق مشاركت ارزي 
و تامي��ن نياز ارزي حواله يي موج��ب فروكش كردن 

التهاب بازار ارز خواهد شد. 
سيدعلي در پاسخ به اين سوال كه آيا با اين اقدام 
نرخ سومي در بازار ارز شكل نمي گيرد، گفت: درحال 
حاضر نبايد نگران به وجود آمدن ارز سوم باشيم زيرا 
اولويت كنترل بازار ارز اس��ت. در ارتباط با كنترل اين 
بازار بايد بازارهاي موازي مانند بازار سرمايه و بازار پول 
را فعال كنيم. وي افزود: اگر در چند س��ال گذش��ته 
دولت س��الي 6 تا ۷درصد ن��رخ ارز را تعديل مي كرد، 

وضعيت كنوني به وجود نمي آمد. 
س��يدعلي با بيان اينك��ه بايد مص��ارف وارداتي و 
خدمات با روش حواله يي تامين ش��ود، گفت: برخي 
واردكنندگان كالاهاي اساس��ي و م��ورد نياز به دليل 
نوس��انات بازار ارز تقاضاي احتياطي خود را وارد بازار 
مي كنند كه بانك مركزي مي تواند با تضمين نرخ ارز 
در فاصله ثبت سفارش تا واردات نگراني از افزايش نرخ 

ارز و نرخ تسويه آن را رفع كند. 
به گفت��ه وي ب��راي تامين ارز مس��افرتي هم در 
مرزه��اي خروجي بان��ك مركزي مي توان��د براي هر 

مسافر 2تا 3هزار دلار در نظر بگيرد. 
 

 دلار در بازار جهاني سقوط كرد
از سوي ديگر، شاخص ارزش دلار در بازار معاملات 
جهاني بار ديگر روند نزولي را تجربه كرد؛ درحالي كه 
ارزش يورو و طلا افزايش پيدا كرد. به گزارش رويترز، 
ش��اخص ارزش دلار در بازاره��اي جهان��ي در برابر 6 
س��بد اصلي ارز جهان امروز ه��م روند منفي به خود 
گرفت و با 0/2درصد كاهش به ۸9.5 واحد تنزل پيدا 
كرد. همچني��ن هر يورو به 1.23۷۸دلار افزايش پيدا 
ك��رد و از وضعيت ركودي خود كه در هفته گذش��ته 
با رس��يدن به 1.2204دلار رسيده بود، فاصله گرفته 
اس��ت. البته علت اصلي رش��د يورو در بازار معاملات 
جهاني به گمانه زني ها بر س��ر انتش��ار آمار رشد قوي 
اقتصادي آلمان برمي گردد. قيمت منطقه يي طلا هم با 
0/3درصد رشد به يك هزار و 333دلار و ۷۸سنت در 
هر اونس رس��يد و كمترين رقم خود در يك ماه اخير 
كه با رسيدن به يك هزار و 306دلار و ۸1 سنت ثبت 

شده بود را پشت سر گذاشت. 

»تعادل« الزامات مالي و تنظيم مقرراتي IFRS را بررسي مي كند 

سود بيمه ها تحت فشار شديد قرار گرفته است
گروه بانك و بيمه  احسان شمشيري 

بررسي هاي بين المللي نشان مي دهد كه بيمه گران 
هنوز آماده اجراي IFRS 1۷ مربوط به استانداردهاي 
حس��ابداري و صورت هاي مالي شركت هاي بيمه يي 
نيس��تند به طوري ك��ه اكثر بيمه گران كش��ورهاي 
جه��ان كه در يك مطالعه توس��ط نرم اف��زار اپتيتود 
بررسي ش��دند، اعلام كردند كه براي اجراي تغييرات 
در حسابداري بيمه براساس IFRS1۷ آمادگي ندارند. 
به گزارش »تعادل« در گزارش دوس��الانه ارزيابي 
آمادگي جهاني براي GIRA IFRS آورده ش��ده كه 
92درصد از 240بيمه گر مورد بررس��ي همچنان راه 
كارهاي لازم براي IFRS را كامل انجام نداده اند و ۸۸ 
درصد نيز نياز به س��رمايه گذاري در روندهاي جديد 

براي حمايت از الزامات افشا را شناسايي كرده اند. 
در كش��ور ما 32شركت بيمه يي فعاليت دارند كه 
بيش از 16ش��ركت  بيمه بورسي هس��تند و به  دليل 
تكالي��ف بيمه مركزي تحت فش��ار ق��رار گرفته اند تا 
با انتش��ار صورت هاي مالي براساس اس��تانداردهاي 
بين المللي و افزايش س��رمايه تا س��قف 150ميليارد 
تومان، قوانين حاكميت شركتي و... را در سال 1396 

اجرايي كنند. 
به مديران عامل توصيه شده كه امسال ذخاير را به 
صورت كامل و مكفي اعمال كنند و در مجامع پيش 
رو از تقس��يم سود جدي خودداري كنند و در تقسيم 
س��ود دق��ت لازم را به عم��ل آورده و از خروج منابع 

از ش��ركت ها در قالب تقسيم سود خودداري و ذخاير 
را احي��ا كنند تا منابع موجود ب��راي انجام تكاليف و 
تعهدات شركت هاي بيمه به اندازه كافي موجود باشد. 
با توجه به الزام قانوني ش��ركت هاي بيمه به تهيه 
صورت هاي مال��ي خود طبق نمونه مصوب ش��وراي 
عال��ي بيمه، مقدم��ات لازم جهت تهي��ه صورت هاي 
مال��ي منطبق ب��ا اس��تانداردهاي بين الملل��ي انجام 
ش��ده اس��ت. تكميل و اصلاح تدريج��ي صورت هاي 
مال��ي و الزام كفايت ذخاير بيمه ي��ي مرتبط با قانون 
بيمه ش��خص ثالث بايد در مرحله اول انجام ش��ود تا 
صنعت بيمه كش��ور بتواند همسو با اس��تانداردهاي 
بين المللي گزارشگري مالي IFRS صورت هاي مالي 
خود را اعلام كند. اصلاح صورت هاي مالي يا بازبيني 
IFRS پنج��ره جديدي براي س��ودآوري بيمه گران 
خواهد گش��ود در هفته هاي اخي��ر هيات بين المللي 
اس��تانداردهاي حس��ابداري، بازبيني الزامات خود در 
رابطه با قراردادهاي بيمه يي را منتش��ر كرد. الزامات 
جديد تا سال 2021 اجرا خواهد شد و جايگزيني براي 
 IFRS2 استانداردهاي بين المللي گزارش گيري مالي
فعلي خواهد شد كه در سال 2004 به عنوان سلسله 

اقدامات موقت به تصويب رسيده بود. 
با وجود اين IFRS1۷ به دليل شفافيت و قابليت 
مقايسه براي سرمايه گذاران و بيمه گزاران مفيد خواهد 
بود. براي بيمه گران اين اس��تاندارد طرحي پرهزينه و 
زمانبر خواهد بود و مي تواند در بلندمدت بر سودآوري 

و رقابت در كسب وكارشان اثر بگذارد. هيات بين المللي 
اس��تانداردهاي حس��ابداري با بازبيني استانداردهاي 
بين الملل��ي گزارش گي��ري مالي ش��ركت هاي بيمه، 
تغييراتي در آن اعمال كرده است. اين تغييرات تا سال 
2021 الزام اجرايي ندارد ولي شركت هاي بيمه بايد در 
اين چند سال باقيمانده تا سال 2021 زيرساخت هاي 
حس��اب ها و حسابداري خود را براي به كارگيري اين 
الزام��ات و اصلاحات جديد آماده كنن��د كه اين كار 
مي تواند براي ش��ركت هاي بيمه صرف زمان، منابع و 
پول زيادي را در برداش��ته باش��د و در نتيجه ممكن 
اس��ت رتبه بندي عملكرد و اين شركت ها به ويژه در 
سال هاي ابتدايي به كارگيري اين الزامات جديد تحت 
تاثير قرار بگيرد. اما در صورتي كه ش��ركت هاي بيمه 
زيرساخت هاي لازم براي عملياتي كردن اين الزامات 
جديد را به خوبي فراهم كنند و برنامه ريزي هاي لازم را 
در اين زمينه انجام دهند به كارگيري اين استانداردها 
مزايايي دارد كه پس از گذش��ت چند س��ال مي تواند 
هزينه ها و منابع صرف ش��ده را جب��ران كند و باعث 
سودآوري ش��ركت هاي بيمه شود. شركت ارنست اند 
يان��گ تخمين مي زن��د كه حتي بيمه گ��ران زندگي 
كوچك تر با حق بيمه ناخال��ص صادره)GWP( زير 
10ميليارد دلار ب��ه بودجه يي معادل 25ميليون دلار 
براي پروژه هاي IFRS1۷ نياز دارند و براي آن دسته 
از بيمه گ��ران ب��زرگ با GWP بي��ش از 25ميليارد 
دلار( بايد 150ميليون دلار براي دس��تيابي به تطابق 

هزينه كنند. براس��اس گزارش GIRA ۸4 درصد از 
پاسخ دهندگان اعلام كرده اند كه يك فضاي آكچوئرال 
غيرمتجان��س دارند كه س��بب محدودي��ت در ارائه 
محاسبات يكپارچه ايجاد مي نمايد و در عين حال ۸۸ 
درصد از ش��ركت هاي بيمه نيز تاكيد كرده اند كه نياز 
به روندهاي جديد براي حمايت از الزمات شفاف سازي 
مالي IFRS1۷ دارن��د. IFRS1۷ عمده ترين تحول 
در حسابداري بيمه اس��ت كه تاكنون حاصل شده و 
يكي از آخرين چالش هايي است كه مديران مالي بيمه 
را درگير خود كرده اس��ت و س��ودهاي شركت بيمه 
را تحت فش��ار ش��ديدي قرار داده است زيرا بسياري 
از بخش ها، كالايي ش��ده اند و بس��ياري از شركت ها 
نياز به نوآوري در محص��ولات و عمليات هاي خود را 

دريافته اند.
در دنياي پس از IFRS1۷ رس��يدگي به بسياري 
از الزام��ات مالي و تنظيم مقرراتي بدون رويكردي كه 
بتواند كنترل گزارش گري و داده هاي مالي را متمركز 
كند، دش��وار خواهد بود. IFRS1۷ از استانداردهاي 
IFRS اس��تفاده مي كنند كه اين به معناي آن است 
كه تقريبا 13تريليون دلار از كل دارايي ها تحت تاثير 
اس��تانداردهاي جديد قرار خواهند گرفت. يافته هاي 
كليدي گ��زارش GIRA نش��ان مي ده��د كه اكثر 
بيمه گران آستين ها را بالا زده اند اما آنان همچنان در 
مراحل اوليه روند طرح ري��زي و اجرا قرار دارند و اين 
درحالي است كه انتظار مي رود، برنامه هاي ايجاد تحول 
بين 12ت��ا 30ماه زمان ببرد. ۷۸درصد از ش��ركت ها 
تقريبا در مرحله اوليه پژوهشي و تحليل اثر قرار دارند. 
زمان گوهر است و بيمه گران بايد كارشناسان خود را 
هم اكنون انتخاب كنند و كار براي اجراي راهكارهاي 
حسابداري مالي IFRS1۷ براي پيشگيري از كمبود 
مهارت ه��اي لازم، ضروري اس��ت و آنها بايد به موقع 

از تطاب��ق اطمينان حاصل كنند. IFRS1۷ پروژهاي 
عظيم با ريسك هاي عمده است.

در واقع هيچ راهكار تك س��ايزي وج��ود ندارد و 
راهكارهاي سفارش��ي لازم اس��ت. بدون يك طرح و 
سيستم هاي مناسب اجرايي ما شاهد آن خواهيم بود 
 IASB كه بيمه گران بيشتري درخواس��ت تاخير به
ارس��ال كنند و ديگران نيز بايد تحمل فشار بيشتري 

براي رسيدن به ضرب الاجل شوند. 
يك اس��تاندارد جدي��د گزارش گري حس��ابداري 
جهان��ي براي قراردادهاي بيمه يي اس��ت كه با هدف 
يكسان س��ازي و هماهنگي بين گزارش��گري در تمام 
جهان و توس��ط هيات اس��تانداردهاي حس��ابداري 
بين الملل��ي)IASB( تهيه و ارائه ش��ده كه در ژانويه 
2011 اجرا خواهد ش��د. استانداردهاي IFRS شامل 
مجموعه يي از اس��تانداردهاي شناخته شده و جهاني 
براي تهيه صورت هاي مالي توس��ط نهادهاي تجاري 
است. استانداردهاي IFRS شامل مواردي كه بايد به 
عنوان دارايي، تعهدات، درآمد و مخارج شناخته شونده 
و چگونگي س��نجش موارد فوق چگونگي ارائه آنها در 
صورت هاي مالي، افشاهاي مرتبط با اين موارد است. 

اس��تاندارد فعلي حس��ابداري يعن��ي IFRS4 به 
كش��ورها اجازه داده اس��ت ت��ا از اصول حس��ابداري 
پذيرفته همگاني)GAAP( محلي بهره مند ش��وند و 
اين يكپارچگي كمتري در ميان كشورها و شركت هاي 
چندمليت��ي ايجاد ك��رده اس��ت. بزرگ ترين تحول 
تحت IFRS1۷ ش��فافيت بيش��تر خواهد بود كه به 
سرمايه گذاران اجازه خواهد داد تا تصوير واضح تري از 
بازده يي كه انتظار دارند به طور واقعي از سرمايه گذاري 
خود و ريس��ك مرتبط با آن كسب كنند، ارائه دهند. 
اما س��ال ها طول مي كشد تا اين اطلاعات جديد براي 

سرمايه گذاران قابل درك باشد. 

براساس اخبار ماموران پليس آگاهي 
حدود ۲۰۰ نفر از دلالان ارز را 

در بازارهاي تهران ازجمله خيابان 
استانبول دستگير كرده اند. ۷۵۵ حساب 

دلالان ارزي بلوكه و مسدود شد و 
مجموع گردش مالي اين حساب ها 

نزديك به ۲۰هزار ميليارد تومان بوده 
است. حضور پليس در سبزه ميدان، 

پاساژ افشار و ميدان فردوسي دايمي 
است و آقاي »س« كه در بازار 

جايگزين جمشيد بسم الله شده بود، در 
طرح پليس دستگير شد

جدول نرخ ارز و سكه در بازار )قيمت ها به تومان(                                                                                                      
چهارشنبهسه شنبهدوشنبهشنبهنوع سكه و ارز

1540000156400015۸900015۸5000سكه تمام بهار آزادی طرح جديد
14۸6500151200015355001546500سكه تمام بهار آزادی طرح قديم

۷61000۷6۸500۷۷5000۷۷9500نيم سكه
45۷5004605004695004۷4000ربع سكه

301500306000312000315000سكه گرمی
14۸600151540153250150360هر گرم طلای 1۸ عيار

4۷1۸4۸25490۷4۸22دلار
600460۷361346165يورو
6۷9۷6۸۸06۸۸۷۷020پوند

حسينعلي حاجي دليگاني، عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس از سوال 
نمايندگان از وزير امور اقتصادي و دارايي به خاطر نوس��ان اخير در بازار ارز خبر 
داد. نماينده شاهين شهر در مجلس در گفت وگو با فارس گفت: سوال از مسعود 
كرباسيان، وزير امور اقتصادي و دارايي تهيه و به هيات رييسه تقديم شده است. 
اين سوال به دنبال نوسان بازار ارز در روزهاي اخير كه اقتصاد كشور را تحت الشعاع 
قرار داده تهيه و تقديم هيات رييسه شد و هيات رييسه نيز سوال را براي بررسي 
به كميسيون اقتصادي ارجاع داد. عضو كميسيون بودجه مجلس شوراي اسلامي 
اظهار كرد: بالاخره وزير اقتصاد بايد پاسخگو باشد و ما وي را مسوول هماهنگي 
امور اقتصادي كش��ور مي دانيم و يكي از مسائل اثرگذار در كشور نيز موضوع ارز 
است. متن سوال از وزير اقتصاد به شرح زير است: خلاصه سوال: علت نابساماني 

در بازار ارز و افزايش غيرقابل توجيه قيمت دلار در بهمن ماه 96 چيست؟شرح 
سوال: از وظايف مسلم قانوني وزارت امور اقتصادي و دارايي تنظيم سياست هاي 
اقتصادي و مالي كش��ور اس��ت و كنترل بازار ارز و مديريت صحيح آن به عنوان 
يكي از مولفه هاي اصلي انجام اين تكليف قانوني يك امر بديهي است. لازم است 
اعلام نماييد: چرا قيمت دلار در يك ماهه اخير بي رويه افزايش يافته است و باعث 
تورم و كاهش ارزش پول ملي گرديده اس��ت چرا با وجود اينكه در مصاحبه هاي 
متعدد وعده كنترل قيمت دلار را داده ايد كماكان سير صعودي قيمت دلار ادامه 
دارد؟ عوامل و عناصر موثر در افزايش قيمت كدام است؟ وزارت امور اقتصادي و 
دارايي به عنوان متولي اين امر چه اقداماتي درخصوص مديريت و كنترل قيمت 

ارز انجام داده است؟

سوال از وزير اقتصاد به خاطر نوسان قيمت
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5 بورس و فرابورس
 درج نماد جديد

در سامانه پس از معاملات
گروه بورس  ش��ركت س��پرده گذاري مركزي اوراق 
بهادار و تس��ويه وجوه)س��مات( از درج نماد ش��ركت 
عمران و مسكن سازان ايران در سامانه پس از معاملات 
خبر داد. بر اين اس��اس، شركت عمران و مسكن سازان 
ايران)س��هامي عام( پس از احراز كليه شرايط پذيرش 
به عن��وان يكص��د و هفتاد و يكمين نم��اد معاملاتي و 
نودوپنجمين شركت در بازار دوم در فهرست نرخ هاي 
فرابورس ايران درج شد. اين شركت در ۱۰ ارديبهشت 
امس��ال در فرابورس پذيرش ش��ده و درحال حاضر در 
گروه »انبوه س��ازان، ام��لاك و مس��تغلات«، زيرگروه 
»املاك و مس��تغلات با ملك خود يا ليزينگ ش��ده« 
روي تابلو فرابورس ايران نشسته است. در همين رابطه 
شركت س��پرده گذاري مركزي اين ش��ركت را با نماد 
معاملاتي »مسكنس��ا« در سامانه پس از معاملات درج 

كرد تا شرايط براي عرضه آن فراهم شود. 

 انتشار اوراق بدهي
5000 ميليارد توماني

با موافقت وزير كار، تعاون و رفاه اجتماعي، سازمان 
تامين اجتماعي با انتش��ار اوراق بدهي 5۰۰۰ ميليارد 
تومان��ي بزرگ ترين تامين مالي س��ال را از طريق بازار 
س��رمايه رقم خواه��د زد. به گزارش ف��ارس، خبرهاي 
دريافتي از شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي)شستا( 
حاكي اس��ت با نظر موافق علي ربيعي وزير كار، تعاون 
و رف��اه اجتماعي، س��ازمان تامين اجتماعي با انتش��ار 
5۰۰۰ميليارد تومان اوراق بدهي تامين مالي بزرگ ترين 
تامين مالي س��ال را كليد خواه��د زد. اين اوراق با نرخ 
سالانه ۱٧,5 درصد بوده و از طريق تامين سرمايه امين 
پذيره نويسي و عرضه عمومي مي شود. بر اين اساس قرار 
است اين اوراق تا قبل از ادغام هلدينگ هاي پتروشيمي 
وزارت رفاه با حفظ سهم ٢5درصدي شستا در تركيب 
س��هامداري آنها منتشر و پذيره نويسي ش��ود. در اين 
ارتباط مرتضي لطفي، مديرعامل شستا در مصاحبه يي 
با تشريح جزئيات طرح ادغام شركت ها و هلدينگ هاي 
پتروش��يمي از تصوي��ب كليات اين طرح خب��ر داده و 
گفته اس��ت: صندوق هاي وابسته به وزارت كار ازجمله 
صندوق هاي بازنشستگي، بانك رفاه كارگران، سازمان 
تامين اجتماعي و شس��تا همگي به صورت متفرقه در 
حوزه نفت و پتروشيمي سرمايه گذاري و فعاليت دارند. 
البته همه اين شركت ها و هلدينگ ها مستقل هستند و 
بيشترين سهم مربوط به شستاست كه شامل ٢5درصد 
سهام پتروشيمي مي ش��ود. به گفته اين مقام مسوول 
به اين ترتيب با ادغام هلدينگ هاي پتروشيمي وزارت 
رف��اه يك هلدينگ بزرگ خواهيم داش��ت و در فروش 
صادرات��ي دامپين��گ نمي كنيم و هلدين��گ در تامين 

مواداوليه متمركز مي شود. 

اخبار 

»تعادل« از واقعيت هاي بازار هاي مالي گزارش مي دهد

بانكمركزيمانعايجادبورسارز

 تاكيد قانوني
در همين رابطه، قاس��م محسني عضو شوراي 
عالي بورس با بيان اينكه بانك مركزي راضي به 
ايجاد بازار مش��تقه ارزي در بازار سرمايه نيست، 
گفت: با وج��ود تاكيد قانون براي راه اندازي بازار 
مش��تقه ارز براي پوش��ش ريسك و فراهم شدن 
زيرساخت ها، اما هنوز در بن بست تصميم گيري 
ق��رار دارد. وي پيرام��ون دلايل ع��دم راه اندازي 
بازار مش��تقه ارزي در بازار سرمايه گفت: شوراي 
عال��ي بورس براي س��امان دادن به ب��ازار نقدي 
غيررس��مي ارز و پوشش ريس��ك تغيير نرخ ارز، 
 پيشنهاد كرده بود كه بازاري تحت عنوان بورس 
ارز يا بازار مش��تقه ارزي به ص��ورت قراردادهاي 
مش��تقه و آتي در يكي از بورس ها ايجاد ش��ود. 
به گزارش فارس، وي افزود: اين پيش��نهاد ناشي 
از اين اس��تدلال بود كه در بازار غيررس��مي ارز 
گفته مي ش��ود كه اش��خاصي منس��وب به بانك 
مركزي با لب��اس مبدل ب��راي مديريت نرخ ارز 
و فروكش ك��ردن التهاب ها اق��دام به عرضه ارز 

عمدتا در پاساژ افشار واقع در خيابان منوچهري 
مي كنند و اين در حالي اس��ت ك��ه هيچ ابزاري 
ب��راي ممانعت از فعاليت ي��ا مديريت نرخ ارز در 
س��بزه ميدان و چهارراه استانبول كه به اصطلاح 
از آنه��ا به عنوان معاملات فردايي ياد مي ش��ود، 
وجود ندارد. به گفته وي، به شوراي عالي بورس 
پيش��نهاد ش��د كه ب��ازار نقدي غيررس��مي ارز 
براس��اس برنامه مشخصي از عرضه هاي ارز بانك 
مرك��زي و تعيين حداقل و حداكثري از نوس��ان 
قيمت ه��ا با هدف مديريت قيم��ت ارز و باتوجه 
به ش��رايط بازار در يكي از بورس ها ايجاد ش��ود. 
محسني دمنه در ادامه پيرامون پيشنهاد شوراي 
عالي بورس براي ايجاد بورس ارز افزود: موضوع 
مورد توافق اين ش��ورا بر س��ر ايج��اد بازار اوراق 
مش��تقات ارزي ش��امل قراردادهاي آتي و اوراق 
اختيار خريد و فروش ارز با سررسيدهاي حداكثر 
6 ماهه بود كه با هدف پوش��ش نوسان نرخ ارز، 
فرآيند معاملات بازار غيررسمي معاملات فردايي 

ارز را شفاف مي كرد. 

 مقاومت بي دليل 
ب��ه گفته اين مقام مس��وول، اين پيش��نهاد در 
جلسه ش��وراي عالي بورس با وجود مخالفت بانك 
مرك��زي م��ورد توافق جمع��ي اعضا واقع ش��د، اما 
در همان جلس��ه مقرر شد س��ازمان بورس و بانك 
مركزي براي هماهنگي و جامعيت بيش��تر جلسات 
تخصصي در اين زمينه داش��ته باش��ند. وي از عدم 
رضايت بانك مركزي با راه اندازي بازار مشتقه ارزي 
در بازار سرمايه براساس ظواهر موجود سخن گفت 
و افزود: بانك مركزي به عنوان نهاد ناظر بازار پولي و 
ارزي كشور تنها مي تواند وضع كننده مقررات باشد، 
چراكه هم اكنون نمي تواند مانع از معاملات اشخاص 
ازجمله در معاملات فردايي ارز شود. محسني دمنه 
مزيت اوراق مش��تقه ارزي را پوش��ش ريسك براي 
خريدار و فروشنده در دوره زماني مشخص دانست 
و گف��ت: فرض كنيد ش��خصي به دليل بدهي ارزي 
خود در صورت افزايش قيمت ها در بازار ارز با ضرر 
مواجه مي شود. از سويي شخص ديگري نيز به دليل 
برخورداري از درآمد ارزي در صورت افت قيمت ها 

در بازار ارز با زيان مواجه مي ش��ود. براي پوش��ش 
اين ريس��ك، دو طرف با عقد ق��راردادي يكديگر را 
متعه��د مي كنند ك��ه در پايان سررس��يد 6 ماهه، 
ارز مش��خصي را برمبناي قيمت مشخص در زمان 
ح��ال معامله كنند. وي ادامه داد: چنانچه در موعد 
سررسيد اين معامله ش��رايطي به وجود آمده باشد 
كه با تغيير مقررات بانك مركزي امكان تحويل ارز 
به قيمت مبنا وجود نداشته باشد، آن وقت مابه ازاي 
اختلاف قيمت ها در روز سررس��يد به طور نقدي به 
خريدار پرداخت و مصالح��ه مي كنند كه اين مبلغ 
همان ريسكي اس��ت كه در موعد سررسيد پوشش 

داده مي شود.
 

 بازار مشتقات ارز
ارتباطي به يكسان سازي نرخ ارز ندارد

عضو ش��وراي عالي بورس در برابر اين پرسش 
كه آيا منوط شدن راه اندازي بازار مشتقه ارزي به 
يكسان سازي نرخ ارز دليل موجهي براي مسكوت 
ماندن اين طرح از س��وي بان��ك مركزي مي تواند 

باش��د؟ پاسخ داد: با ش��رط يكسان سازي نرخ ارز 
پي��ش از راه اندازي ب��ازار مش��تقات ارزي موافق 
نيس��تم، زي��را در حال حاضر همچن��ان معاملات 
فرداي��ي ارز در ح��ال انج��ام بوده و ن��رخ ارز نيز 
يكس��ان نشده است. بازار مشتقات ارز ارتباطي به 
يكسان سازي نرخ ارز ندارد، زيرا مبناي آن پوشش 
ريس��ك تغيير قيمت هاست. فروشنده مي تواند در 
موعد سررسيد اوراق مشتقه ارزي براساس قيمتي 
مشخص، سرمايه خود را نقد يا مابه التفاوت ناشي 
از تعدي��ل ن��رخ ارز را به خري��دار پرداخت كند. 
محسني دمنه با بيان اينكه راه اندازي بازار مشتقه 
ارزي از سوي قانونگذار نيز تاكيد شده، يادآور شد: 
در قانون در حالي عنوان شده كه سازمان بورس و 
بانك مركزي ابزارهاي پوشش ريسك ارز را ظرف 
مدت مشخصي تعيين و ايجاد كنند كه بايد براي 
حل اين مشكل يك بار براي هميشه قانونگذار به 
صراح��ت عنوان كند كه مثلا طي مدت س��ه ماه، 
اوراق مشتقه روي ارز در يكي از بورس ها از سوي 

سازمان بورس و اوراق بهادار ايجاد شود. 

گروه بورس  مسعود كريمي 
روز گذش�ته يكي از نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي با پيش�نهاد ورود مجلس، 
به وضعيت نامس�اعد ارز واكنش نشان داد 
و از سياس�ت هاي بانك مركزي در راستاي 
 مديري�ت اين ن�رخ انتق�اد ك�رد. افزايش 
روز ب�ه روز ن�رخ ارز و دو نرخ�ي بودن آن 
يك�ي از زمينه هاي ايجاد فس�اد و نمايانگر 
شرايط نابسامان در بازار پول كشور است. 
ط�ي چند روز اخير نرخ افس�ار گس�يخته 
دلار تا م�رز 5000 تومان بالا رفت و در اين 
بين، ش�اهد نوسان گيري برخي سفته بازان 
از اي�ن حب�اب قيمت�ي ايج�اد ش�ده در 
ب�ازار بوديم ت�ا جايي ك�ه در معاملات روز 
چهار شنبه بازار پول كشور برخورد  هايي با 
دلالان ارزي در س�طح شهر صورت گرفت.  
اي�ن در حالي اس�ت ك�ه، وعده سياس�ت 

تك نرخي ك�ردن ارز يك�ي از اولويت هاي 
كاري بان�ك مرك�زي تا پايان س�ال 96 در 
راس�تاي ايجاد ثبات و آرامش در بازار هاي 
مالي كش�ور بوده است و با چنين شرايطي 
بعيد به نظر مي رسد كه اين مهم تا مدت ها 
عملياتي ش�ود. به هر حال، سازمان بورس 
و اوراق به�ادار بار  ها پيش�نهاد راه اندازي 
ب�ورس ارز را در جه�ت مديري�ت اين نرخ 
و در راس�تاي جلوگيري از عدم ش�فافيت 
و نوس�ان شديد به بانك مركزي داده است 
اما متاس�فانه درنهايت اين پيگيري ها هيچ 
نتيجه يي دربر نداش�ته است. اين در حالي 
است كه بانك مركزي نيز مي تواند به عنوان 
اهرم از بازار س�رمايه ب�راي اجرايي كردن 
سياست هاي خود اس�تفاده كند به گونه يي 
كه با راه اندازي بورس ارز در گام نخست به 
وعده سياس�ت تك نرخي خود جامه عمل 

بپوشاند و در ادامه در كنار پوشش ريسك 
نوس�ان اين ب�ازار ش�رايط ورود نقدينگي 
تازه و حض�ور س�رمايه گذاران خارجي كه 
يك�ي از ضرورت هاي به حرك�ت درآوردن 
مال�ي  بازاره�اي  در  اقتص�اد  چرخه ه�اي 
كشور است را تسهيل بخشد. اما متاسفانه 
مشاهده مي ش�ود كه عدم تمايل اين نهاد 
براي تشكيل بورس ارز باتوجه به تاكيدات 
قانون�ي در اين موضوع، امروز منجر به يك 
بي نظمي تمام عيار در بازار پول كشور شده 
اس�ت تا جايي ك�ه عده يي س�ود جو اقدام 
به خريد و ف�روش و فعاليت غيرقانوني در 
بازار ارز مي كنند. بر اين اساس، در صورت 
ورود قانون گذار به اين موضوع و ايجاد يك 
زمانبندي مشخص براي عملياتي و اجرايي 
كردن نهايي بازار مشتقه ارزي، مي توان به 

آينده نظام مالي اميدوار بود. 

گروه بورس   
در جريان معاملات روز گذش��ته ب��ورس اوراق 
به��ادار تهران ش��اخص كل با ٢44واح��د افزايش 
توانس��ت، رقم 98ه��زار و 34٧واح��دي را به خود 

اختصاص دهد. 
از اين رو ش��اخص هاي ب��ازار اول و دوم نيز به 
ترتي��ب ۱٧5و 5۱3 واحد رش��د كردند. علاوه بر 
اي��ن س��رمايه گذاران ب��ورس تهران دي��روز بيش 
از ٧3٧ميلي��ون برگ��ه س��هم، حق تقدم و س��اير 
دارايي ه��اي مال��ي را در ب��ازار دس��ت به دس��ت 
كردن��د كه ارزش اي��ن معاملات بي��ش از 3هزار 
و 356ميلي��ارد ري��ال ب��ود و در 6٧ ه��زار نوبت 
معاملات��ي ب��ه ثبت رس��يد. همچني��ن نمادهاي 
ملي مس، گل گهر، پتروش��يمي جم، پالايش نفت 

اصفهان، پالايش نف��ت بندرعباس و پالايش نفت 
تهران ديروز بيش��ترين تاثير مثبت را بر ش��اخص 
ثب��ت كردند. اين درحالي بود كه مپنا بيش��ترين 
تاثير منفي را بر ش��اخص داش��ت. بازار س��رمايه 
و ش��ركت هاي بورسي از رش��د هاي اخير نرخ ارز 
تاثي��رات متف��اوت گرفته اند ام��ا مهم ترين تحول 
ب��ورس تهران از اين بخ��ش مربوط به صنايع كالا 
و صادرات محور اس��ت. صنايعي مانند محصولات 
ش��يميايي و فرآورده ه��اي نفتي ع��لاوه بر اينكه 
افزاي��ش قيم��ت جهان��ي نفت را ط��ي اين مدت 
تجرب��ه كرده ان��د از افزايش ن��رخ ارز درخصوص 
ص��ادرات فرآورده ها نيز س��ود كرده اند. به گزارش 
س��نا ديروز گروه هاي خ��ودرو، فلزات اساس��ي و 
ش��يميايي ها با بيش��ترين حجم و ارزش معاملات 
در ص��در برترين گروه هاي صنعت قرار گرفتند. بر 
اين اساس صدرنش��يني بازار نيز با بيشترين رشد 
قيمت متعلق به نمادهاي مديريت صنعت شوينده 
بهشهر، رينگ سازي مشهد، قطعات اتومبيل ايران، 
پلاسكو كار، نوسازي و ساختمان تهران، چرخشگر 

و س��ايپا ديزل بود. در مقابل نمادهاي فيبر ايران، 
داروي��ي لقمان، كارگ��زاران ب��ورس اوراق بهادار، 
پتروشيمي آبادان، بورس اوراق بهادار تهران، مپنا 
و قند ثابت خراس��ان با بيشترين كاهش قيمت در 
انتهاي ج��دول معاملات نشس��تند. افزون بر اين 
س��رمايه گذاران بورسي براي خريد سهام مديريت 
صنعت شوينده بهشهر، اوراق صكوك سايپا، اوراق 
صكوك فولاد كاوه كيش، اوراق مشاركت ليزينگ 
رايان س��ايپا، اوراق مشاركت ش��هرداري تهران و 
اوراق مش��اركت كاركنان نفت بيش��ترين تقاضا را 

ثبت كردند.
اي��ن درحالي ب��ود ك��ه بيش��ترين عرضه ها در 
نماده��اي اوراق صك��وك س��ايپا، اوراق مش��اركت 
شهرداري سبزوار، اوراق مشاركت شهرداري مشهد 
و اوراق مش��اركت ش��هرداري تهران ثبت ش��د. در 
پايان معاملات ديروز حق تقدم ليزينگ رايان سايپا 
با معامله 88 ميليون سهم بيشترين حجم معاملات 
و اوراق اجاره س��ايپا يدك ب��ا معامله 845 ميليارد 

ريال بيشترين ارزش معاملات را داشتند. 

 براي خريد س�هام از اعتبار و وام استفاده 
نكنيد: مديرعامل شركت مشاور سرمايه گذاري آواي 
آگاه درخصوص پيش بيني روند بازار س��رمايه تا پايان 
س��ال گفت: بازار س��رمايه در آس��تانه ورود به كانال 
۱۰۰هزار واحدي با مسائل اقتصادي بين المللي مواجه 
شده و براي تحليل شرايط فعلي توجه به قيمت هاي 
جهان��ي ضروري اس��ت. مهدي طحان��ي، مديرعامل 
شركت مشاور س��رمايه گذاري آواي آگاه عنوان كرد: 
بازار س��رمايه كش��ور ما 4۰ صنع��ت را در خود جاي 
داده و براي ورود هر س��ليقه اقتصادي، صنعتي وجود 
دارد، بنابراين در هر ش��رايطي براي س��رمايه گذاري 
مناسب است. مديرعامل شركت مشاور سرمايه گذاري 
آواي آگاه با بيان اينك��ه از 4۰ صنعت حاضر در بازار 
سرمايه كش��ور، چند صنعت در هر شرايط اقتصادي 
مناسب سرمايه گذاري اس��ت، گفت: بازار سرمايه در 
سطوح فعلي شاخص و در محدوده هاي 9٧ تا 98 هزار 
واح��د با نقاط عطفي در ايران و جهان روبه رو اس��ت. 
طحاني، با اش��اره به بازارهاي جهاني گفت: ش��اخص 
داوجونز از سال ٢۰۰8 تا امروز بدون اصلاح در مسير 
صعودي قرار داش��ت به همي��ن دليل احتمال اصلاح 
آن وجود دارد. وي با اش��اره به اينكه اصلاح بازار هاي 
جهاني ممكن است به تعديل قيمت هاي جهاني منجر 
ش��ود، گفت: همان طور كه شاهد هستيم در دو هفته 
اخير نفت نزديك به ۱۰درصد كاهش داشته و ممكن 
اس��ت چنين كاهشي در ساير حوزه ها نيز رخ دهد. به 
گزارش سنا، طحاني با اشاره به اينكه در 6 الي ٧ماهه 
اخير رشد قيمت كالاهاي جهاني يكي از عوامل اصلي 
رشد قيمت سهام در بازار سرمايه كشور ما بود، گفت: 
در ح��ال حاظ��ر نمي توان درب��اره قيمت هاي جهاني 
تحليل قطعي داشت و بايد در انتظار بازگشت آرامش 
ب��ه بازار هاي جهاني بود. مديرعامل ش��ركت مش��اور 
س��رمايه گذاري آواي آگاه به ن��رخ برابري دلار و ريال 
در بازار داخل اش��اره كرد و گف��ت: اين نرخ در حال 
حاضر در محدوده هاي 48۰۰ تا 49۰۰ تومان اس��ت 
ك��ه هيچ كس انتظار چنين رش��د قيمت��ي را در اين 
بازه زماني كوتاه نداشت. از سوي ديگر فاصله قيمتي 
قابل توجهي بين دلار اتاق مبادلات و دلار آزاد به وجود 
آمده و اين گپ قيمتي حدود ۱۰۰۰ تا ۱۱۰۰ تومان 

اس��ت. طحاني ادامه داد: در چنين ش��رايطي س��هام 
ش��ركت هاي صادرات محور مانند گروه پتروش��يمي، 
فلزي و پالايشي مي توانند مورد توجه بازار باشند و در 
كل سهامي كه با دلار در ارتباط هستند با رشد همراه 
مي ش��وند. مديرعامل شركت مشاور س��رمايه گذاري 
آواي آگاه به سرمايه گذاران توصيه كرد: به هيچ عنوان 
در فضاي تلاطم اقتصادي براي خريد سهام از اعتبار و 
وام استفاده نكنند تا درگير پرداخت نرخ سود نشوند. 
 نوس�ان ب�ورس متع�ادل مي ش�ود: ي��ك 
كارش��ناس بازار س��رمايه اعلام كرد: رش��د نرخ ارز 
اين روزها بيش��ترين تاثير را در ش��كل گيري نوسان 
ب��ورس رق��م زده و در آينده يي نزديك بازار س��هام 
متعادل مي ش��ود. منصور كريمي با اش��اره به نوسان 
ش��اخص بورس در ارتفاع 98هزار واحد گفت: رشد 
ش��اخص ب��ورس از هفته ه��اي پاياني پاييز امس��ال 
شروع ش��ده كه در اين زمينه عواملي چون افزايش 
قيمت جهاني نفت، رشد دلار و بهبود شرايط جهاني 
كالاها بيش��ترين سهم را داشته است. اين كارشناس 
بازار س��رمايه افزود: بر اين اس��اس باتوجه به تعادل 
قيمت جهاني كالاها و نفت از يك س��و و نيز تصميم 
سهامداران بر فروش سهام خود براي شناسايي سود، 
اين روزها ش��اهد نوس��ان ش��اخص بورس در ارتفاع 
98هزار واحد هستيم. به گزارش ايبنا، وي ادامه داد: 
از س��وي ديگ��ر به صورت س��نتي در ماه هاي بهمن 
و اسفند س��هامداران و ش��ركت هاي بزرگ اقدام به 
عرضه س��هام براي تامي��ن هزينه هاي خود مي كنند 
كه اين موضوع نيز بر كليت بازار سهام اثرگذار است. 
اين كارش��ناس ب��ورس افزود: علاوه ب��ر اين يكي از 
دلايل احتياط معامله گران در بازار سهام، موضوعات 
مربوط ب��ه »برجام« تداوم يا قطع اجراي آن اس��ت 
ك��ه اين اتفاق باعث ش��ده ت��ا س��هامداران در تالار 
شيش��ه يي با ريس��ك پايين اقدام به دادوستد سهام 
و س��رمايه گذاري كنن��د. وي همچنين با اش��اره به 
اينكه در چند ماه گذش��ته شاهد نوسان چشمگيري 
در بازار ارز هس��تيم اذعان داش��ت: اين موضوع نيز 
باعث ش��ده تا بخش��ي از نقدينگي به سمت بازار ارز 
برود كه اي��ن موضوع نيز اثر خ��ود را بر كليت بازار 
س��رمايه گذاشته است. همچنين اين كارشناس بازار 
س��رمايه درخصوص وضعيت معاملات در هفته هاي 
پيش رو اظهار داش��ت: در مجم��وع باتوجه به اينكه 
چش��م انداز مثبتي درخصوص گزارش هاي منتش��ر 

ش��ده ش��ركت ها وجود دارد، به نظر مي رسد نوسان 
اين روزهاي ش��اخص بورس در مح��دوده 98 هزار 
واحدي موقتي باشد و در هفته هاي پيش رو شاخص 

بورس به محدوده هاي تازه تري وارد شود. 
 اث�ر دوگان�ه افزايش ن�رخ ارز: افزايش نرخ ارز 
همگام با افزاي��ش نرخ تورم همواره براي بازار س��رمايه 
رهاوردهاي مثبت داش��ته است. اگر مديريت نرخ ارز در 
بازار به نحو صحيحي صورت گيرد، مي توان اثرات مثبت 
آن را در اقتصاد و بازار س��رمايه به خوبي مش��اهده كرد. 
عظيم ثاب��ت مدير عمليات بازارگرداني تامين س��رمايه 
تمدن، با بيان مطالب فوق بيان كرد: افزايش نرخ ارز يا هر 
مولفه اقتصادي ديگر مي تواند اثر دوگانه در روند بازارهاي 
كش��ور داشته باشد. وي در ادامه بيان كرد: موضوعي كه 
طي يك س��ال اخير بايد مدنظر قرار مي گرفت، مديريت 
بازارهاي م��وازي بود، بازارهايي كه همواره اثر متقابل بر 
يكديگر دارند. ثابت در توضيح مديريت بازارهاي موازي 
بيان كرد: در زمان كاهش نرخ س��ود بانكي موضوعي كه 
كمتر به آن توجه ش��د بازار هدف مناب��ع بانكي بود. در 
همين دوره بخش��ي از منابع خارج ش��ده از بانك ها، به 
س��مت بازار ارز و سكه سرازير شد و نوس��ان بازار ارز را 
شدت بخشيد. مدير عمليات بازارگرداني تامين سرمايه 
تمدن درخصوص افزايش نرخ ارز و اثر آن بر بازار سرمايه 
نيز اين چنين گفت: بازار س��رمايه و شركت هاي بورسي 
از رش��د هاي اخير نرخ ارز تاثيرات متفاوت گرفته اند، اما 
مهم ترين تح��ول بورس تهران از اي��ن بخش مربوط به 
صناي��ع كالامحور و صادرات محور اس��ت. ثابت در ادامه 
گفت: صنايعي مانند محصولات شيميايي و فرآورده هاي 
نفتي علاوه ب��ر اينكه افزايش قيمت جهاني نفت را طي 
اين م��دت تجربه كرده اند، از افزايش نرخ ارز درخصوص 
صادرات فرآورده هاي خود نيز سود كرده اند. عظيم ثابت 
در ادامه با انتقاد از مديريت صورت گرفته در بازار ارز كشور 
گفت: در حقيقت كاهش ارزش پول ملي موضوع شيريني 
براي اقتصاد كشور نيست، اگر در مقاطع گذشته همزمان 
با افزايش ن��رخ تورم اجازه افزايش ن��رخ ارز در بازار نيز 
داده مي شد و سياست هاي ارزي به بهترين حالت ممكن 
اجرا مي شد، شايد اين روزها شاهد نوسان افسارگسيخته 
اين چني��ن نبوديم. ثابت بيان كرد: اگ��ر افزايش نرخ ارز 
ادامه دار باشد )باتوجه به نزديكي به روزهاي پاياني سال 
اين احتمال وجود دارد( ما شاهد افزايش نرخ تورم از رقم 
فعلي نيز خواهيم بود. دو مولفه يي كه رشد آنها مي تواند 

به نفع بازار سرمايه هم باشد.

مروري بر آمار معاملات ديروز 

گاممثبتبورستهران

تحليلگرانچهميگويند

بازار سرمايه
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لزومپايشعملكردسازمان
وتاثيرآنبرفضايكسبوكار

سعيدتركماندهنوي|
ناي�بريي�سكميس�يونحاكمي�تش�ركتيو

مسووليتاجتماعيبنگاهها|
اگ��ر نهادها را در يك جامعه همانند قوانين بازي بدانيم، 
مي توان سازمان ها را تيم  و بازيكنان حاضر در بازي دانست؛ 
اين تيم در پي اين هستند كه با تركيبي از مهارت ها، تدبير 
و هماهنگي و با اس��تفاده از ابزارهاي شايس��ته و گاهي هم 

ناصواب در بازي برنده شوند. 
بخش ه��اي  ش��امل  جامع��ه  ي��ك  در  را  س��ازمان ها 
سياسي)احزاب، مجلس، انجمن هاي شهري و...(، بخش هاي 
تقسيمي)بنگاه و تعاوني هاي تجاري(، بخش هاي اجتماعي و 
تعاوني دانست. به  وضوح مشخص است كه نهاد و سازمان ها 
به صورت متقابل بر يكديگر اثرگذارند و اين اثرگذاري در طول 
زم��ان به تغيير، بهبود يا نابودي آنه��ا مي انجامد. در واقع در 
يك جامعه به تبع مجموع��ه فرصت هايي كه حاصل از قيود 
نهادي اس��ت، سازمان ها ش��كل مي گيرند و سازمان در پي 
بهره بردن از منافع ناش��ي از اين فرصت ها هستند. به عنوان 
 مثال در فرصت هاي به دس��ت آمده براي كاهش هزينه هاي 
مبادل��ه بورس ها ش��كل گرفتند تا با اس��تفاده از ش��فافيت 
اطلاعات، سهولت در مبادله و كنترل ريسك از منافع ناشي از 
مبادلات افزايش دهند.  يكي از مهم ترين مسائل در عملكرد 
سازمان هاي شكل گرفته استفاده از بازخوردها و دانش ضمني 
ايجادش��ده، در بهبود فرآيند عملكرد سازمان است، تا بتوان 
بيشترين استفاده را از فرصت ها به دست آورد. آيا سازمان ها 
مناف��ع ذي نفع��ان را در تصميم گيري ها لحاظ مي كنند؟ آيا 
هدف مش��ترك اعضاي سازمان در راس��تاي افزايش منافع 
ذي نفعان اس��ت يا نه؟ سازمان غيرقابل تغييرند و ثبات آنها 
در گرو تغييراتي اس��ت كه در مجموع اثرات فزاينده مثبت 
داشته باشند. درواقع عملكرد سازمان مي بايست بطور پيوسته 
مورد بازبيني قرار گيرد. اگر س��ازمان ها در راستاي شفافيت 
انتش��ار اطلاعات و كاهش هزينه هاي مبادل��ه اقدام نكنند، 
تجسم نقش��ي و تصور حيات براي س��ازمان مشكل خواهد 
بود. سازمان هايي كه تشكيل مي ش��وند)مانند بورس كالا و 
اوراق بهادار بانك ها، بورس انرژي، ش��ركت هاي ملي و... .( بر 
كس��ب وكار خيل عظيمي از فعالان اقتصادي اثرگذارند. لذا 
بررسي رفتار اين سازمان ها از منظر در نظر گرفتن منافع تمام 
ذي نفعان مساله بسيار مهمي است. امروزه روش هاي متنوعي 
براي سنجش عملكرد اين سازمان در فضاي كسب وكار وجود 
دارد كه يك��ي از مهم ترين روش هاي بررس��ي اين موضوع، 
ارزيابي وضعيت حاكميت ش��ركتي مسووليت اجتماعي آن 
سازمان هاست. در ارزيابي دو فاكتور فوق عملكرد سازمان ها 
در پاسخگويي شفاف به تقاضاي ذي نفعان، حركت در جهت 
منافع جامع��ه و حداكثر كردن منافع ذي نفعان س��نجيده 
مي شود و راه حل هاي متناس��ب براي بهبود آن ارائه خواهد 
ش��د. در ايران در چارچوب قوانين و سياست هاي اقتصادي 
ايران-نهادها-)برنامه توسعه س��وم و چهارم با سياست هاي 
كلي اصل 44 قانون اساسي( بورس هاي كالايي- سازمان ها- 
ش��كل گرفتند. از مهم ترين آنها كه پس از قانون جديد بازار 
اوراق بهادار تشكيل شد شركت بورس كالاي ايران است كه 

از مهم ترين اهداف و آثار آن؛ 
- س��اماندهي بازار كالا از طريق مكانيزم اجرايي ناظر بر 

تعهدات و تضمين منافع طرفين معامله
- كشف و شفاف س��ازي قيمت كالاها بر اساس تعامل و 

تقابل عرضه و تقاضا و نياز بازار
- برقراري امكان اعمال مديريت ريسك بر بازار

- توس��عه س��رمايه گذاري و فراهم سازي تسهيلات مالي 
براي خريد و فروش

-كمك به اصلاح بازار سنتي و تسهيل دادوستد كالاها
- كمك به كاهش رانت اختلاف قيمت معاملاتي با بازار به 
 خصوص در بازار محصولات صنعتي كه به  صورت انحصاري 
عرضه مي ش��ود. ب��ا توجه به اهميت موارد ب��الا، لزوم پايش 
وضعيت عملكرد سازمان هايي)شركت( نظير آنچه ذكر شد به  
منظور بهبود عملكرد آنان وجود دارد. اتاق ايران در راستاي 
وظايف قانوني و مس��ووليت اجتماعي خود به عنوان پارلمان 
بخش خصوصي  بايد بررسي عملكرد سازمان هايي نظير بورس 
كالا، انرژي و اوراق بهادار، سازمان توسعه اي، شركت هاي ملي 
و... ك��ه اثرات زيادي بر كس��ب وكار بخش خصوصي دارند را 
از منظر حاكميت ش��ركتي و مسووليت اجتماعي بنگاه، در 
دس��تور كار قرار دهد. به عنوان نخس��تين گام كميس��يون 
حاكميت شركتي و مسووليت اجتماعي بنگاه ها اتاق ايران در 
نظر دارد طي جلسات كارشناسي با حضور تمامي ذي نفعان 
ش��ركت بورس كالا، وضعيت حاكميت شركتي و مسووليت 
اجتماعي ش��ركت مذكور را بررس��ي و در صورت لزوم براي 

بهبود آن را به راه حل هايي اجرايي ارائه دهد. 

برگزارينمايشگاهبهاره
بهاصراردولتومردم

علي فاضل��ي، رييس اتاق اصناف اي��ران درباره چگونگي 
برگزاري نمايشگاه هاي بهاره و اينكه چرا با وجود مخالفت هاي 
اصناف مجددا اين نمايشگاه ها امسال برگزار مي شود؟ اظهار 
كرد: ش��خصا امروز هم همان حرف هاي ديروز را مي زنم و با 
برگزاري نمايش��گاه هاي بهاره با اين سبك و سياق مخالفم، 
چراكه حداقل زمينه برگزاري براي اين نوع نمايشگاه ها فراهم 
نيس��ت اما از س��ويي ذائقه مردم به برگزاري اين نمايشگاه ها 
عادت كرده و از طرف ديگر دولت همچنان مصر به برگزاري 
اين نمايشگاه هاس��ت. وي افزود: هيچگاه نگفتم كه كالاهاي 
بي كيفيت در اين نمايش��گاه ها عرضه مي ش��ود بلكه اينگونه 
عن��وان كرده بودم كه »ممكن اس��ت چنين كالاهايي عرضه 
ش��ود اما در نمايش��گاه هايي ك��ه اتحاديه ها س��يطره دارند، 
ممكن نيس��ت«. البته شايد نتوانيم برندهاي مطرح را به اين 
نمايش��گاه ها وارد كنيم. رييس اتاق اصناف ادامه داد: قيمت 
كالاها و محص��ولات كه از نظر كيفيت هم مش��كلي ندارند 
۱۵تا ۲۰درصد زير قيمت بازار اس��ت. امس��ال مقرر شد اين 
نمايشگاه ها در مراكز استان ها و كلان شهرها برگزار شود و در 
ديگر شهرستان ها اگر اتاق هاي اصناف ضرورت ديدند، اقدام 
به برگزاري اين نمايش��گاه ها مي كنند كه تصور نمي شود اين 
كار صورت گيرد. فاضلي با بيان اينكه هيچ مشكلي براي تامين 
و تنظيم بازار ش��ب عيد وجود ندارد، تصريح كرد: براي اينكه 
تسهيلات بهتري نسبت به سال هاي قبل فراهم كنيم اقدامات 
لازم صورت گرفته اما بضاعت در همين حد اس��ت. البته در 
جلسه يي كه با فرماندهان نيروي انتظامي استان تهران برگزار 
ش��د همه دغدغه ها مطرح شد و آنها نيز قول دادند تا شرايط 
بهتري نس��بت به سال گذشته براي مردم فراهم كنند. يكي 
از تسهيلاتي كه امسال براي اين نمايشگاه ها در نظر گرفتيم 
پيش بيني پاركينگ براي مردم اس��ت، چراكه آنها اس��تقبال 
مي كنند و دليل استقبال ش��ان اين است كه شايد ويژگي در 

نمايشگاه هاي بهاره مشاهده كرده اند.

يادداشت

خبر

دودنمايشنامهارزدرچشممردموبخشخصوصي

هفت پرده ارزي

درراستايتشكيلاتاقمشتركايرانوسوريه:

حضورموثربخشخصوصيدربازسازيسوريه
هفته گذش��ته در پي ديدار عدنان محمود، س��فير س��وريه با 
غلامحس��ين ش��افعي، رييس ات��اق بازرگاني، صناي��ع، معادن و 
كش��اورزي ايران در تهران تش��كيل اتاق مش��ترك دو كش��ور و 
برگزاري همايش فرصت هاي بازرگاني سوريه و جمهوري اسلامي 
ايران درخواس��ت و اعلام شد كه دولت سوريه براي حضور فعالان 
اقتصادي ايراني در اين كش��ور تس��هيلات مناسبي در نظر گرفته 

است. 
حسين سلاح ورزي، نايب رييس اتاق بازرگاني ايران با استقبال 
از پيش��نهاد تشكيل اتاق مش��ترك ايران و سوريه گفت: با وجود 
سطح بس��يارخوب روابط و همكاري هاي سياسي ايران و سوريه، 
سطح مبادلات تجاري دو كشور قابل قبول نيست كه براي تغيير 
و جهش در اين زمينه، بخش هاي دولتي و خصوصي هر دو كشور 

بايد تلاش كنند. 
 وي ادامه داد: با وجود اينكه روابط سياس��ي دو كشور قدمت 
تاريخي دارد اما تنش هاي سال هاي اخير سوريه همچون جنگ و 
درگيري، تحريم ها و تعطيلي واحدهاي صنعتي موجب كم رنگ تر 

شدن اين روابط شد. 

نائب ريي��س ات��اق بازرگاني ايران اف��زود: از آنجا كه س��وريه 
مي توان��د ب��ازار بس��يار خوبي براي ايران باش��د باي��د تمهيداتي 
انديش��يده و وارد اقدام ها و برنامه هاي اجرايي ش��د. به بيان ديگر 
آرامش و ثبات تاحدود زيادي در اين كشور حكم فرما شده است 
و بنابراين بازار س��وريه براي ما فرصت بسيار بزرگي است چراكه 
بيش��تر زيرساخت هاي اين كش��ور از بين رفته و نياز به بازسازي 

و نوسازي دارد. 
س��لاح ورزي اضافه كرد: دولت س��وريه درنظ��ر دارد با كمك 
جامع��ه بين الملل اقتصادش را بازس��ازي كند و در همين راس��تا 
بس��يار علاقه مند حضور فعالان اقتصادي ايراني در س��وريه است 
و بارها س��فير اين كشور تاكيد كرده است كه هدف آنها برقراري 
روابط اقتصادي درازمدت با ايران اس��ت و بر همين اس��اس بايد 
بتوانيم برنامه هاي عملي مش��ترك ب��راي ارتباطات تجاري ميان 

بخش هاي خصوصي دو طرف داشته باشيم. 
وي با اشاره به خط اعتباري يك ميليارد دلاري كه در اختيار 
س��وريه قرار گرفته اس��ت، گفت: اين خط اعتباري براي كمك به 
تقويت زيرساخت ها و استفاده و تامين مايحتاج سوري ها از كالاها 

و خدمات ايراني بود. به بيان ديگر بستر همكاري را فراهم كرديم 
تا در سطح يك ميليارد دلار مبادلات خود را افزايش دهيم. 

وي به اهميت تش��كيل اتاق مش��ترك ايران و سوريه در اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران اشاره كرد و گفت: عزم 
بخ��ش خصوصي ايران براي حضور قوي و موثر در بازار س��وريه، 
تامين نيازمندي ها و مش��اركت در بازس��ازي اين كشور است. از 
س��وي ديگر ايران و س��وريه در برقراري امنيت منطقه ش��ريك 
هستند بنابراين تشكيل اتاق مشترك ايران و سوريه گام  محكمي 
در جهت تقويت روابط اقتصادي و تجاري دو كشور خواهد بود. 

به گفته نايب رييس اتاق بازرگاني ايران با تشكيل اتاق مشترك 
دو كشور مي توان شاهد افزايش سطح همكاري هاي اقتصادي دو 
كشور، افزايش تعامل و هماهنگي بيشتري بين اتاق هاي بازرگاني 

دو طرف باشيم. 
س��لاح ورزي با اش��اره به اينكه فرصت مناس��بي براي بخش 
خصوصي ايران در بازار س��وريه و مشاركت در بازسازي و اجراي 
پروژه هاي آن فراهم شده است، ادامه داد: خدمات فني مهندسي، 
دارو و مواد غذايي و ساخت صنايع و كارخانه ها كه به دليل جنگ 

تخريب شده اند از اصلي ترين نيازها در سوريه است. 
نائب رييس ات��اق بازرگاني ايران تصريح ك��رد: توانمندي هاي 
بخش خصوصي ايران در حوزه هاي زيرس��اخت، عمران، خدمات 
فني و مهندسي را مي توان از نقاط مثبت براي افزايش همكاري ها 

در سوريه دانست. 
وي افزود: بنابراين بخش خصوصي مي بايستي برنامه بلندمدت 
و نقش��ه راه همكاري با نگاه بازسازي سوريه تدوين و ترسيم كند 
تا بتواند س��طح همكاري ه��اي دوجانبه را افزاي��ش همچنين در 

پروژه هاي بازسازي سوريه نقش پررنگ تري را ايفا كند. 
سلاح ورزي درخصوص اقلام عمده صادراتي ايران گفت: ايران 
توانايي صادرات مواد غذايي، ماشين آلات، جاده سازي، سدسازي، 
شهرسازي، برق، تاسيسات و خدمات فني مهندسي جهت احياي 
واحده��اي توليدي و كارخانجات را دارد. بدين ترتيب شناس��ايي 
فرصت ها ب��راي س��رمايه گذاري را از هم اكنون بايد ش��روع كرد 
چراك��ه با ثبات در س��وريه و نگاه مثبتي ك��ه دولت مركزي اين 
كشور به ايران دارد، كشور فوق مي تواند براي سرمايه گذاري يكي 

از بهترين ها باشد. 

فرازجبلي|
 بسياري از خود مي پرسند چه شد كه وضعيت بازار 
ارز به اين مرحله رس��يد. رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس به صراح��ت بانك مركزي را فاقد توانايي حل 
مشكل مي داند و خوستار ورود مجلس شوراي اسلامي 
به موضوع اس��ت. تجارت عملا متوقف ش��ده اس��ت 
چون هيچ كس ارزيابي دقيق��ي از وضعيت ارز ندارد. 
بعضي مش��كل را به گردن معاندان بيگانه مي اندازند و 
دولت انگش��ت اتهام را به س��مت دلالان گرفته است. 
حساب هاي كس��اني كه خريد و فروش ارز به صورت 
عمده انجام داده اند درحال مسدود شدن است و طبق 
معمول يك عده دلال در چهار راه اس��تانبول دستگير 
مي شوند. اين درحالي اس��ت كه اين اتفاق نه امروز و 
دي��روز بلكه از ابتداي دولت درحال ش��كل گيري بود. 
تجربه يي كه در سال 9۰تا 9۲ مورد توجه قرار نگرفت و 
امروز مجددا مجبور به تجربه آن شديم. در اين گزارش 
در هفت پرده اتفاقاتي كه ش��رايط ام��روز را رقم زد و 

اتفاقات بعدي را مورد بررسي قرار مي دهيم. 

پردهاول:آمارهايگمراهكننده
از ابتداي دولت تدبير و اميد آمارها به سمت بهبود 
حركت كردند. در ابتدا به نظر مي رس��يد به خاطر جو 
رواني مثبت آمارها دچار تغيير شده است. روند رشد 
تورم كاهش يافت و در طول چهار س��ال به تورم تك 
رقمي رسيديم. رشد اقتصادي نيز بسيار مثبت نشان 
داده ش��د. با وجود اين در همين 4س��ال بسياري از 
فعالان بخ��ش خصوصي معتقد بودند كه اين رش��د 
اقتص��ادي را در جامع��ه و بنگاه هاي خود احس��اس 
نمي كنند. از ديدگاه اين فع��الان تورم اعلامي نمونه 
كاملي از جامعه نبود و از س��وي ديگر رشد اقتصادي 
تنها به خاطر اس��تفاده از ظرفيت ه��اي خالي نفت و 
خ��ودرو رخ داده بود و اين صنايع ارتباط كمي با بقيه 
بخش هاي جامعه داش��تند. صادرات نيز به مدد رشد 
ميعانات گازي و پتروشيمي بهبود يافته بود درحالي 
كه رش��د صادرات بقيه بخش ها منف��ي بود. تا زماني 
كه اين آمارها صرفا براي آرامش جامعه بود، مش��كل 
چنداني ايجاد نمي شد ولي مشكل از جايي پيش آمد 
كه همين آمارها معيار تصميم گيري دولت قرار گرفت. 

پردهدوم:جمعشدنفنرارزي
اتف��اق دومي كه رخ داد ثاب��ت ماندن نرخ ارز بود. 
حت��ي براس��اس آمارهاي خود دولت��ي اختلاف تورم 
داخل��ي و خارجي رقم قاب��ل توجهي بود و به صورت 
ميانگين هر س��ال ش��اهد بيش از ۱۰درصد اختلاف 
ت��ورم بوده ايم. طبيعتا نرخ ارز نيز بايد با اين ش��رايط 

تعديل مي ش��د اما عملا شاهد ثابت نگه داشته شدن 
نرخ ارز بوديم. جز نوسان ابتدايي دولت يازدهم نرخ ارز 
كه به دليل جو روان��ي مثبت باعث كاهش نرخ ارز و 
پس از صحبت هاي رييس كل بانك مركزي منجر به 
افزايش شد عملا نرخ ارز تقريبا ثابت بود. اين درحالي 
بود كه اگر هر س��ال تنها ۱۰درصد به نرخ ارز افزوده 
مي شد نرخ ارز امروز بسيار بيشتر از اين بود بدون آنكه 
مشكلات امروزي رخ داده باشد. عدم پايبندي به اين 
اصل عملا باعث شد كه فنر نرخ ارز جمع شود و دولت 
با دلارهاي نفتي و به واسطه مثبت بودن تراز تجاري 

موفق شد شرايط را موقتا حفظ كند. 

پردهسوم:كاهشنرخسود
اين اتفاق به مدت 4 سال وضعيت ارز را ثابت نگه 
داش��ت تا اينكه دولت براس��اس همان آمارهايي كه 
چندان با واقعيت منطبق نبود، تصميم به كاهش نرخ 
س��ود گرفت. اگر رش��د اقتصادي و تورم اعداد واقعي 
بودند طبيعتا كاهش نرخ سود مشكل چنداني ايجاد 
نمي كرد و سرمايه ها به سمت فعاليت توليدي حركت 
مي كردند. اما عملا با كاهش نرخ س��ود شاهد خروج 
سرمايه هاي سرگردان از بانك ها بوديم. بخشي از اين 

سرمايه ها به دلايل مختلف از كشور خارج شد)مانند 
س��رمايه افرادي كه مقيم خارج از كش��ور بودند و از 
بانك هاي خارجي وام گرفته بودند كه پس از كاهش 
نرخ سود ديگر به صرفه نبود( و بخشي ديگر سرگردان 
باق��ي ماند. اما آمارها به خوبي نش��ان مي دهد كه به 
هيچ وجه اين سرمايه ها به سمت توليد حركت نكرد. 

پردهچهارم:جهشارزي
پيش بيني ه��ا از افزايش نرخ ارز در پاييز و اوايل 
زمس��تان بر اساس روندي كه هر س��ال رخ مي داد 
و همچنين س��رمايه هايي كه تصمي��م به خروج از 
كشور داش��تند، باعث افزايش فش��ار روي نرخ ارز 
بود. با ش��روع جهش ارزي بس��ياري اين تحليل را 
داش��تند كه دولت براي تامين كسر بودجه تصميم 
به دستكاري نرخ ارز دارد اما ادامه نوسان ثابت كرد 
كه مش��كل چيز ديگري است. فنري كه به زحمت 
و با صرف دلارهاي نفتي جمع شده باقي مانده بود 
درحال حركت ب��ه حالت عادي اش ب��ود. در اواخر 
دولت مهرورزي نيز دقيقا همين اتفاق رخ داده بود 
و عدم افزايش چند ساله نرخ ارز در يك برهه زماني 

خود را به حالت تعادلي بازگرداند. 

پردهپنجم:عدمدسترسيدولتبهمنابع
سوال اساسي كه در اين ميان مطرح شد اين بود 
كه چرا دولت كنترل نرخ ارز با صرف دلارهاي نفتي 
را مجددا در دستور كار قرار نمي دهد. رييس جمهور 
در مصاحبه خود اعلام كرده بود تراز تجاري كش��ور 
مثبت اس��ت پس ارز ب��ه اندازه كافي در دس��ترس 
اس��ت اما نكته يي كه در اين مصاحبه اعلام نش��ده 
بود مس��دود بودن بخش��ي از پول ه��اي نفت و عدم 
امكان بازگرداندن آنها به كش��ور اس��ت. در حقيقت 
اگر دسترسي به ارزهاي نفتي همچنين پول ناشي از 
صادرات غيرنفتي ممكن بود وضعيت هيچگاه به اين 
ش��كل نبود اما به نظر مي رس��د دولت به منابع خود 

دسترسي ندارد. 

پردهششم:تورمدركميناست
نوس��ان نرخ ارز در ماه هاي اخير تنها مش��كل در 
اقتصاد كش��ور نيست. مش��كلات اساسي از اينجا به 
بعد رخ خواهد داد. با افزايش نرخ ارز نخستين اتفاق 
افزايش قيمت كالاهاي وارداتي اس��ت. تورم ناشي از 
افزايش كالاهاي وارداتي در چند ماهه آتي به خوبي 
خود را نشان مي دهد و مطمئنا به اندازه افزايش نرخ 

ارز، حداقل در كالاهاي وارداتي تورم خواهيم داشت. 
توليد داخلي نيز تحت تاثير همين كالاها همچنين 
مواد اوليه وارداتي با افزايش قيمت در سطحي كمتر 
از افزاي��ش نرخ ارز همراه خواهد بود ولي به هر حال 
تورم در مجموع در س��ال 97 افزايش چش��مگيري 

خواهد داشت. 

پردههفتم:متضررين
اما سوال اصلي اين اس��ت كه از اين اتفاقات چه 

كساني بيشتر ضرر كردند. 
گروه اول مردم: تا به اينجا رشد نرخ ارز به معني 
كاهش دارايي ها، كاهش قدرت خريد ارزي و كاهش 
درآمد واقعي مردم اس��ت. اين مس��اله با ايجاد تورم 
براي اقشاري كه داراي دارايي هاي ثابت مانند ملك 
هس��تند تا حدي جبران مي شود. همچنين كساني 
كه مي توانند تورم را به اقش��ار ديگر منتقل كنند تا 
حدي از آسيب مصون هستند هر چند آنها نيز ضرر 
مي كنند. ضرر اصلي بر دوش كارمنداني خواهد بود 
كه حقوق ثابتي مي گيرند همچنين اقشار آسيب پذير 
جامعه كه به دليل نداشتن دارايي ثابت بعد از تورم از 

اين هم ضعيف تر مي شوند. 
گ��روه دوم فع��الان اقتص��ادي هس��تند. تجار از 
هم اكن��ون ب��ا مش��كلات زي��ادي روبه رو هس��تند. 
واردكنن��دگان اولا مجبور هس��تند جن��س خود را 
گران تر بفروش��ند كه طبيعتا مشكلات زيادي براي 
آنها ايجاد خواهد كرد و در كوتاه مدت نيز تامين ارز 

لازم براي واردات با مشكلاتي همراه است. 
توليدكنن��دگان ايران��ي ب��ا اين واقعي��ت روبه رو 
هس��تند كه بخش مهمي از مواد اوليه وارداتي است 
پس آنها نيز با نوس��ان نرخ ارز اولا مش��كل افزايش 
قيمت و دوم به دليل نوس��ان نرخ ارز مشكل تامين 
مواد را دارند. در شرايطي كه ارز نوسان مي كند هيچ 
فعال اقتصادي نمي تواند روي قيمت ارز روزهاي بعد 

ريسك كند. 
صادركنندگان ايراني نيز هر چند ش��ايد به نظر 
 آيد تا حدي از اين اتفاقات س��ود مي برند اما اكثريت 
آنها به بخش توليد وابسته هستند و افزايش نرخ ارز 
تنها در يك دوره به آنها كمك مي كند و در دوره بعد 
تورم ناشي از افزايش نرخ ارز براي آنها نيز مشكلات 

زيادي ايجاد مي كند. 
مس��اله قيمت ارز امروز چندان مش��كل بزرگي 
نيست و مش��كلات اساسي تري به دليل اتفاقات اين 
چند ماه در س��ال 97 گريبانگير دولت خواهد ش��د 
و لازم اس��ت از هم اكنون دول��ت فكري به حال اين 

شرايط كند. 

هيچنوعبرنجتراريختهاي
دركشورتوليدنميشود

نبودپنجرهواحدتجارتفرامرزي
دركارگروهشورايگفتوگو

دبيرخانه شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي براي بررسي موضوع 
»پنج��ره واحد تجارت فرام��رزي« و پايش اجراي حكم م��اده 8 قانون بهبود 
مس��تمر محيط كس��ب وكار ب��ا موض��وع »الكترونيكي ش��دن فرايند تجارت 

خارجي« تشكيل جلسه داد. 
عل��ي چاغروند، مدير پژوهش هاي حرفه يي كس��ب وكار دبيرخانه ش��وراي 
گفت وگو با اس��تناد به گ��زارش مركز پژوهش هاي مجل��س در پايش اجراي 
ماده 8 قانون بهبود، علت عدم وجود س��امانه يكپارچه را تعدد و تعارض بين 

قوانين موجود دانست. 
هاي��ده باقري پور، مديركل دفتر مديريت اطلاع��ات و برنامه ريزي گمرك 
جمهوري اس��لامي ايران با اشاره به اينكه قوانين مربوط به ايجاد و راه اندازي 
پنج��ره واحد تجارت خارجي مكمل يكديگر هس��تند، اذعان كرد: بند ج ماده 
38 قانون رفع موانع توليد رقابت پذير در راس��تاي رفع مش��كلات گمرك در 
ايجاد س��امانه امور گمركي وضع ش��د. وي همچنين ب��ه تاخير و تعلل برخي 
نهادها در راه اندازي خوش��ه هاي توس��عه دولت الكترونيك اشاره كرد و گفت: 

اين سازمان در راه اندازي خوشه مربوطه پيشرو بوده است. 
وي ادام��ه داد: حدود 4۵ قانون در حوزه تج��ارت وجود دارد كه برخي از 
آنها با هم يا با كنوانسيون هاي بين المللي در تضاد هستند. همچنين ۱6 رويه 
برخلاف 6 رويه بين المللي وجود دارد و مجوزهاي متعددي مطرح اس��ت كه 

مي توانند با ادغام و حذف برخي از آنها روند تجارت را تسهيل كرد. 
مظفرعليخاني، معاون فني و خدمات بازرگاني اتاق ايران مش��كل اصلي در 
عدم وجود پنجره واحد را تعدد قوانين، عدم شفافيت قانون و تفاسير مختلف 
از آن، تفرق دس��تگاه هاي مجري و نيز ميل حاكميتي دستگاه ها به در اختيار 
گرفتن اطلاعات دانس��ت. وي همچنين به ضعف زيرساخت ها و كمبود دانش 
فني در ايجاد سامانه هاي جامع و پنجره واحد اشاره كرد و اينكه هر دستگاهي 
به طور مس��تقل بودجه يي را صرف ايجاد س��امانه مي كند بدون اينكه تضارب 
آرا ش��كل گيرد و از تجارب ديگران استفاده كند و اين به معناي اتلاف منابع 
كشور اس��ت. در نهايت پيشنهاد ش��د چنانچه در تعيين متولي اصلي اجراي 
قان��ون ابهام وجود دارد براي رفع مس��اله از لايحه اصلاح��ي قانون مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز استفاده كرد، چنانچه اختلاف در نحوه اجرا وجود دارد، بايد 
از طريق معاونت حقوقي رياس��ت جمهوري اقدام كرد. همچنين اگر مش��كل 
ناش��ي از تفاس��ير مختلف از قانون اس��ت كه مي توان از طريق استفساريه از 
مجلس پيگيري كرد. بايد توجه داشت، بهره وري زماني اتفاق مي افتد كه اين 

سامانه ها با يكديگر مرتبط باشند و به فعالان اقتصادي خدمات ارائه دهند. 

رييس انجمن ايمني زيس��تي مي گويد با وجود ال��زام قانوني براي حركت 
كشور به سمت كشت و توليد محصولات تراريخته كشاورزي اما دامن زدن به 
نگراني هاي مردم در زمينه توليد و مصرف اين محصولات سبب شده تا توليد 

آزمايشي برنج متوقف شود. 
طبق ماده دو قانون ايمني زيس��تي نه تنها توليد و مصرف اين محصولات 
مجاز اس��ت بلكه قانون دولت را مكلف به فراهم آوري تمهيدات لازم در جهت 

توليد و مصرف اين محصولات كرده است. 
بهزاد قره ياضي درخص��وص ادعاي برخي مبني بر توليد برنج تراريخته در 
كش��ور افزود: طي س��ال هاي اخير فناوري هراسان درخصوص توليد و مصرف 
محص��ولات تراريخته نگراني هايي را براي مردم ايجاد كردند كه ما براي اداي 
احترام به نگراني هاي افكار عمومي و ايجاد امنيت رواني جامه توليد آزمايشي 
برنج را تا اطلاع ثانوي متوقف كرديم. وي اظهار كرد: در سال 96 حتي توليد 

آزمايشي و پژوهشي برنج تراريخته متوقف شد. 
به گفته وي، اين درحالي است كه طبق قانون با توليد آزمايشي و پژوهشي 
برنج تراريخته در س��ال هاي گذش��ته ش��رايط توليد و رهاسازي اين نوع برنج 

فراهم شده است. 
وي گف��ت: اكنون نيازي به اخذ مجوزه��اي مجدد وجود ندارد اما در حال 

حاضر توليد را براي يك تا دو سال آينده متوقف كرده ايم. 
ق��ره ياض��ي ادامه داد: اي��ن افراد دروغگوهايي هس��تند كه ب��راي اهداف 
سياس��ي، اقتصادي و ش��رارتي اقدام به چنين ادعاهايي مي كنند. وي تصريح 
كرد: در سال هاي 83، 84 و 8۵ توليد پژوهشي و آزمايشي برنج تراريخته در 
يك هكتار نيز انجام شد اما در سال ۱396 براي توليد برنج تراريخته هيچ نوع 
توليد آزمايشي هم نداشتيم. وي با تاكيد بر اينكه درحال حاضر برنج تراريخته 
در شمال كشور وجود ندارد تا بخواهد در اختيار كشاورزان قرار بگيرد، گفت: 
اميدوارم روزي برنج تراريخته در ش��مال كش��ور به شكل انبوه كشت شود. به 
گزارش ايرنا، محصول تراريخته به آن دسته از مواد غذايي اطلاق مي شود كه 
س��اختار ژنتيكي آن از طريق مهندس��ي ژنتيك تغيير يافته باشد. اين تغيير 
معمولا جهت بهبود مقاومت گياه به برخي آفات يا بيماري هاي گياهي و براي 
بهبود عملكرد گياه و بهره وري كشاورز صورت مي گيرد. محصولات تراريخته 
نس��بت به محصولات معمولي از س��لامت و ايمني بالاتري برخوردار هستند. 
براس��اس ماده دو قانون ايمني زيس��تي توليد، كاش��ت، برداشت، رهاسازي، 
صادرات، واردات و مصرف محصولات تراريخته نه تنها مجاز اس��ت بلكه دولت 

را به فراهم آوري تمهيدات لازم براي اقدامات مذكور مكلف مي كند. 

حداقل يك دهه اس��ت مسوولان كش��ور اعلام مي كنند، زنگ خطر بحران 
آب در كش��ور به صدا درآمده اس��ت و برنامه هايي را براي مقابله با اين بحران 
آغاز كرده اند، اما س��وال اينجا است كه چقدر از اين اقدامات به نتيجه رسيده 
اس��ت؟ س��والي كه احمد صادقي��ان، عضو هي��ات نمايندگان ات��اق تهران و 
كميس��يون كش��اورزي در پاس��خ به آن مي گويد:»حركت هايي صورت گرفته 
اس��ت و برنامه هايي آغاز ش��ده ولي به اعتقاد من اصلا اينها كافي نيس��ت و 
بايد اقدامات جدي در دس��تور كار قرار بگيرد؛ ببنيد بحث كم آبي در كش��ور 
ما بس��يار جدي و حتي بحراني اس��ت و بايد متناسب با شرايط در اين زمينه 
مديري��ت صورت گيرد كه هم اكنون ش��اهد آن نيس��تم. اصلا چ��را ما اجازه 
مي دهيم در كشور مشكلات آنقدر حاد شود كه تازه به فكر بيفتيم؛ شما بحث 
كم آبي را در اكثر كشورهاي دنيا شاهد هستيد ولي بسياري از كشورها با اين 
موضوع جدي برخورد كردند؛ مثلا در كاليفرنياي امريكا ۱۰س��ال پيش زنگ 
خطر كمبودهاي آب به صدا در آمد ولي مديريت درست منابع صورت گرفت 
ت��ا جايي كه الان مي بينيم در كنار كش��اورزي و... مديريت منابع هم صورت 

گرفته است و اصلا بحث به بحران كشيده نشده است.«
صادقيان مي گويد:»مش��كلات كم آبي در كشور ما بسيار جدي است، البته 
اي��ن يك چالش مهم جهاني اس��ت كه كش��ور ما هم به ص��ورت حاد در گير 
آن ش��ده اس��ت و چش��م اميد ما به مديريت آب در كشور اس��ت زيرا ميزان 
بارندگي ها و... خارج از اراده ماس��ت ولي چيزي كه ما مي توانيم انجام دهيم، 

بحث مديريت منابع و نحوه استفاده از ذخاير است. 
او در ادامه به مكانيزه كردن كش��اورزي و اس��تفاده از سيس��تم هاي نوين 
آبياري اشاره كرد و گفت:»مكانيزه كردن كشاورزي لازم و حتي ضروري است 
ولي به دليل كشاورزي سنتي كه ما داريم و مخصوصا كوچك بودن اراضي كه 
ما در كش��ور داريم كار استفاده از سيستم هاي نوين بسيار مشكل خواهد بود. 
بايد بتوانيم مديريت خاصي را با اين ش��رايط داش��ته باشيم. ميانگين اراضي 
كش��اورزي ما در حال حاضر زير 4 هكتار اس��ت و اين كوچك بودن زمين ها 
كار را بسيار سخت خواهد كرد، كشاورزي درحال حاضر در كشور ما سنتي و 
معيشتي است.« اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران همچنين درباره اينكه 
استفاده از سيس��تم هاي نوين آبياري قطره يي و... چقدر در سال هاي گذشته 
توانسته به كاهش مصرف آب در بخش كشاورزي كمك كند، مي گويد:»بعيد 
مي دانم كه خيلي س��هم مصرف آب در حوزه كش��اورزي به خاطر استفاده از 
سيس��تم هاي نوين آبياري كاهش يافته باشد زيرا بهره گرفتن از اين روش ها 

خيلي گسترده نبوده است.«

مديريتمنابعآبمتناسب
باشرايطكشورنيست
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7  جهان
  بازار داغ شايعات

درباره بيماري پوتين 
گروه جهان| ولاديمير پوتين رييس جمهور روسيه، 
با وجود آنكه از نخستين روز رسيدن به رياست جمهوري 
بع��د از پاي��ان دولت بوريس يلتس��ين هم��واره خود را 
ب��ه عنوان يك نماد آمادگي جس��ماني به رخ كش��يده، 
اخيرا براي نخس��تين بار در دوران زمامداري اش به دليل 
»ناخوشي و بيماري« چندين نشست و برنامه كاري خود 
را لغو كرده است. به گزارش اينديپندنت، دوشنبه اعلام 
شد كه پوتين به سوچي نخواهد رفت، سه شنبه از شركت 
در نشستي درباره ميكروالكترونيك در كرملين خودداري 
ك��رد و امروز نيز در اجلاس��ي در مس��كو به نام اجلاس 
»Mentor 2018« حضور نخواهد داش��ت و هفته بعد 
هم به منطقه خاوردور روس��يه س��فر نخواهد كرد. اين 
لغو شدن برنامه ها، بازار گمانه زني درباره توان بلندمدت 
ولاديمير پوتين به عنوان رهبر روسيه را داغ كرده است، 
رهبري كه همواره به خاطر قدرت جس��ماني تحس��ين 
ش��ده است. گزارش شده كه پوتين در آخرين حضورش 
در انظار عمومي يعني در نشس��ت موس��وم به »رهبران 
روس��يه« در كرملين نشانه هايي آشكار از بيماري نشان 
داده، ب��ه عنوان مثال صدايش ضعيف و مغش��وش بوده 
و چند بار س��رفه كرده اس��ت. اينديپندنت نوشته، چند 
روز نيز پيش در سفري به سيبري پوتين علائم بيماري 
را داش��ته است. او در اين سفر با دشواري سخنراني هاي 
علني خود را انجام داده، اش��تباهاتي مرتكب ش��ده و به 
نظر مي رس��يد كه تمركزش را از دس��ت مي دهد. با اين 
حال ديميتري پس��كوف س��خنگوي كرملين، شايعات 
درباره ج��دي بودن بيماري پوتي��ن را رد كرده و گفته 
اس��ت: »پوتين در كرملين يا در اقامت��گاه تفريحي اش 
در نوو-اوگاري��وو به كارش ادامه خواه��د داد. البته وي 
همچنان برنام��ه كاري اش را ادامه مي ده��د اما در اين 
برنامه مساله سرماخوردگي لحاظ شده است. شما صداي 
او را ش��نيده ايد، در حال حاضر زمستان است و خودتان 
وضعيت را مي دانيد.« پس��كوف پيش تر مدعي شده بود 
كه پوتين به اين دليل جلساتش را لغو كرده تا بر حادثه 
س��قوط هواپيماي مسافربري در س��اراتوف تمركز كند. 
با اين حال عدم نش��ان دادن ش��فافيت س��بب شده كه 
ش��ايعاتي تاييد نشده در مس��كو منتشر شود. پوتين در 
تم��ام طول دوران رهبري خود در روس��يه همواره روي 
مس��اله آمادگي جسماني اش مانور داده و به عنوان مثال 
عكس هايي از بدن برهنه خود در هنگام شنا يا پرداختن 
به جودو و يكس��ري اقدامات ديگر منتش��ر مي كرد. در 
حال حاضر رييس جمهور روس��يه 65 س��ال سن دارد و 
ممكن است نگاه مردم اين كشور به پوتين به عنوان يك 
رييس جمهور هميشه آماده تغيير كند. اواخر 2012 نيز 
پوتين چندين سفر خارجي خود را لغو كرده و مدتي در 

انظار عمومي ظاهر نشد. 

  گرد و خاك مدارس رياض
را هم تعطيل كرد

بروز گرد و خاك ش��ديد موج��ب تعطيلي مدارس و 
دانش��گاه هاي رياض پايتخت عربستان و شهرهاي اطراف 
آن شد. به گزارش ايرنا، اداره آموزش منطقه رياض اعلام 
ك��رده اين تصميم بنا ب��ر اطلاعات دريافتي از س��ازمان 
محيط زيست و براي حفظ سلامتي دانش آموزان گرفته 
شده است. عربستان به  ويژه پايتخت آن به  دليل شرايط 
زيس��ت محيطي همواره ش��اهد گرد و خاك اس��ت اما 
تعطيلي مدارس در عربستان به اين دليل سابقه چنداني 
ندارد. سلمان بن عبدالعزيز، پادشاه عربستان هفته گذشته 
دستور داد در سراسر اين كشور نماز طلب باران اقامه شود. 

 دستگيري يكي از رهبران 

حزب دموكراتيك خلق تركيه 
س��رپيل كمال باي، رهبر س��ابق ش��اخه زنان حزب 
دموكراتيك خلق تركيه)ح.د.پ( دستگير شد. به گزارش 
حريت، دادس��تاني كل آنكارا همزم��ان با آغاز تحقيقات 
قضايي از اعضاي ارش��د حزب دموكراتيك خلق به اتهام 
تبليغ گروه هاي تروريس��تي و مخالفت با عمليات عفرين 
در سومين كنگره اين تش��كيلات سياسي قرار بازداشت 
سرپيل كمال باي را صادر كرد. سرپيل كمال در سومين 
كنگره حزب دموكراتيك خلق عمليات عفرين را جنگي 

عليه مردم كرد توصيف كرده بود.

  جنگ دوحه و رياض
در فضاي مجازي

پس از انتش��ار گ��زارش هيات بين الملل��ي نظارت بر 
اداره حرمين ش��ريفين كه در آن از حاكمان س��عودي به 
عنوان باج خواهان سياسي مراسم حج توصيف شده برخي 
مقامات رياض پيگيري بين المللي كردن اماكن مقدس را 
خ��ط قرمز و بازي با آتش قلمداد كردند. به گزارش ايرنا، 
موضوع بين المللي كردن مسجدالحرام و مسجدالنبي كه 
پس از ممانعت سعودي از ورود زائران قطري به سرزمين 
وحي در حج تمتع امسال و در پي اعتراض مقامات قطري 
عليه تحريم مناسك ديني و فريضه الهي زائران قطري از 
س��وي دولت رياض جدي تر ش��ده به تازگي نيز با انتشار 
گزارش اين مركز در مالزي به جنگي تمام عيار بين دوحه 

و رياض در فضاي مجازي و توييتري تبديل شده است. 

 كشته شدن4 مرزبان پاكستاني 
در كويته

بر اثر حمله تروريستي در خيابان سرياب شهر كويته 
ايالت بلوچس��تان پاكس��تان 4 مرزبان كش��ته شدند. به 
گزارش رس��انه هاي پاكستان، هفته گذشته نيز در انفجار 
يك بمب كنارجاده يي در منطقه پنج گور ايالت بلوچستان 
پاكس��تان، يك شهروند كش��ته و 7تن نيز زخمي شدند. 
در اين حمله افراد ناشناس بمب را در يك موتورسيكلت 
كار گذاش��ته و هدف آنها از اين اقدام، كشتن فرد مهمي 
از منطق��ه قبيله يي در منطقه چيتكن پنج گور بود. گفته 
ش��ده، خودرو رهبر قبيله يي از انفجار جان س��الم به در 
برد ولي يك رهگذر در اين انفجار بر اثر ش��دت جراحات 
درگذشت. در ماه هاي گذشته ايالت بلوچستان با حملات 
و چالش ه��اي امنيت��ي ف��راوان روبه رو ب��وده و نيروهاي 
امنيت��ي در اين ايالت هدف حم��لات انفجاري بمب هاي 

كنارجاده يي يا حملات انتحاري قرار گرفته اند. 

دريچه

كوتاه از منطقه

جانسون از »نقشه راه« خروج از اتحاديه اروپا سخن گفت

پيشرفت اقتصاد منطقه يورو در تقابل با بريتانيا

بنيامين نتانياهو به اتهام فساد در معرض تعقيب قضايي است

توفان سياسي عليه »بي  بي«
گروه جهان 

پليس اس��راييل اعلام كرده كه ش��واهد و مدارك 
كاف��ي درباره حداقل دو مورد رش��وه خواري و فس��اد 
مالي نخس��ت وزير اي��ن رژيم وجود دارد و دادس��تان 
مي تواند علي��ه او اعلام جرم كند. ب��ه اعتقاد ناظران 
گرچه فرآيند اعلام جرم عليه بنيامين نتانياهو مي تواند 
ماه ها طول بكش��د اما ايراد چني��ن اتهاماتي مي تواند 
تبعات سياسي س��نگيني براي نخست وزير اسراييل 
داشته باش��د. در يكي از نخستين واكنش ها، »اتحاد 
صهيونيست« يك گروه مخالف چپ ميانه از بنيامين 
خواس��ته از قدرت كناره گيري كن��د. ايلان گيلون از 
حزب چپگراي »مرتز« هم گفته اين اتهامات س��ايه 
سنگيني بر نخست وزير انداخته است. يايير لاپيد رهبر 
حزب »آينده يي هس��ت« و تزيپي ليوني رهبر حزب 
»جنبش« نيز تاكيد كرده اند كه نتانياهو بايد س��ريعا 

كناره گيري كند. 
دويچه وله نوشته با وجود واكنش هاي گسترده به 
بيانيه پليس كه مي تواند به منزله يك زلزله در صحنه 
سياسي اس��راييل باش��د، نتانياهو تاكيد كرده، كوتاه 
نخواهد آمد و استعفا نخواهد داد. نتانياهو)معروف به 
بي بي ( با رد اتهام فساد عليه خود گفته مطمئن است 
كه به  زودي واقعيت روش��ن خواهد شد. او همچنين 
در س��خنراني تلويزيوني خود با ابراز اميدواري نسبت 
به پيروزي اش در انتخابات پارلماني آينده گفته تعهد 

عميقي به ادامه رهبري اسراييل حس مي كند. 
اين درحالي اس��ت ك��ه نتانياهو از س��وي پليس 
متهم ش��ده خود و همس��رش س��ارا براي سال ها از 

آرنون ميلشان توليدكننده فيلم براي هاليوود، سيگار 
و نوش��يدني به ارزش چند صدهزار ش��يكل دريافت 
كرده اند)هر 4شيكل يك يورو است(. در مقابل نتانياهو 
با اس��تفاده از نف��وذ و اختيارات دولت��ي خود كمك 
كرده ميلش��ان ويزاي امريكا دريافت كند، اقدامي كه 

غيرقانوني تلقي مي شود. 
علاوه بر اين، نتانياهو تلاش كرده بر پخش و نشر 
اخبار در يكي از رسانه هاي اسراييل اعمال نفوذ كند. 
نتانياهو در يك گفت وگوي تلفني به صاحب روزنامه 
يديعوت آحارونوت ق��ول داده كه در صورت پخش و 
نش��ر خبرهاي مثبت درباره او و دولتش كاري خواهد 
كرد كه روزنامه مجاني رقيب با مش��كل مواجه شود. 
رس��انه هاي اس��راييلي بخش��ي از گفت وگوي تلفني 

نتانياهو با صاحب روزنامه را پخش كرده اند. 
به گزارش رسانه هاي اسراييل، مقامات ارشد پليس 
پي��ش از اع��لام نظر در اين دو پرون��ده با نتانياهو در 
اقامتگاه نخست وزيري ديدار كرده و توصيه خود را به 
آگاهي او رس��اندند. با اين حال نتانياهو در سخنراني 
تلويزيوني سه ش��نبه خود خطاب به مردم ضمن زير 
س��وال بردن صحت تحقيقات پلي��س گفته، اتهامات 
مش��ابه عليه او در گذشته بي اس��اس از كار آمده اند. 
نزديكان نخس��ت وزير اسراييل گفته اند كه در صورت 
گشوده  ش��دن پرونده اختلاس از سوي دادستان هم، 

نتانياهو استعفا نخواهد كرد. 

 فشار بر ماموران براي تعليق تحقيق
ام��ا اي��ن هم��ه ماج��را نيس��ت. ريي��س پليس 

س��رزمين هاي اش��غالي چندي پيش در مصاحبه يي 
گفت��ه روي مام��وران تحقيق از ط��رف افراد صاحب 
قدرت فش��ارهاي زيادي هست كه تحقيق قضايي را 
ادامه ندهند. نتانياهو گرچه اين اتهام را رد كرده ولي 
در ماه دسامبر گذشته كوش��يد در پارلمان قانوني را 
به تصويب برس��اند كه اختيارات پليس در توصيه به 
دادستان براي تعقيب قضايي مقامات را محدود كند 
و دادس��تان تنها در صورت تقاضاي دادستان نتيجه 
تحقيقات خ��ود را در اختيار او ق��رار دهد. تظاهرات 
مخالفان اما سبب ش��د كه اين قانون شامل پيگيري 

قضايي خود نتانياهو نشود. 
در تظاهراتي كه هر هفته عليه نتانياهو در تل آويو 
برگزار مي ش��ود، اس��تعفاي او از خواست  هاي اصلي 
تظاهركنندگان اس��ت. س��ال 200۸ ك��ه نتانياهو به 
عنوان رهبر حزب ليكود رياست اپوزيسيون در پارلمان 
اسراييل را به عهده داشت، ايهود اولمرت نخست وزير 
وقت از حزب كاديما، با اتهام فس��اد روبه رو شد و زير 
فشار نتانياهو به برگزاري انتخابات زودهنگام تن داد. 
يك سال بعد اما دادستان عليه اولمرت به  دليل فساد 
اع��لام جرم كرد كه نهايتا در س��ال 2016 به 1۹ ماه 
زندان ب��راي اولمرت انجاميد. او پس از تحمل 16ماه 
زندان س��ال گذشته از حبس آزاد ش��د. حالا ناظران 
سياسي نتانياهو را در همان وضعيتي توصيف مي كنند 

كه اولمرت در سال 200۸ميلادي بود. 
در دور قبل��ي نخس��ت وزيري نتانياه��و در س��ال 
1۹۹7 نيز تحقيقاتي عليه او به جريان افتاد و پليس 
بر مبناي اين تحقيقات به دادس��تان توصيه كرد كه 

عليه نخس��ت وزير اعلام جرم كند. اما دادس��تان كل 
در آن زمان ش��واهد و مدارك را كافي ندانس��ت. اين 
درحالي اس��ت كه نتانياه��و از مدت ها پيش دريافت 
هدايا از دوس��تان خانوادگ��ي را تاييد كرده همچنين 
گفت��ه در مقام سياس��تمدار رهبر ح��زب ليكود حق 
داش��ته براي كاهش انتقاد از خود در رسانه ها تلاش 
كند. جمله نتانياهو؛ »چيزي در كار نخواهد بود چون 
چيزي نشده است« در سال گذشته بارها از زبان او و 
حاميانش منتشر ش��د اما پليس اين  بار هم با ناديده 
گرفتن اين دفاعيات، توصيه كرده كه نخست وزير در 
هر دو پرونده ازجمله به ظن دريافت رشوه و خيانت در 
امانت محاكمه شود. همسر نتانياهو نيز به سوءاستفاده 
از اموال دولتي متهم ش��ده اس��ت. بنا بر اعلام وزارت 
دادگستري اين ظن در مورد سارا نتانياهو مطرح است 

كه به خرج دولت در مجموع ۸ هزار و500 يورو براي 
صرف غذا هزينه كرده است. 

رويترز نوش��ته با وجود تشديد فشارهاي سياسي 
بنيامين نتانياهو قرار است پنج شنبه)امروز( به همراه 
با يوسي كهن رييس موساد براي حضور در كنفرانس 
امنيتي مونيخ به آلمان برود. بنيامين نتانياهو 6۸ ساله، 
تاكنون حدود 12سال نخست وزير اسراييل بوده است؛ 
يك دوره 3س��اله در اواخر دهه ۹0ميلادي و 3 دوره 
پي درپي از بهار 200۹ميلادي تاكنون. تنها داويد بن 
گوريون، نخستين نخست وزير اسراييل بيشتر از او در 
اين مقام بوده است. رويترز نوشته گرچه نتانياهو تاكيد 
كرده كه استعفا نخواهد داد اما در صورت كناره گيري 
يا بركناري وي از قدرت، يايير لاپيد از حزب »آينده يي 

هست« محتمل ترين جايگزين وي خواهد بود. 

گروه جهان 
منطقه يورو آمارهاي مربوط به توليدات صنعتي 
در ماه دسامبر را منتشر كرد كه از سريع ترين رشد 
منطقه در يك دهه گذش��ته حكايت دارد، در حالي 
ك��ه همين آمارها از تضاد ش��ديد اقتص��اد بريتانيا 
ب��ا ديگر كش��ورهاي منطقه خبر مي ده��د؛ اتفاقي 
ك��ه دليل عمده آن پا گذاش��تن بريتانيا در مس��ير 
جدايي از اتحاديه اروپا محس��وب مي ش��ود. با اين 
حال، بوريس جانسون وزير خارجه بريتانيا ديروز در 
يك س��خنراني درباره بازگشت از نتايج همه پرسي 
برگزيت هش��دار داد و چنين اتفاقي را »اش��تباهي 

بزرگ« توصيف كرد. 

 بريتانيا در برابر اروپا
به گزارش اينديپندنت، آمار و ارقام منتشر شده 
نشان مي دهد 1۹ كشور منطقه يورو در ماه دسامبر 
افزاي��ش 0.4 درصدي توليدات صنعتي را در قياس 
با ماه پيش از آن ش��اهد بودند. بدين ترتيب ميزان 
رش��د توليدات صنعت��ي در قياس س��الانه به 5.2 
درصد مي رس��د. اين در حالي است كه كارشناسان 
اقتصادي پيش از انتش��ار اين آمار، رش��د توليدات 
صنعتي ماه دس��امبر منطقه را در بررسي هاي يك 
ماه��ه برابر ب��ا 0.2 و در قياس س��الانه 4.2 درصد 

پيش بيني كرده بودند. 
اداره آمار اتحاديه اروپا نيز در گزارش��ي جداگانه 
تاييد كرد رشد توليد ناخالص داخلي منطقه در سه 
ماهه پاياني سال 2017 در قياس با سه ماهه پيش 
از آن ب��ه 0.6 درصد و در قياس با زمان مش��ابه در 
س��ال 2016 به 2.7 درصد رسيده است. اين بدان 
معني است كه توليد ناخالص داخلي منطقه يورو در 
سال گذشته 2.5 درصد رشد داشته كه سريع ترين 
نرخ رش��د از سال 2007 تاكنون محسوب مي شود. 
طبق آمارهاي منتشر ش��ده در ساعات اوليه ديروز 
چهارشنبه، توليد ناخالص داخلي آلمان، بزرگ ترين 
اقتصاد منطقه يورو، در س��ه ماهه پاياني 2017 در 
قياس با سه ماه پيش از آن 0.6 و در قياس با مدت 
زمان مش��ابه در سال گذش��ته 2.۹ درصد افزايش 
داش��ت. فرانسه نيز رشد 0.6 توليد ناخالص داخلي 

را در قياس به سه ماهه منتهي به سپتامبر داشت و 
در قياس س��الانه نيز رشد اين كشور به 2.4 درصد 
رس��يد. اس��پانيا هم به ترتيب رش��دي 0.7 و 3.1 
درصدي را ش��اهد بود. اين آم��ار و ارقام از تضادي 
عميق ميان وضعي��ت اقتصادهاي منطقه با بريتانيا 
حكايت داشتند. اقتصاد بريتانيا از زمان تصميم اين 
كش��ور به خروج از اتحاديه اروپا در نتيجه تاثيرات 
نرخ تورم ناش��ي از كاهش ارزش پوند، با كاهش در 

سرعت رشد مواجه بوده است. 
م��اه گذش��ته نخس��تين برآوردهاي رس��مي از 
وضعيت اقتصادي اين كش��ور نشان داد كه در سه 
ماه��ه پاياني س��ال 2017 اقتصاد بريتانيا رش��دي 
0.5 درصدي داش��ته كه به معناي رشد سالانه 1.۸ 
درصدي است. دفتر بودجه بريتانيا پيش بيني كرده 

است كه رشد اقتصادي اين كشور در سال جاري به 
1.4 و در سال 201۹ به 1.3 درصد كاهش يابد كه 
نش��ان دهنده كاهش مصرف خانوارها در واكنش به 
تورم بالا و تضعيف سرمايه گذاري از سوي شركت ها 
در نتيجه بي اعتمادي هاي مرتبط با برگزيت است. 

 نقشه راه خروج
در همين حال وزير خارجه بريتانيا كه از حاميان 
اصلي برگزيت محس��وب مي شود سعي كرد در يك 
سخنراني با اشاره به برنامه هاي دولت براي خروج، 
هرگونه چشم انداز احتمالي بازگشت از راي برگزيت 
ي��ا توق��ف روند خ��روج را از بين بب��رد. به گزارش 
گاردي��ن، جانس��ون در حالي كه بازگش��ت از آراي 
همه پرسي 2016 را »اشتباهي فاجعه آميز« توصيف 

 كرد و افزود به عقيده او برگزاري همه پرسي ديگري 
در اين زمينه به معناي يك س��ال ديگر آش��وب و 
بحران در كش��ور خواهد بود و به ضرر همه كش��ور 
تمام خواهد ش��د: »اگر اين پروژه اجرا شود، به يك 
موفقيت ملي دس��ت مي يابيم. بر همين اساس بايد 
با آنهايي كه هنوز نگراني  دارند، ارتباط برقرار كنيم. 
كافي نيست كه به طرفداران ماندن در اتحاديه اروپا 
بگويي��م كه باخته اند و بايد با ش��رايط كنار بيايند؛ 
بايد با همبس��تگي حركت كنيم. من تلاش خواهم 
كرد كه به كساني كه نگران برگزيت هستند بگويم 
كه اين نگراني ها بي پايه و اس��اس هستند. برگزيت 
بستر ايجاد ترس نيست، بلكه اميد با خود به همراه 

دارد.«
او در عي��ن حال گفت كه ناراحتي و احس��اس 

بيگانگ��ي طرف��داران مان��دن در اتحادي��ه را درك 
مي كند و اينكه نبايد همانند ش��رايطي كه در زمان 
پيوستن بريتانيا به اتحاديه اروپا رخ داد، طرفداران 
خ��روج آنهايي را كه خواس��تار مان��دن بودند، رها 
كنند. جانسون گفت بريتانيا يكي از كمك كنندگان 
اصل��ي به اروپا بوده و همينط��ور هم خواهد ماند و 
اين مساله به معاهده اتحاديه اروپا ربطي ندارد. اين 
در حالي است كه جانسون به دليل اظهارنظرهايش 
پيش از همه پرس��ي برگزيت درب��اره اينكه بريتانيا 
هفته ي��ي 350 ميلي��ون پون��د ب��ه اتحادي��ه اروپا 

مي فرستد، به شدت مورد انتقاد قرار گرفته است. 
از نگراني ه��اي عمده درب��اره برگزيت، وضعيت 
مهاجرت به بريتانيا و حقوق اروپايي هاي ساكن اين 
كشور است. جانسون در پاسخ به سوال خبرنگاران 
درباره ش��مار مهاج��ران پس از خ��روج از اتحاديه 
اروپا گفت كه درگير ارقام نمي ش��ود و معتقد است 
بريتاني��ا بايد به جذب اس��تعدادها ادام��ه دهد. او 
در عي��ن حال درباره روابط مناقش��ه آميز تجاري با 
اتحاديه تاكيد كرد كه ترزا مي  نخس��ت وزير بريتانيا 
حق دارد كه فكر مي كند امكان ورود به توافق هاي 
جديد تجارت آزاد و بازپس گيري كنترل براي لندن 

وجود دارد. 
جانس��ون اگرچه ق��رار بود به تعيين نقش��ه راه 
برگزيت بپردازد، اما در پاس��خ به خبرنگاران در اين 
زمينه به س��خنراني هاي پيش��ين ترزا مي  اشاره و 
از ارائ��ه جزئيات مفيد و س��ازنده خودداري كرد. او 
همچنين با انتقادهاي گس��ترده از س��وي مخالفان 
خروج از اتحاديه اروپا مواجه ش��د. حتي ژان كلود 
يونكر رييس كميس��يون اروپايي نيز به بخش هايي 
از اين س��خنراني و اظهارات بي اس��اس جانس��ون 
درب��اره تمايل يونكر به تش��كيل ي��ك ايالت بزرگ 
اروپايي، واكن��ش نش��ان داد. در بريتانيا نيز چوكا 
اومونا، قانون گذار حزب اپوزيسيون كارگر سخنراني 
جانسون را »بالاترين سطح دورويي« توصيف كرد. 
اندرو آدونيس��ت عضو مجلس اعيان نيز به روزنامه 
گاردي��ن گفت: »مردم تلاش مي كنن��د برگزيت را 
متوقف كنند، زيرا از س��وي برخي از جمله بوريس 

جانسون فريب خورده اند.«

 گردهمايي وزراي دفاع ناتو
در بروكسل 

بازداشت رييس جمهور پيشين گواتمالا 
به اتهام فساد

 كناره گيري شولتز از رهبري
حزب سوسيال دموكرات آلمان

گروه جهان 
دادس��تاني گواتمالا اعلام كرد كه رييس جمهور پيشين گواتمالا و تقريبا تمام افراد 
حاضر در كابينه او از جمله رييس كنوني آكسفام كه پيش تر وزير دارايي گواتمالا بوده 
به اتهام فساد بازداشت شده اند. به گزارش آسوشيتدپرس، آلوارو كولوم كه در سال هاي 
200۸ تا 2012 رييس جمهور گواتمالا بوده، آخرين رييس جمهور اين كش��ور است كه 
با روند قضايي مواجه شده است. وي به تازگي از سوي سازمان كشورهاي قاره امريكا به 
عنوان نماينده هندوراس براي كمك به حل اختلافات درباره انتخابات در اين كشور تعيين 
شده بود. كولوم ابراز اميدواري كرده كه عدالت در اين پرونده اجرا شود. خوآن فراسيسكو 
سندوال دادستان ويژه گواتمالا گفته كولوم سه شنبه شب بازداشت شده است. او گفته: 
»وي يكي از متهمان فروش س��وال برانگيز اتوبوس هاي عمومي است. اين افراد به اتهام 
فساد و اختلاس بازداشت شدند. در ميان بازداشت شدگان، وزراي پيشين كشور، دارايي، 
دفاع، اقتصاد، آموزش، كار، محيط زيست، بهداشت و فرهنگ و انرژي و معدن گواتمالا 
نيز حضور دارند. برهمين اس��اس آلبرتو فوئنتس نايت، وزير پيشين دارايي گواتمالا كه 
در حال حاضر رييس آكسفام بوده نيز بازداشت شده است.«آكسفام يكي از معتبرترين 
خيريه هاي بين المللي در جهان اس��ت كه در بس��ياري از كشورها فعاليت مي كند. اين 
پرونده فساد درباره يك شركت اتوبوس راني عمومي به نام »ترنس سوربانو« است. دولت 
امتياز 25 سال اتوبوس هاي جاده يي گواتمالا سيتي، پايتخت گواتمالا را به مزايده گذاشت 
كه پس از آن شركت  هاي برنده در اين مزايده از پرداخت ماليات معاف شدند. گواتمالا 
به ش��دت درگير مش��كلات ناشي از فساد و جرايم س��ازمان يافته است. با اين حال سال 
گذشته جيمي مورالس رييس جمهوري گواتمالا، دستور اخراج ايوان ولاسكز گومز رييس 
كميس��يون مبارزه با فساد سازمان ملل، از اين كش��ور را صادر كرده بود. مورالس گفته 
بود اين كشور حاضر به پذيرش اين وكيل كلمبيايي نيست. پيروزي جيمي مورالس در 
انتخابات رياست جمهوري سال 2015 ميلادي گواتمالا شگفتي  بسياري را برانگيخت. او 
كه پيش از رسيدن به اين مقام، هيچ سابقه يي در زمينه فعاليت هاي سياسي نداشت با 
شعار »نه فساد، نه دزدي« وارد مبارزات انتخاباتي شد. دادستان گواتمالا مورالس را متهم 

به استفاده از منابع مالي غيرقانوني در جريان اين انتخابات كرده است. 

گروه جهان 
نگراني هاي امريكا درب��اره همكاري دفاعي اتحاديه اروپا و همچنين روابط مخدوش 
ميان واش��نگتن و تركيه از جمله موضوعاتي بود كه در نشس��ت وزراي دفاع ناتو مطرح 
ش��د. به گزارش خبرگزاري فرانس��ه، امريكا و تركيه دو كشور مهم ناتو به دليل اقدامات 
نظامي آنكارا در ش��مال سوريه دچار اختلاف نظر ش��ديدي شده اند به طوري كه ركس 
تيلرس��ون وزير خارجه امريكا، نس��بت به منحرف ش��دن جنگ عليه داعش در سوريه 
هشدار داده است. نشست دو روزه وزراي دفاع ناتو در بروكسل قرار است با هدف ايجاد 
تغييرات در س��اختار فرماندهي اين ائتلاف براي رويارويي مناسب با چالش هاي مربوط 
ب��ه جنگ در قرن 21 به ويژه جنگ هاي هيبريدي و تاكتيك هاي س��ايبري و با وجود 
نگراني ها از اقدامات نظامي روس��يه برگزار ش��ود. البته ضيافت ناهار با فدريكا موگريني 
رييس سياست خارجي اتحاديه اروپا كه چهارشنبه شب برگزار شد از اهميت بيشتري 
برخوردار است، چون مقام هاي ارشد امريكايي نگراني خود را درباره بسته دفاعي اتحاديه 
اروپا ابراز كرده اند. ينس استولتنبرگ دبيركل ناتو نيز هشدار داده كه چنين بسته دفاعي 
از سوي اتحاد اروپا نبايد ناتو را تضعيف كند. دبيركل ناتو پيش تر گفته بود كه اقدامات 
با هدف افزايش هزينه هاي دفاعي اتحاديه اروپا تنها زماني مورد اس��تقبال اس��ت كه در 
راستاي برنامه هاي ناتو باش��د و هشدار داد هيچ راهي براي جايگزيني ائتلاف ناتو براي 
تضمين امني��ت اروپا وجود ندارد. دبيركل ناتو تاكيد كرد: »به هيچ روي نبايد از رقابت 
درب��اره ناتو و اتحاديه اروپا در زمينه دفاعي صحبت ش��ود. متح��دان اروپايي از دفاع و 
امور دفاعي آگاه هس��تند و دفاع اروپا به ناتو وابس��ته است.« توافق همكاري ساختاري 
دفاعي اتحاديه اروپا موس��وم به »پسكو« با هدف ايجاد يك ابزار جديد نظامي و تقويت 
همكاري و تصميم گيري در نظر گرفته شده است. جيمز متيس وزير دفاع امريكا نيز در 
حاشيه ضيافت شام چهارشنبه با همتاي تركيه يي خود ديدار كرده است. يكي از منابع 
آگاه ديپلماتيك گفته اس��ت، در حالي كه تنش بر سر اقدامات نظامي تركيه در شمال 
سوريه محل مناقشه ميان آنكارا و واشنگتن و يكي از مسائل مهم براي ناتو است اما اين 
مساله يي نيست كه ائتلاف آن را حل كند و اين مساله به صورت دوجانبه و ميان امريكا 

و تركيه حل مي شود. 

گروه جهان 
مارتين شولتز اعلام كرد از سمت خود به عنوان رهبر حزب سوسيال دموكرات هاي 
آلمان كناره گيري مي كند و اين تصميمش فورا اجرايي خواهد شد. به گزارش دويچه وله، 
مارتين ش��ولتز رييس سابق پارلمان اروپا از سمت خود به عنوان رهبر حزب سوسيال 
دموكرات ه��اي آلمان كناره گيري ك��رد و آندرا نهلس، به عنوان جايگزين احتمالي وي 
نامزد ش��ده، و آوريل با راي گيري حزبي روبه رو مي ش��ود. ش��ولتز اين تصميم خود را 
چن��د روز پس از مذاكرات و بحث هاي ش��خصي با حزب سوس��يال دموكرات ها اعلام 
كرد. وي به خبرنگاران گفت: »با اس��تعفا از رهبري حزب و تصميم به عدم مش��اركت 
در دولت مي خواهم به اين بحث هاي شخصي با حزب سوسيال دموكرات ها پايان دهم 
تا اعضاي اين حزب بتوانند به طور جدي بر آنچه در توافق ائتلاف مطرح ش��ده، تمركز 
كنند.« وي پس از يك سال از زماني كه با 100درصد آرا به عنوان رهبر حزب سوسيال 
دموكرات هاي آلمان انتخاب شد، افزود: »بدون هيچگونه تلخي و ناراحتي از سمت خود 
كنار مي روم. آندرا نهلس وزير كار س��ابق آلم��ان و رييس كنوني گروه پارلماني حزب 
سوس��يال دموكرات ها براي برعهده گرفتن اين س��مت نامزد شده و به احتمال زياد با 
تصميم متفق الق��ول رهبران اين حزب انتخاب خواهد ش��د.« اگر نهلس در كنفرانس 
حزبي ماه آوريل در ويسبادن به عنوان رهبر حزب انتخاب شود، به نخستين زني كه در 
تاريخ 150 ساله اين حزب رهبري آن را برعهده مي گيرد، تبديل خواهد شد؛ اما نهلس 
بايد در اين راي گيري با س��ايمون لانگه ش��هردار فلنسبورگ رقابت كند. اولاف شولتز 
ش��هردار هامبورگ كه قرار است وزير دارايي آتي آلمان شود به صورت موقتي تا تاريخ 
22 آوريل كه حزب سوسيال دموكرات ها كنگره حزبي خود را برگزار مي كنند رهبري 
اين حزب را برعهده خواهد داشت. اين تصميم مارتين شولتز به يك هفته ناآرامي پس 
از آنكه حزبش با توافق ائتلافي با حزب دموكرات مسيحي آنگلا مركل صدراعظم آلمان 
و حزب اتحاد سوسيال مسيحي موافقت كرد، پايان مي دهد. دو روز پس از شكل گيري 
اين توافق ائتلافي در شرايطي كه مارتين شولتز اعلام كرده بود كه در دولت آتي آلمان 
فعاليت نخواهد كرد، به دنبال انتقادات شديد از سوي حزبش از تمايل خود براي خدمت 

به عنوان وزير امور خارجه آتي آلمان انصراف داد. 
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ايرانشهر8
 شهر ايمن

و ساختمان هاي ايمن
پ��ر  مفهوم��ي  ايمن��ي 
كاربرد اس��ت كه به عنوان 
شاخه يي از علم، زمينه هاي 
ايج��اد خط��ر در حوزه ها و 
مق��ولات مرتبط با انس��ان 
را تجزي��ه و تحليل كرده و 
و  كنترل  براي  راهكارهايي 

كاهش آن ارائه مي كند.
به عبارتي ايمني، ميزان 
درجه دوري از خطر است و 
خطر در تعاريف علمي شرايطي است كه پتانسيل 
آس��يب ديدن افراد، تجهيزات و س��اختمان ها را 

داراست.
 Iso8402: اينگونه است كه در بيان استاندارد
1992، ايمن��ي را حالت��ي تعري��ف كرده ان��د كه 
احتمال خطر، آس��يب )به اش��خاص(، يا خسارت 

مادي به ميزان قابل قبولي محدود شده باشد. 
 در اي��ن مي��ان، ش��هرها ب��ه عن��وان يكي از 
مهم ترين زيس��تگاه هاي متراكم انس��اني نيازمند 
ايمني در تمام ابعاد كالبدي، اجتماعي، اقتصادي 
و فرهنگ��ي اس��ت. بنابر اين ضروري اس��ت تا بر 
اس��اس حوزه هاي تاثير بحران و ن��وع بحران در 
شهرها، فرايند هاي ايجاد ايمني تعريف و شناخته 

شوند.
مقوله حفاظت از جان ش��هروندان، متعلقات، 
بناها و فضاهاي شهري در مقابل حوادث طبيعي 
و انساني از سطح اهميت بالايي برخوردار است تا 
آنجا كه يكي از اهداف اصلي برنامه ريزي ش��هري 

به حساب مي آيد.
بنابراين يك ش��هر امن، ايمن��ي را براي تمام 
افراد از جمله س��اكنان، گردشگران و در مجموع 
تمام كس��اني كه در محيط فيزيكي شهر حضور 

دارند، فراهم مي كند. 
در اين ميان، مقوله ايمني ساختمان ها و بناها 
از مهم ترين مولفه هاي ايمني ش��هري به حساب 
مي آيد. بر اس��اس مقررات استاندارد هاي ايمني، 
هر س��اختماني كه تصرف بيش از 50 نفر داشته 
باشد در طبقه بندي بناهاي پر خطر قرار مي گيرد 
و مل��زم به رعايت مجموعه ي��ي از اصول ايمني و 

حفاظتي است.
در مباحث مرتبط با موضوع ايمني ساختمان، 
بعضا مفهوم مقاوم س��ازي ساختمان ها مترادف با 
ايمن سازي تلقي مي شود، به گونه يي كه به عنوان 
مث��ال، در اذهان عمومي مقاوم بودن س��اختمان 
در برابر زلزله هاي احتمالي به عنوان ش��رط كافي 
براي ايمني س��اختمان ها در نظر گرفته مي شود. 
در حالي كه در بس��ياري از ساختمان هاي مقاوم 
در براب��ر زلزله، ب��ه دليل رعايت نك��ردن اصول 
ايمني در س��اخت و س��از، خطرات جدي حريق، 
برق گرفتگي، گاز گرفتگي، س��قوط آسانس��ور و 
 بس��ياري از موارد ديگر، جان س��اكنان را تهديد

مي كند.
بنابراين لزوم ايجاد نگرش��ي كه مقاوم س��ازي 
را تنه��ا يك��ي از مولفه هاي ايمني س��اختمان ها 

مي داند، ضروري است. 
بر اساس آمار هاي ارائه شده، از سوي مسوولان 
سازمان آتش نش��اني و خدمات ايمني شهرداري 
تهران، مطابق ش��اخصه هاي ايمني ساختمان ها، 
در حال حاضر در ش��هر تهران، 243 س��اختمان 
بسيار پر خطر، 3 هزار ساختمان پر خطر و بسيار 
پر خطر و 7 هزار س��اختمان پر خطر شناس��ايي 

شده است.
همچنين با لحاظ كردن ش��اخصه هاي ايمني، 
بيش از 90 درصد از س��اختمان هاي شهر تهران، 

فاقد تمام استاندارد هاي ايمني لازم هستند.
از س��وي ديگر بر اس��اس آمارهاي ارائه شده 
از س��وي نهاد ه��اي مرتب��ط ب��ا ح��وزه مديريت 
ش��هري مانند كميسيون شهرس��ازي و معماري 
شوراي شهر، ش��هرداري، دبيرخانه شوراي عالي 
شهرس��ازي و معم��اري، هم اكن��ون نزدي��ك به 
هزار س��اختمان بلند مرتب��ه )بيش از 12 طبقه( 
در ته��ران وجود دارد كه به لح��اظ ايمني داراي 

ابهامات فراواني هستند.
عدم وجود بخشي از مدارك معتبر ساختماني 
مانن��د پاي��ان كار و پروان��ه س��اختماني، احداث 
س��اختمان در معاب��ر صع��ب العبور ك��ه امكان 
عملي��ات ام��داد و نج��ات در مواقع ض��روري را 
مح��دود مي نمايد و نيز عدم وجود امكانات امداد 
و نجات عملياتي در اين بنا ها از مهم ترين نواقص 
ايمني اين س��اختمان هاي بلند مرتبه به حساب 

مي آيد. 
متاس��فانه در حال حاضر در فرايند س��اخت و 
س��از ساختمان ها، تنها س��ازنده، مهندس ناظر و 

پيمانكار متولي تامين ايمني سازه ها هستند.
با توج��ه به اينكه در ش��رايط كنون��ي قانون 
نظ��ارت بر س��اختمان ها، تنها تكاليف��ي را براي 
س��ازمان نظام مهندس��ي مش��خص كرده است، 
ع��دم جامعيت اين قان��ون و نيز عدم توان آن در 
بازدارندگي متخلفان در حوزه ايمني ساختمان ها، 
لزوم بازنگري در قوانين به جهت مشخص نمودن 
متوليان تامين ايمني ساختمان ها و نظارت بر آن 

ضرور است. 
 ب��ه عن��وان مث��ال، در حادث��ه آتش س��وزي 
ساختمان پلاس��كو، برداشت هاي قانوني متفاوتي 
از مس��ووليت مجموع��ه مديري��ت ش��هري در 

خصوص ايمني ساختمان ها مطرح شد.
ب��ه گونه ي��ي ك��ه بخش��ي از كارشناس��ان و 
مس��وولان با اش��اره به بند 14 م��اده 55 قانون 
ش��هرداري ها، اي��ن مجموع��ه را متول��ي نظارت 
ب��ر ايمن��ي س��اختمان ها مي دانس��تند در حالي 
كه در تفس��يري ديگر اين گونه بيان مي ش��د كه 
ش��هرداري ها در زمينه تخلفات ساختماني بنا بر 
آراء كميس��يون م��اده 100 و در م��ورد تخلفات 
ناش��ي از مزاحمت بنا بر آراء كميسيون هاي بند 
20 ماده 55 اختيار قانوني براي مقابله با تخلفات 
س��اختماني را دارند ولي در موضوع حريق، صرفا 
مي تواند نس��بت به اخطار رفع خطر و تذكر اقدام 
نم��وده و نمي تواند به عن��وان ضابط قضايي وارد 

عمل شود.
ب��ه ه��ر ح��ال آنچ��ه مش��هود اس��ت ع��دم 
ش��فافيت و نق��ص در قواني��ن موج��ود در حوزه 
ايمني س��اختمان ها، خطري اس��ت ك��ه نيازمند 

چاره انديشي سريع است. 

يادداشت

»تعادل« به بهانه آتش سوزي در  ساختمان وزارت نيرو، بار ديگر مساله ايمني را بررسي مي كند

تهران آبستن 3800 حادثه در مقياس فاجعه پلاسكو
بيش از 3800 ساختمان »بسيار پرخطر« و »پرخطر« در تهران وجود دارد

درس هاي آتش سوزي در برج گرنفل لندن
چند ماه بعد از آتش س��وزي و ريزش س��اختمان 
پلاسكو، ساختماني مش��ابه در لندن نيز دچار حريق 
ش��د اما آتش نشانان توانس��تند طي 10عمليات 10 
ساعته آتش را مهر كنند و بر خلاف پلاسكو ساختمان 
فرونريخت. تعداد كشته شدگان هم به مراتب كمتر از 
پلاس��كو و حدود 6 نفر برآورد شد. بعد از آتش سوزي 
برج گرنفل بسياري از رس��انه هاي داخلي به مقايسه 
آتش س��وزي اي��ن دو برج پرداختن��د. مطالعه نتيجه 
اين مقايس��ات نش��ان از اين دارد كه ش��رايط ايمني 
س��اختمان، مديريت بحران و تجهيزات آتش نشاني 
از مهم ترين عوامل ريزش پلاس��كو و سالم ماندن برج 

گرنفل بوده است. 
برج 24 طبقه گرنفل در 1970 ساخته شد و يك 

س��ال قبل از آتش س��وزي نيز نوسازي ش��ده  بود. اما 
ساختمان پلاسكو با گذشت 54 سال از زمان ساختش 
نوسازي و حتي به سيستم امنيتي تجهيز نشده  بود. 
همچنين در س��اختمان پلاس��كوي ته��ران به دليل 
نگهداري بس��يار زياد مواد قابل اش��تعال بعد از اينكه 
ساختمان دچار آتش سوزي شد، انفجاري نيز رخ داد 
كه همين انفجار باعث فروريختن ساختمان شد. اين 
در حالي است كه در برج گرنفل فقط آتش سوزي رخ 
داد و انفجاري اتفاق نيفتاد و شايد پايين بودن تلفات با 
آن وسعت آتش سوزي به دليل نبود مواد قابل اشتعال 

در محل بوده  است. 
نكته ديگر كه دراين خصوص به آن اشاره شده به 
ايستايي برج گرنفل در برابر حريق يكپارچه كه بيش 

از 9 ساعت به طول انجاميد بر مي گردد. برج 24 طبقه 
»گرنف��ل« بدون آنكه مقاومت خود را در برابر نزديك 
به 10 س��اعت حريق يكپارچه و يك شبانه روز آتش 
مقطعي در طبقات از دست بدهد، فرو نريخت و سازه 

آن، در  مقابل فروريزش، ايستادگي كرد. 
در حادث��ه »پلاس��كو« ام��ا، 3.5 س��اعت حريق، 
ب��ه فروري��زش كامل برج 16 طبقه منجر ش��د و 16 

آتش نشان در حين خدمت، شهيد شدند. 
اي��ن حادثه در عي��ن حال، در خود لن��دن، براي 
شهرداري و برج هاي مسكوني مشابه »گرنفل«، از بابت 
آنچه باعث »تسري آتش به طبقات« شد،  درس عبرت 
بود. به بيان ديگر، در لندن، برج ها به لحاظ مقاومت در 
برابر حريق و شهرداري به لحاظ نحوه مديريت بحران 

حادثه، يك گام اساسي، از تهران جلوتر هستند. 
همچنين گفته مي ش��ود ب��رج »گرنفل«، به علت 
اعم��ال مقررات ضد آت��ش مص��وب 1968، در برابر 
»تس��ري آتش بين طبقات«، مق��اوم بود اما »خطاي 
صورت گرفته در بازس��ازي نماي ساختمان در سال 
گذشته«، باعث ش��د نماي اين برج، به مواد مشتعل 
و محرك آتش مجهز ش��ود. نماي ب��رج با حدود 10 
ميليون پوند هزينه بازس��ازي، به يك نماي مش��ابه 
»پنير سويسي« آغشته شد؛ موادي شيميايي از جنس 
پلي اتيلن با حفره هاي ف��راوان كه در حريق، به خاطر 
وجود هوا بين نما و سازه بيروني ساختمان، آتش را از 

طبقه منبع حريق به ساير طبقات تسري داد. 
 اين خطاي مرمت، باعث شد با وجود ويژگي برج 
كه امكان مهار حريق در طبقه اصلي را حداكثر ظرف 
60 دقيقه براي نيروهاي آتش نش��ان، بدون تس��ري 
آتش به ساير طبقات، مهيا مي كند، حريق به طبقات 
ديگر نفوذ كند و »متن برچسب هشدار نصب شده در 

لابي برج مبني بر توصيه به س��اكنان براي ماندن در 
واحد مس��كوني خود هنگام حريق در طبقات ديگر«، 
عملا نقض شود. در س��ال 1968 در شرق لندن يك 
آس��مان خراش دچار حادثه انفجار گاز شد و 4 نفر در 
آن ج��ان باختن��د. اين تنها حادثه يي ب��ود كه در آن 
لندن ش��اهد فروپاشي يك ساختمان مي شد. پس از 
آن تجربه تلخ، از س��ال 1971 قوانين سختگيرانه يي 
براي ساخت و ساز در انگلستان به اجرا گذاشته شد كه 
بر اس��اس آن در ساخت هر بنا بايد اطمينان حاصل 
شود كه آن سازه در صورت وقوع حوادث آتش سوزي 
ي��ا انفجار همچنان بر جاي خود خواهد ايس��تاد و از 
هم فرونخواهد پاشيد و آتش به طبقات ديگر سرايت 
نخواهد كرد. بررسي تاريخي حوادثي از اين دست در 
انگلستان نشان مي دهد كه اين كشور از تجربيات تلخ 
پيشين خود درس گرفته و حاصل، آن چيزي است كه 
امروز موجب تعجب ناظران بين المللي و كارشناسان 

سازه شده است. 

گروه راه و شهرسازي  آزاده كاري  
دي ماه سال گذشته ساختمان 17 طبقه پلاسكو 
بعد از چند س��اعت آتش سوزي فرو ريخت و شهر را 
در بهت و حيرت فرو برد. بهمن ماه س��ال جاري نيز 
ساختمان وزارت نيرو كه يكي از ساختمان هاي بلند و 
قديمي ش��هر تهران است، طعمه حريق شد. در زمان 
آتش س��وزي س��اختمان وزارت نيرو گمانه زني ها بر 
س��ر اينكه آيا اين ساختمان نيز به سرنوشت پلاسكو 
دچار خواهد ش��د يا نه به يكي از بحث هاي مهم روز 
تبديل ش��ده بود و حتي مسوولان آتش نشاني عنوان 
كردند كه احتمال ريزش اين ساختمان نيز وجود دارد. 
خوشبختانه س��اختمان وزرات نيرو بعد از 53 ساعت 
و ب��ا تلاش آتش نش��انان خاموش ش��د، اما به گفته 
مسوولان آتش نشاني ديگر قابل استفاده نخواهد بود.

اي��ن حادثه بار ديگر ناايمن بودن س��اختمان هاي 
قديم��ي تهران را يادآور ش��د. بعد از حادثه پلاس��كو 
مسوولان مختلف در شوراي شهر، شهرداري و سازمان 
نظام مهندس��ي بارها به نا ايمن بودن بخش زيادي از 
س��اختمان هاي تهران تاكيد كردند. وجود نزديك به 
300 س��اختمان بلندمرتبه ناايمن، س��اختمان هاي 
مناطق بافت فرس��وده و حتي برخي س��اختمان هاي 
نوس��از نيز كه به دليل عدم رعايت قوانين و مقررات 
ملي س��اختمان در برابر حوادثي مانند آتش س��وزي 
و زلزله نا ايمن اند، باعث ش��ده تا بارها و بارها ش��اهد 
هشدار كارشناسان باش��يم. كارشناسان زلزله بارها از 
وقوع فاجعه انساني در صورت وقوع زلزله احتمالي در 
تهران سخن گفته اند. هشدارهايي كه به نظر مي رسد 

چندان جدي گرفته نمي شود. 
به گ��زارش »تعادل«، بعد از حادثه پلاس��كو قرار 
شد تا س��اختمان هاي نا ايمن تهران شناسايي شوند 
و اخطاره��اي لازم براي ايجاد ايمني لازم به آنها داده 
شود و ساختمان هاي پرخطر نظير آلومينيوم و پاساژ 

علاء الدين نخستين اخطارها را دريافت كردند. 

 تشكيل كميته ارتقاي ايمني ساختمان ها 
زهرا صدراعظم نوري، رييس كميسيون سلامت، 
محيط زيس��ت و خدمات شهري شوراي شهر تهران 
در گفت وگو با »تعادل« در اين باره با اشاره به تشكيل 
كميته ارتقاي ايمني ساختمان هاي شهر تهران اظهار 
كرد: چندي پيش قرار ش��د با توجه به خروجي هاي 
گزارش كميته بازرس��ي منتخ��ب رييس جمهور در 
خصوص پلاسكو كميته يي در شورا زيرنظر كميسيون 
حقوق��ي و نظ��ارت و مركب از اف��راد مختلفي كه در 
موض��وع مدخليت دارند، تش��كيل ش��ود ت��ا بتوانند 
خروجي هاي گزارش پلاسكو را پيگيري و مرتبا اعلام 
كند چه اقدام هايي در حال انجام است. اين مصوبه بعد 
از تصويب در شوراي شهر اكنون در فرمانداري مراحل 
پاياني خود را مي گذراند و در حال تصويب شدن است. 
صدر اعظم نوري ادامه داد: كميته ايمني ش��وراي 
ش��هركه ذيل كميسيون محيط زيس��ت و سلامت و 
خدمات شهري شورا فعاليت مي كند نيز اقدام هايي را 

در اين خصوص انجام داده است.
اين كميته ساختمان هايي كه توسط آتش نشاني 
احصا ش��ده اند را پيگيري مي كند تا اقدام هايي كه به 
آنها الزام شده است را انجام دهند. آتش نشاني ازطريق 
مراج��ع قضايي ب��ه صاحبان س��اختمان هاي ناايمن 
اخط��ار مي دهد و از آنها مي خواهد نس��بت به ايمني 
ساختمان ها اقدام كرده و دستورالعمل آتش نشاني را 

اجرايي كنند. 

 اولويت بندي ساختمان هاي ناايمن شهر
به گفته رييس كميسيون سلامت و محيط زيست 
ش��ورا به دليل اينكه هم تعداد ساختمان هاي نا ايمن 
بس��يار بالاست و ديگر اينكه س��اختمان هاي نا ايمن 
در صورت عدم اجراي دس��تور العمل آتش نشاني به 
دستور مقام قضايي پلمب خواهند شد، به درخواست 
دستگاه قضايي رسيدگي به اين ساختمان ها با انجام 
اولويت بندي انجام مي شود. وي در اين باره ادامه داد: 
هدف اين است كه خود اين كار تبديل به يك مشكل 
اجتماعي نشده و كار با نظم و به آهستگي پيش رود. 
وي با بيان اينكه اولويت بندي س��اختمان ها نيز بر 
اساس يكسري شاخص ها انجام مي شود، گفت: بر اين 
اساس، ساختمان هاي بسياري پرخطر در اولويت قرار 
مي گيرند. البته امكان رسيدگي به تمام ساختمان هاي 
بس��يار پرخطر نيز در يك زمان وجود ندارد و اين كار 
بايد به تدريج صورت گيرد. ما يا دس��تگاه قضايي به 
دنبال پلمب كردن س��اختمان ها نيستيم بلكه هدف 
رفع نا ايمني ساختمان هاست. بنابراين ساختمان ها بر 
اساس نوع، جمعيت، دسترسي ها و نوع فعاليت شان 
اولويت بندي شده و در دستور رسيدگي قرار مي گيرند. 

 آمار متناقض تعداد ساختمان هاي ناايمن
تاكن��ون مراجع مختلف آمارهاي گوناگوني درباره 
تعداد ساختمان هاي ناايمن عنوان كرده اند. صدر اعظم 
نوري در اين باره گفت: در حال حاضر ش��وراي شهر 

آمار دقيقي درباره تعداد س��اختمان هاي ناايمن ندارد 
اما براس��اس آمار منتشر ش��ده از سوي سازمان آتش 
نشاني تا به امروز 7 هزار و 300 ساختمان احصا شده 
كه در گروه هاي مختلف هس��تند. از بين اين7 هزار و 
300ساختمان، 430 ساختمان بسيار پرخطر هستند 
و از اي��ن ميان 3 هزار و 400س��اختمان پرخطر و 3 
هزار و 400 س��اختمان ميان خطر هستند كه در اين 
مدت با قيد فوريت، ايمن س��ازي 10 پاساژ را دستور 
كار قرار داده ايم. بقيه نيز جزو ساختمان هاي كم خطر 
قراردارند اما لزوما اينها همه س��اختمان هاي نا ايمن 

شهر تهران نيستند. 

 وجود 120 ساختمان امن 
گذش��ته از تع��داد س��اختمان هاي ناايمن تهران 
سازمان آتش نشاني كه از سال گذشته طرح رتبه بندي 
ساختمان هاي تهران را براساس درجه ايمني و ميزان 
مقاومت آنها در برابر حوادث طبيعي در دستور كار قرار 
داده بود، چندي پيش نتايج اين مطالعات را منتش��ر 
كرده كه نشان مي دهد در حال حاضر 120 ساختمان 
امن در پايتخت وج��ود دارد كه از اين تعداد فقط دو 
س��اختمان حائز درجه يك شده اند و مابقي به لحاظ 

ميزان ايمني در درجه هاي دو و سه قرار دارند. 
اغل��ب  آتش نش��اني،  س��ازمان  گ��زارش  در 
س��اختمان هاي ناامن كه از 100 نمره كيفي، كمتر از 
50 نمره را دريافت كرده اند، شامل برج هاي مسكوني 
و ساختمان هاي بيش از 4 طبقه مي شود كه برخلاف 
س��اختمان هاي كوتاه مرتبه، از حساس��يت بالايي در 
مواجه��ه با حوادث طبيعي برخوردارن��د، اما امكانات 
اوليه مقابله با حوادث در اين س��اختمان ها به چش��م 

نمي خورد. 
بر اساس اين گزارش از بين 120 ساختمان بررسي 
ش��ده هيچ يك موفق به اخذ درجه ممتاز نشده اند و 
تنها دو س��اختمان  هايپراس��تار و يك برج در منطقه 
پاس��داران داراي رتبه يك هستند. علاوه بر اين، 10 
ساختمان داراي درجه دو و 108 ساختمان باقيمانده 

متاسفانه داراي درجه 3 هستند. 

 بي توجهي به ايمن سازي بيمارستان ها 
علاوه بر ساختمان هاي اداري و مسكوني و تجاري 
نا ايمن، س��اختمان بيمارستان ها از موارد بسيار مهم 
اس��ت كه م��ورد بي توجهي مس��وولان ق��رار گرفته 
اس��ت. در حادثه زلزله سر پل ذهاب شاهد بوديم كه 
بيمارستان اين شهر تاب زلزله را نياورد و فرو ريخت. 
س��وال اينجاس��ت كه چند درصد از بيمارستان هاي 
ته��ران در برابر حوادث��ي نظير زلزله و آتش س��وزي 
ت��اب مقاومت دارند؟ بنابر اس��تانداردهاي بين المللي 
ساختمان هاي دولتي بايد مقاوم تر از ساير ساختمان ها 
باشند و عمري 100 ساله و مقاوم در برابر زلزله داشته 
باشند كه گمان نمي رود بيمارستان هاي تهران اينگونه 

باشند. 

 عدم ايمني ساختمان هاي بلندمرتبه 
تهران در سال هاي گذشته صاحب ساختمان هاي 
بلندمرتبه زيادي شده است. هم اكنون 978 ساختمان 
بلند با ارتف��اع بيش از 12 طبق��ه در پايتخت وجود 
دارند كه حدود يك  س��وم آنها در معابر صعب  العبور، 
كوچه ه��ا و خيابان هاي باريك ق��رار گرفته اند، البته 
بر اس��اس ضوابط طرح جامع و تفصيلي ش��هر تهران 
صدور مجوز برج  سازي در اين معابر ممنوع بوده اما به 
دليل نبود سيس��تم  هاي نظارتي و كنترلي مناسب به 
اين قوانين و مقررات توجه نشده است. پيشتر محمد 

مهدي تندگويان نايب رييس كميسيون شهرسازي و 
معماري شوراي چهارم شهر عنوان كرده بود كه حدود 
40 درصد از برج ها سيس��تم اطف��اي حريق داخلي 
ندارن��د و در صورت ب��روز آتش  س��وزي امكان اطفا 
حريق آنها نيست. بنابر آمار و اطلاعات موجود اكنون 
ساختمان هاي نا امن زيادي در سطح شهر وجود دارد 
كه رس��يدگي به آنها فقط نيازمند برنامه ريزي است. 
برخي ساختمان هاي قديمي تهران ديگر كارايي خود 
را از دس��ت داده اند و حتما بايد تخريب و بازس��ازي 
شوند. گذشته از ساختمان هاي نا امن در تهران وجود 
4 ه��زار و 400 هكتار بافت فرس��وده اي��ن ناامني را 
تشديد كرده است و در صورت وقوع حادثه هايي مانند 

زلزله يا آتش  سوزي فاجعه  بزرگ رقم خواهد خورد. 

 تمركز بر مبحث دوم و كميسيون ماده 100
زهرا نژاد بهرام، عضو هيات رييس��ه ش��وراي شهر 
نيز در گفت وگو با تعادل با بيان اينكه ش��وراي پنجم 
بعد از روي كار آمدن توجه بس��ياري به مساله ايمني 
ساختمان هاي شهر تهران داش��ته است، اظهار كرد: 
در اين خصوص همكاري ب��ا نهادهاي ديگر از جمله 
سازمان نظام مهندسي را در دستور كار قرار داده ايم و 
مصوبات مبحث دوم مقررات ملي ساختمان را پيگيري 
مي كنيم. همچنين جلسات بسياري بين كميسيون 
معماري و شهرس��ازي و كميس��يون عم��ران برگزار 
مي شود تا بتوانيم موضوع چهار ناظره بودن در برخي 
از املاك را انجام دهيم. از طريق كميسيون ماده 100 
نيز پيگير اين موضوع هستيم. تلاش ما در كميسيون 
ماده 100 بر اين است تا مهندس ناظر ساختماني كه 
تخلف كرده تنبيه ش��ود. براي رسيدن به اين منظور 
بررس��ي مي كنيم چه تعداد آراي صادر شده اجرايي 

شده و چه تعداد در حال اجراست. 

 ايمن سازي نيازمند فرهنگ سازي
وي ب��ا تاكيد بر ضرورت حركت به س��مت ايمن 
كردن س��اختمان ها،  ادامه داد: در ش��وراي ش��هر به 
دنبال فرهنگ س��ازي هستيم تا مالك هنگام ساخت 
و ساز از مصالح مرغوب استفاده كند و ساختماني كه 
احداث مي كند جايي ايمن ب��راي خود و خانواده اش 
باش��د. در واقع بايد بحث مسووليت اجتماعي را بين 
مالكان و سازندگان بنا به خصوص بناهاي بلندمرتبه 
ك��ه مصرف غير ش��خصي دارد، ايجاد كنيم. معتقدم 
ايمن سازي سازي ساختمان ها بيش از هر چيز نياز به 

فرهنگ سازي دارد.
اما دراين رابطه ابزارهاي نظارتي راهكار مناس��بي 
اس��ت براي عبور از نا ايمن شدن ساختمان ها. وي با 
تاكيد بر اينكه مبحث دوم مقررات ملي ساختمان در 
اين زمينه بسيار مهم است و بايد روي آن تمركز كنيم، 
افزود: اكنون كميسيون معماري و شهرسازي روي اين 
موضوع تمركز كرده است و همكاري خوبي بين شورا، 
شهرداري و سازمان نظام مهندسي در اين زمينه وجود 

دارد. اميدواريم بتوانيم تعداد ساختمان هاي نا ايمن را 
در آينده نزديك به حداقل برسانيم. وي درباره تعداد 
س��اختمان هاي ناايمن ش��هر تهران نيز گفت: دراين 
خصوص آمارهاي مختلفي ارائه ش��ده اس��ت و دليل 
آن هم به نوع نگاه مسوولان در بخش هاي مختلف بر 
مي گردد. برخي ساختمان هاي واقع شده روي گسل ها 
را در نظر مي گيرند،  برخي ساختمان هاي بلندمرتبه و 
برخي نيز س��اختمان هاي مناطق بافت فرسوده را در 
آمارهاي خود اولويت مي بخشند به همين دليل آمارها 
قابل اتكا نيست. در تهران بيش از 3 هزار هكتار بافت 
فرسوده داريم كه اگر فقط بخواهيم ساختمان هاي اين 
مناطق را به عنوان بافت فرسوده در نظر بگيريم چيزي 
حدود كمتر از يك ميليون پارسل ساختمان نا ايمن 

خواهيم داشت. 

 اولويت با ساختمان هاي بلندمرتبه 
نژادبه��رام ادام��ه داد: همچنين 209س��اختمان 
بلندمرتبه شناس��ايي ش��ده اس��ت كه از ايمني لازم 
برخوردار نيس��ت و اس��تانداردهاي ايمن��ي را ندارند. 
اولويت شوراي شهر با ساختمان هاي بلند ناايمن و نيز 
س��اختمان هاي منطقه بافت فرسوده است. به همين 
دليل تمركز خود را بر س��اختمان هاي ناايمن مناطق 
11 و 12 گذاش��ته ايم. در اين رابطه سال گذشته 11 
ساختمان نا ايمن شناسايي شد كه با كمك قوه قضاييه 
به برخي ساختمان اخطار داده شد از جمله ساختمان 
آلومينيوم كه تعهد دادند در نخستين فرصت مسائل 
ايمني را اجرايي كنند و برخي ساختمان ها نيز پلمب 

شدند. 

 ايمني ساختمان فقط سازه نيست
عب��اس رياض��ت، كارش��ناس ارش��د برنامه ريزي 
ش��هري نيز در گفت وگو با تع��ادل در اين باره اظهار 
كرد: هرگاه س��خن از ايمني ساختمان مي شود اكثر 
مردم، مس��وولان و متخصصان روي سازه ساختمان 
تمركز مي كنن��د در صورتي كه مباحث مهم ديگري 
هم هستند كه كمتر به آنها توجه شده است. مباحثي 
همچون نقشه ساختمان، نوع كاربري، تراكم ساختمان 
و تراكم بافت محل��ه، عرض كوچه، تخليه اضطراري، 
تاسيس��ات و تجهيزات ش��هري مناس��ب و منعطف، 

رعايت سرانه كاربري هاي محله و... 
به گفته رياضت، بس��ياري از اين موارد ذكر شده 
به صورت كامل در طرح تفصيلي هر ش��هر توس��ط 
مهندسان شهرساز مشخص مي شود ولي هنگام اجرا 
به مش��كل برمي خورد. در اينجا لازم اس��ت بازرسان 
متخص��ص شهرس��از از س��ازمان نظام مهندس��ي و 
ساختمان كشور بر رعايت اينگونه موارد نظارت داشته 

باشند تا بتوانيم شاهد ساختمان هاي ايمن باشيم. 
وي با بيان اينكه نبود بازرس��ي دوره يي حتي پس 
از پايان كار س��اختمان و قوانين ناقص باعث مي شود 
ك��ه مال��كان پس از مدت��ي اقدام به انج��ام تغييرات 

اختصاصي خود در ساختمان كنند و توجهي به ايمني 
نداش��ته باش��ند، مثالي زد و گفت: هم اكنون در بين 
طبقات س��اختمان به جاي در هاي شيشه يي پرخطر 
از در هاي چوبي بدون رنگ استفاده مي كنند و سازمان 
آتش نشاني نيز از ساختمان بازديد و تاييد مي كند ولي 
پس از مدتي اين در ها توسط مالكين رنگ يا به كلي 

حذف مي شود. 
وي ادام��ه داد: همچنين س��اختمان هاي با نماي 
شيشه باعث مي شود هنگام زلزله بر تعداد مصدومان 
افزوده ش��ود و هنگام آتش سوزي شيشه ها فرو بريزد 
و س��اختمان مانند يك دودكش عم��ل كند و مانند 
پلاسكو فرو بريزد. نصب كولر هاي گازي روي نماهاي 
بيروني ساختمان باعث مي شود در مواقع بحراني روي 
س��ر مردم فرو بريزد. همچني��ن بايد عرض خيابان و 
كوچه نس��بت به ارتفاع س��اختمان ها بررسي شود و 
كاربري آن طبق نقاط دسترس��ي و ش��عاع عملكرد 
مشخص شود. اين كارشناس شهرسازي با بيان اينكه 
ايمني نبايد فقط در داخل س��اختمان ها مورد توجه 
باشد، گفت: هنگام بحران نيز بايد به تخليه اضطراري 
ساختمان و محله نيز توجه داشته باشيم و سناريوهاي 
مختلف را بررس��ي و پياده سازي كنيم و آموزش هاي 
لازم را به مردم محله و مالكان ساختمان ها ارائه كنيم. 
در سطح هر محله مانور مخصوص به خودش را برگزار 
كنيم تا مردم و مالكان مجتمع هاي تجاري بدانند در 
مواق��ع بحراني چه كاري بايد انجام بدهند تا صدمات 

ناشي از حادثه را به حداقل ممكن برسانند. 
وي با اشاره به هوشمندسازي ساختمان هاي شهر 
ني��ز گفت: اكنون زمين و خانه و ام��لاك در ايران به 
عنوان كالاي س��رمايه يي مطرح اس��ت و با اينكه اين 
موضوع براي اقتصاد كشور يك نقطه ضعف محسوب 
مي ش��ود ولي مي توان از آن به عنوان يك فرصت نيز 
استفاده كرد بدين شكل كه ايده هاي هوشمند سازي 
س��اختمان و به دنبال آن هوشمند سازي شهر را اجرا 
كرد و مالكان و س��ازندگان ب��ا اضافه كردن اين مورد 
به املاك خود بتوانند با ارزش افزوده بيشتري املاك 
خود را به فروش برسانند و بدين ترتيب هوشمند سازي 
و كنترل ايمني ساختمان توسط خود مالكان و بدون 

اجبار انجام مي شود. 
وي ب��ا تاكي��د ب��ر اينكه گ��ره مش��كلات ايمني 
ساختمان ها و ش��هر هاي ما فقط با همكاري سازمان 
نظام مهندس��ي س��اختمان و ش��هرداري و به دست 
مهندس��ان شهرس��ازي ب��از مي ش��ود، اظه��ار كرد: 
شهرسازان بايد ناظر بر رعايت قوانين شهري باشند و 
با شناسايي مشكلات وضع موجود، پيشنهاد هاي خود 
را براي آينده ش��هر و س��اختمان ها ارائه كنند سپس 
مهندسان معمار طرح زيبايي شناختي و انسان مداري 
ساختمان را پيشنهاد دهند و مهندسان عمران طرح 
سازه س��اختمان ها را ارائه كنند. درنهايت با همكاري 
مهندسان شهرساز و معمار و عمران مي توان اطمينان 
حاصل كرد كه ساختمان طبق طرح تفصيلي و طبق 
نظر معمار خ��وش ذوق و طبق تاييد مهندس عمران 
داراي س��ازه يي قدرتمند ساخته مي شود و ادامه اين 
روند منجر به ايجاد ش��هر هايي با قانون و انسان محور 

و مقاوم و ايمن است. 
در س��الروز حادثه پلاسكو همايش ها و برنامه هاي 
مختلفي در خصوص عبرت گرفتن از پلاس��كو برگزار 
شد. در يكي از اين همايش اسماعيل خيرآبادي، عضو 
سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران اظهار 
كرد كه يك سوم ساختمان هاي تهران نا ايمن است. 
به گفته وي ايمني س��اختمان ها ش��امل س��ه دسته 
بلندمرتبه هاي زير 6 طبقه و كوچه هاي فرعي است، و 
بهتر است يك نقشه جامع براي ايمن سازي اين قبيل 

ساختمان ها تهيه شود. 

 بازار تهران نيازمند توجه ويژه
ب��ازار تهران يك��ي از مناطقي اس��ت ك��ه روزانه 
مراجعه كنندگان بس��ياري دارد و ع��لاوه بر دارا بودن 
بافت فرس��وده، وجود بافت تاريخ��ي در اين محدوده 
اهميت توجه به آن را دو چندان كرده است. به گفته 
كارشناس��ان وضعيت بازار بس��يار بدتر از ساختمان 
پلاس��كو است و اگر يك آتش سوزي كوچكي در آنجا 
رخ دهد، شاهد صدمات جاني و مالي بسياري خواهيم 
بود. بنابراين مسوولان بايد توجه ويژه به اين منطقه از 

شهر داشته باشند. 
واقعيت اين اس��ت ك��ه وزارت راه وشهرس��ازي، 
س��ازمان نظام مهندس��ي س��اختمان و ش��هرداري 
تهران مس��ووليت اصلي براي پيگيري مقاوم س��ازي 
س��اختمان ها به خصوص س��اختمان هاي قديمي و 
همچنين اعمال مديريت ب��راي تعمير و نگهداري از 
همه ساختمان ها را دارند. وظيفه هر سه نهاد ياد شده 
در ارتباط با اين موضوع آن است كه بدون هيچ گونه 
ملاحظ��ه كاري و اغماض براس��اس ضوابط و مقررات 
موجود پيگير ايمن سازي حجم گسترده ساختمان ها 
و برج هاي قديمي مش��ابه پلاسكو در پايتخت و ساير 

شهرها باشند. 

زهرا نژاد بهرام، عضو هيات رييسه شوراي شهر : در شوراي شهر به 
دنبال فرهنگ سازي هستيم تا مالك هنگام ساخت و ساز از مصالح 

مرغوب استفاده كند و ساختماني كه احداث مي كند جايي ايمن براي 
خود و خانواده اش باشد. در واقع بايد بحث مسووليت اجتماعي را بين 

مالكان و سازندگان بنا به خصوص بناهاي بلندمرتبه كه مصرف غير 
شخصي دارد، ايجاد كنيم. معتقدم ايمن سازي ساختمان ها بيش از هر 

چيز نياز به فرهنگسازي دارد. اما دراين رابطه ابزارهاي نظارتي راهكار 
مناسبي است براي عبور از نا ايمن شدن ساختمان ها

                                                                                                      

سولماز رضايي 
دكتراي شهرسازي
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هر كسي از ظن خود شد يار من

ماركسقرنبيستويكم
گروه جهان  طلا تسليمي 

»هر عص�ري از نوين گرايي ماركسيس�م را 
ب�راي برطرف كردن نيازهاي خود از نو تعريف 
كرده است. اكنون سوال اينجاست كه تحليل 
كارل ماركس از نظام سرمايه داري مي تواند در 

عصر حاضر نيز گره گشاي ما باشد؟«
  

كارل  بازگش��ت  پي��ش  چن��دي   21 ق��رن 
ماركس)1818تا 1883( را خوشامد گفت البته اگر 
فرض را بر اين بگيريم كه او زماني ناپديد شده بوده 
كه اكن��ون بخواهد مجدد بازگردد. پس از بحران ها 
و درگيري هاي مال��ي 2008، چهره لنيني ماركس 
در خبرهاي بين المللي، جلد مجله ها و مقالات ويژه 
در نش��ريه هاي با كيفيت، مستندهاي تلويزيوني و 
بلاگ ها نمايان شد. سوال هايي همچون چرا حالا؟و 
چرا ماركس؟ در حقيقت پاس��خ س��اده يي داشتند: 
س��رمايه داري ناگهان بي ثبات، غيرقابل مديريت، تا 
حد خطرناكي ش��كننده و به ط��رز نگران كننده يي 
تهديدكنن��ده ب��ه نظر آم��د. يك منحن��ي نزولي 
را مي پيم��ود كه ام��كان متوقف ك��ردن آن وجود 
نداش��ت و همين مس��اله افراد، خانواده ها و ملت ها 
را دچ��ار بدبخت��ي و س��ختي مي ك��رد. همچنين 
به ش��دت غيرمنصفان��ه و از درون متناقض به نظر 
مي رسيد: بانك هايي كه ظاهرا بزرگ تر از آن بودند 
كه ورشكس��ته ش��وند، براي پرداخ��ت بدهي هاي 
گس��ترده خود كمك هاي دولتي دريافت مي كردند 
كه هزينه آن از ماليات تامين مي ش��د؛ اش��تباهات 
و كلاه برداري ه��ا بي مج��ازات مي مان��د؛ ذي نفعان 
به ش��دت ثروتمن��د سوء اس��تفاده هاي اليگارش��ي 
همچن��ان »ارزش خالص« خود را حفظ مي كردند؛ 
ايجاد رقابت، بازارهاي آزاد و ارتقاء اس��تانداردهاي 
زندگي براي همه ديگر اقدامي باوركردني نمي نمود. 

در چنين شرايطي به چه مي توانستيم بينديشيم؟
به عنوان س��خت گيرترين منتق��د ديرينه نظام 
س��رمايه داري تا به امروز، نويس��نده رساله يي پربار 
درب��اره موض��وع، اس��طوره روش��ن فكر انقلاب��ي و 
»بزرگ م��رد پي��ر«، كارل ماركس احتم��الا يكي از 
معدود افرادي به نظر مي رس��يد كه مي تواند مساله 
را براي مخاطبان »فايننش��ال تايمز«، »اشپيگل« و 
حتي »تايم« و »نيوزويك« روش��ن كند. به عنوان 
چهره يي سرش��ناس در آموزش هاي ليبرال و فردي 
به ش��دت جذاب تر از تئوريس��ين ها و كارشناس��ان 
اقتصادي)حت��ي اگر جان مينارد كينز جذاب را نيز 
در زمره آنها بپنداريم( اين كمونيس��ت با ريش هاي 
پر آش��نايش مي توانس��ت تضمين كننده ديدگاهي 

متمايز و مناظرات داغ عمومي باشد. 
هم��ه آوازه ه��اي مربوط به ميانه قرن بيس��تم 
همچون بازتاب محو و دور جنگ س��رد، غرب در 
برابر شرق، مردمان عاشق آزادي در برابر قربانيان 
برده داري حكومت استبدادي پرده آهنين و غيره 
در حقيقت به نفع ماركس تمام شدند و او را بطور 
تمس��خرآميزي به چهره يي تاريخي تبديل كردند 
بدون اينكه افكارش را نفرين كنند يا هوش��ش را 
زير س��وال ببرند. هيچ اهميتي نداش��ت كه چند 
شرح حال نويس، مفسر، منتقد فلسفي و مجادلات 
سياسي به ويژه از اوايل دهه 1950 تا اواخر همان 
دهه و حتي تا دهه 1980 سعي كردند ماركس را 
بكوبند؛ او درست در زمان فرو ريختن ديوار برلين 
در سال 1989بار ديگر به اوج بازگشته بود. اگرچه 
در دهه 1960 جنبشي عليه ماركس و ماركسيسم 
تشكيل شد و در نهايت شكل ضدكمونيستي، ضد 
ش��وروي، ضد چين و ضد ماركس به خود گرفت؛ 
اما در كل تاثير چنداني بر بازگش��ت ش��كوهمند 

ماركس نداشت. 
دو كتابي كه اواخر دهه 1930 منتش��ر ش��دند 
از پي��ش، زمين��ه را فراهم كرده بودن��د: كتاب »از 
هگل تا ماركس« نوش��ته س��يدني ه��وك)1936( 
كه در امريكا منتش��ر شد و كتاب »كارل ماركس« 
نوش��ته آيزايا برلين)1939( كه در بريتانيا انتش��ار 
يافت. اگرچه هر دو كتاب رويكردي نسبتا انتقادي 
به ماركس دارن��د و خالي از ديدگاه هاي سياس��ي 
نويسندگانشان نيستند، اما يك ژانر مهم پايه ريزي 
كردن��د: در اين آثار ماركس براي نخس��تين مرتبه 
توس��ط نويس��ندگان آكادميك به بالاترين درجات 
در فلسفه اروپايي نائل آمد؛ نويسندگاني كه اگرچه 
اين آثار را در جوان��ي تدوين كردند، اما خيلي زود 
از حس��ن ش��هرت برخوردار ش��دند و مشاغلي در 
بالاترين درجات دانشگاهي يافتند. هر دو نويسنده 
كتاب خود را به انگليس��ي نوشتند اما از آنجايي كه 
به زبان آلماني تسلط كامل داشتند، دست كم طبق 
استانداردهاي آن زمان از محققان آگاهي محسوب 
مي شدند كه به منابع دست اول دسترسي داشتند. 
جدا از تغييرات در نظرات ش��خصي و موضع گيري 
سياس��ي آنها در طول زمان، آثارش��ان بي ش��ك از 

مناقشات آكادميك جان سالم به در برد. 
آن رويك��رد آكادميك و فلس��في س��هل انگارانه 
به وي��ژه در دهه 1960 و زماني ش��هرت بيش��تري 
يافت كه »ماركس بشردوس��ت« به سرتيتر خبرها 
تبديل گش��ت و يك س��ري تظاهرات دانشجويي، 
فعاليت ه��اي مذهب��ي، ش��ورش »جهان س��وم« و 
جنگ هاي ليبراليس��تي ملي را ب��ا خود آورد. ورژن 
اس��تالين يا مائو از مارك��س و مناظرات كيمياگري 
شرق كه آبس��تن آن بودند، در امريكاي لاتين، در 
شوراي دوم واتيكان، در سنگرهاي دانشجويي عليه 
جنگ در ايالات متحده و فرانسه و هر جاي ديگري 
كه اج��راي متكبرانه سياس��ت گذاري هاي »قدرت 

برتر« فاجعه آفريده بود قطعا ريشه دوانده بودند. 
به جاي تمثيلي كمونيس��ت ك��ه بخواهد مورد 
س��تايش يا انتقاد قرار گيرد، »ماركس بشردوست« 
به نقل مجلس مناظره همه روش��نفكران در سطح 
جهان تبديل ش��د. اين ماركس بشردوس��ت جوان، 
بيس��ت و چند ساله، بود كه نوش��ته هايش را تا آن 
زمان چندان نمي شناختند و به  علاوه اين نوشته ها 
ع��اري از جزئيات و مبهم بودن��د و حس همدردي 
را برمي انگيختند. س��رمقاله او تحت عنوان »اقتصاد 
و دست نوش��ته هاي فلسفي 1844« اگرچه در سال 

1932 براي محققان آلماني منتشر شد، اما از اواخر 
دهه 1940 در ميان روش��ن فكران فرانسوي دست 
به دس��ت گش��ت و در اواخر دهه 1950 از طريق 
ترجمه به دنياي انگليسي زبان ها وارد شد. چندين 
نمونه از ترجمه اين س��رمقاله به جدول پرفروش ها 
راه ياف��ت اما نظر هيچ يك از كمونيس��ت ها يا ضد 
كمونيس��ت هاي ترويج دهنده جنگ س��رد را جلب 
نكرد، چرا كه از دو مفهوم اصلي و مشهور در ديدگاه 
ماركس يعني »بيگانگي« و »تعلق به يك گونه« در 
ارتدوكس��ي هاي جديد ماركسيس��م جايي نداشت؛ 
در اي��ن ارتدوكس��ي هاي جديد ماركسيس��ت ها و 
مخالفان ماركسيس��م هر دو به صورت ايدئولوژيكي 
فعاليت مي كردند. بيش��تر اف��راد تصوير ماركس را 
مي ش��ناختند و او را روشنفكر مي دانستند. بسياري 
ه��م باتوجه ب��ه تاثيرات باقي مانده از جنگ س��رد 
فكر مي كردند كه او روس اس��ت)كه نبود( و وقتي 
بسياري از انگليسي زبان ها در مي يافتند كه آلماني 
بوده اگرچه با او احس��اس بيگانگ��ي مي كردند، اما 

جذاب مي پنداشتندش. 
اس��تالين و مائو هر دو در ارائه شرحي »رسمي« 
از افكار ماركس و دوست با نفوذ او فردريش انِگلس، 
نقش داش��تند و در هر دو طرف نيز روش��ن فكراني 
بودند كه بر موضوع مرتبط ماترياليس��م »تاريخي« 
و »تفسيري« تسلط كامل داشتند. با اين حال، اين 
»ماركس بشردوس��ت« جديد به كل��ي از همه اين 
قضايا به دور بود، چرا كه افكار دس��ت نويس به جاي 
مانده از سال 1844 »هگلي)جدا از تفسير فردي(« 
و »تاريخي)ع��اري از عقايد ماترياليس��تي(« بودند. 
به  نوب��ه خود اصيل ب��ه نظر مي رس��يدند و از اين 
رو ماركس جوان مي توانس��ت واژه هايي را برگزيند 
ك��ه حتي به دوران قبل از ماركسيس��م و از اين رو 
به قبل از درگيري ه��اي جغرافيايي و ذهني جنگ 
س��رد باز مي گشت. يكي از نخس��تين و موفق ترين 
كتاب هاي ديويد مك للان با عنواني ساده »ماركس 

پيش از ماركسيسم« تدوين شد)1970( . 
»مارك��س بشردوس��ت« به طور خاص، مس��اله 
عل��وم اقتص��ادي را مطرح كرد؛ اگرچه ش��يوه او از 
ش��يوه متداول كارشناسان اقتصادي قرن بيستم، از 
كارشناس��ان قراردادي اقتص��اد كلان و خرد گرفته 
كارشناس��ان اقتصادي ماركسيس��ت در مس��كو يا 
كمبريج ج��دا ب��ود. »جريان اصلي« كارشناس��ان 
اقتصادي پيش��ين بط��ور عمده مارك��س را ناديده 
گرفته و اقتصاد ماركسيس��تي را به دليل انحرافات 
سياسي و عدم پرداختن به جزئيات رد كرده بودند؛ 
در همين حال محققان و اعضاي حزب كمونيس��ت 
به وضوح از اقتصاد ماركسيس��تي سخن مي گفتند و 
اقتصاددان��ان جريان اصلي را به عن��وان طرفداران 

بي چون و چراي سرمايه داري، خوار مي شمردند. 
»ماركس بشردوست« در يك فضاي تازه، زمينه 
را ب��راي آزمودن جامعه س��رمايه داري به ش��يوه يي 
فراهم آورد كه همه تلاش ه��ا در علوم اقتصادي را 
از س��وي همه گروه هاي مخالف، بي اهميت مي كرد. 
»بيگانگي« نه به علوم اقتصادي مربوط مي شد و نه 
ماركسيستي بود و از اين رو به جناح چپ جديد در 
دهه 1960 مي خورد. از آن به مثابه انتقادي سياسي 
استفاده ش��د درحالي كه به دليل اختصار نخستين 
دست نوش��ته هاي ماركس نس��بتا به مطالعه اندكي 
نياز بود؛ ب��ه  ويژه در كتاب هاي درس��ي قراردادي 
عل��وم اقتصادي هي��چ نيازي ب��ه مطالعه »ماركس 
بشردوست« نبود چراكه فرضيه ها جداي از اجتماع 
و تاري��خ و بر پاي منطق ش��هودي بودند كه خيلي 

راحت به رياضيات تبديل مي شدند. 
با اين ح��ال، بيگانگي در نظري��ه اوليه ماركس 
باتوجه به اينكه معناي كلمه به احس��اس »ديگري 
بودن« يا »جدايي« يا »غريبگي« اش��اره داش��ت، 
كمت��ر از آنچه به نظر مي رس��يد مبهم بود. در اين 
دست نوش��ته ها كه ب��ه عنوان متون ترجمه ش��ده 
متع��ارف به نظ��ر مي رس��يدند و در هم��ه جا، در 
فهرست مطالب خواندني دانشگاه ها ديده مي شدند، 
ماركس درباره سرمايه داري به شيوه يي كه كارگران 
آن را تجرب��ه مي كردند س��خن مي گف��ت؛ اگرچه 
واژگان بيش��تر ماهيت روان ش��ناختي داش��تند تا 
اجتماعي، اما همچن��ان به دوره تاريخي خاصي باز 
مي گش��تند و به توليدات مكانيزه، استخدام نيروي 
كار و ش��رايط خطوط مونتاژ حقيقي يا اس��تعاري 

اشاره داشتند. 

»بيگانگ��ي« ك��ه در انديش��ه هاي مارك��س با 
جزئيات مطرح ش��ده بود، به بيگانگ��ي كارگران با 
محصول، كارگران ب��ا روند كار، كارگران با يكديگر 
و كارگران با »گونه خود« اش��اره داش��ت. تجس��م 
س��ه مورد اول حتي بدون داش��تن تجربه مش��ابه 
س��اده بود و بيشتر دانش��جوياني كه اين مطالب را 
مي خواندند نيز تجربه مش��ابهي نداش��تند اما مورد 
آخر ذاتا فلسفي بود و به چيزي اشاره مي كرد كه از 
نظر ساختاري با ماهيت انساني تفاوت داشت. با در 
نظر گرفتن اين مفهوم، هرگونه واكنش احساس��ي 
ب��ا س��اختاري آزادانه و در كل ه��ر انتقاد جديدي 
از مدرني��زه صنعتي مي توانس��ت به ماركس ارتباط 
داده ش��ود و بدين ترتيب، گستره ماركسيسم حتي 
به الهيات ليبرال كاتوليك و فعاليت هاي كشاورزان 

امريكاي لاتين نيز كشيده مي شد. 
ظاه��را »ماركس بشردوس��ت« راه خ��ود را به 
گس��تره يي فراتر از انتظار نويس��نده گشوده بود و 
بلافاصله به كفر رس��يد و ب��ر اقدامات ضد مذهبي 
و آزار و اذيت هاي شبه نظاميان كمونيست در رژيم 
ماركسيس��تي اطلاق شد. فيلس��وف هايي همچون 
جان پلامناز، ايستْوان مِس��زاروس، آلن دابليو وود، 
برت��ل الُمان، كوس��تا اكس��لوس و ديوي��د لئوپولد 
توجيه ها در راس��تاي بخش��يدن وجهه اخلاقي به 
ش��رايط كاري كارخانه يي يا مشابه آن را كه جنبه 

آس��ان جامعه شناس��ي صنعتي بود، ره��ا كردند و 
ب��ه روانشناس��ي پرداختند؛ چرا ك��ه »تعلق به يك 
گون��ه« معمايي بود كه با يك نگراني آش��نا ارتباط 
داش��ت: انس��ان بودن يعني چه؟ »شناخته شدن« 
به عن��وان »يك گونه« چه معناي��ي دارد؟ و اينكه 
براي رس��يدگي به اين اصل، چگونه بايد جوامع را 

سازماندهي كرد؟
دست نويس هاي ماركس اگرچه پاسخ هاي كاملي 
ب��ه اين س��والات نمي دادند اما جال��ب مي نمودند، 
به ويژه اينكه در گذر زمان محققان رش��ته فلس��فه 
پانوش��ت هاي قابل توجهي را ب��راي آنها تهيه كرده 
بودن��د. او نوش��ت كه انس��ان ها ايده ه��ا را خلاقانه 
مط��رح مي كنند و بدين ترتيب تاريخ را مي س��ازند 
درحال��ي كه طبيعت حيوانات عم��ل مكرر از روي 
غريزه اس��ت و از نظر گونه حدود معيني براي آنها 
تعريف ش��ده اس��ت. ديدگاه او اين بود كه انسان ها 
مي توانند زندگي اجتماعي خود را به شيوه هر گونه 
ديگ��ري س��ازماندهي كنند و در اي��ن روند خود را 
از نظ��ر فيزيكي، احساس��ي و همچني��ن اخلاقي و 
فرهنگي از نو بسازند. اگر توليدات صنعتي مدرن را 
بتوان از بي حس��ي و بي تفاوتي روزمره يا حتي بدتر 
از اين بح��ران بيگانگي، آزاد كرد آن��گاه در نهايت 
انس��ان ها مي توانند در يك بس��تر اجتماعي كاملا 
متحول ش��ده، شكوفا ش��وند. چنين ارتباطات غير 
سرمايه داري توليدات، عرضه، مصرف و تبادل آنگاه 
ام��كان كمال فردي در داخ��ل جامعه يي كه ارزش 
پتانسيل هاي گونه را داشته باشد، فراهم مي آورند. 
ب��ا  بشردوس��ت«  »مارك��س  بدين ترتي��ب 
روشن فكران شهودي و حتي مذهبي در يك جناح 
قرار مي گرفت و از قرار معلوم، از وحش��ت سياسي 
اس��تاليني و انقلاب فرهنگي مائوئيستي جدا بود. او 
با بدبختي هاي روزمره و احس��اس بيم از فعاليت در 
كارخانه ه��ا و در عين حال بيكاري مزمن، با بي روح 
بودن كالاه��ا در مصرف گرايي ب��ورژوازي و ظلم و 
س��تم فرهنگ تجاري توليد انبوه، همسو بود. »مرد 
تك بعدي« نوشته هربرت ماركوس )1964( نسخه 
ارتقاء يافته و اصلاح ش��ده دست نوش��ته هاي جواني 
ماركس بود كه نويس��نده در دهه 1930 در آلمان 
خوانده بودشان. در حالي كه شادكامي دهه 1960 
به شكست، سرخوردگي و نابودي تبديل مي گشت، 
»مارك��س بشردوس��ت« به  نوع��ي مناظ��ره قابل  
مديريت تبديل مي شد كه دانشجويان را در مقالات 
علم��ي و س��مينارها و مناظرات به وج��د مي آورد. 
نقطه پاياني اين روند، يك شرح حال مشهور بود كه 
توس��ط روزنامه نگاري به نام فرانسيس وين در سال 
1999 تحت عن��وان »كارل ماركس: يك زندگي« 
منتشر شد؛ اين شرح  حال كه جايزه يي را نيز براي 
نويس��نده به ارمغان آورد، در ي��ك تحقيق جامع و 
خواندن��ي وجهه »بشردوس��تانه« را به »انس��اني« 

تقليل داد. 
  

پس از بحران هاي مالي قرن بيس�ت و يكم 
لازم بود كه ماركس بار ديگر براي موضوعيت 
داش�تن، از نو متولد ش�ود. چه چيزي در اين 

زمينه كمك رسان بود؟ 
به نظر مي رس��د ش��اهكار بزرگ ماركس، كتاب 
مش��هور خوانده نش��ده »س��رمايه« )1867( دقيقا 
براي كش��ف مجدد در همين روزها كنار گذاش��ته 
ش��ده بود. بار ديگ��ر، زمينه به همان ش��يوه ظهور 
مج��دد پ��س از م��رگ نويس��نده و از طريق يك 
سري دست نوش��ته هاي ناشناخته جديد)اين مرتبه 
از دوران ميانس��الي ماركس( به  خوبي آماده ش��ده 
بود. اين گرداوري وس��يع تر يادداشت هاي ماركس 
توسط يك منتقد اقتصاد سياسي عنواني مقاله طور 
و آلماني گرفت: »ش��الوده«. نسخه اوليه آن در دو 
جل��د )1939 تا 1941(، در چاپ مجدد مقالات در 
دوران پ��س از جنگ در آلم��ان مجددا نمايان و در 

اوايل دهه 1970 ترجمه هايي از آن منتشر شد. 
در مباحث آكادميك »شالوده« براي دانشجويان 
حكم مرحله دوم »ماركس بشردوس��ت« را داشت. 
در اينجا مي ش��د متني جذاب، نسبتا طولاني عالي 
ب��راي مباحثات و عمدتا تاريخي را مش��اهده كرد. 
اما اين متن به وضوح بر س��رمايه داري به عنوان يك 
پديده منحصر به  فرد تاريخي و س��اختار اجتماعي 
نظام من��د، متمركز ب��ود. درحالي ك��ه در قياس با 
تفك��رات اولي��ه كمتر فلس��في و بيش��تر اقتصادي 
مي نمود، به دليل نداشتن دقت كافي و نپرداختن به 
جزئيات در قياس با فصل هاي آغازين سرمايه، جلد 

يك كمتر مورد استقبال قرار گرفت. 
خلاصه اينكه جلد اول سرمايه را مي شد مرحله 
س��وم احي��اي ماركس دانس��ت. در گذش��ته هاي 
»جريان اصلي« كارشناسان اقتصادي آن را رد كرده 
بودند و اصرار عجيب به ارزش��مندي آن)بسياري از 
گروه هاي مطالعات ماركسيسم تا دهه 1960 عاشق 
آن بودن��د(، هي��چ ربطي به رژيم هاي كمونيس��تي 
در ش��وروي، چين، كوبا و ويتنام و مس��ائل مرتبط 

با ق��درت برتر نداش��ت. با اين ح��ال، توجه جديد 
به »س��رمايه« كه با بحران ه��اي مالي دهه 2000 
ش��دت گرفت، يكي از آن موارد بازگشت به آينده، 
احي��اي توجه ب��ه ارتدوكس��ي هاي »نظريه ارزش 
ني��روي كار«، »نظري��ه ارزش اف��زوده«، »تركيب 
س��ازماني سرمايه« يا حتي »روند نزولي نرخ سود« 
محسوب نمي شد؛ بلكه بيشتر ماركس فلسفي شده 
بشردوس��ت به ماركس با ذهنيت اقتصادي فعالان 
مخالف با جهاني س��ازي و تظاهركنندگان »اشغال« 

وال استريت تبديل شده بود. 
جنبش ه��اي اعتراضي همانند انقلاب ها، عموما 
در تاريخ شكس��ت تلقي مي شوند به اين دليل كه 
اميده��ا و آرزوها هيچگاه تمام��ا تحقق نمي يابند. 
رهب��ران هيجان��ات ام��روزي اغلب در يك س��ير 
قهقرايي يا گمنامي ناپديد مي ش��وند يا از اتهامات 
متقاب��ل مربوط به آنهايي كه قدرت را در دس��ت 
گرفته اند رنج مي برن��د و از اين رو، امتيازاتي قائل 
مي ش��وند يا به دنبال مهندسي معكوس)بازگشت 
به ش��رايط قبل��ي( مي روند. مهم اس��ت كه به ياد 
داش��ته باشيد جنبش »اشِ��غال« كه خود به خود 
ش��كل گرفت از نظر تعداد ش��ركت كنندگان و از 
نظر گس��تردگي اجتماع��ي به غايت وس��يع بود: 
طب��ق برآوردها، نزديك به 1000ش��هر در حدود 
80 كش��ور را در ب��ر گرفت و صدها ه��زار نفر در 
اين تظاهرات كه از اواخر س��ال 2011 آغاز ش��د، 
ش��ركت كردند و اعتراض ها حدود يك سال ادامه 
داشت. فعاليت هاي جهاني زنجيره يي شركت هاي 
ب��زرگ فوق ثروتمن��د، نهادهاي مال��ي و نهادهاي 
دولتي)ازجمل��ه نهاده��اي دفاع��ي و امنيتي( در 
مانيفس��ت ها، اعلاميه ها و بيانيه هاي خبري مورد 
انتقاد قرار گرفتند و استثماري، غيردموكراتيك و 

غيرمنصفانه خوانده شدند. 
بطور كلي »نئو ليبراليس��م« با اشاره به كاهش 
رفاه و آس��ايش و افزايش تفاوت هاي سطح زندگي 
)عدم مساوات( بين ملت ها و اقتصادها، و ميان افراد 
و گروه ها با دستمزدهاي متفاوت، نقش قابل توجهي 
در اي��ن انتقادها ايف��ا كرد. هم��ه آمارهاي موجود 
حاكي از اين مس��اله هس��تند كه ث��روت يك گروه 
خيلي كوچك كه بيش��تر اعضاي آن مرد هس��تند 
با همه دارايي جمعي��ت 50 درصدي فقراي جهان 
برابر اس��ت؛ به عبارت ديگر، زندگي چند ميلياردر 
بزرگ جهان به اندازه اقتصاد چندين كشور مي ارزد. 
بس��ياري از سياس��تمداران، تاجران، شخصيت هاي 
دولت��ي و افراد مش��هور »متمايل ب��ه چپ« خيلي 
س��ريع س��عي كردند با اين جنبش ها همگام شوند 
يا دست كم چهره يي همدلانه به خود بگيرند و ابراز 

همدردي كنند. 

 حضور ماركس را به طور قطع مي شد در اين 
رون��د حس كرد، البته به عنوان حضور برجس��ته 
خاكس��تري و نه ي��ك نم��اد روي پلاكاردها. اما 
آنگاه تفكرات درباره روزهاي فعاليت او به ويژه در 
مانيفست حزب كمونيست )1848(، بار ديگر راه 
خود را از طريق كتابچه ه��اي راهنما و برگه هاي 
يادآوري به ذهن مردم گش��ود؛ ي��ادآوري اينكه 
مارك��س نيازي به نقل قول مس��تقيم نمي ديد و 
آن را اساسا بي فايده مي دانست. مانيفست )حزب 
كمونيس��ت( بدون نام منتش��ر ش��د و ماركس، 
اگرچه براي يك جنبش اجتماعي تبليغ مي كرد، 
اما چه آن زمان و چه بعدتر از خودش وجهه يك 
نويس��نده تعاليم يا رهبر فرقه يي نساخت. حزب 
كمونيست كه در عنوان مانيفست آمده بود، اميد 
و آرزويي بود كه از يك كميته كوچك بين المللي 
برآم��د و در انقلاب ه��اي 1848 درحال��ي كه در 
نبرد گس��ترده ضداس��تبدادي با جمعيت عمدتا 
دموك��رات و گروه هاي سياس��ي ادغام مي ش��د، 
اين كميته منحل ش��د. در س��ال 2011 تفكرات 
مارك��س و انِگلس آزادان��ه در اينترنت به صورت 
انگيزشي تلفيقي از مانيفست كمونيست دست به 

دست مي چرخيد. 
ب��ا اين حال، ماركس اين زمان را نمي توان تماما 
نتيجه جنبش »اشغال« دانست؛ اين مرتبه ماركس 
آزادان��ه در گزارش هاي متفكران��ه و اظهارنظرها با 
ذكر دقيق منبع نمايان مي ش��ود. در اينجا ماركس 
اس��تعاري از جلد يك سرمايه زماني نمايان مي شود 
كه گزارشگران و مفس��ران همگام با زمانه به  دنبال 
يك »برداش��ت« دندان گير از سرمايه داري هستند. 
پي��روزي س��بك بر محت��وي، و اس��تعاره بر قياس 
منطقي، ماركس را از منطق هاي خشك بررسي هاي 
اقتصادي متمايز مي س��ازد. س��رمايه اكنون كتابي 

اس��ت كه ماركس در آن س��رمايه داران را به مثابه 
خون آش��اماني به تصوير كش��يده كه خون كودكان 
كارگر را مي مكند؛ گرگينه هايي كه زوزه مي كش��ند 
و آماده ش��كار كارگران هس��تند؛ كلاه هاي جادويي 
كه كارشناسان اقتصادي بر سر گذاشته اند تا حقايق 

مربوط به استثمار سرمايه داري را ناپديد سازند. 
ماركس طعنه آميز كارشناس��ان اقتصادي را به 
مثابه دو شخصيت ابله داستان هياهوي بسيار براي 
هيچ ويليام شكسپير به تصوير كشيده است و آنها 
را به وضوح به استهزا مي گيرد. بطور خلاصه، جنبه 
انتقادي ماركس كه در احياهاي متعدد و مس��تمر 
تنها كتاب حقيقي منتشر شده از او تند و تيزتر هم 
ش��ده، به صورت »برداشت«ي انتقادي اما خواندني 
از سرمايه داري ظاهر ش��د. در زير اين »برداشت« 
اين تص��ور ديده مي ش��ود ك��ه س��رمايه داري در 
حقيق��ت يك نظام اس��ت كه اج��زاي اصلي آن را 
مي توان مشخص ساخت. ماركس درباره اين مساله 
بح��ث مي كند كه »جري��ان اصلي« كارشناس��ان 
اقتصادي، بر خلاف ادعاهايش��ان درباره اينكه هيچ 
گزين��ه جايگزيني وجود ندارد، اصول را اش��تباهي 
فهميده اند. يا دس��ت كم مي توان اين طور گفت كه 
نوش��ته هاي ماركس از طريق ش��رح ارتباط ميان 
بازاره��ا و آزادي به تدوين اص��ول اقتصادي كمك 
مي كند كه اخلاقيات واقعي تر، تعهد گس��ترده تر به 

دموكراسي و خيلي بيشتر، كمك مي كند. 
اين بدان معني نيست كه ماركس همه اينها را 
در جلد يك سرمايه يا جاي ديگري ارائه كرده است. 
اينطور نيست. به هر حال، قرار نيست مشكلاتمان 
را از طري��ق اين كت��اب حل كنيم. اس��تعارات در 
ارائه معنا قدرتمند هس��تند؛ در حقيقت، استعارات 
همان معنايي هس��تند كه ما به آنها مي دهيم. لازم 
نيست كه جايگزين يا شيوه يي براي مطرح ساختن 
نظريه هاي دقيق درباره قضايا و نتيجه گيري باشند. 
آنه��ا در واقع مباحثات ماركس را به همراه ش��رح 
رس��مي آنها در اختي��ار خواننده هايش مي گذارند. 
اگ��ر قرار نبود اينگونه عمل كنند، از آنها اس��تفاده 
نمي ش��د. در اصل ماركس مي گويد )البته در اينجا 

از واژگان ديگر استفاده شده است(: 
خوانن��ده عزي��ز، درس��ت همانط��وري كه به 
جادوگ��ران، جن و پري، خون آش��ام ها، گرگينه ها 
و ج��ادو اعتق��ادي ن��داري، نباي��د ب��ه مفاهيم و 
نظريه هاي اقتصادهايي كه س��رمايه داري را بدون 
چون و چرا مي پذيرند، اعتقاد داشته باشيد. تجربه 
اجتماعي ما از سرمايه داري يك محصول تاريخي، 
يك س��اخته انس��اني و نه لزوما يك حقيقت غايي 
ناشي شده از ماهيت انساني يا خواست خدا است. 
مي داني��د كه نظام هاي اجتماعي در گذش��ته طور 
ديگ��ري بودند، پول يك اخت��راع جديد در تاريخ 
محس��وب مي ش��ود، و اينكه منحني هم��واره در 
حال گس��ترش سرمايه داري كه تنها به يك اقليت 
كوچك س��ود مي رساند )و طبق شعارهاي جنبش 
»اشِغال«، براي 99درصد جهان رياضت اقتصادي 
به دنب��ال دارد( محصول اقدام��ات چند دهه اخير 
اس��ت. اگر نهادهاي دموكراس��ي و قوانين مالكيت 
بيش از هميش��ه به نفع آن اقليت يك درصدي)يا 
طب��ق اظهارنظرهاي اخير اقلي��ت 01.0درصدي( 
پيش مي روند، آنگاه زمان آن رس��يده كه تلاش��ي 

بكنيد و كنترل را بازپس بگيريد!
مارك��س همچني��ن هش��دار داده آنهايي كه از 
ش��رايط موجود س��ود مي برند، خواهند جنگيد )يا 
احتم��الا افرادفقيرتر را به جن��گ مي گمارند( تا از 
نظام حاكم محافظت كنن��د. او همچنين گفته كه 
نه خودش و نه هيچ ف��رد ديگري نمي تواند وانمود 
كند كه يك تغيير اجتماعي س��اده و سهل الوصول 

خواهد بود. 
يكي از استعاره هاي قدرتمند و قابل توجه ماركس 
در جلد يك س��رمايه »فتيش )طلسم( اقلام« است 
ك��ه اغلب به عن��وان مفهومي نئو فرويدي اش��تباه 
گرفته و براي اشاره به درگيري بي مورد با توليدات 
مصرف��ي و ارزش ه��اي تبليغاتي اطلاق مي ش��ود. 
اما معناي اس��تعاره اين نيس��ت. »روابط اجتماعي 
ميان اجس��ام، و روابط س��ببي ميان افراد« معناي 
مناسب تري براي اين اس��تعاره و تااندازه يي گوياي 
مشكل موجود اس��ت. به عبارت ديگر، ما جهاني از 
بازارها و قيمت ها ساخته ايم )روابط اجتماعي ميان 
اجسام( كه آن را به صورت واقعيتي روزمره و عمدتا 
دردناك تجربه مي كنيم )روابط سببي ميان افراد( . 
در حقيقت بسياري از ما به آدم هايي تبديل شده ايم 
كه با واقعيات اقتصادي تلفيق مي شوند و از اين رو، 
به هرگونه ش��رايط خارج از عرف��ي عادت مي كنند 
ي��ا حت��ي آن را نمي بينند. »برداش��ت« ماركس از 
سرمايه داري اين است كه جهان اجتماعي مي تواند 
كمت��ر دردناك و مخرب باش��د اگر كه ما، خودمان 
آن را طور ديگري س��ازماندهي كنيم؛ اما اگر كاري 

نكنيم، اجتماع نيز تغييري نخواهد كرد. 
منبع: تارِل كارور – نشريه »اييِّن«

افزايش نرخ تورم در امريكا 
و تاثير آن در بازارهاي مالي

گروه جه�ان  بازارهاي مالي امريكا اخيرا گرفتار 
مساله يي شده اند كه براي اقتصاد و سرمايه گذاران 
در ي��ك دهه اخير تازگي دارد و آن هم نگراني از 
افزايش ناگهاني و ش��ديد نرخ تورم در اين كشور 

است. 
به گزارش رويترز، نگراني ها از افزايش نرخ تورم 
س��بب شد تا ارزش شاخص »اس اند پي 500« در 
معاملات روز چهارشنبه برابر با 10.2 درصد سقوط 
كند. در پي اين س��قوط شاخ س��هام »اس اند پي 
500« ب��ا اختلافي 7درصدي از بالاترين رقم هاي 
ثبت ش��ده در 26ژانويه معامله شد. اين در حالي 
ب��ود كه نرخ به��ره وري اوراق قرضه دلاري وزارت 
خزانه داري امريكا باز هم در پي نگراني از افزايش 
نرخ تورم، به بالاترين سطح در چهار سال گذشته 
افزايش يافت. اما س��وال اين است كه صرف نظر از 
افزايش قيمت كالاها و خدمات، تورم دقيقا به چه 
معناست و چرا افزايش آن چنين تاثير شديدي بر 

بازارها مي گذارد؟
نهادهاي دولتي اساسا نرخ تورم را به شيوه هاي 
مختلفي محاس��به مي كنند و تا زماني كه اقتصاد 
روندي رو به رش��د داشته باشد، نرخ تورم يكي از 
موضوعات قابل توجه براي بازارها خواهد بود. لازم 
به ذكر اس��ت كه دولت امري��كا گزارش مربوط به 
نرخ تورم در ماه ژانويه را ديروز چهارشنبه منتشر 

كرده است. 

 تورم چيست و چگونه محاسبه مي شود؟
ت��ورم در عي��ن اينكه با كاهش ق��درت خريد 
مصرف كنندگان همراه اس��ت، اما س��طح خاصي 
از آن بازتاب قدرت اقتصادي محس��وب مي ش��ود 
و تورم سالم اس��ت و تاثير آن بر مصرف كنندگان 
عملا از طريق افزايش دستمزدها خنثي مي شود. 
دول��ت امريكا تدابي��ر و آمارهاي مرب��وط به نرخ 
ت��ورم را ب��ر مباني م��اه و فصل منتش��ر مي كند. 
اصلي تري��ن آماره��اي ت��ورم مربوط به ش��اخص 
قيم��ت مصرف كننده)س��ي پي آي( و هزينه ه��اي 
ش��خصي مصرف كننده)پي س��ي اي( هستند. اين 
دو ش��اخص جداگانه محاسبه مي شوند و عملكرد 
آنه��ا بايكديگر تفاوت هايي دارد. ش��اخص قيمت 
مصرف كنن��ده ماهانه كه از س��وي اداره آمار كار 
وزارت كار منتش��ر مي شود، تغيير در قيمت هايي 
را ثب��ت مي كند كه مصرف كنن��دگان براي كالا و 
خدم��ات مي پردازن��د. اداره آم��ار كار اين آمارها 
را براس��اس الگوهاي مخ��ارج مصرف كنندگان و 
دستمزد بگيران محاسبه مي كند؛ اگرچه اطلاعات 
مربوط به س��اكنان روس��تاها و اعض��اي نيروهاي 
مس��لح در محاس��به اين ش��اخص در نظر گرفته 
نمي شود. شاخص قيمت مصرف كننده هزينه هايي 
است كه مصرف كنندگان براي خريد اقلام متداول 
مي پردازند. اقلام بر مبناي اهميت نس��بي آنها در 
نظر گرفته مي ش��وند و احتمال نوسان قيمت در 
برخي اقلام در سبد شاخص قيمت مصرف كننده 
همچون م��واد غذاي��ي و انرژي، نوس��ان دارد. با 
حذف مواد غذايي و انرژي، هسته شاخص قيمت 
مصرف كنن��ده به دس��ت مي آيد كه نش��ان دهنده 
تغيي��رات در ت��ورم اس��ت. هزينه هاي ش��خصي 
مصرف كننده قيمت ها را از ديدگاه فروش��ندگان 

بررسي مي كند. 
فدرال رزرو )بانك مركزي امريكا( كه از جمله 
تعهدات��ش ايجاد ثب��ات در قيمت ها همراس��تا با 
حداكثر اش��تغال زايي اس��ت، محاس��به شاخص 
را  مصرف كننده)پي سي اي(  ش��خصي  هزينه هاي 
توسط اداره تحليل هاي اقتصادي وزارت بازرگاني 
به عنوان ملاك تورم، ترجيح مي دهد. اين شاخص 
عملا جامع تر اس��ت ب��ه  اين دليل ك��ه برخي از 
اجزاي حذف شده از شاخص قيمت مصرف كننده 
را ني��ز در برمي گيرد. اين ش��اخص، قيمت موارد 
مصرفي هر خانوار را نش��ان مي دهد. هزينه خانوار 
در ش��اخص قيمت مصرف كننده نقش بيش��تري 
دارد تا شاخص هزينه هاي شخصي مصرف كننده. 
اما در پي س��ي اي هزينه خدم��ات درماني نيز در 
نظر گرفته مي ش��ود. در پي سي اي نيز هزينه غذا 
و ان��رژي نوس��ان دارد و حذف آنها از محاس��بات 
هسته ش��اخص هزينه هاي شخصي مصرف كننده 
را مي دهد كه س��طح 2درصدي آن س��طح تورج 

ترجيحي فدرال رزرو محسوب مي شود. 
 

 عامل افزايش اخير نرخ تورم چه بود؟
گ��زارش ماهيانه دولت امري��كا كه روز دوم فوريه 
منتش��ر شد نش��ان داد كه ميزان دستمزدها در اين 
كش��ور بيشترين رشد سالانه طي 8 سال و نيم اخير 
را داشته و در ش��رايطي كه آمارهاي اشتغال زايي از 
نزديك ش��دن اقتصاد امريكا به نرخ اش��تغال كامل 
حكايت دارد، طبيعي اس��ت كه نرخ تورم در آستانه 

افزايش قرار بگيرد. 
اگ��ر اقتصاد امريكا روند رو به رش��د خود را ادامه 
دهد، ن��رخ تورم احتم��الا افزايش بيش��تري خواهد 
داش��ت و ب��ه نرخ 2درص��دي هدف گذاري ش��ده از 
سوي فدرال رزرو خواهد رسيد. اما اين نگراني وجود 
دارد ك��ه قانون كاهش ماليات هاي ترامپ كه موجب 
كاهش ماليات بر درآمد ش��ركت ها و اشخاص شده، 
اقتص��اد امريكا را پيش از انتظار به ظرفيت كامل آن 
نزديك س��ازد و فدرال رزرو مجبور ش��ود در تلاش 
براي جلوگيري از افزايش ناگهاني نرخ تورم، سريع تر 
از برنامه ريزي ه��ا نرخ بهره را ب��الا ببرد. اين درحالي 
اس��ت كه افزايش نرخ به��ره هزينه وام گيري را براي 
ش��ركت هاي امريكاي��ي و خانواره��ا ب��الا مي برد كه 
اين مس��اله خود مي تواند به تضعيف رشد اقتصادي 

بيانجامد. 
در چنين شرايطي، سرمايه گذاران بازار با انتخابي 
دش��وار ميان سرمايه گذاري بر س��هام يا اوراق قرضه 
مواجه ش��ده اند. آمارها و گزارش ها از رشد اقتصادي، 
نرخ بي��كاري و افزايش دس��تمزدها هفته گذش��ته 
وال اس��تريت را با بيش��ترين كاهش ارزش س��هام ها 
در بيش از يك س��ال گذشته مواجه ساخت كه اين 
مس��اله مخاطرات س��رمايه گذاري بر بازار س��هام را 
افزايش داده اس��ت. همچنين اگرچه ميزان بهره وري 
اوراق قرضه به بالاترين س��طح در چهار سال گذشته 
افزاي��ش يافت��ه، اما اي��ن اوراق هم س��رمايه گذاري 
درس��تي به نظر نمي رس��ند؛ چراكه در شرايطي كه 
افزاي��ش نرخ تورم در نتيجه عملكرد مثبت و س��الم 
اقتصاد صورت مي گيرد، دير ي��ا زود بهره وري اوراق 

قرضه كاهش مي يابد. 

ديدگاه

»ماركس بشردوست« جديد با 
روشن فكران نظري هم سو، و از ترس 

سياسي استاليني تهي شده بود

                                                                                                      

»سرمايه« اكنون به كتابي تبديل شده 
است كه سرمايه داران را به مثابه خون 
آشاماني به تصوير مي كشد كه خون 

كودكان كارگر را مي مكند
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دانشوفن10
انتخاب مجري طرح كودكان 

در فضاي مجازي
ف�ارس| وزير ارتباطات گفت: ت��ا 10 روز آينده مجري 
طرح كودكان در فضاي مجازي همراه با زمان بندي لازم را 

اعلام خواهيم كرديم. 
محم��د جواد آذري جهرمي، وزي��ر ارتباطات و فناوري 
اطلاعات با اش��اره به ط��رح وزارت ارتباطات درباره اجرايي 
كردن طرحي براي كودكان در فضاي مجازي اظهار داشت: 
طرح ما در اين باره تهيه و نهايي ش��ده اس��ت كه در حال 
حاضر در مرحله يي است كه ما مجري اين طرح را منصوب 
كنيم همچنين به دنبال زيس��ت بوم مناسبي هستيم تا بر 
اس��اس آن مجري طرح مش��خص و منصوب ش��ود. آذري 
جهرمي خب��ر داد: تا 10 روز آينده مجري اين طرح همراه 
ب��ا زمان بندي لازم را اعلام خواهي��م كرديم تا برنامه براي 
حرك��ت آغاز ش��ود و اميدواريم بتوانيم ب��ه حوزه كودك و 
نوجوان در فضاي مجازي ساماندهي دهيم. وي تاكيد كرد 
كه نقش اپراتورهاي مجازي در تمام مراحل اين طرح ديده 
ش��ده است. اپراتورهاي مجازي مي توانند نقش مطلوبي در 

ساماندهي حوزه كودكان داشته باشند. 

اسپيس ايكس ماهواره اينترنتي 
به مدار زمين مي فرستد

س�ي نت| گزارش هاي مختلف حاكي از آن اس��ت كه 
اس��پيس ايكس تصميم دارد دو ماهواره  اينترنتي آزمايشي 

را روز شنبه به مدار زمين ارسال كند. 
يك هفته پس از آنكه اسپيس ايكس بطور موفقيت آميز 
موشك فالكون هوي را به آسمان فرستاد، اكنون قصد دارد 
با پرتاب موش��ك فالكون ۹ يك محصول جديد را آزمايش 
كند. س��ه سال قبل الون ماسك اعلام كرد مشغول ساخت 
ماهواره هاي��ي براي فراهم كردن اينترنت ارزان در سراس��ر 
جهان اس��ت. درهمين راستا منابع خبري مختلف گزارش 
 Starlink كرده اند دو ماهواره آزمايش��ي اين شركت به نام
روز شنبه با موشك فالكون ۹ به مدار زمين ارسال مي شوند. 
البته شركت اسپيس ايكس تاكنون در اين باره اظهارنظري 
 Paz نكرده اس��ت. محموله اصلي موش��ك مذكور ماهواره
متعلق به دولت اسپانياست. اين ماهواره قابليت عكسبرداري 

از زمين با دقت بالا را دارد.

 سوءاستفاده از تلگرام
براي سرقت ارزهاي ديجيتال

پي س�ي م�گ| ش��ركت امنيت��ي كاسپراس��كاي از 
سوءاستفاده از نسخه روميزي برنامه گپ تلگرام براي نصب 

بدافزار و سرقت ارزهاي ديجيتال كاربران خبر داده است. 
اين سوءاس��تفاده از تلگرام توسط هكرهاي روس انجام 
ش��ده و آنه��ا در س��ال ۲01۷ از اين ش��يوه براي كس��ب 
درآمد اس��تفاده كرده اند. هكرها به مدت ش��ش ماه از يك 
آس��يب پذيري در تلگ��رام بهره گرفته و بداف��زاري را روي 
رايانه ه��اي كارب��ران نصب كرده و آنها را ب��ه قربانيان خود 
مبدل كرده اند. آنها فايل هاي آلوده خود را در قالب يك ابزار 

مفيد يونيكود براي كاربران ارسال مي كردند. 
اي��ن ابزار به افراد امكان مي داد تا ترتيب كاراكترهاي به 
كار رفت��ه در نام يك فايل را به س��رعت برعكس كنند. به 
عنوان مثال با استفاده از نرم افزار يادشده مي توان به سرعت 
نام فايلي كه doc.exe نام دارد را به exe.doc تغيير داد. 

بداف��زار مذكور بعد از نصب براي س��رقت و جمع آوري 
ارزه��اي ديجيتالي مانند مون��رو، زدكش و فانتوم كوين به 
كار گرفته شده است. كاسپراسكاي در ماه اكتبر گذشته از 
اين موضوع مطلع شد و مديران تلگرام را از آن مطلع كرد. 
تلگرام نيز بعد از يك ماه حفره امنيتي برنامه خود كه موجب 

وقوع اين مشكل شده بود را برطرف كرد. 

پاسخ دهي هوشمند گوگل 
براي پيام رسان ها

 ت�ك كرانچ| گ��وگل قص��د دارد قابليت پاس��خ دهي 
هوشمند را براي اپليكيش��ن هاي پيام رسان محبوب مانند 

واتس آپ و اسكايپ فعال كند. 
گوگل تصميم دارد قابليت پاسخ دهي هوشمند را براي 

تمام اپليكيشن هاي پيام رسان فعال كند. 
اي��ن فناوري كه ب��ر هوش مصنوعي مبتني اس��ت، دو 
 س��ال قبل در inbox ايميل گوگل فعال شد. پس از آن در 

جي ميل و اندرويد مسج پروژه في و Allo نيز فعال شد. 
اكنون شاخه Area 120 گوگل اعلام كرده اين ويژگي 
براي اپليكيشن هاي پيام رس��ان ديگر نيز فعال خواهد شد. 
اسكرين ش��ات هاي مربوط به اعلام بيانيه اين ويژگي نشان 
مي دهد قابلي��ت پاس��خ دهي در Google Hangout و 
Android Messages بطور آزمايش��ي فعال شده است. 
با كمك اين قابليت براي سوالاتي مانند »آيا تو در رستوران 
هس��تي؟« يا »كي ب��ه خانه برمي گردي؟« پاس��خ هايي در 
نظر گرفته شده اس��ت. براي ارائه پاسخ هاي صحيح تر، اين 
پيام ها با توجه به مكان كاربر ارائه مي ش��وند. مانند هنگامي 
كه از فرد پرس��يده مي ش��ود ب��ه مكان مورد نظر رس��يده 
يا نه، پاس��خ به صورت »بله« يا »خير« ارس��ال مي ش��ود. 
 هم اكنون Android Messages بطور محدود از قابليت

 Smart Reply پش��تيباني مي كن��د. البته قابليت مذكور 
 Area 120 مختص پيام رسان هاي گوگل نيست. طبق بيانيه
قابليت مذكور براي بس��ياري از پيام رسان هاي محبوب مانند 
Hangouts، Allo، واتس آپ، مس��نجر فيس بوك، اندرويد 

مسج، اسكايپ، توييتر DMs و Slack عرضه مي شود. 

آلوده شدن ميليون ها گوشي 
با بدافزار اندرويدي 

بي جي آر| در هفته گذشته بدافزار تازه يي براي سرقت 
و جم��ع آوري پول هاي ديجيتال از گوش��ي هاي اندرويدي 
به كار گرفته ش��ده اس��ت. بدافزار يادش��ده بع��د از نصب 
روي تلفن همراه از پردازش��گر گوش��ي ب��راي جمع آوري و 
س��رقت ارز ديجيتال سوءاس��تفاده مي كند. شركت امنيتي 
Malwarebytes نخس��تين بار اين بدافزار را ماه گذشته 
شناس��ايي كرد. بدافزار يادش��ده بطور تصادف��ي و در زمان 
بررسي عملكرد يك بدافزار تبليغاتي در ويندوز و كروم كشف 
شد. بررسي هاي دقيق تر نشان داد نسخه يي از بدافزار مذكور 
در گوشي هاي اندرويدي نيز به شيوه يي ديگر و براي سرقت 
ارز ديجيتال مورد سوءاس��تفاده قرار مي گيرد. صفحه يي كه 
بداف��زار كاربران را به س��مت آن هدايت مي كند حاوي يك 
پيام هش��دار و يك كد كپچا است كه در صورت وارد كردن 
كد، وب سايت يادشده جست وجو براي سرقت ارز ديجيتال 
مونرو را آغاز مي كند. ظاهرا فعاليت هاي مخرب اين بدافزار از 
نوامبر سال ۲01۷ آغاز شده است. تا به حال 5 سايت كه با 
همين هدف طراحي شده اند شناسايي شده اند كه هر يك از 

آنها در روز 800 هزار بازديده كننده داشته اند.

اخبار

چالش جدي مسوولان در دنياي مجازي 

كاهش شكاف ديجيتالي با تأمين زير ساخت  ارتباطي
گروه دانش و فن|

ش��كاف ديجيتال��ي همانن��د ديگر ش��كاف هاي 
ساختاري مانند ش��كاف صنعتي يا خدماتي مي تواند 
موج��ب ايج��اد عقب ماندگي هاي��ي در مي��زان رفاه 

شهروندان در نقاط مختلف كشور شود. 
عرصه ديجيتالي عرصه يي است كه به خودي خود 
عدالت آفرين اس��ت؛ به اين معني كه ش��ما به عنوان 
يك انس��ان كه قدرت تفكر و اعتقادات خاص خود را 
داريد مي توانيد در اين فضاي مجازي فعاليت حرفه يي 
يا حتي ابراز عقيده كنيد. مس��اله اصلي اما دسترسي 
برابر عموم شهروندان به اين فضاست كه فراهم كردن 

آن هم وظيفه دولت هاست. 
محم��ود واعظي وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
دول��ت يازده��م در زم��ان وزارتش درب��اره ضرورت 
كاهش ش��كاف ديجيتالي گفته بود: اقب��ال مردم به 
سرش��ماري اينترنتي نشان مي دهد هرچه امكانات را 
مهيا كنيم مردم از آنها اس��تفاده مي كنند، به همين 
دليل مي خواهيم ش��كاف ديجيتالي در كشور كاهش 
يابد و فكر مي كنيم تنها كلان ش��هرها محق استفاده 
از اينترنت نيس��تند، بنابراين هر س��ال ۳50 ميليارد 
تومان در اين زمينه سرمايه گذاري مي كنيم تا شكاف 

ديجيتالي را كاهش دهيم. 
وي همچنين با اش��اره به اهمي��ت امنيت فضاي 
مج��ازي بيان كرد: همانطور كه براي توس��عه فضاي 
مجازي تلاش مي كنيم ب��ه محتوا هم تلاش كنيم و 
براي اينكه فضاي مجازي سالم و امن باشد بكوشيم؛ 
اگرچه در حال حاضر كمتر از چهار درصد از محتواي 
اينترنت با آلودگي مواجه اس��ت اما معتقديم آلودگي 
يك درصد از اين فضا هم زياد است و با وجود اينكه ما 
تا امروز در برابر توقف اين فضا و شبكه هاي اجتماعي 
ايس��تادگي كرده اي��م، اما باي��د براي اس��تفاده از آن 

فرهنگ سازي نيز انجام دهيم. 
اما ميزان اس��تفاده  جوامع از فن��اوري اطلاعات و 
ب��ه عبارت ديگر، ضريب نفوذ فناوري هاي اطلاعاتي و 
ارتباطي در جوامع فعلي به تش��كيل يك طبقه بندي 
منجر ش��ده كه پيامد عمده آن »شكاف ديجيتالي« 
 )DIGITAL DIVIDE( است، شكاف ديجيتالي
به معناي وجود نابرابري در دسترس��ي و اس��تفاده از 
فناوري هاي ارتباطي و اطلاعاتي )ICT( بين كشورها 

و جوامع مختلف است. 
س��واد اطلاعات��ي ني��ز دربرگيرن��ده مجموعه يي 
از حداق��ل مهارت ه��ا ب��راي اس��تفاده از ابزاره��اي 
جس��ت وجوي اطلاعات براي تعيين منابع اطلاعاتي 
مفيد براي ارزيابي و دسترس��ي ب��ه رابط اطلاعاتي و 
تركيب اين اطلاعات در مكانيس��مي است كه قابليت 

حل مشكل اطلاعاتي را داشته باشد. 
يكي ديگر از ابعاد تاثيرگذار بر شكاف، بين كساني 
اس��ت كه به فناوري اطلاعات و ارتباطات پيش��رفته 
مانن��د خدمات اينترنتي پهن باند دسترس��ي دارند و 

كساني كه حتي به اشكال س��اده فناوري اطلاعات و 
ارتباطات مانند خطوط تلفن ثابت دسترس��ي ندارند. 
در زمين��ه دسترس��ي به اطلاعات ني��ز اعتقاد بر اين 
است كه برخي از انواع شكاف بين كساني وجود دارد 
ك��ه به ابزارها و حمايت هاي اجتماعي مورد نياز براي 
دسترسي و تبادل اطلاعات دسترسي دارند و آنهايي 

كه از اين حقوق برخوردار نيستند. 
ب��ا مراجعه به آمار رس��مي داخل��ي و بين المللي 
درمي يابي��م ضريب نفوذ اينترن��ت در بين جوامع در 
حال افزايش و تعداد كاربران اينترنت به س��رعت در 
حال رشد است. مش��اهده آمار طي سال هاي ۲000 
تا ۲01۶ حاكي از آن اس��ت كه اينترنت به زودي در 

سراسر دنيا فراگير خواهد شد. 
با توجه ب��ه اطلاعات وزارت ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات، شكاف ديجيتالي داراي ابعاد مختلف فني، 
اقتصادي، اطلاعاتي، ارتباطي و دسترسي است. شكاف 
فناوري به معناي ش��كاف بين كس��اني اس��ت كه به 
فناوري هاي جديد دسترسي دارند و كساني كه به اين 
فناوري ها دسترسي ندارند. در ابعاد اقتصادي، شكاف 
بين كساني است كه توانايي و قابليت استفاده از منابع 
را براي توسعه زيرساخت هاي اطلاعاتي پيشرفته دارند 

و كساني كه ندارند. 
اما محمدج��واد آذري جهرمي وزي��ر ارتباطات و 
فناوري اطلاعات در دولت فعلي با اش��اره به دو برنامه 
مهم وزارتخانه اش براي كاهش شكاف ديجيتالي اظهار 

كرد: كاهش ش��كاف ديجيتالي و تلاش براي برطرف 
كردن آن همچنين اشتغال با توجه به حوزه هايي مانند 
طرح »تكاپو« به عنوان دو موضوع مورد نظر و مهم در 

اين استان است. 
جهرم��ي رعايت نكردن عدالت و توازن و ش��كاف 
ديجيتال در دسترس��ي در مناطق روستايي و شهري 
را از مشكلات موجود آن استان دانست و گفت: يكي 
از برنامه ه��اي ما بهبود دسترس��ي و برق��راري توازن 
در حوزه هاي كمتر برخوردار اس��ت و س��رويس هاي 

ارتباطي را برسانيم. 
او همچنين رعايت نكردن عدالت و توازن و شكاف 
ديجيتال در دسترس��ي در مناطق روستايي و شهري 
را از مش��كلات موجود استان دانس��ت و گفت: يكي 
از برنامه ه��اي ما بهبود دسترس��ي و برق��راري توازن 
در حوزه هاي كمتر برخوردار اس��ت تا س��رويس هاي 

ارتباطي را برسانيم. 
ب��ه گزارش ايس��نا، فاز نخس��ت كاهش ش��كاف 
ديجيتالي فراهم سازي زيرساخت ها جهت دسترسي 
به اينترنت و ش��بكه جهاني اس��ت. از آن جا كه خود 
دسترس��ي به اينترنت يكي از شاخصه هاي سنجش 
شكاف ديجيتال محس��وب مي شود، بديهي است كه 
فراهم ش��دن تجهي��زات اينترنت براي هر كش��وري 
باعث كاهش يافتن شكاف آن با ساير كشورهاي دارا 
و افزايش ش��كاف بين آن كشور و كشورهاي محروم 
خواهد بود و اگر روند فراهم شدن اصل تجهيزات ادامه 

يابد شكاف در اين زمينه از بين خواهد رفت. 
از س��وي ديگر پس از ورود و دسترس��ي اينترنت، 
فاز دوم كاهش ش��كاف ديجيتال ب��ا ايجاد و افزايش 
فرصت ديجيتال فراهم مي شود. شاخص فرصت هاي 
ديجيتال يك شاخص تركيب�ي متشكل از 11 شاخص 
اصلي م�ورد تواف�ق بين المللي درباره ICT است كه 
بر مبناي سه مقوله فرصت، زيرساخت و به كارگيري 
استوار شده است. از اين رو افرادي كه داراي اينترنت 
هستند با توجه به زيرساخت فراهم شده امكان بالاتري 

براي دسترسي به اين اطلاعات خواهند داشت. 
همچنين ش��اخص آمادگي الكتروني��ك يكي از 
ش��اخص هايي اس��ت كه در چند س��ال اخي��ر براي 
مطالعه شكاف آگاهي مورد توجه قرار گرفته است. اين 
شاخص از طريق سنجش محيط تجارت الكترونيك 
و عوامل ديگري نظير فرصت هاي شخصي اينترنتي، 
ميزان پهناي باند، دسترسي مردم به اينترنت، استفاده 
از برنامه هاي متن باز و غيره تعيين مي ش��ود. با ورود 
اينترنت به يك كشور يا استفاده يك كاربر از اينترنت 
امتي��از او در اين زمينه بالا رفت��ه و از اين رو موجب 

كاهش شكاف ديجيتال مي شود. 
اما مفهوم ش��كاف ديجيتالي بيان مي كند كه در 
دنياي جديد، بهره گيري از تكنولوژي هاي ارتباطي و 
اطلاعاتي ميان كش��ورهاي مختلف و همچنين درون 
جوامع به صورت عادلانه تقس��يم نش��ده  اس��ت. در 
واقع مردم كشورهاي توسعه يافته در مقايسه با مردم 

كشورهاي فقير دسترسي مشابهي به اطلاعات ندارند 
و اينترنت به اين ش��كاف دامن زده اس��ت. همچنين 
پيش��رفت هاي تكنولوژي��ك چنان با س��رعت اتفاق 
مي افتد كه انتقال همزمان آن به كشورهايي كه مولد 
اين تكنولوژي ها نيستند با مشكل روبه رو شده است. 
اينترنت مي تواند باعث افزايش شكاف ديجيتال شود، 
همانطوركه آمارها هم نشان از افزايش شكاف ديجيتال 

در سال هاي اخير دارند. 
همچني��ن فرهنگ س��ازي جه��ت ورود اينترنت 
ب��ه خانواره��ا، فرهنگ س��ازي و انج��ام آموزش هاي 
لازم جهت افراد مس��ن تر درم��ورد محيط نت، ايجاد 
زيرس��اخت هاي مناسب در روس��تاها و مناطق كمتر 
توس��عه يافته، ايجاد يا توسعه ش��بكه ملي اينترنت با 
توجه به فرهنگ هر كشور و سالم و پاك سازي محيط 
اينترنت از راهكارهاي اس��تفاده بهينه از اينترنت در 

راستاي كاهش شكاف ديجيتال است. 
در بخش��ي از گزارش عملكردي وزارت ارتباطات 
دولت يازدهم كه توس��ط مركز بررس��ي هاي رياست 
جمهور تهيه شده اعلام شده كه عدالت در دسترسي 
به زيرس��اخت ارتباطاتي و اطلاعاتي ميان شهروندان 
از طريق ابزارهاي مختلفي مانند ارزان س��ازي قيمت 
خدم��ات و اطلاع��ات و همچني��ن كاهش ش��كاف 

ديجيتالي فراهم شده است. 
در همي��ن زمينه آذري جهرمي گفته بود كه بايد 
مشكلات را برطرف كنيم تا بتوان عدالت اجتماعي را 
محقق كرد و شكاف هاي ديجيتالي نيز برطرف شود و 
اين پذيرفته نيس��ت خدمات در روستاها گران تر ارائه 

شود. 
بر اين اس��اس ش��كاف ديجيتالي در واقع چالشي 
اس��ت كه امروزه دنياي مجازي با آن رو به رو ش��ده 
اس��ت و يكي از محورهاي اصلي دومين دوره اجلاس 
جهان��ي جامعه اطلاعاتي تونس، به اين امر اختصاص 
يافته است. اين مفهوم اصطلاحي است كه براي بيان 
نابرابري ه��اي توزيع جهاني در زمينه دسترس��ي به 

تكنولوژي اطلاعات و ارتباطات استفاده مي شود. 
بنابراين شكاف ديجيتال اصطلاحي است در اشاره 
ب��ه فاصله بي��ن مردماني كه به فن��اوري ديجيتال و 
فناوري اطلاعات دسترسي موثري دارند با مردماني كه 
دسترس��ي بسيار محدودي به اين فناوري ها داشته يا 
اصلًا دسترسي ندارند. اين عبارت شامل عدم تعادل در 
دسترسي فيزيكي به فناوري نيز مي شود، مانند عدم 
تعادل در داشتن منابع و مهارت براي دسترسي موثر 
و مفيد به فناوري و محسوب شدن به عنوان شهروند 
ديجيتال؛ شكاف ديجيتال همچنين مي تواند بر پايه 
جنس��يت، درآمد و نژاد باش��د. علاوه بر وجود شكاف 
در يك جامعه، وجود شكاف ديجيتال بين كشورهاي 
جهان را هم شكاف ديجيتال جهاني مي گويند. عبارت 
فق��ر اطلاعاتي نيز در ارتب��اط با همين مفهوم مطرح 

مي شود. 

چانل نيوز|
آزماي��ش  ح��ال  در  مايكروس��افت 
نسخه يي از سيس��تم عامل ويندوز است 
كه در آن خبري از كلمات عبور نيس��ت 
و از ش��يوه هاي ديگري براي تاييد هويت 

كاربران استفاده مي شود. 
ويندوز يادش��ده Windows S نام 
دارد كه نس��خه يي خاص از ويندوز 10 
اس��ت و به عنوان مثال تنها برنامه هايي 
روي آن قابل نصب است كه از فروشگاه 

آنلاين خود مايكروس��افت بارگذاري ش��ده باش��ند. گزينه هايي كه در اين سيستم عامل 
جايگزي��ن كلمات عبور خواهند ش��د عبارتن��د از تاييد هويت از طري��ق تلفن همراه كه 
در قالب آن كد يك بار مصرف توليد ش��ده توس��ط يك برنامه موبايلي براي كاربر ارسال 
مي ش��ود يا كليدهاي FIDO كه باعث مي ش��ود يك حافظه فلاش به عنوان ابزار تاييد 

هويت قابل استفاده باشد. 
ديگر گزينه هاي در دس��ترس كه جايگزين كلمات عبور ويندوز اس مي شوند هم شامل 
شناسايي هويت از طريق چهره كاربر و اسكنر اثر انگشت هستند. البته هنوز دقيقا مشخص 
نيست كه كداميك از اين روش ها به عنوان گزينه برتر توسط مايكروسافت انتخاب خواهد شد. 

سي نت|
  به تازگي پهپادي به نام اسكايديو آر 1 
ب��ا قيمت ۲500 دلار به ب��ازار آمده كه با 
حركت خ��ودكار در اط��راف كاربر از وي 
عكس و ويديوي فوق دقيق تهيه مي كند. 
اين پهپاد با اس��تفاده از 1۳ دوربين و 
با توجه به هوش مصنوعي بالايي كه دارد 
مي تواند حركت كارب��ر هدف را ردگيري 
كن��د و از برخورد با موان��ع احتمالي نيز 
 Nvidia جلوگي��ري كن��د.  پردازش��گر

 Jetson TX1، قابلي��ت ضب��ط ويدي��و با دق��ت ۳0 فريم در ثانيه با دقت 1080 پيكس��ل
يا ۶0 فريم در ثانيه از جمله ديگر ويژگي هاي پهپاد مذكور است. 

دو محور مس��تقل براي تثبيت حركات دوربين، ۶4 گيگابايت حافظه براي ذخيره سازي 
1.5 ساعت ويديو با دقت 4k يا 4.5 ساعت ويديو با دقت فول اچ دي از جمله ديگر امكانات 
پهپاد مذكور است. سرعت پرواز اين پهپاد به 40 كيلومتر در ساعت مي رسد و با استفاده از 
دو باتري مي توان آن را براي 1۶ دقيقه پرواز شارژ كرد. اين پهپاد يك كيلوگرم وزن داشته و 
ابعاد آن ۳۳ در 41 در 4 سانتي متر است. در حال حاضر خريد اين پهپاد تنها در كشورهاي 

امريكا و كانادا ممكن است.

نيواطلس|
به تازگي دزدگير قابل حملي مجهز به 
حسگر نور و مودم بي سيم ساخته شده كه 
در صورت بروز خطر طي 15 ثانيه به كاربر 

پيام هشدار مي فرستد. 
شركت Simtek دستگاه دزدگيري به 
نام Duo عرضه كرده كه قابل حمل است 
و با اينترنت بي سيم نيز همخوان مي شود. 
براي استفاده از Duo كافي است آن 
را روش��ن ك��رده و در مكاني تاريك براي 

محافظت از وسايل مانند جعبه جواهرات قرار داد. تا زماني كه فضا تاريك باشد، هيچ اتفاقي 
نمي افتد اما اگر فردي سعي كند به اين فضا دسترسي يابد، حسگرهاي نور و حسگر حركتي 
مادون قرمز دستگاه هرنوع اختلالي را رصد مي كنند. دستگاه طي 15 ثانيه يك پيام هشدار به 
موبايل iOS يا اندرويد كاربر مي فرستد. تا زمانيكه كاربر در مكاني تحت پوشش حوزه اينترنت 
بي س��يم باش��د، مي تواند اين پيام را دريافت كند. به گفته سازندگان Duo، مودم بي سيم و 
جهاني دستگاه در ۲00 كشور كار مي كند. برق مورد نياز دستگاه به وسيله يك باتري ليتيوم 
يوني يكپارچه توليد مي شود كه هر شارژ آن يك سال طول مي كشد. ميزان شارژ باتري روي 

دستگاه و اپليكيشن آن مشخص مي شود.

خداحافظي مايكروسافت با كلمات عبور ساخت دزدگير قابل حمل پهپاد سلفي بگير هم به بازار آمد

زاويه دريچهفراسو

نيواطلس|
محققان براي نخستين بار موفق به راه اندازي بانك اطلاعاتي براي 
ذخيره سازي اطلاعات و تصاوير سه بعدي بافت هاي سرطاني بدن انسان 
ش��دند. ابداع اين روش در دانشگاه نيوكاسل ش��يوه درمان سرطان را 
متحول خواهد كرد. تا به حال س��ابقه نداش��ته كه طراحي بافت هاي 
سرطاني با استفاده از پلتفرم هاي واقعيت مجازي به صورت سه بعدي 
ص��ورت بگيرد. تا به حال بافت هاي س��رطاني اهدايي بيماران تنها در 
صورت درخواس��ت پزش��كان و به صورت فيزيكي و به ش��رط حضور 
در محل اهدا قابل بررس��ي و مش��اهده بوده اس��ت. انجام اين كار نيز 
معمولا چند ماهي به طول انجاميده و مستلزم صرف هزينه قابل توجه 
است. اما با راه اندازي بانك زيستي واقعيت مجازي بافت هاي سرطاني، 
پزشكان از سراسر دنيا مي توانند در هر زمان كه مي خواهند با استفاده 
از اينترنت به نمونه هاي سه بعدي بافت هاي يادشده و اطلاعات مربوط 
به آنها دسترسي داشته باشند. مشاهده دقيق ريزساختارها و سلول هاي 
آسيب ديده س��رطاني از همين طريق ممكن است. نكته جالب اينكه 

قبلا بانك هاي زيستي مشابهي براي حشرات طراحي شده، اما اين كار 
تا به حال در مورد انسان ها انجام نشده بود. تا به حال ۲0 بافت سرطان 
سينه به اين بانك اضافه شده و قرار است در آينده نمونه هاي بيشتري 
به آن افزوده شود. محققان براي تهيه اين نمونه ها به صورت سه بعدي 

از يك ميكروسكوپ ليزري پيشرفته استفاده كرده اند. 

وي تري|
 دولت كره جنوبي مي گويد در مورد دخالت احتمالي كره ش��مالي در 
حمله هكري كوين چك كه زيان��ي 5۳۳ ميليون دلاري به همراه آورده، 

تحقيق خواهد كرد. 
كره جنوبي در حال بررسي اين ادعاست كه كره شمالي از طريق 
حمله هكري مذكور موفق به س��رقت پول ه��اي ديجيتال به ارزش 
بيش از 5۳۳ ميليون دلار ش��ده اس��ت. حمله ياد شده در ماه ژانويه 
رخ داده و هكرها توكن هاي موس��وم ب��ه NEM را كه معادل 5۳۳ 
ميليون دلار ارزش داشته اند، سرقت كرده اند. دولت كره جنوبي براي 

بررس��ي حقوقي موضوع جلساتي را با تعدادي از وكلا برگزار كرده و 
بررس��ي هاي اين گروه و همين طور تحقيقات فني كره جنوبي را از 
دخالت كره شمالي در اين زمينه مطمئن كرده است. كره جنوبي در 
س��ال هاي قبل نيز اتهامات مشابهي را به كره شمالي وارد كرده بود، 
اما كره ش��مالي هميشه اتهامات يادشده را رد كرده بود. البته اين بار 
هنوز هيچ شواهد فني به دست نيامده كه بتواند دخالت كره شمالي 
را ثابت كند. اما كره جنوبي با شبيه سازي رويدادهاي قبلي ادعاهاي 
خود را مطرح كرده است. كره جنوبي مي گويد براي كسب اطلاعات 

بيشتر با ديگر كشورها و نهادهاي بين المللي هم همكاري مي كند. 

 ايندپندنت|
 ناس��ا مش��غول آزمايش يك هواپيم��اي مافوق صوت اس��ت كه 
س��روصداي كمتري تولي��د مي كن��د و مي تواند با س��رعت 1.4 ماخ 
 پرواز كند. ناسا مش��غول ساخت هواپيماي آزمايشي مجهز به فناوري
"Quiet Supersonic است. اين هواپيما )QueSST( مي تواند با سرعت
 1.4 م��اخ )حدود1100 مايل برس��اعت( حركت كند. به عبارت ديگر 
سرعت هواپيماي آزمايشي تقريبا دوبرابر نمونه هاي تجاري و تقريبا با 

سرعت كنكورد برابر است. 
  ب��ا اي��ن وجود ب��ه نظر مي رس��د هواپيم��اي مافوق صوت ناس��ا 
س��روصداي كمتري از كنكورد داش��ته باش��د. به اين ترتيب مي تواند 
علاوه بر اقيانوس از بالاي خش��كي نيز پ��رواز كند. هواپيماي كنكورد 
هن��گام پرواز از روي خش��كي س��روصداي زيادي ايج��اد مي كند. اما 
QueSST طوري طراحي ش��ده تا امواج ش��وك آرام تري توليد كند. 
جالب آنكه دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا نيز در آخرين نسخه از 
بودجه پيشنهادي خود اين طرح ناسا را تاييد كرده است. طبق اسناد 

موج��ود، دولت بودجه كامل يك هواپيماي آزمايش��ي مافوق صوت را 
تاييد مي كند كه در ۲0۲1 ميلادي نخستين پرواز را انجام مي دهد. به 
گفته ناسا QueSST ظاهري خاص دارد؛ از جمله دماغه يي بسيار بلند 
و بال هايي با طراحي خاص تا از ميزان سروصدا بكاهند. همچنين اين 

هواپيما در مقايسه با كنكورد سوخت كمتري مصرف مي كند. 

راه اندازي بانك سه بعدي واقعيت مجازي بافت هاي سرطاني

 تحقيق كره جنوبي در مورد دخالت كره شمالي در حمله سايبري

ناسا هواپيماي مافوق صوت با سروصداي كم مي سازد

اندرويد پليس|
 ماه قبل تلگرام نسخه يي سبك تر و روان تر از برنامه تلگرام موسوم به 
تلگرام ايكس را عرضه كرد، ولي اين برنامه از فروشگاه پلي استور گوگل 

حذف شده است. 
هنوز مشخص نيست گوگل به چه علت برنامه يادشده را از پلي استور 
ح��ذف كرده، اما نس��خه يي اي او اس هنوز از طريق اپ اس��تور اپل در 
دسترس است. تلگرام هنوز در اين زمينه بيانيه يا توضيحي منتشر نكرده 
اس��ت. البته بارگذاري اين برنامه هنوز از ديگر منابع موجود در اينترنت 
ممكن است. برخي كارشناسان معتقدند مشكلات امنيتي تلگرام ايكس 

علت حذف آن از پلي اس��تور گوگل اس��ت. گفتني است با وجود تمامي 
قابليت هاي كاربردي جديدي كه به تلگرام X افزوده شده، اما تغيير ظاهر 
يا تم تنها از طريق س��ه تمي كه از پيش تعيين ش��ده، قابل انجام است. 
بنابراين ش��ما نمي توانيد از فايل هاي تم ساخته شده براي تلگرام در اين 
اپ اس��تفاده كنيد و همچنين بخشي هم براي ويرايش دستي تم برنامه 
در منوهاي مختلف وجود ندارد. در تلگرام X بخش افزودن چند حساب 
كاربري به برنامه وجود نداش��ته و ش��ما نمي توانيد از اين ويژگي در اين 
برنامه استفاده كنيد. بنابراين اگر از كاربراني هستيد كه چندين حساب 

كاربري در تلگرام داريد، بهتر است فعلا سراغ تلگرام ايكس نرويد. 

 حذف تلگرام ايكس از پلي استور گوگل

رويداد

سايبر

فضا

كاربر
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

 مهندسان ناظر توان فني و علمي خود را براي 
نظارت به  كار گيرند- مش�هد| رضا جانگداز، كارشناس 
و پژوهشگر مس��ائل حقوق مهندسي گفت: مهندس ناظر 
مكلف و متعهد اس��ت ك��ه تمام توان فن��ي و علمي خود 
را براي نظارت بر س��اخت و س��ازهاي مورد ق��رارداد خود 
ب��ه كار گي��رد.  محمدرضا محمديان در س��مينار حقوق 
مهندس��ي و اهميت گزارش نويس��ي در جمع ۲۰۰نفر از 
مهندس��ان ناظر با تاكيد بر اهميت نقش ناظران در اجراي 
صحيح پروژه هاي س��اختماني افزود: مهندسان ناظر بايد 
مس��ووليت پذير و هماهنگ كننده تمامي مراحل ساخت و 
س��از باشند.  وي ادامه داد: مهندس��ان بايد اين را مد نظر 
داش��ته باش��ند كه نظارت مقدم بر كنترل است و ناظران 
بايد احساس مسووليت كنند زيرا وظيفه مهندس ناظر در 
قبول مس��ووليت حاكميتي است و هيچ مقامي نمي تواند 
او را تعويض يا وادار به اس��تعفا نماين��د. وي با بيان اينكه 
نظارت عاليه با نظام مهندس��ي است و از نظر تخصصي و 
فن��ي يك درجه بالاتر از حوزه س��اخت و س��از قرار دارند، 
افزود: ناظران وظيفه دارند در اجراي پروژه هاي ساختماني، 
مالكان، شهرداري و مهندسان زيرمجموعه كار خود را ملزم 

به اجراي دقيق مقررات ملي ساختمان نمايند. 
 اين پژوهش��گر مس��ائل حقوقي با بي��ان اينكه نظام 
مهندسي و كنترل ساختمان اصلي ترين وظايف مهندسي 
را در نظ��ارت كاف��ي و قانون��ي بر پروژه هاي س��اختماني 
برعهده دارد، اظهار كرد: سازمان هاي نظام مهندسي حامي 
مهندس��ان هس��تند و همواره براي ارتقاي دانش و كسب 
اطلاع��ات فناوري هاي نوين صنعت س��اختمان، دوره هاي 

آموزشي متعددي را براي آنان برگزار مي كنند. 
 برگ�زاري پي�ش روي�داد همنت فاض�اب در 
ش�ركت آبفا اس�تان اصفهان-اصفهان|  پيش رويداد 
همنت فاض��لاب با حضور نخبگان، فرهيختگان، اس��اتيد 
دانش��گاه، س��رمايه گذاران، صاحبان صنايع و متخصصان 

صنعت آبفا در شركت آبفا استان اصفهان برگزار شد.
در مراسم آغاز پيش رويداد همنت فاضلاب، معاون 
منابع انس��اني و بهبود مديريت آبفا اس��تان اصفهان با 
بيان اينكه استفاده از ظرفيت علمي و فني در خارج از 
چارچوب س��ازماني يكي از اهداف برگزاري اين همنت 
است، اعلام كرد: شركت آبفا استان اصفهان براي استفاده 
از ظرفي��ت علمي و فني موج��ود در جامعه نخبگان و 
صاحب��ان خرد اقدام به برگزاري همنت فاضلاب نموده 
ت��ا با تعامل با دانش��گاهيان و ديگر مراكز علمي حلقه 
مفقوده ارتباط صنعت و دانش��گاه نمايان شود.مجتبي 
قباديان به مهم ترين اهداف برگزاري اين همنت اشاره 
و تصريح كرد: ايج��اد زمينه هاي همكاري چند جانبه 
بين ش��ركت آبفا، جامعه نخبگان، ش��ركت هاي دانش 
بنيان، مراكز پژوهشي و تحقيقاتي، پوياسازي همكاري 
بين رشته يي در تيم سازي براي دستيابي به هسته هاي 
ايده هاي خلاقانه، حل پاره يي از مسائل و مشكلات فني 
و بهره برداري آبفا در اثر تعامل چند وجهي با هسته هاي 
خلاق، رونق بازار كس��ب  وكار در رش��ته هاي مرتبط با 
صنعت آبفا، حماي��ت از طرح ها و ايده ه��اي نو، ايجاد 
انگيزه در ميان نخبگان و دانش��گاهيان، گسترش پهنه 
دانش تخصصي صنع��ت آبفا در بين نخبگان و جامعه 
علمي كشور، ايجاد پشتوانه يي ارزشمند از توان فني و 
تخصصي صنعت آبفا در بخش خصوصي و مراكز علمي 
ازجمل��ه مهم ترين اهداف برگ��زاري همنت فاضلاب از 

سوي شركت آبفا استان اصفهان بوده است. 
 نخب�ه بايد كارآفريني كند- س�اري| رييس 
بنياد نخبگان مازندران گفت: نخبه قرار نيس��ت پشت 
ميزنش��ين باش��د بلكه بايد كارآفريني كند. محس��ن 
جهانشاهي در حاشيه جشنواره ملي توسكا گفت: استان 
مازندران براي برگزاري رويداد بازي و اسباب بازي با تم 
محيط زيست، استان يزد با تم آب و استان بوشهر با تم 
دريا انتخاب شدند. وي گفت: اين جشنواره با محوريت 
مازندران است اما طرح هاي ديگري نيز از ساير استان ها 
به جش��نواره ارسال شده اس��ت. رييس بنياد نخبگان 
مازندران تصريح كرد: بيش از نيمي از شركت كنندگان 
غيربومي هس��تند. وي ب��ا بيان اينكه خروج��ي از اين 
جش��نواره بسيار با اهميت اس��ت، افزود: اگر كسي فكر 
مي كند كه مي تواند با اي��ده  خود خلق ثروت كند، اين 
شرايط مهياست و خلق ثروت به واسطه كسب وكار هاي 

ارزش آفرين قطعا اشتغال را هم به همراه دارد. 
 مه�ران مي توان�د پايلوت تلفيق گردش�گري 
جنگ و توريس�م مذهبي ش�ود- ايام| يك مدرس 
دانش��گاه گفت: مهران مي تواند به عنوان پايلوت در تلفيق 

گردشگري جنگ و گردشگري مذهبي معرفي شود. 
به��زاد فريادي��ان اظهار كرد: اس��تان اي��لام در زمينه 
ميراث ه��اي فرهنگي جاي كار فراواني دارد اما متاس��فانه 
تاكنون بس��ياري از ظرفيت هاي موجود مغفول مانده اند و 
راه به بالفعل رس��اندن اين قابليت ه��ا بهره گيري از تجربه 
س��اير اس��تان ها، ايده پردازي فعالان اين عرصه و تسهيل 
دولت اس��ت. او با اشاره به پيشينه تاريخي استان و وجود 
آثار تاريخي بسيار جذاب گفت: 8 سال جنگ تحميلي كه 
اس��تان ايلام مستقيما تحت تاثير آن بود، بهترين ظرفيت 
براي گردشگري جنگ را فراهم كرده اما آنگونه كه بايد از 

آن بهره  گرفته نشده است. 
 بهره برداري از فاز دوم پالايش�گاه س�تاره 
خليج فارس تا پايان س�ال ج�اري- بندرعباس| 
اس��تاندار هرم��زگان گف��ت: تا پايان س��ال در س��فر 
رييس جمهور شاهد افتتاح رس��مي فاز دوم پالايشگاه 
س��تاره خليج فارس خواهيم بود. فري��دون همتي در 
مراسم آغاز به كار فاز دوم پالايشگاه ستاره خليج فارس 
با بيان اينكه در زمان تحريم اجازه خريد ميعانات گازي 
پ��ارس جنوبي را به ما نمي دادند، افزود: با يك تصميم 
اس��تراتژيك  و درست شاهد بلوغ و راه اندازي مرحله به 
مرحله پالايشگاه ستاره خليج فارس با همت متخصصان 
داخلي هس��تيم ك��ه همه اي��ن اقدامات در راس��تاي 
سياست هاي اقتصاد مقاومتي است. استاندار هرمزگان 
با اشاره به اينكه توليدات پالايشگاه ستاره خليج فارس 
كشور را از وابستگي به واردات فرآورده هاي نفتي بي نياز 
مي كند، افزود: خوشبختانه اين پالايشگاه داراي فناوري 
پاك و كمك كننده به رفع آلودگي محيط زيست است 
و براي اقتصاد ملي ارزش حياتي و اهميت فراواني دارد. 
 ادامه فعاليت بازارچه مرزي ساري  سو- ماكو| 
فرماندار شهرس��تان ماكو گفت: بازارچه مرزي س��اري سو 
تحت مس��ووليت گمرك به فعاليت خود ادامه خواهد داد. 
شاهين عليزاده در پاسخ به انتشار برخي شايعات پيرامون 
نحوه فعاليت بازارچه مرزي ساري سو گفت: براساس مصوبه 
هيات وزيران وضعيت بازارچه هاي مشترك مرزي، فرآيند و 
چگونگي ادغام، تعريف و تصريح شده و با استناد به همين 
مصوبات منظور از ادغام، حفظ بازارچه مش��ترك مرزي با 
رويه موجود است كه هر گونه انجام عمليات گمركي تحت 

مسووليت گمرك مرزي خواهد بود. 
وي اف��زود: نح��وه ادغام بازارچه هاي مرزي در س��طح 
اس��تان نيز به تبعيت از تصويب نامه م��ورد بحث صرفا به 
موضوع ادغام بازارچه مرزي س��اري سو در گمرك بازرگان 
اشاره كرده و موضوع انتقال اساسا به هر عنوان و تحت هيچ 

شرايطي موضوعيت ندارد. 

اخبارشهرستانها

بررسي سهم كشاورزي در اشتغال كل كشور

130هزار دانش آموخته كشاورزي بيكار هستند
گروه بنگاه ها|

نخس��تين همايش مل��ي فرصت هاي نوي��ن توليد 
و اش��تغال بخش كش��اورزي ش��رق كش��ور ديروز در 
دانشگاه بيرجند گش��ايش يافت تا تصويري منسجم از 
ظرفيت ه��اي مغفول مانده يي ك��ه در اين بخش وجود 
دارد از منظر تحليلي و كارشناس��ي مورد بررس��ي قرار 
بگيرد. كارشناس��اني از سراسر كش��ور در اين همايش 
ت��لاش كردند تا آخرين يافته هاي خ��ود درباره اهميت 
اش��تغال زايي بخش كش��اورزي را با ش��ركت كنندگان 

درميان بگذارند. 
ظرفيت ه��اي قابل توج��ه اش��تغال زايي در بخ��ش 
كشاورزي يكي از بخش هايي است كه اقتصاد ايران براي 
رسيدن به ركوردهاي پيش بيني شده بيش از يك ميليون 
نفري در هر سال به شدت به آن نياز دارد؛ درواقع باتوجه 
به گسترش فناوري توليد در قالب بهبود مكانيزاسيون، 
ارتقاي بهره وري نيروي كار، گس��ترش مهارت و سطوح 
تخص��ص در فعاليت هاي بخ��ش كش��اورزي، افزايش 
قابل توجه بازده توليد، گذار كش��اورزي از توليد سنتي 
به پيشرفته و استفاده از فناوري هاي نوين، اشتغال زايي 
بخش كشاورزي متناسب با سهم فعاليت هاي اين بخش 
در اقتصاد ملي اس��ت و نمي توان انتظار ديگري جز اين 
از بخش كش��اورزي داش��ت كه بخ��ش قابل توجهي از 
سهم اشتغال زايي كش��ور در صورت توجه كافي به اين 
بخش مي تواند در اين حوزه تامين ش��ود. همايش ملي 
فرصت هاي نوين توليد و اش��تغال بخش كشاورزي در 
راس��تاي توجه به اين اهميت ساختاري كار خود را آغاز 
كرده و تلاش مي كند تا نوري به ابعاد پنهان ظرفيت هاي 

اشتغال زايي اين حوزه بتاباند. 
 دبير همايش ملي فرصت هاي نوين توليد و اشتغال 
بخش كش��اورزي ش��رق كش��ور گفت: اكنون بيش از 
4ميليون نفر در بخش كش��اورزي مشغول كار و بيش 

از 13۰ هزار دانش آموخته در اين حوزه بيكار هستند. 
عباس خاشعي س��يوكي ديروز در آيين گشايش اين 
هماي��ش افزود: س��الانه 5۰۰ هزار نفر ب��ه آمار بيكاران 
كش��ور افزوده مي شود و 14درصد توليد ناخالص كشور 

در بخش كشاورزي است. 
وي اظهار كرد: از س��ال هاي گذشته روند مهاجرت 
روس��تاييان مرزي اس��تان رو ب��ه افزايش اس��ت اما با 
هزينه هاي زيادي كه شده هنوز نتوانسته ايم اين مشكل 

را حل و جلوي مهاجرت روستاييان را بگيريم. 
خاشعي سيوكي با تاكيد بر اينكه بايد از ديگر كشورها 
درس بگيري��م، افزود: اس��تراليا از كش��ورهاي مطرح و 
پيشرفته در بخش كشاورزي است كه 8۰درصد توليدات 
خ��ود را صادر مي كند. وي يادآور ش��د: يكي از كارهاي 
اين كش��ور براي مقابله با كم آبي، »سان راپ« يا قطره 
خورشيد است كه در اين زمينه گلخانه هايي با استفاده 
از انرژي خورش��يدي احداث و با مقواهاي آغشته به آب 
دريا سرماي محيط گلخانه را تامين مي كند. وي گفت: 

در خراسان جنوبي به اندازه كافي نور خورشيد و باد وجود 
دارد كه مي توان از اين ظرفيت براي بخش كش��اورزي 
استفاده كرد. دبير همايش ملي فرصت هاي نوين توليد 
و اش��تغال بخش كشاورزي شرق كشور ادامه داد: بيش 
از 317 مقال��ه به دبيرخانه اين همايش ارس��ال و ۲78 
 مقال��ه پذيرفته ش��د كه از بين مقالات پذيرفته ش��ده،
 17 مقاله به صورت شفاهي و مابقي به صورت پوستر در 

همايش ارائه مي شود. 
وي گفت: اين همايش ارديبهشت ماه كليد خورد و 
فراخوان ارسال مقالات به بيش از 3۰۰مركز تحقيقاتي و 

دانشگاه ها به ويژه شرق كشور ارسال شد. 
وي بيان كرد: نوآوري و تغيير روش هاي آموزشي در 
بخش كشاورزي، نقش شركت هاي دانش بنيان در توليد 
و اش��تغال بخش كشاورزي، علوم زراعي و باغباني، گياه 
پزش��كي، علوم دام، مديريت مناب��ع آب و خاك و غيره 

ازجمله محورهاي اصلي اين همايش است. 
خاشعي س��يوكي گفت: همچني��ن در اين همايش 
مقالات متعددي در حوزه ش��ركت هاي دانش بنيان در 
توليد و اشتغال بخش كشاورزي، افزايش بهره وري، نقش 
صنايع غذايي و بس��ته بندي در توليد و اشتغال پذيرش 
ش��ده اس��ت. وي بيان كرد: در اين همايش جديدترين 
تحقيق��ات انجام ش��ده در زمينه ه��اي مختلف باغي و 
گياهي ارائه شده كه مي تواند در استان تاثيرگذار باشد. 

وي افزود: در زمينه آب و تغيير اقليم و خشكس��الي 

و به چالش كش��يدن انتقال آب به استان، اشتغال زايي، 
كارآفريني، مقاله هاي ارس��ال و در بحث علوم دام چند 
مقاله درخصوص استفاده از مواد ارگانيك طبيعي براي 

افزايش مكمل گوشت و شير ارائه شده است. 
دبي��ر همايش ياد ش��ده گفت: تع��دادي از مقالات 
قابلي��ت ترجم��ه ش��دن را دارد كه مي ت��وان با ترجمه 

مناسب، آنها را دراختيار كشاورزان قرار داد. 

كشاورزي بيشترين مزيت اقتصادي را دارد
عليرض��ا بزرگ��ي رييس س��ازمان نظام مهندس��ي 
كشاورزي استان تهران نيز در اين خصوص معتقد است: 
بخش كش��اورزي يكي از سه قطب اقتصادي كشورمان 
است كه اگر بخواهيم به مزيت هاي اين بخش ها جداگانه 
توجه كنيم بايد بپذيريم در حوزه كشاورزي مزيت بسيار 
بالاتري نسبت به صنعت داريم و همين مزيت مي تواند 

عاملي براي جذب سرمايه ها و ايجاد اشتغال باشد. 
بزرگي با اش��اره به جايگاه كش��اورزي ايران افزود: 
در اي��ن زمينه اگر دقت كرده باش��يم در بس��ياري از 
محصولات كشاورزي ايران داراي بالاترين رتبه هاست 
ك��ه همين مزي��ت مي تواند عام��ل قابل توجهي براي 
صاحبان سرمايه و افزايش فرصت هاي شغلي باشد؛ در 
حالي كه متاسفانه تا امروز به جاي اينكه مزيت ها ديده 
شود بيشتر سرمايه ها و حمايت ها در بخش هاي كمتر 
س��ودآور و مزيت دار به كار گرفته ش��ده است. رييس 

سازمان نظام مهندسي كشاورزي استان تهران معتقد 
اس��ت، بخش كش��اورزي به دليل تقاضاي بالاي برخي 
محصولات در بازارهاي بين المللي همچنان توان جذب 
نيروي كار و اش��تغال زايي بالاي��ي دارد، چون مي توان 
با س��رمايه گذاري مناس��ب در صنايع تكميلي، امكان 
اشتغال قابل توجهي ايجاد و در صادرات موفق تر عمل 
كرد، در حالي كه هنوز به اين بخش دقت قابل توجهي 

نشده است. 
اي��ن مقام صنفي تصريح كرد: تنها با افزايش 1۰ تا 
۲۰درصدي بهره وري در حوزه آب مي توانيم امتيازهاي 
قابل توجهي از بخش كش��اورزي به دس��ت آوريم كه 
غيرقابل تصور اس��ت؛ چون بستر مناسبي براي توليد 
در كش��ورمان وجود دارد و اقلي��م مي تواند برگ برنده 
اين بخش براي جذب نيروي كار با افزايش توليد باشد. 
بزرگي در ادامه افزود: تا امروز مسوولان، حوزه هاي 
خدم��ات و صنع��ت را در بخ��ش كش��اورزي ناديده 
گرفته ان��د، چون صناي��ع تبديلي زياد ج��دي گرفته 
نش��ده اند، در حالي ك��ه اگر به كش��ورهاي موفق در 
كشاورزي توجه داشته باشيم، مي بينيم بيشترين ارزش 
افزوده اين كش��ورها در بخش هاي جانبي غير از خود 
كشاورزي بوده كه شاهد مثال اصلي آن سنگاپور است. 
اين كش��ور با وجود اينكه س��طح زير كشت محدودي 
دارد در صنايع تكميلي كشاورزي موقعيت قابل قبولي 

براي خود ايجاد كرده است. 

 تجاري سازي توليدات روستاييان در زنجان 
مغفول مانده است 

ام��ا در ش��رايطي كه خاش��عي از ضرورت توس��عه 
رويكردهاي آموزشي و آگاهي بخشي در حوزه كشاورزي 
صحبت مي كند، رييس سازمان مديريت استان زنجان 
از منظر ديگري مشكلات اشتغال زايي در روستا را مورد 

بررسي قرار مي دهد. 
 طهماس��بي باورهاي غلط توس��عه و بي توجهي به 
ارزش هاي روس��تايي را از مش��كلات كاهش بهره وري 
خوان��د و گفت: تجاري س��ازي توليدات روس��تاييان در 

زنجان مغفول مانده است. 
ش��هرام طهماس��بي اظهار داش��ت: س��هم اشتغال 
كش��اورزي در روس��تاها 3۰درصد اس��ت در حالي كه 
ارزش اقتص��ادي كه خلق مي كنند، ۲6درصد اس��ت و 
اين نش��ان مي ده��د كه هر واحد به ان��دازه خود همان 
يك واحد هم بهره وري ندارد. وي با اش��اره به اينكه در 
كشورهاي پيش��رفته دنيا اشتغال بخش كشاورزي 5 تا 
15درصد است، ابراز كرد: ارزش افزوده آنها بيش از سه 
تا چهار برابر برآورد شده است. رييس سازمان مديريت 
و برنامه ريزي استان زنجان نگاه هاي غيراصولي به بحث 
توس��عه را دليل كاهش بهره وري خوان��د و گفت: نبود 
الگوي توس��عه يكپارچه، بي توجهي به زيرس��اخت هاي 
لازم و فراهم نكردن ابزارها، توس��عه و تعميق فقر را در 

برداشته است. 
 وي ب��ا اش��اره ب��ه اينكه تلق��ي درس��تي از بافت 
كاركردهاي روستايي وجود ندارد، تصريح كرد: با ساخت 
يك چهارديواري به ج��اي خانه هاي كاه گلي و تعريض 
خيابان ها تصور توس��عه روس��تا ايجاد شده درحالي كه 
روس��تاها به توجه عميق و دقيق نياز دارند. طهماسبي 
با اشاره به اينكه تجاري كردن توليد در روستاها مغفول 
مانده اس��ت، بيان كرد: ارزش هاي روستايي نياز به احيا 
دارند و بايد آموزش هاي حرفه يي و مهارتي در روستاها 
افزايش يابد. اين مسوول دخالت بيش از حد در روستاها 
و نب��ود مديري��ت يكپارچ��ه را از مهم ترين مش��كلات 
عن��وان كرد و افزود: نگاه مكانيكي به روس��تاها به جاي 

ارزش آفريني مشكلاتي را به بار آورده است. 
 رييس سازمان مديريت و برنامه ريزي استان زنجان 
ب��ه مطالعه و به كارگيري روش هاي علمي تاكيد كرد و 
گفت: بايد نگرش روستامحور در كنار برنامه هاي توسعه 
در دستور كار قرار گيرد چراكه فعاليت هاي روستا فقط 
به كش��اورزي و دام��داري اختصاص ن��دارد و مي تواند 
مجموعه يي از كاره��ا را در خود جاي دهد. وي تصريح 
كرد: بايد توليدات روس��تاييان براي تامين خوراك خود 
و معيش��ت به محصولات صادرات محور با ايجاد ارزش 
افزوده بالا تبديل شود و كار تيمي موردتوجه قرار گيرد. 
طهماس��بي خاطرنش��ان كرد: اجراي 5 ه��زار طرح در 
راستاي توسعه روستاهاي كشور در دستور كار قرار دارد 

و 1۰۰ هزار نفر به عنوان افراد پيشرو آموزش مي بينند.

كرمانشاه|
ريي��س اتاق كرمانش��اه با اش��اره 
به بسته ش��دن مرز »ش��يخ صله« از 
س��وي طرف عراقي گفت: اميدواريم با 
پيگيري هايي كه انجام ش��ده، اين مرز 

حداكثر تا هفته آينده باز شود. 
كيوان كاشفي در گفت وگو با ايسنا 
اظهار كرد: با توجه به مسائلي كه اخيرا 
در كشور عراق رخ داد، توافقاتي بين دولت مركزي و اقليم برقرار 
شد كه براساس آن قرار است، مديريت كليه مرزها و بازارچه هاي 

اقليم به دولت مركزي واگذار شود. 
وي افزود: سياست و ديد دولت مركزي نيز بر آن است كه به 
جز 3 مرز رسمي اقليم با ايران يعني تمرچين، مريوان و پرويزخان، 

ساير مرزهاي غيررسمي ديگر به رسميت شناخته نشود. 
رييس اتاق بازرگاني اس��تان كرمانشاه با بيان اينكه دامنه اين 
تصميم برخي از مرزهاي اس��تان كرمانش��اه ازجمله ش��يخ صله، 
شوشمي و تيله كوه را هم گرفت، ادامه داد: با رايزني هايي كه انجام 
داديم، مرزهاي شوشمي و تيله كوه از بسته شدن معاف شدند اما 
متاس��فانه مرز شيخ صله دو سه روز است كه از طرف عراق بسته 
شده است. به گفته كاشفي، مكاتبات زيادي براي بازگشايي اين 
مرز غيررسمي خصوصا از طريق س��فارت ايران در عراق صورت 
گرفت��ه و حتي تجار عراقي هم در آن طرف مرز مخالفت خود را 
با بس��ته شدن شيخ صله اعلام كردند. وي يادآوري كرد: قول هاي 
مقدماتي براي بازگشايي اين مرز گرفته ايم و اميدواريم حداكثر تا 

هفته آينده بازگشايي شود. 

اميدواريم مرز »شيخ  صله« تا هفته آينده 
بازگشايي شود

اردبيل|
 استاندار اردبيل در نخستين ماه هاي 
كاري خود در دولت دوازدهم وعده ايجاد 
سالانه ۲۰هزار ش��غل را به مردم استان 
داد و بر اين اس��اس در ب��ازه زماني 3 تا 
4س��اله زمينه اش��تغال 65 هزار نفر در 

استان فراهم خواهد شد. 
به گ��زارش ايرنا، با اينك��ه برخي ها 
تحقق اين وعده اكبر بهنامجو را مش��كل مي دانند اما استاندار تاكيد 
مي كند كه اين وعده را با توجه به ش��ناخت استعدادهاي اقتصادي 
منطقه در كنار همت مديران، جذب سرمايه گذاران و همراهي مردم 
مطرح كرده و به آن دست خواهد يافت. به گفته وي با سرمايه گذاري 
جديد در اس��تان كه به تدريج در س��ال هاي آت��ي به نتيجه خواهد 
رس��يد، بهره برداري از طرح پاياب سد خداآفرين، فعال شدن منطقه 
ويژه اقتصادي نمين، اقدام هاي زيربنايي در بخش هاي گردش��گري، 
كشاورزي و تجارت خارجي؛ امكان ايجاد سالانه بيش از ۲۰هزار شغل 
در اس��تان نيز وجود دارد. وي بيان كرد: در كنار سرمايه گذاري هاي 
ب��زرگ اقتصادي، طرح س��ند اش��تغال جامع دولت ني��ز در ايجاد 
فرصت هاي شغلي جديد در استان تاثيرگذار بوده و به ايجاد و رونق 
اقتصاد خرد با زمينه هاي اشتغال كوچك اما فراوان كمك خواهد كرد. 
بهنامجو اظهار كرد: سند اشتغال و توسعه استان در برنامه كاري است 
و برش شهرستاني اين سند تا پايان امسال تدوين مي شود. وي افزود: 
در سند توسعه، دولت تسهيلات خوبي براي اشتغال زايي پيش بيني 
كرده ضمن اينكه در زمينه جذب سرمايه گذار و تسهيل امور واگذاري 

زمين و زيرساخت ها به بخش خصوصي برنامه اساسي داريم. 

 اشتغال 20 هزار نفر در اردبيل
دورنمايي خوش براي پيكار با بيكاري

بوشهر|
مديرعامل ش��ركت س��هامي آب 
منطقه يي بوشهر گفت: كمبود اعتبارات 
و منابع مالي مورد نياز سبب تاخير در 
اجراي احداث س��د ب��زرگ دالكي در 
شهرستان دشتستان ش��ده است. به 
گزارش تسنيم، شاهپور رجايي ديروز 
در نشست با خبرنگاران با بيان اينكه 
احداث س��د مخزني دالكي راه حلي براي مهار جريان هاي فصلي 
نابهن��گام رودخانه و تنظيم آنها براي بخش كش��اورزي و تامين 
آب شرب منطقه دشتس��تان است، اظهار كرد: توجه به ساخت 
اين س��د در اولوي��ت برنامه ها قرار دارد. وي با اش��اره به كمبود 
اعتبار ش��ديد در عمليات اجرايي سد دالكي افزود: با درخواست 
اعتبار 6۰۰ ميليارد ريالي ش��ركت آب منطقه يي بوشهر در سال 
96 تنه��ا 89 ميليارد ريال از محل اعتب��ارات عمومي مصوب و 
ابلاغ شد. مديرعامل شركت سهامي آب منطقه يي بوشهر گفت: 
۲۲درصد اعتبارات مصوب نيز به صورت اس��ناد خزانه اس��لامي 
تخصيص يافته كه اين مبلغ افزون بر 4هزارميليارد ريال است كه 
ب��ا برآورد صورت گرفته، هزينه هاي ماهانه طرح حداقل بايد 65 
ميلياردريال باشد تا در زمان مقرر اين طرح به بهره برداري برسد. 
رجايي بيان كرد: سد دالكي، نوعي سد خاكي با هسته آسفالتي 
به ارتفاع 1۰6متر و عرض 1۰متر و تاج آن به طول 1176متر و 
۲7۰ميليون مترمكعب حجم مفيد مخزن است. وي خاطرنشان 
كرد: تامين آب مطمئن 8 هزار و 5۰۰ هكتار نخلستان هاي شبكه 

آبياري دالكي و... از اهداف كلي ايجاد اين سد است. 

 كمبود اعتبارات احداث سد دالكي دشتستان 
را با تاخير روبه رو كرده است

 قزوين|
دادس��تان عمومي و انقلاب قزوين 
گفت: كاه��ش 45درص��دي عوارض 
»قزوين- رشت« تا اتمام پروژه شركت 
راه آه��ن برقرار اس��ت و پ��س از پايان 
يافتن پروژه نصب عرش��ه پل راه آهن 
و اس��تفاده مج��دد م��ردم از آزادراه 
عوارض اين مس��ير نيز به حالت قبل 
برخواهد گشت كه در اين خصوص نيز اطلاع رساني لازم در آينده 
صورت خواهد پذيرفت. به گزارش »تعادل« به نقل از دادگستري 
قزوين، حجت الاسلام اس��ماعيل صادقي نياركي اظهار كرد: طي 
مكاتباتي كه با وزارت راه و شهرس��ازي و ش��ركت ملي آزادراه ها 
صورت پذيرفته اس��ت، مقرر شد با توجه به عمليات نصب عرشه 
پل ريل راه آهن در مس��ير آزادراه »قزوين- رشت« عوارضي اين 
مسير كاهش يابد. صادقي نياركي خاطرنشان كرد: هم اكنون حدود 
4۰كيلومتر از آزادراه »قزوين- رش��ت« با توجه به عمليات نصب 
عرش��ه پل ريل راه آهن مسدود اس��ت و در اين محدوده از جاده 
قديم تردد ص��ورت مي پذيرد كه از اين  رو و با توجه به مكاتبات 
صورت گرفته حدود 45درصد عوارضي اين مسير كاهش يافت. 

اين مقام قضايي افزود: با توجه به اينكه رانندگان در اين مسير 
از همه آزادراه اس��تفاده نمي كردن��د اما عوارضي به  صورت كامل 
دريافت مي ش��د و اين امر برخلاف مقررات اخذ عوارض اس��ت و 
بايد به ميزان استفاده از آزادراه عوارض پرداخت شود با پيگيري 
دادستاني قزوين و مكاتبه با وزارت راه و شهرسازي و شركت ملي 

آزادراه ها اين كاهش عوارض صورت پذيرفت. 

 كاهش 45 درصدي عوارض آزاد راه 
»قزوين - رشت« تا اتمام پروژه راه  آهن

مدير عامل سايپاسيتروئن: 

هدف سايپاسيتروئن كسب رتبه برتر در گروه PSA است 
 اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار خبر داد

معرفي برگزيدگان چهارمين رويداد هم آفريني همراه اول
مديرعام��ل سايپاس��يتروئن گف��ت: از اه��داف اس��تراتژيك 
سايپاس��يتروئن اين است كه جزو 5 ش��ركت برتر گروه PSA از 
لحاظ كيفيت و بهره وري شود و مقام اول كيفيت و خدمات فروش 

و پس از فروش را در بازار ايران كسب كند. 
به گزارش »تعادل« به نقل ازسايپانيوز؛ فريبرز شهباز در بخش 
تخصصي همايش بين المللي صنعت خودرو با اش��اره به س��ابقه 
همكاري بيش از نيم قرن گروه خودروس��ازي س��ايپا و سيتروئن 
در توليد خودرو خاطرنش��ان كرد: با ثبت ش��ركت سايپاسيتروئن 
در ارديبهش��ت ماه س��ال جاري، طراحي فرآيندهاي مهندسي و 
عملياتي براي توليد نخس��تين محصول سيتروئن در اين شركت 

آغاز شده و در حال پيشرفت است. 
شهباز با تاكيد بر توليد محصولات سيتروئن با بالاترين كيفيت 
اعلام داش��ت: اميدواريم با بررس��ي توان و پتانسيل قطعه سازان 
داخل��ي، انتخاب و بهره گيري از تامين كنندگان داخلي و زنجيره 
تامين گروه سايپا، به هدف گذاري 7۰ درصد داخلي سازي قطعات 
برسيم. او ضمن اش��اره به توليد ۲۰۰هزار دستگاه از محصولات 
س��يتروئن در اين ش��ركت و صادرات 3۰درص��د از محصولات 
توليدي ابراز داش��ت: آموزش و يادگيري براي تمام س��طوح، راه 
موفقي��ت و ارتقاي كيفيت محصولات اس��ت و تمام تلاش اين 
شركت، استانداردس��ازي جهاني در زمينه هاي توسعه محصول، 

خدمات فروش و پس از فروش است. 

در ادامه يان مارتين قائم  مقام مدير عامل سايپاسيتروئن، دليل 
انتخاب شركت سايپاس��يتروئن براي سرمايه گذاري را بهره مندي 
از نيروهاي جوان، متعهد و با انگيزه عنوان كرد و افزود: نخستين 
محصول توليدي اين شركت، C3 است كه جزو بهترين خودروهاي 
روز و رقابت پذير اروپا محسوب مي شود و هدف مجموعه رسيدن به 
توليد انبوه و باكيفيت محصولات توليدي در سايپاسيتروئن است. 
او خاطرنشان كرد: با توجه به ماموريت هاي انجام شده كاركنان 
سايپاسيتروئن به كشورهاي اروپايي و بازديد از شركت هاي گروه 
PSA، بيشترين سرمايه گذاري اين شركت در مقوله آموزش است.

اختتامي��ه چهارمي��ن روي��داد هم آفريني هم��راه اول با 
مش��اركت ش��ركت »پرديس اول كيش« روز چهارشنبه ۲5 

بهمن ماه برگزار شد. 
به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، 
چهارمين رويداد از مجموع��ه رويدادهاي هم آفريني همراه 
اول ب��ا رويكرد انتخاب طرح يا كس��ب وكارهاي نوپا و نوآور 
در حوزه بازي هاي آنلاين موبايلي، روز چهارش��نبه ۲5بهمن 
ماه با حضور جمعي از مديران همراه اول و متخصصين حوزه 

بازي هاي رايانه يي در برج همراه برگزار شد. 
در چهارمي��ن رويداد ه��م آفريني هم��راه اول بازي هاي 
»ديرين دخت«، »سلحش��وران« و »ي��گان ويژه« به ترتيب 
رتبه هاي اول تا س��وم را كس��ب و لوح تقدي��ر، تنديس ويژه 
هم آفريني و جايزه نقدي خود شامل 15ميليون تومان براي 
تي��م اول، 1۰ميليون تومان براي تيم دوم و 5 ميليون تومان 
براي تيم س��وم را دريافت كردند. در اين مراس��م بازي هاي 
»مشاجره«، »Racing Drag«، »غار اژدها«، »بازي كارتي 
اس��تراتژي AMAZIA«، »مزرعه شمالي«، »پسرخوانده« 
و »پرس��يتي« ني��ز لوح تقدير و هديه وي��ژه هيات داوران را 
درياف��ت كردند. در اي��ن دوره از مجموع��ه رويدادهاي هم 
آفريني كه ثبت نام آن از 15 آبان ماه آغاز شده و تا ۲۰ آذر 
ماه ادامه داشت 168بازي در سامانه هم آفريني ثبت شد كه 

از اي��ن بين 4۰بازي به مرحله داوري رس��يد و در نهايت در 
تاري��خ 15و 16بهمن ماه داوري برگزار و 3بازي برتر انتخاب 
 شدند. گفتني است، نخستين رويداد از مجموعه رويدادهاي 
هم آفرين��ي هم��راه اول ب��ا موضوع��ات »س��لامت همراه«، 
»آم��وزش همراه«، »ان��رژي و محيط زيس��ت«، »بازي هاي 
رايانه ي��ي« و »تجارت الكترونيك«، دومين رويداد با موضوع 
»خدمات مبتني بر موبايل در حوزه گردش��گري« و سومين 
روي��داد در موضوعات »اينترنت اش��يا«، »تحلي��ل داده ها«، 

»فين تك« و »گردشگري« برگزار شده بودند. 
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اقتصاد اجتماعي12
 خوزستان در وضعيت

فوق بحران
رييس مركز س��امت محيط و كار وزارت بهداش��ت، 
درمان و آموزش پزش��كي گفت: در روزهاي اخير ميزان 
ريزگردها در خوزستان و برخي مناطق جنوب غرب كشور 
از ش��اخص فوق بحران عبور كرد اما بارندگي هايي كه از 

پريروز شروع شده، وضعيت را اندكي بهتر كرده است. 
احم��د جنيدي افزود: بر اس��اس قانون ه��واي پاك، 
مسووليت وزارت بهداشت در مورد ريزگردها و آلودگي هوا 
فقط اعام وضعيت است و مسووليت كنترل و پيشگيري 
از اين مساله به عهده سازمان حفاظت از محيط زيست و 
ساير دستگاه ها از جمله شهرداري ها، وزارت نيرو و وزارت 
كش��اورزي اس��ت.  ذرات ريز كوچك تر از 5.2 ميكرون و 
ذرات كوچك ت��ر از 10 ميكرون مهم تري��ن نوع آلودگي 
در پديده ريزگردها هس��تند، حد مجاز اين آلودگي 150 
ميكروگرم در هر مترمكعب اس��ت اما اين ميزان آلودگي 
در روزه��اي اخي��ر از مرز 8 هزار )بي��ش از 50 برابر حد 
مجاز( گذش��ت و بر اساس اعام اداره كل محيط زيست 
خوزس��تان ميزان ريزگردها امروز- چهارشنبه- در اهواز 
حدود 7 هزار و 135 ميكروگرم يعني 47 برابر حد مجاز 
و در دزفول و انديمش��ك حدود 10 ه��زار و بيش از 60 
برابر حد مجاز اس��ت. رييس مركز سامت محيط و كار 
وزارت بهداشت به ايرنا گفت: پديده ريزگردها در روزهاي 
اخير نه تنها در خوزستان بلكه در مناطق مركزي كويري 
ايران و استان سيس��تان و بلوچستان هم وجود داشته و 
ادامه دارد. او افزود: حل مساله ريزگردها يك كار طولاني 
مدت و زمان بر اس��ت و در ش��رايط فعلي تنها كاري كه 
مي توان انجام داد اين اس��ت كه تا ج��اي ممكن افراد از 
خانه خارج نش��وند و اگر مجبورند حتما از ماس��ك هاي 
موثر مانند ماسك N95 و  FFP2استفاده كنند، در اين 
ش��رايط سازمان هاي مسوول مانند هال احمر بين مردم 
ماس��ك توزيع مي كنند، بيمارستان ها و اورژانس 115 به 

حالت آماده باش درآمده اند. 
جنيدي گفت: افراد حساس و بيماران قلبي بايد بيشتر 
مراقب باشند و تحت نظر پزشك و مراكز درماني باشند و 
همه افراد نيز بايد از مواد غذايي مناسب كه آنتي اكسيدان 
هس��تند و حاوي ويتامين س��ي باشند اس��تفاده كنند. 
نوشيدن آب نيز به دفع آلودگي ريزگردها كمك مي كند. 
او افزود: در روزهاي اخير بطور طبيعي مراجعات بيماران 
قلبي و تنفس��ي به بيمارس��تان هاي ش��هرهاي مختلف 
خوزس��تان افزايش يافته است، البته بعد از بارندگي يكي 

دو روز اخير ميزان اين مراجعات كمتر شده است. 

 غربالگري توانبخشي
12 هزار دانش آموز ابتدايي 

معاون بهداش��ت، درم��ان و توانبخش��ي جمعيت 
ه��ال احم��ر از اجراي ط��رح غربالگري توانبخش��ي 
انحراف س��تون فق��رات و ناهنجاري هاي صافي كف پا 
در بين دانش آموزان مقطع ابتدايي كش��ور به مناسبت 

بزرگداشت ايام الله دهه فجر خبر داد. 
حس��ن صفاريه با بيان اين مطلب ك��ه هر كدام از 
مراكز توانبخش��ي جمعيت هال احمر در اس��تان ها و 
ش��هرهاي مختلف، موظف به ارائه معاينه غربالگري در 
تعدادي از مراكز آموزشي در ايام دهه فجر بودند، اظهار 
كرد: در اين اقدام انحراف ستون فقرات، ناهنجاري هاي 
صافي ك��ف پا و ديگر مش��كات پ��ا در دانش آموزان 
مقطع ابتدايي در 25 اس��تان كشور توسط كارشناسان 
ارتوپدي جمعيت هال احمر شناس��ايي ش��د. معاون 
بهداش��ت، درمان و توانبخش��ي جمعي��ت هال احمر 
با تاكيد بر اجراي اين طرح در 60 مدرس��ه، به ايس��نا 
گفت: بر همين اساس تعداد 11 هزار و 903 دانش آموز 
توسط تيم هاي متخصص توانبخشي معاينه شدند كه 
در بي��ن اين تع��داد 1215 دانش آموز مبتا به انحراف 
ستون فقرات و همچنين تعداد 1841 دانش آموز مبتا 
به ناهنجاري ه��اي صافي كف پا و ديگر مش��كات پا 
شناسايي ش��دند. معاون بهداشت، درمان و توانبخشي 
خاطرنش��ان كرد: آمار اعام شده مربوط به 23 استان 
اس��ت كه در بين آنها استان بوشهر با ارائه خدمات در 
11 مدرسه و تعداد 3000 دانش آموز بيشترين آمار ارائه 
خدمات در طرح مذكور را به خود اختصاص داده است. 
او اظهار كرد: همچنين در بين آمار ارسال شده تاكنون 
اس��تان آذربايجان ش��رقي با ارائه خدمات در 2مدرسه 
و تع��داد 1170 دانش آم��وز، بيش��ترين آم��ار گزارش 

ناهنجاري به تعداد 714 مورد را اعام كرده است. 

هشدار افزايش زنان بي خانمان
رييس انجمن م��ددكاران اجتماعي ايران نس��بت به 

افزايش زنان بي خانمان ابراز نگراني كرد. 
حس��ن موس��وي چلك درباره وضعيت زن��ان كارتن 
خواب گفت: زنان بي خانمان چند گروه هس��تند؛ گروهي 
كه درگير مواد مخدر هس��تند مي توانن��د به مراكزي كه 
براي درمان كاهش آس��يب است مراجعه كنند كه برخي 
از اين مراكز ش��بانه روزي اس��ت. برخي زنان بي خانمان 
هستند و شهرداري يك مركز را در لويزان براي اين گروه 
راه اندازي كرده است، البته مراكز مادر و كودك نيز بصورت 

شبانه روزي در حال فعاليت است. 
او افزود: در اين بين يكس��ري زنان هس��تند كه ويژه 
هس��تند كه اگر مش��مول مراكز بازپروري زنان ش��وند 
مي توانند در مراكز بهزيستي مورد حمايت قرار مي گيرند. 
موسوي چلك گفت: اگر دختراني باشند كه زير 18سال 
س��ن داش��ته باش��ند طبق قانون حماي��ت از كودكان 
بي سرپرست در صورتي كه بدسرپرستي و بي سرپرستي 
آنها تاييد ش��ود مي توانند با حضانتي كه سيستم قضايي 
براي آنها تعيي��ن مي كند تحت خدمات بهزيس��تي در 
مراكز ش��بانه روزي قرار گيرن��د وآيين نامه اجرايي براي 
اي��ن موضوع وج��ود دارد. چلك در ادام��ه به ايلنا گفت: 
اگر دختر باشند و مشكل اخاقي نداشته باشند و بالاي 
18سال باشند خانه سامت براي اين افراد در نظر گرفته 
خواهد ش��د البته آنچه نگران كننده است، افزايش زنان 
بي خانمان است كه نياز به حمايت دارند؛ جامعه نسبت 
به آسيب هاي اجتماعي زنان يك مقاومت و حساسيت 
بيشتري دارد و بايد خدمات بيشتري به اين دسته تعلق 
گيرد. رييس انجمن مددكاران اجتماعي ايران در پاس��خ 
به اين س��وال كه آيا آماري در رابطه با كودكان نامشروع 
وج��ود دارد، بيان داش��ت: آماري درخص��وص كودكان 
نامش��روع وجود ندارد و زمان��ي مي توان گفت تعداد اين 
كودكان افزايش يا كاهش يافته اس��ت كه عدد پايه براي 
آن وجود داشته باشد. او در واكنش به وضعيت نامناسب 
كودكان كار به خصوص كودكان زباله گرد اظهار كرد: اين 
مساله و بحران در تمامي كان شهرها وجود دارد و البته 
معني آن اين نيست كه اين بحران در شهرهاي كوچك 

وجود نداشته باشد. 

اخبار

موج تازه ويروس، قابل انتقال به انسان است

هشدار درباره آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان

وضعيت نامطلوب نشاط اجتماعي ايرانيان

داش��تن ام��كان تفريح در ش��هر مح��ل زندگي 
و امكانات س��فر، پايين بودن اس��ترس كار و فشار 
زندگ��ي، آرامش مح��ل زندگي، امكانات ورزش��ي 
و بس��ياري عوام��ل ديگ��ر، باعث نش��اط اجتماعي 
مي شوند؛ نشاطي كه در كشور ما وضعيت مناسبي 
ن��دارد و آنگونه ك��ه معاون برنامه ري��زي راهبردي 
وزارت بهداشت گفته، طبق شاخص هاي بين المللي، 

نشاط اجتماعي در كشور ما وضعيت نامطلوبي دارد. 
او با اش��اره ب��ه وضعيت ايران در حوزه نش��اط 
اجتماعي و تاثير آن بر س��امت مردم، راهكارهاي 

افزايش نشاط ميان آحاد جامعه را مطرح كرد. 
عل��ي اكب��ر حق دوس��ت با بي��ان اينكه نش��اط 
اجتماع��ي تنه��ا به معن��اي خنده و بش��اش بودن 
نيست، گفت: نش��اط اجتماعي مفهومي گسترده تر 

از اين مباحث اس��ت. متاس��فانه طبق شاخص هاي 
بين المللي وضعيت كش��ور ما از اين نظر در زمينه 
نش��اط اجتماع��ي مثب��ت نيس��ت و در رتبه بندي 
بين المللي رتبه هاي بالاي 100 را كس��ب مي كنيم 

كه اصا زيبنده كشورمان نيست. 
او اف��زود: البته قب��ول داريم كه ش��اخص هاي 
بين الملل��ي نش��اط اجتماعي با ش��اخص هايي كه 
مي تواني��م به ص��ورت بومي توليد كني��م، متفاوت 
اس��ت. نش��اط اجتماعي مدنظر ما ممكن اس��ت با 
مكانيس��م هاي مختلفي بروز كند، ام��ا با همه اين 
معذوريت ه��ا باي��د قب��ول كنيم ك��ه در اين حوزه 
وضعي��ت مطلوبي نداريم و بايد ج��دا به اين حوزه 

توجه كنيم. 
حق دوس��ت با اش��اره به برخ��ي مطالعات انجام 
ش��ده در اي��ن حوزه، ادام��ه داد: در ي��ك مطالعه، 
مقايس��ه يي ميان افراد 80 ساله سالم و بيمار انجام 
و مش��خص شد كساني كه در يك خانواده منسجم 
حضور داش��تند و بانش��اط بودند، نسبت به افرادي 
كه كلسترول، قند و... مطلوبي داشتند، در سن 80 
س��الگي س��الم تر بوده اند. يعني عدم نشاط نسبت 
ب��ه وضعيت قند و فش��ار خون بالا ريس��ك فاكتور 
خطرناك تري در س��امت افراد محس��وب مي شود. 
ي��ك مطالعه ايراني نيز مقايس��ه يي ميان زناني كه 
زي��ر 55 س��ال و مرداني ك��ه زير 50 س��ال دچار 
حم��ات قلبي ش��دند ب��ا اف��رادي كه دچ��ار اين 
عارضه نشده بودند، انجام و مشخص شد مهم ترين 
ريسك فاكتوري كه باعث حمله قلبي زودرس شده 
بود، كلس��ترول بالا يا ديابت ش��ديد نب��وده، بلكه 
مربوط ب��ه وضعيت نش��اط اجتماعي بوده اس��ت. 
بنابراي��ن بايد اين موض��وع را خيلي جدي بگيريم. 
او ب��ا بيان اينكه بطور كلي س��امت ب��ه چهار نوع 
جسمي، رواني، معنوي و اجتماعي تقسيم مي شود، 

به ايس��نا گفت: س��امت جس��م به معني نداشتن 
درد جس��ماني و عملكرد خوب بدن است، سامت 
رواني يعني وجود تعادل رواني در فرد، افسردگي و 
اضطراب نداش��تن و سامت اجتماعي هم به معني 
داشتن احس��اس آرامش در جامعه است. به عنوان 
مثال اينكه س��ر ه��ر چهارراه چندي��ن كودك كار 
ببينيم يا شاهد دعوا و فحاشي افراد به دليل مسائل 
جزيي باشيم، نش��ان مي دهد كه سامت اجتماعي 

مناسبي نداريم. 
حق دوس��ت ب��ا بيان اينك��ه يك بعد س��امت 
اجتماعي، احس��اس آرامش اس��ت، اف��زود: ديدن 
بزه��كاري، كودكان كار و... در جامعه افراد را آزرده 
مي كند. از طرفي براي تقويت سامت اجتماعي نيز 
باي��د امنيت، رفاه اجتماعي و ت��وان اقتصادي را در 
جامعه بالا بريم و مباحثي چون حقوق ش��هروندي، 
كاه��ش بزهكاري هاي اجتماع��ي و... هم در همين 

قسمت مطرح مي شوند. 
او با بيان اينكه بعد ديگر سامت اجتماعي، وجود 
نشاط اجتماعي است، گفت: نشاط اجتماعي در دو 
عنصر س��بك زندگي و س��رمايه  اجتماعي خاصه 
مي ش��ود. به عنوان مثال سبك خانه هاي قديمي به 
گونه يي بود كه فرد از يك راهرو تنگ و تاريك عبور 
مي ك��رد تا به داخل خانه برس��د. عبور از اين راهرو 
اين احس��اس را ب��ه فرد مي داد ك��ه از يك محيط 
بيرون��ي دارد وارد محيطي دروني مي ش��ود و نبايد 
اضط��راب و غم را وارد آن كند. ثابت ش��ده زواياي 
قائمه، خش��ن و اضطراب زا هستند. چيدمان محيط 
كار و... در نشاط اجتماعي تاثيرگذار است. از طرفي 
در خيابان هايم��ان كمتر رنگ هاي ش��اد مي بينيم؛ 
درحالي ك��ه در برخي كش��ورها، شهرهايش��ان را 
مانند مدادرنگي رنگ آميزي مي كنند؛ چراكه توجه 
به چنين مس��ائلي در نش��اط اجتماع��ي تاثيرگذار 

است. حق دوس��ت افزود: همچنين رفتارهاي فردي 
و داشتن لبخند، بوي خوش كه سنت پيامبر است، 
كس��ب مهارت هاي زندگي و... براي تقويت نش��اط 
اجتماعي مهم است و فاكتورهاي ساده يي است كه 
مي توانيم با ايجاد آنها به نش��اط خود و خانواده مان 
كمك كنيم. كاشتن درخت، سبزي و... نيز مي تواند 
نش��اط آور باش��د؛ چراكه فرد بزرگ شدن، شكوفه 

دادن و حاصل كارش را مي بيند.
حق دوس��ت افزود: ب��ه عنوان مثال ثابت ش��ده 
ك��ه ن��ور آفتاب نش��اط آور اس��ت. حت��ي در كتب 
روان پزش��كي ذكر ش��ده كه افراد دچار افس��ردگي 
را صب��ح زود بيدار كنيد ت��ا طلوع آفتاب را ببينند، 
ام��ا امروزه ما در خانه هايمان پرده هاي كلفت نصب 
مي كني��م و مي خواهيم با نورهاي مصنوعي خانه را 
تزيي��ن كنيم. از طرفي در ش��هرهاي م��ا از تئوري 
پارك سازي 50 سال قبل استفاده مي شود، اما بايد 
فضاي س��بز را ب��ه خانه ها ببريم ن��ه همه آن را در 
پارك ها جمع كنيم. البته پارك ها هم مهم هستند 
و ريه ش��هرها محسوب مي ش��وند، اما بايد پرسيد 
چند نفر مي توانند از آن بطور مداوم استفاده كنند؟ 
ما درختان را مي كنيم، خانه هايمان را از فضاي سبز 
عاري كرده و فكر مي كنيم پارك نيازمان را برطرف 

مي كند. 
او با بيان اينكه س��رمايه اجتماعي هم به معناي 
تعلقات اجتماعي اس��ت، گف��ت: هريك از ما داراي 
هويتي اجتماعي اس��ت. اگ��ر مي خواهيم جامعه يي 
بالنده داشته باش��يم بايد تعلقات اجتماعي را رشد 
دهيم. اينكه پرچم را مقدس مي دانيم، نوعي هويت 
اس��ت. بايد توجه ك��رد كه هويت ج��زو مهمي در 
افزايش نش��اط اجتماعي اس��ت. در عين حال بايد 
بدانيم كه رشد نشاط اجتماعي مي تواند ساير ابعاد 

سامت را هم تقويت  كند.

چند س��الي مي شود كه ش��يوع آنفلوآنزاي فوق 
ح��اد پرندگان، جاي خ��ود را در مي��ان انبوهي از 
مسائل محيط زيستي كشور باز كرده است، بيماري 
كه در ميان طيور رواج داش��ت و در برخي استان ها 
كه زيستگاه پرندگان بود بيشتر ديده مي شد امسال 
هم از اوايل مهرماه هش��دارهايي درب��اره موج تازه 
ش��يوع اين بيماري منتشر شد. از ابتداي ماه مهر تا 
آذرماه، بيش از 170 كانون آلوده شناسايي شد كه 
تقريباً 90 درص��د آن، مربوط به واحدهاي صنعتي 
ب��ود تا جايي كه ح��دود 9. 5 ميلي��ون قطعه مرغ 
ط��ي اين 80 روز، حذف ش��دند اما تعلل پنج ماهه 
مس��وولان براي رس��يدگي به وضعيت ش��يوع اين 
بيم��اري، كار را به آنجا كش��اند كه اين بيماري در 
تمامي اس��تان هاي كش��ور از جمله تهران در حال 
گس��ترش بوده و برخي از مس��وولان معتقدند اين 
وي��روس چه��ره تازه يي پدا كرده و قاب��ل انتقال به 
انس��ان نيز هس��ت. اما نگراني از انتقال اين ويروس 
به انس��ان در حالي است كه ميان مسوولان نسبت 
به اين موضوع اظهارنظره��اي ضد و نقيضي وجود 
دارد. در حال��ي كه دبيركل كانون سراس��ري مرغ 
تخم گذار ايران،  مديركل محيط زيست شهر تهران 
و ريي��س اداره دامپزش��كي كش��ور معتقدن��د اين 
بيماري قابل انتقال به انسان است، مي گويد، سويه 
جديدي از آنفلوانزاي فوق حاد پرندگان وارد كشور 
ش��ده كه قابل انتقال به انسان است، محمدمهدي 
گويا، ريي��س مرك��ز مديريت بيماري ه��اي واگير 
وزارت بهداش��ت، پيش از اين گفته بود، آنفلوانزاي 
فوق ح��اد پرن��دگان در ايران فقط بي��ن پرندگان 
وحش��ي و در منطق��ه محدودي از اس��تان گيان 
مشاهده ش��ده و احتمال انتقال ويروس آنفلوآنزاي 

پرندگان»H5N6«به انسان بسيار ناچيز است. 

 كوتاهي مسوولان 
 فرزاد طاكش، دبيركل كانون سراس��ري مرغ 
تخم گذار ايران درباره وضعيت گس��ترش ويروس 
آنفلوآنزاي ف��وق حاد پرندگان، مي گويد: »س��ال 
گذش��ته و در ط��ول دوره بيم��اري، 11.5ميليون 
قطعه مرغ حذف ش��ده بود. هم اكنون با گذش��ت 
بي��ش از 5ماه از زمان اعام هش��دار براي ش��يوع 
اين بيماري، عاوه بر آنكه ش��اهد طغيان بيماري 
هس��تيم، س��ويه جديدي از آنفلوان��زاي فوق حاد 
پرندگان نيز وارد كش��ور ش��ده كه قابل انتقال به 

انسان هم است.«
او افزود: »متاسفانه گرچه بيماري در سال 96 در 
بهار و تابس��تان هم ادامه پيدا كرد ولي تب اساسي 
آن در ارديبهش��ت ماه فروكش كرده بود و سازمان 
دامپزش��كي هم به OIE اعام كرد كه ايران پاك 

شده اس��ت ولي به دنبال آن همه چيز فراموش شد 
جز كار پايش سازمان دامپزشكي در شمال كشوردر 
پرنده هاي محلي روستايي و بازارچه ها؛ از آنجا كه 
هيچكس ب��راي رديابي اين موضوع اقدام موثري را 
انجام نداد و در نتيجه در سال 96 بجاي 40 درصد، 

96 درصد واحدهاي صنعتي درگير شدند.«
طاكش بيان كرد: »سوال اساسي اين است كه 
چ��را اجازه داديم ويروس از محل دريچه ورودي به 
كشور و از محل س��ازگاري و تقويت خود در پرنده 
بومي شمال كشور به وسط كشور نفوذ كند و كاري 
نكرديم؟در 18 ش��هريور امس��ال مجدداً فاز جديد 
بيماري در س��ال 96 در مرغ مادر گوشتي زربال در 
نور مازندران ظهور كرد ولي باز هم بدليل مشكات 
زير س��اختي در نبود اعتبار و فقدان همكاري ساير 

دستگاه ها، جز معدوم سازي كار خاصي نشد. 
دبيركل كانون سراس��ري م��رغ تخم گذار ايران 
گفت: »در دهه اول مهر ماه امس��ال، با وجود اينكه 
ضرورت جدي داش��ت كه بودجه اي��ن كار افزايش 
يابد و اختيار س��ازمان دامپزش��كي براي كنترل و 
پيشگيري آنفلوانزا بيشتر شود، وزارت جهاد تصميم 
گرفت كه صرفاً رييس سازمان دامپزشكي را تغيير 
دهد و متاسفانه در باتكليفي حاكم بر اين سازمان، 
ناشي از همان ضعف هاي تحميل شده قبلي به آن، 
در همي��ن ايام موج ش��ديد بيم��اري از آذربايجان 

شرقي ظهور و به سرعت پيشروي كرد به طوري كه 
ظرف 40 روز بيش از 100 مرغداري درگير شدند و 
چون عمدتا غيرمجاز يا بيش از سن مشمول بيمه، 
نگهداري شده بودند دست به كارهاي غيرقانوني و 
تخلفات در جابه جايي م��رغ، نهاده ها، كارتن، تخم 
م��رغ و حتي كود زدن��د و بافاصله پس از 10 روز 
از ش��روع بيماري در آذربايجان شرقي، با ورود يك 
محموله مرغ تخمگذار غيرمجاز به كش��تارگاهي در 
استان البرز، آلودگي و شيوع بيماري در اين استان 

آغاز شد.«
وي گف��ت: بافاصله پس از درگي��ري 3 كانون 
مرغداري صنعتي اس��تان البرز، اس��تان تهران هم 
در مجاورت البرز درگير ش��د و دراين 2 اس��تان با 
س��رعت قابل توجهي بيماري به پي��ش رفت. ولي 
متاسفانه تجربه س��ال 95 در حذف شعاع كانون ها 
براي جلوگيري از پيشرفت بيماري انجام نشد چون 
ريالي اعتبار وجود نداش��ت و همين امر باعث ش��د 
عمليات معدوم سازي هم بصورت غير اصولي انجام 
بگيرد و همين مساله، خود باعث گسترش بيماري 
ش��د. مضاف براينكه مرغداران هم با ذهنيت قبلي 
خود نسبت به وعده هاي مسوولان )و عدم پرداخت 
كام��ل خس��ارت هاي قبلي(، ترجي��ح دادند تخلف 
كنند كه همين تخلفات هم به نوبه خود، به ش��يوع 

بيماري دامن زد. 

 تهران آلوده شد
دو هفت��ه پيش لاش��ه س��ه قطع��ه پرنده در 
نزديكي درياچه ش��هداي خليج فارس در منطقه 
چيتگ��ر تهران پيدا ش��د و از آن زمان گمانه زني 
براي ش��يوع آنفلوآن��زاي فوق ح��اد پرندگان در 

پايتخت شروع شد. 
حال روز گذشته بعد از بررسي و انجام آزمايشات 
لازم بر لاشه اين پرندگان مشخص شد ابتاي آنها 

به ويروس آنفلوآنزا مثبت بوده است.
مديركل محيط زيست شهر تهران، ضمن تاييد 
خبر،  معتقد اس��ت اين ن��وع از آنفلوآن��زا مي تواند 
مخاطرات��ي براي انس��ان به همراه داش��ته باش��د، 
محمد حس��ين بازگير درباره اين موضوع به تعادل 
مي گويد: »س��ه لاشه پرنده آبزي كاكايي در اطراف 
درياچه شهداي خليج فارس ديده شد كه همكاران 
م��ا بافاصل��ه آن را به س��ازمان حفاظ��ت محيط 
زيست و س��ازمان دامپزش��كي اطاع دادند و پس 
از بررس��ي هاي اين دو س��ازمان نتيجه مثبت اعام 
و مشخص شد كه اين پرندگان مبتا به آنفلوانزاي 

فوق حاد پرندگان بودند.«
او با اش��اره به اينكه احتمال شيوع اين آنفلوانزا 
به پرندگان و طيور وجود دارد، افزود: »اين ويروس 
مي تواند مخاطراتي براي انس��ان نيز داش��ته باشد. 
ش��هروندان در صورت مش��اهده تلفات مش��كوك 

پرندگان وحش��ي اين موضوع را به دامپزش��كي يا 
محيط زيس��ت اعام كنن��د و از اقدام خودس��رانه 
يا دس��ت زدن به لاش��ه پرندگان وحشي تلف شده 
جدا خودداري كنند همچنين قوانين و توصيه هاي 
س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت مبني بر شكار و 

صيد غيرمجاز پرندگان را جدي بگيرند.«

 ويروس جدي است
رييس س��ازمان دامپزش��كي كش��ور، هم اين 
وي��روس را ج��دي دانس��ته و درب��اره اين خبر 
مي گوي��د: »ويروس، ويروس جديدي اس��ت كه 
وارد كش��ور ش��ده، ما تنها كش��وري نيستيم كه 
به اين ويروس آلوده ش��ده ايم كش��ورهايي مانند 
چين، ژاپن و برخي ديگر از كش��ورهاي آس��ياي 

شرقي نيز با آن درگير هستند.«
 

 گزارشاتي از ابتلاي انسان به اين بيماري
او افزود: »در تالاب ها و پارك هايي كه گزارش 
بيم��اري داريم تردد و بازديد ممنوع مي ش��ود. از 
ابتداي امسال، محيط زيست اعام كرده كه هرنوع 
شكار پرندگان ممنوع است؛ اگر كسي اقدام به كار 
كند و اين كار گزارش ش��ود ب��ا متخلفان برخورد 
خواهد ش��د. در زمان ب��روز بحراني مانند بيماري 
آنفلوانزا شكار هر نوع پرنده يي ممنوع است درباره 
پرندگان آبزي ك��ه مي توانند باعث انتقال ويروس 
و بيماري ش��وند، از سال 95 اين ممنوعيت ايجاد 

شده است. 
رييس س��ازمان دامپزشكي كشور درباره اينكه 
آي��ا براي خوردن مرغ و تخم مرغ مش��كلي وجود 
ندارد؟، گف��ت: اگر بيماري آنفلوان��زاي فوق حاد 
پرندگان در منطقه ي��ي بروز كند ما به آن منطقه 
مراجعه كرده و يكي از اقداماتي كه انجام مي دهيم 
اين اس��ت كه معدوم سازي مرغ ها و تخم مرغ هاي 
آن نقطه است. اگر منطقه يي آلوده باشد، مرغ ها و 
تخم مرغ هاي آن منطقه بايد معدوم شود كه مردم 

اصا با تخم مرغ و مرغ آلوده مواجه نشوند. 
وي با بيان اينكه در س��ال جاري در پي شيوع 
بيم��اري آنفلوان��زاي فوق حاد پرن��دگان بيش از 
500 واحد آلوده ش��دند، گفت: اين 500 واحد از 
24 هزار واحد مرغداري بوده اس��ت، كه بافاصله 
شناس��ايي و معدوم س��ازي شده اس��ت؛ هرجا كه 
بيماري گزارش شود حتي اگر روستا باشد، ما كل 
مرغ هاي روس��تا را مي خريم و معدوم مي كنيم تا 
مردم درباره مرغ ها و تخم مرغ هاي س��المي كه از 
آن روس��تا يا روستاهاي همجوار آن به دست شان 
مي رسد، اين شبهه برايشان به وجود نيايد كه آن 

مرغ ها و تخم مرغ ها نيز آلوده هستند.

معاون ساماندهي جوانان وزارت ورزش و جوانان با اشاره به 
اينكه دولت معمولا اعتبارات دس��تگاه هاي مختلف را يك باره و 
در پايان س��ال پرداخت مي كند، گفت: بر همين اساس تا پايان 
سال اعتبارات اس��تان ها در حوزه هاي مختلف جوانان پرداخت 
خواهد ش��د و اس��تان هايي كه موضوع پروژه آنها و اعتبار مورد 
نيازش��ان براي دريافت وام مش��خص ش��ده اس��ت، مي توانند 

حمايت مالي مورد نيازشان را دريافت كنند. 
محمد مهدي تندگويان با تاكيد بر اينكه پيگيري طرح هاي 
پيش��نهادي س��من ها بر عهده مجامع جوانان هر استان خواهد 
بود، افزود: باور و اعتقاد ما اين اس��ت كه اعضاي مجامع جوانان 
بسيار عملياتي تر اعتبارات را هزينه خواهند كرد. درخواست ما 
از تش��كل هاي جوانان اين اس��ت كه هرچه فعال تر در استان ها 
حضور داش��ته باشد. معاون ساماندهي جوانان در ادامه به ايسنا 
گفت: بعد از اجرايي ش��دن طرح ها، گزارش هاي بازرسي آنها را 
دريافت خواهيم كرد؛ چرا كه بايد مش��خص ش��ود اعتبارات در 
چه حوزه يي هزينه ش��ده و چه دستاوردهايي داشته است؟. در 
تخصي��ص اعتبارات حوزه جوانان بايد نظم و س��اماندهي مالي 

ايجاد شود. 
او در ادامه با اشاره به توافق انجام شده با صندوق مهر اميد 
ب��راي اعطاي وام به تش��كل هاي جوانان، به ويژه تش��كل هاي 
فع��ال در حوزه كارآفريني اظهار كرد: تش��كل هاي جوانان، به 

ويژه تشكل هاي فعال در حوزه كار آفريني بايد طرح هايشان را 
به اداره كل جوانان هر استان ببرند تا پس از تاييد كميته ويژه 
و نماينده صندوق، بررسي عملياتي بودن طرح و لحاظ كردن 
س��ود و زيان آن، وام پرداخت ش��ود. تندگويان اظهار كرد: در 
حال حاضر تنها بخش��ي از اعتبارات س��ال 96 پرداخت شده 
اس��ت. با وجود اين بخش عمده يي از اعتبارات حوزه اشتغال، 
ازدواج، كار آفريني و... كه از پيش براي توانمندسازي جوانان 
در اين حوزه ها هزينه شده بود، در اختيار استان ها قرار گرفته 
اس��ت. او اظهار كرد: اميدواريم تا پايان سال اعتبار طرح هاي 

ملي پيش��نهاد ش��ده از س��وي اس��تان ها نيز تخصيص يابد. 

چگونگي پرداخت »وام« به تشكل هاي كارآفرين جوانان
رييس كميس��يون اجتماعي مجلس با ارزيابي مثبت كمك 
11ميليون دلاري ژاپن براي حل آلودگي هواي پايتخت، گفت: 
براي مقابله با آلودگي هواي كان ش��هرها بايد نس��خه واحدي 

تعريف كرد. 
عبدالرضا عزي��زي با ارزيابي مثبت كم��ك 11 ميليون دلاري 
ژاپن براي حل آلودگي هواي پايتخت، به خانه ملت گفت: اعتبارات 
عمراني تهران 20 هزار ميليارد تومان بوده و 11 ميليون دلار مبلغ 
اندكي اس��ت البته اين همكاري بسيار ارزشمند است. او ادامه داد: 
كان شهري مانند مكزيكوسيتي شباهت هاي زيادي به تهران داشته 
و در فصل زمس��تان درگير پديده وارونگي هوا اس��ت اين شهر در 
گذش��ته در صدر جدول آلاينده ترين شهرهاي دنيا قرار داشت اما 
در حال حاضر از موفق ترين ش��هرهاي دنيا براي مقابله با آلودگي 
هوا اس��ت بنابراين نياز اس��ت براي مديريت آلودگي هوا از تجارب 
موفق س��اير كشورها اس��تفاده كرد.  اين نماينده مردم در مجلس 
دهم، استانداردس��ازي س��وخت و خودروها و موتورسيلكت ها را از 
راهكارهاي موثر در بهبود وضعيت هواي تهران دانس��ت. عزيزي با 
تاكيد بر ضرورت جلوگيري از تردد خودروهاي بيش از 10 سال در 
تهران، تصريح كرد: تعداد خودروهاي پايتخت چندين برابر ظرفيت 
خيابان ها است و ظرفيت تهران تكميل است بنابراين بايد براي آن 
چاره انديشي كرد.  نماينده مردم شيروان در مجلس دهم، با انتقاد 
از اينكه استنش��اق هواي تهران معادل اس��تعمال دو پاكت سيگار 

است، تصريح كرد: دستگاه هاي مرتبط با آلودگي هوا تاكنون اقدام 
مناسبي براي بهبود وضعيت هواي تهران نداشته و ضعف عملكرد 
تمامي آنها در اين موضوع مش��هود است.وي، نبود مديريت واحد 
ش��هري را مهم ترين دليل تش��ديد آلودگي هواي پايتخت دانست 
و گفت: ش��هرداري، سازمان حفاظت محيط زيست، پليس راهور، 
مجل��س و دولت بايد با همكاري هم نه تنها براي مقابله با آلودگي 
ه��واي تهران بلكه براي تمامي كان ش��هرها بايد نس��خه واحدي 
تعريف كنند؛ متاسفانه سالانه 5 هزار نفر در پايتخت به علت سوء 
تدبير و ضعف عملكرد مديران جان خود را به سبب آلودگي هوا از 

دست مي دهند و هيچ كس جوابگو نيست. 

استنشاق هواي تهران معادل استعمال دو پاكت سيگار
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»تعادل«راههايتجهيزمنابعماليبرايصندوقپساندازمسكنيكمرابررسيميكند

مصايبرشدتقاضايوامخانهاوليها

گزارش»تعادل«ازبررسيرديفهايبودجه6حوزهماموريتيشهرداريدرپارلمانشهريپايتخت

گلايهمعاونشهردارازتغييربودجه97تهران

گروهراهوشهرسازي| زهرهعلامي|
ب��ا آغاز به كار صن��دوق پس انداز مس��كن يكم در 
سال 94 پيش بيني مي ش��د كه اين صندوق بتواند راه 
خانه دار ش��دن را براي متقاضيان مسكن كه در سطح 
متوسط اقتصادي قرار دارند، باز كند. اما بررسي عملكرد 
اين صندوق طي دو سال گذشته و انباشت تقاضا براي 
دريافت و بر هم ريختن ورودي ها و خروجي ها نشان از 
وجود مش��كلاتي در برنامه ريزي و اجراي اين صندوق 
داش��ت اما با اين وجود همچنان مس��وولان وزارت راه 
و شهرس��ازي و بانك مسكن، شيوه پس انداز همچنين 
صندوق پس انداز مس��كن يكم را بهترين ش��يوه براي 

خانه دار شدن متقاضيان مسكن مي دانند. 
 معاون مسكن و س��اختمان وزير راه و شهرسازي در 
تازه ترين اظهاراتش درباره صندوق پس انداز مس��كن يكم 
مي گويد: بهترين فرآيند براي خانه دار ش��دن استفاده از 
سيستم پس انداز است و از آنجا كه مردم به تدريج در اين 
صندوق سپرده گذاري مي كنند، بانك عامل بخش مسكن 
نيز به تدريج تس��هيلات مورد نظر را پرداخت خواهد كرد 
بنابراي��ن افزايش تس��هيلات خريد مس��كن از محل اين 

صندوق، شوك به بازار مسكن وارد نخواهد كرد. 
اما س��وال اين اس��ت كه اگر صندوق پس انداز مسكن 
يكم يكي از بهترين روش ها براي خريد مسكن محسوب 
مي ش��ود چرا پس از گذشت دو سال نتوانسته نقش مهم 
و تاثيرگذاري در خانه دار ش��دن م��ردم بازي كند؟ يكي 
از انتقاداتي كه به اين صندوق وارد اس��ت نرخ س��ود بالا، 
دوره بازپرداخت كوتاه و پوش��ش دهي پايين تس��هيلات 
اين صندوق اس��ت كه حامد مظاهريان، معاون مسكن و 
ساختمان وزير راه و شهرسازي در اين باره مي گويد: نرخ 
سود تسهيلات صندوق مسكن يكم را كمترين نرخ سود 
تس��هيلات در ميان وام هاي موجود است و درحال حاضر 
نرخ هاي س��ود 9.5و ۸ درصد براي تسهيلات از محل اين 
صندوق اخذ مي شود؛ ضمن اينكه رييس جمهور قول داده 
است براي تسهيلات در بافت فرسوده نيز تا ۲درصد ديگر 
از نرخ س��ود آن كاسته شود همچنين ميزان بازپرداخت 

اقساط آن نيز بلندمدت ترين زمان بازپرداخت است. 
او با تاكيد بر اينكه بايد ميزان تقاضا را از محل صندوق 
مسكن يكم افزايش دهيم، مي گويد: بايد كاري كنيم كه 
اگر اين تسهيلات درحال حاضر 5۰ درصد مبلغ خريد يك 
واحد مسكوني را پوشش مي دهد به ۷۰درصد قيمت يك 

واحد مسكوني برسد. 

تغييردايميشرايطوامدهيبهسودمتقاضيان
معاون وزير راه و شهرس��ازي تاكيد مي كند: سياست 
وزارت راه و شهرس��ازي اين اس��ت كه ش��رايط صندوق 
پس انداز مس��كن يكم دايما به س��ود مردم تغيير يابد. به 
عنوان مثال نرخ سود مسكن يكم در ابتدا ۱۸درصد بود كه 

به ۱4 سپس ۱۲و نهايتا 9.5درصد كاهش يافت. همچنين 
ممكن است به زودي نرخ اين تسهيلات در بافت فرسوده 

به ۶ درصد كاهش يابد. 
اما با وجود حمايت هاي تمام و كمال مسوولان وزارت 
راه و شهرس��ازي منصور غيبي، كارش��ناس ارش��د حوزه 
مس��كن درباره صندوق پس انداز مس��كن يك��م و دلايل 
كم رنگ بودن اين تس��هيلات در خانه دار شدن مردم به 
»تعادل« مي گويد: حمايت دولتي يكي از مباحثي اس��ت 
كه در اقتصاد و براي خانه دار ش��دن افراد مطرح مي شود 
كه اين حمايت يا سبدهاي حمايتي دولتي به متقاضيان 
خريد خانه كمك مي كند كه بتوانند آسان تر خريد كنند. 

غيبي مي افزايد: جديدتري��ن روش حمايت دولتي از 
متقاضيان خريد مسكن در ايران، صندوق پس انداز مسكن 
يكم است كه اين سبد حمايتي كمك مي كند خريداران 
بتوانند با بهره گيري از اين تسهيلات اقدام به خريد كنند. 
او ادام��ه مي دهد: صندوق پس انداز مس��كن يكم يكي از 
روش هايي است كه مي تواند براي خريداران انگيزه ايجاد و 
به عنوان يك كاتاليزور عمل كند. به گفته اين كارشناس 
ارشد حوزه مسكن، مشكل صندوق پس انداز مسكن يكم 
اين است كه متقاضي بايد ۸۰ تا ۸5درصد از قيمت خريد 
يك خانه را داش��ته باشد و براي ۲۰تا ۱5درصد باقيمانده 
از صندوق پس انداز مسكن يكم استفاده كند درحالي كه 

در ساير كشورها ۸۰ تا ۸5درصد هزينه خريد يك خانه در 
اختيار متقاضي قرار مي گيرد. غيبي اظهار مي كند: با توجه 
به اينكه تسهيلات بانكي در ايران تنها حدود ۱5درصد از 
هزينه خريد يك خانه را پوشش مي دهد، امكان بهره گيري 
از اين تس��هيلات دولتي براي تمام متقاضيان امكان پذير 
نيس��ت. او بيان مي كند: دومين مشكل صندوق پس انداز 
مس��كن يكم اين است كه با وجود كاهش نرخ سود چند 
باره توس��ط دولت اما همچنان بالاست و دوره بازپرداخت 
آن ه��م كوتاه اس��ت كه اين خطاها موجب مي ش��ود كه 
استقبال چنداني از اين صندوق نشود. اين كارشناس ارشد 
حوزه مس��كن با انتقاد از مشكلات موجود در منابع قابل 
اعطا به اين تس��هيلات،  سيس��تم بانكي و... مي گويد: اين 
مشكلات موجب شده است كه عملكرد صندوق پس انداز 
مسكن يكم نتواند چندان قابل توجه نباشد و تا زماني كه 
اين مسائل حل نشود شاهد بهبود در عملكرد اين صندوق 
نخواهيم بود. غيبي اظهار مي كند: صندوق پس انداز مسكن 
يكم درحال حاضر  معمول ترين روش براي خانه دار شدن 
متقاضيان محسوب مي شود و آنها چاره يي جز بهره گيري 
از اين سيس��تم ندارند بر همين اس��اس صف متقاضيان 
دريافت اين تسهيلات طولاني شده است. او اضافه مي كند: 
درحال حاضر اغلب متقاضيان صندوق پس انداز مس��كن 
يكم به دنبال واحدهاي كوچك متراژ هس��تند و با توجه 

به انباش��ت تقاضا)عدم تعادل ميان خروجي و ورودي( در 
اين صندوق همچنين كاهش توليد در سال هاي گذشته 

موجب رشد هيجان و افزايش قيمت مسكن مي شود. 
اين كارشناس ارشد مسكن با اشاره به اينكه صندوق 
پس انداز مس��كن يكم بايد به درس��تي برنامه ريزي شود، 
مي گوي��د: در صورتي كه عملكرد اين صندوق از س��وي 
دولت به درستي مديريت نشود، مي تواند موجب انباشت 

تقاضا و رشد قيمت مسكن شود. 

برداشتازصندوقتوسعهملي؟
علاوه بر مشكلاتي كه صندوق پس انداز مسكن يكم با 
آن دست و پنجه نرم مي كند، يكي از نگراني ها درباره اين 
صندوق به جبران كسري بودجه اين صندوق بازمي گردد. 
مديرعامل بانك مس��كن درباره احتمال ورشكس��تگي 
صندوق پس انداز مسكن يكم مي گويد: صندوق هيچگاه 
ورشكست نخواهد شد ولي ممكن است با كسري منابع 
مواجه ش��ود ك��ه بايد بي��ن اين دو تفكيك قائل ش��د. 
رحيمي اناركي تصريح مي كند: هر زمان كه به كس��ري 
در مناب��ع صندوق يك��م برخورد كرديم، بانك از س��اير 
منابع براي جبران اين كس��ري استفاده خواهد كرد. اگر 
س��اير منابع هم جبران كسري را نتوانست اعمال كند از 
تسهيلات بين بانكي استفاده خواهيم كرد. در نهايت هم 

اگر هيچ كدام از اين منابع نتوانست اين كسري را جبران 
كند، مي توانيم از منابع بانك مركزي اس��تفاده كنيم هر 
چند كه روش آخر خط قرمز بانك محس��وب مي ش��ود. 
مديرعامل بانك عامل بخش مس��كن اضافه برداشت از 
منابع بانك مس��كن را تورم زا عنوان مي كند و مي گويد: 
صندوق پس انداز مسكن يكم درحال حاضر با مازاد منابع 
روبه رو است ولي هشدار داديم كه احتمال كسري منابع 
در اين صندوق وجود دارد چراكه ممكن است با رونق در 
بخش مسكن، افزايش قيمت نيز ايجاد شود و استقبال از 

صندوق پس انداز مسكن يكم افزايش يابد. 
رحيمي انارك��ي اظه��ار مي كند: درح��ال حاضر اين 
صندوق بيش از پيش بيني ها درحال افتتاح حساب است 
و روزانه بيش از هزار فقره حساب در اين صندوق افتتاح 
مي ش��ود. به گونه يي كه درحال حاضر بيش از ۳۷۰هزار 
حس��اب صندوق يكم افتتاح ش��ده كه اين اتفاق از مدل 
اوليه پيش بيني ش��ده بانك عامل بخش مس��كن بسيار 
فراتر اس��ت. مديرعامل بانك عامل بخش مسكن يادآور 
ش��د: تسهيلات بين بانكي با نرخ ۱۸درصد جريان دارد و 
اگر اين بانك بخواهد از اين نوع تس��هيلات استفاده كند 
ديگر امكان پرداخت تسهيلات خريد مسكن با نرخ هاي 
۸ و 9.5درصد فعلي وجود ندارد و مجبور به افزايش نرخ 
هس��تيم. او مي گويد: رييس جمهور در س��خنراني اخير 
خود در وزارت راه و شهرس��ازي اعلام كرد، حاضر اس��ت 
كمك ه��اي لازم را براي توس��عه اين صن��دوق به بانك 
عامل بخش مس��كن ارائه دهد. ما نيز درخواست كرديم 
منابعي از محل صندوق توسعه ملي در اختيار اين بانك 
قرار گيرد تا بتوانيم پيش بيني كسري منابع صندوق يكم 
را پوش��ش دهيم. آمادگي داريم اگر اين منابع در اختيار 
بان��ك قرار گي��رد بلافاصله نرخ ۶ درص��د را درخصوص 
تس��هيلات صندوق پس انداز مس��كن يكم اعمال كنيم. 
رحيمي اناركي تصريح ك��رد: درحال حاضر با وجود آنكه 
نرخ سود تسهيلات مسكن از محل صندوق يكم در بافت 
فرسوده ۸ درصد است اما ميزان استقبال از اين تسهيلات 
براي خريد مس��كن در بافت هاي فرسوده بسيار كمتر از 
اس��تقبال از اين وام براي خريد در س��اير بافت هاست و 
تاكنون تنها ۱۰درصد تس��هيلات اين صندوق به خريد 
مسكن در بافت فرسوده اختصاص يافته است. همچنين 
حام��د مظاهريان درباره احتمال كس��ري منابع صندوق 
پس انداز مسكن يكم اظهار مي كند: منابع و مصارف اين 
صندوق كاملا روشن اس��ت. سياست دولت هم براساس 
حمايت از صندوق مسكن يكم پايه گذاري شده و تاكنون 
نزديك به ۳۶۰هزار نفر در صندوق مس��كن يكم حساب 
افتت��اح كرده اند. او گردش مال��ي صندوق يكم را مبتني 
بر منابع م��ردم و نه دولت مي داند و مي گويد: بنابراين با 
تغيير قيمت نفت، تغيي��ري در منابع و مصارف صندوق 

يكم ايجاد نخواهد شد. 

تمايل3شركتامريكاييبراي
ساختمسكنمهرپرديس

مديرعامل ش��ركت عمران شهر جديد پرديس با بيان 
اينكه نمايندگان ۳ شركت  امريكايي براي احداث خدمات 
زيربنايي و روبنايي مس��كن مهر اع��لام آمادگي كرده اند، 
گفت: با دستور موقت معاون امور مالياتي حساب مسكن 

مهر پرديس باز شد. 
 به گزارش ايلنا، س��عيد غفوري در همايش فرصت هاي 
س��رمايه گذاري در ش��هر جديد پرديس با اش��اره به حضور 
ش��ركت هاي خارج��ي و داخل��ي ب��راي تامين س��رمايه و 
عملي��ات اجرايي خدمات زيربنايي و روبنايي مس��اكن مهر 
اين منطق��ه اظهار كرد: در اين هماي��ش ۶۰ ميز مذاكراتي 
بين س��رمايه گذاران داخلي و خارجي تش��كيل مي شود كه 
هدف از برگزاري اي��ن مذاكرات انعقاد قرارداد براي عمليات 
اجرايي خدمات زيربنايي و روبنايي در مسكن مهر با حضور 

سرمايه گذاران بخش خصوصي و عمومي است. 
وي با بيان اينكه ارتقاي رفاه ساكنين مسكن مهر پرديس 
در اولوي��ت ما ق��رار دارد، اظهار كرد: ه��دف از برگزاري اين 
هماي��ش و انجام اي��ن مذاكرات احداث خدم��ات روبنايي و 
زيربنايي و ايجاد ارزش افزوده در اين منطقه اس��ت كه البته 
س��رمايه گذاران هم مي توانند از پتانس��يل موجود در سايت 

۸۲هزار واحد مسكوني در اين منطقه استفاده كنند. 
اين مقام مسوول در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه چه 
شركت هايي از كش��ورهاي خارجي پاي ميز مذاكره براي 
اح��داث خدمات روبنايي و زيربنايي مس��كن مهر پرديس 
آمده اند، گفت: شركت هايي از كش��ورهاي امريكا، ايتاليا، 
انگلس��تان، اتريش، تركي��ه، چين، روس��يه، آلمان و كره 
جنوبي وارد مذاكره شده اند كه با تركيه و كره جنوبي وارد 
مراحل اجرايي هم ش��ده ايم. غفوري در پاسخ به اينكه آيا 
پيشنهاد شهرك سازي در پرديس هم از سوي شركت هاي 
خارجي شده  است، گفت: چيني ها پيشنهاد شهرك سازي 
در پردي��س را داده اند اما اولويت ما تكميل مس��كن مهر 

اين منطقه است. 
وي در پاس��خ ب��ه اينكه آيا مش��كل مس��دود ش��دن 
حس��اب هاي مس��كن مهر پرديس براي برداش��ت هزينه 
ماليات رفع ش��ده اس��ت، گفت: براي رفع اين مش��كل با 
مديران در س��طوح عالي و نمايندگان مجلس وارد مذاكره 
شده ايم و جلس��ات متعددي برگزار شده است. وي افزود: 
با دس��تور معاون امور ماليات حس��اب هاي شركت عمران 
ش��هر جديد پرديس به صورت موقت باز شد و به احتمال 
9۰درص��د مي توانيم، ثابت كنيم كه تنها ۳۰۰هزار تومان 
ب��ه ازاي هر واحد مس��كوني ني��ز بايد مالي��ات پرداخت 
شود. اين مقام مس��وول ادامه داد: متاسفانه سازمان امور 
مالياتي ش��عبه شمال شرق تهران به اشتباه قصد برداشت 
۶.۷ميليارد تومان از حس��اب هاي شركت عمران پرديس 
بابت ماليات را داشت كه چنين رقمي اساسا براي محاسبه 

ماليات مسكن مهر پرديس اشتباه است. 

آخرينوضعيتبرپايي
نمايشگاههايبهاره

شهردار تهران با اشاره به اعتراض مغازه داران نسبت 
به دستفروشي در مقابل مغازه هاي خود، بر لزوم حل و 

فصل دستفروشي مقابل مغازه ها تاكيد كرد. 
ب��ه گ��زارش ايس��نا، محمدعلي نجفي در تش��ريح 
همكاري ش��هرداري ته��ران با اتاق اصن��اف براي عدم 
برگزاري نمايش��گاه هاي بهاره، گفت: آن بخش��ي از كار 
ك��ه مربوط به ش��هرداري تهران بوده درب��اره برگزاري 
نمايش��گاه هاي بهاره كاملا محدود ش��ده، به شكلي كه 
غير از دو، س��ه مورد كه مجوز داده شده مجوز ديگري 
براي برگزاري نمايش��گاه هاي بهاره توس��ط شهرداري 

تهران داده نشده است. 
وي افزود: البته اس��تانداري تهران برنامه هاي خاص 
خود را دارد كه من در جريان آنها نيس��تم، ولي از اتاق 
اصناف درخواست كرديم پيش��نهادي كه به شهرداري 
ته��ران ارائه كرده اس��ت را به اس��تانداري ته��ران نيز 
ارائ��ه كند. اتاق اصناف نيز پيش ت��ر اعلام كرده بود كه 
ب��ا برگزاري حراج هاي واقعي در ش��ب عيد زمينه لازم 
ب��راي تامين مايحتاج ش��هروندان با قيمت مناس��ب را 
فراه��م كند. نجفي ادامه داد: ما درخواس��ت كرديم كه 
اين پيشنهاد به استانداري تهران ارائه شود كه يا جلوي 
برگ��زاري نمايش��گاه هاي بهاره را بگيرند ي��ا اينكه آنها 
را محدود كنن��د. از نتيجه ارائه پيش��نهاد اتاق اصناف 
به اس��تانداري تهران بي اطلاع هس��تم، اما مي دانم كه 

مذاكراتي در اين خصوص آغاز شده بود. 
وي در بخش ديگري از صحبت هاي خود با اشاره به 
موضوع اعتراض اصناف در ارتباط با دستفروشي مقابل 
مغازه ها افزود: اصناف اعتراضي نس��بت به دستفروشان 
دارند كه در بس��ياري از محله هاي تجاري تهران تعداد 
زيادي دس��تفروش كه اتفاقا مردم بيش��تر از آنها خريد 
مي كنند مقابل مغازه ها وجود دارند كه لازم اس��ت اين 
مشكل به نحوي حل و فصل شود. از اين رو، شهرداري 
تهران نيز پيگير اس��ت تا نسبت به اين مشكل اقدامات 

لازم انجام شود. 

ايرانشهر

اقتصادمقاومتي؛توليدواشتغال
»مقاممعظمرهبري«
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گروهراهوشهرسازي|
روز گذشته اعضاي شوراي شهر تهران در ادامه بررسي لايحه بودجه، 
رديف هاي بودجه ۶ حوزه ماموريتي شهرداري تهران را بررسي كردند. در 
ابتداي جلسه روز گذشته كه در دو نوبت صبح و عصر به صورت فوق العاده 
برگزار ش��د، اعضا كاهش 4درصدي بودجه هوشمند س��ازي را تصويب 
كردند. مجيد فراهاني رييس كميته بودجه، درخصوص بررسي رديف هاي 
بودجه هوشمند سازي شهر گفت: شهرداري تهران در لايحه بودجه خود 
پيش��نهاد داده بود كه براي هوشمند سازي حدود ۷۰۰۰ميليارد تومان 
بودجه تخصيص يابد اما در تغييراتي كه در كميسيون رخ داد و همچنين 
تغييراتي كه روز سه ش��نبه درخصوص كاستن بودجه هوشمندسازي و 
اضاف��ه كردن آن به بخش حمل ونقل رخ داد، بايد عنوان كنم كه حدود 

4درصد از رديف هاي بودجه هوشمند سازي شهر كم شده است. 
وي با بيان اينكه حدود ۲۸۳ ميليارد تومان از بودجه هوشمند سازي 
ش��هر كم شده است، گفت:  حالا بودجه باقي مانده ۶۷۰۸ ميليارد تومان 
ش��ده است و س��عي كرديم اين كاهش را از رديف هايي انجام دهيم كه 
تاثير كمتري بر ماموريت شهر دارد. پرداخت ديون خط قرمز ماست و تا 
آنجا كه توانستيم به رديف پرداخت ديون در هوشمند سازي دست نزديم. 
رديف هاي بودجه شهرداري در حوزه هوشمندسازي شهر بدون مخالف و 

پيشنهادي به تصويب اعضاي شوراي شهر رسيد. 
به گزارش ايس��نا، از ديگر مصوبات روز گذشته شوراي شهر تهران، 
اختص��اص ۱۸۷ ميليارد تومان ديگر به نوس��ازي ن��اوگان حمل و نقل 
عمومي و تبديل موتورهاي بنزيني به برقي و ۲۰۰ ميليون تومان براي 
توسعه دوچرخه س��واري بود. محمد عليخاني رييس كميسيون عمران 
و حمل و نقل و ترافيك ش��ورا و در بررس��ي رديف ه��اي بودجه حوزه 

ماموريتي حمل و نقل گفت: در اين حوزه ما يك جابه جايي ۱۸۷ ميليارد 
توماني داش��تيم. پيشنهاد مي ش��ود ۱۸۷ ميليارد تومان براي نوسازي 
ن��اوگان حمل و نقل و تبديل موتورهاي بنزيني به برقي و ۲۰۰ميليون 
تومان براي دوچرخه درنظر گرفته ش��ود. ب��راي اين اعتبار ۱۶۰۰ ون و 
ميني بوس، 55۰ اتوبوس و ۱۰ هزار موتور برقي پيش بيني شده كه اين 

پيشنهاد با موافقت اعضا تصويب شد. 

»بودجه«پاركپرديسانكاهشمييابد
در ادامه بررسي رديف هاي بودجه ماموريت شهرداري تهران محمد 
سالاري رييس كميسيون معماري و شهرسازي به تشريح بودجه معاونت 
شهرس��ازي و معماري شهرداري تهران در س��ال 9۷ پرداخت و گفت: 
س��رجمع سقف بودجه پيشنهادي حوزه ماموريت شهر سازي شهرداري 
۶۰5 ميليارد تومان است. وي با بيان اينكه يكي از مهم ترين برنامه هاي 
حوزه  شهرس��ازي اجراي پروژه نيلوفري )راه آهن تهران-تبريز( اس��ت، 
گفت: در تبصره هاي بودجه عنوان شده كه اين طرح با مشاركت بخش 
 خصوصي س��اماندهي ش��ود و براي اين رديف ه��م ۳۸ ميليارد تومان 
در راس��تاي آماده سازي درنظر گرفته شده بود كه از آنجا كه قرار است 
اي��ن مهم با كمك بخش خصوصي باش��د چرا باي��د ۳۸ ميليارد تومان 
بدهيم؟ پيش��نهاد ما تخصيص 5 ميليارد تومان ب��ود و مابقي هزينه را 
سرش��كن موضوع بافت فرس��وده كرديم.  وي با بيان اينكه ش��هرداري 
مجري طرح را سازمان نوسازي درنظر گرفته كه به نظر مي رسد سازمان 
نوسازي ظرفيتي براي راه بري اين طرح ندارد، گفت: بهتر است معاونت 
فني و عمراني شاكله كار را به دست بگيرد چراكه سال هاست مجموعه 
گسترده يي از پروژه ها را اجرا كرده و تجربه خوبي دارد. وي با بيان اينكه 

دومين پروژه در حوزه شهرس��ازي س��اماندهي، طراحي و توسعه پارك 
پرديس��ان است كه در بودجه 5۰ ميليارد تومان درنظر گرفته اند، گفت: 
حجم بدهي هاي شهرداري را درنظر بگيريد و اين درحالي است كه هنوز 
مطالعات ورود ش��هرداري به اين پارك انجام نشده و به مصلحت نيست 
كه يك دفعه مداخله يي در پارك داشته باشيم و پيشنهاد ما كاهش ۳۰ 

ميليارد توماني اين رديف بودجه است. 
س��الاري با اش��اره به اينكه ۲۰ ميلي��ارد باقي مانده از اي��ن پروژه را 
مي توانيم به بافت فرس��وده تزريق كنيم، گفت: براي س��اماندهي حريم 
تهران نيز ۶ ميليارد تومان درنظر گرفته ش��ده اس��ت. سخنان سالاري 
موجب انتقادات اعضاي ش��وراي ش��هر ش��د به گونه يي كه رسولي بعد 
از اس��تماع پيشنهاد سالاري گفت: آماده س��ازي طرح نيلوفري بيش از 
5ميليارد تومان لازم دارد و دقت داشته باشيد اين پروژه در محروم ترين 
قسمت شهر است و در زمان احمدي نژاد وي به يك باره تصميم گرفت 
راه آهن تهران و تبريز را به زير زمين ببرد و تاكنون هم اتفاقي در راستاي 
تكميل و بهسازي انجام نشده است. در پايان با راي گيرهاي انجام شده، 
اعضاي ش��ورا به پيشنهاد كميسيون شهرسازي مبني بر كاهش بودجه 
ط��رح نيلوفري به 5 ميليارد توم��ان راي ندادند و تخصيص بودجه ۳۸ 
ميلي��اردي را ب��ا راي مثبت خ��ود تصويب كردن��د. همچنين بودجه ۶ 
ميلياردي بوس��تان ولايت راي ني��اورد و اين بودجه به ۲ ميليارد تومان 
كاهش يافت. بودجه ۶ ميلياردي حريم تهران نيز مورد تاكيد اعضا قرار 
گرفت. همچنين اعضاي شوراي شهر به پيشنهاد كميسيون شهرسازي 
مبني بر كاهش ۳۰ ميلياردي بودجه پرديس��ان راي مثبت داده و مقرر 
ش��ده اين ۳۰ ميليارد تومان به حوزه بافت فرسوده تخصيص داده شود. 
درنهايت اعضاي شوراي شهر تهران بودجه ۶۰5 ميليارد توماني معاونت 

معماري و شهرسازي شهرداري تهران را به تصويب رساندند. 

انتقادازجابهجاييرديفهايبودجه97
معاون برنامه ريزي ش��هرداري تهران از جابه جايي رديف هاي بودجه 
توسط اعضاي شوراي شهر انتقاد كرد و گفت: جابه جايي رديف ها امكان 

حركت درس��ت به ش��هرداري را نمي دهد. حجت ميرزايي گفت: من به 
جابه جايي ها نقد دارم چراكه گويا بودجه ريزي مجدد انجام مي شود. وي 
با بيان اينكه ما ديروز و به يك دفعه بودجه را تقديم نكرديم كه اين گونه 
به هم مي ريزد، گفت: ما چند هفته پيش بودجه را به شورا تقديم كرديم 
و مرتبا نيز به ش��ورا رفت و آمد داش��تيم اما ب��ه يك باره رديف ها به هم 
مي ريزد و بايد بگويم كه منطق بودجه ريزي ش��هرداري را به رس��ميت 
نمي شناس��يد، اين در حالي اس��ت كه براي همه رديف ها ساعت ها كار 
كارشناسي شده و محاسبه دقيقي براي تعيين بودجه پروژه ها براساس 

حجم و... درنظر گرفته شده است. 

كاهشبودجهمساجدردشد
در ادامه جلسه پيش��نهاد كاهش بودجه ساخت و تجهيز مساجد و 
اماكن مذهبي رد شد. ناهيد خداكرمي در جريان بررسي بودجه فرهنگي 
هنري پيش��نهاد داد از رديف بودجه حمايت از تجهيز مساجد و اماكن 
مذهبي به رديف آموزش و ترويج كارآفريني در راستاي حمايت از جوانان 
و استارت آپ ها اختصاص يابد. اين عضو شوراي شهر با بيان اينكه ساخت 
مسجد بسيار حساس است، گفت: متاسفانه هيچ لايحه يي به جوانان و 
نوجوانان اختصاص داده نشده است. ساخت مسجد امري بسيار حساس 
است و اگر يك نفر راضي نباشد نمازش دچار مشكل خواهد شد. به نظر 
من 5۰درصد بودجه مس��جد بايد كاه��ش يافته و يك رديف جدا براي 

توانمندسازي جوانان و نوجوانان اختصاص يابد. 
او ادامه داد: اين مس��اله هيچ رديفي ندارد و بهتر اس��ت به جاي 
س��اخت مددس��را براي حمايت از معتادان كه هي��چ كدام ماهيت 
پيشگيري ندارند، رديف هاي بودجه يي در راستاي پيشگيري از اعتياد 
درنظر بگيريم. باتوجه به وجود فرهنگ وقف و خيريه در كشور ما به 
نظر من مردم براي ساخت مساجد و اماكن مذهبي كمك مي كنند، 
بگذاريد مردم كارش��ان را كرده و حمايت از جوانان و استارت آپ ها 
را در اولويت قرار دهيم. خداكرمي پس از اس��تماع نظرات مخالف و 

موافق پيشنهاد خود را پس گرفت.

فعاليتيكايرلاينجديدازسالآيندهبا5ايرباس
سه ش��نبه ش��ب ۳ فروند ايرباس ۳۱9 متعلق به ش��ركت 
تهران اير با نام تجاري صافات وارد فرودگاه مشهد شد. قرار است 
با احتس��اب دو فروند ايرب��اس ۳۱9 ديگر كه پيش از اين وارد 
كش��ور شدند، تهران اير با 5 ايرباس از بهار 9۷ به ناوگان هوايي 

كشور بپيوندد. 
سه شنبه شب ۳ فروند هواپيماي ايرباس ۳۱9  از مجارستان 
با ش��ماره پروازهاي  EY-559 و EY-558 و EY-557 پرواز 
كرد و پس از ورود به كش��ور در فرودگاه ش��هيد هاش��مي نژاد 

مشهد به زمين نشست . 
 يك منبع آگاه در گفت وگو با فارس ضمن تاييد خبر ورود
 ۳ فروند هواپيماي ايرباس ۳۱9 به فرودگاه مشهد اظهار كرد: اين 
۳ فروند هواپيماي ايرباس متعلق به شركت هواپيمايي تهران اير 
اس��ت كه در بهار سال آينده رس��ما افتتاح مي شود. هنوز اين 
شركت هواپيمايي عملياتي نشده اما مجوزهاي لازم را از سازمان 
هواپيمايي كش��وري اخذ كرده است. اين منبع آگاه گفت: اين 
۳ فروند هواپيماي ايرباس ۳۱9 همگي در سال ۲۰۰۲ميلادي 
س��اخته شده  است و ناوگان ملكي تهران اير محسوب مي شود. 
يك فروند ديگر از همين ايرباس ۳۱9 كه در مالكيت تهران اير 
قرار دارد هم اكنون در فرودگاه يزد اس��ت كه س��ال ساخت آن 
۲۰۰۳ميلادي است. وي ادامه داد: همچنين يك فروند ديگر از 
اين ايرباس ۳۱9 فعلا در ناوگان قشم اير فعاليت مي كند كه آن 
هم در س��ال ۲۰۰۳ميلادي ساخته شده است. وي اظهار كرد: 
تلاش شده است از بهار سال آينده با راه اندازي رسمي شركت 
هواپيماي��ي تهران اير اين 5 فروند ايرباس ۳۱9 رس��ما فعاليت 
خ��ود را در اين ايرلاين آغاز كن��د؛  اين 5 فروند هواپيما كه در 
مالكيت  صافات )نام تجاري( يا »تهران اير« اس��ت از سال آينده 
عملياتي خواهد ش��د. وي تاكيد كرد: م��ا اجازه نداريم كه اين 

هواپيماها در اين مدت تا بهار سال آينده غيرعملياتي باشد بلكه 
در شركت هاي هواپيماي داخلي خدمات مي دهند و در ناوگان 

شركت هاي قشم اير، نفت و... فعاليت مي كنند. 
وي در پاس��خ به سوالي مبني بر روند اخذ مجوز تهران اير و 
تحقق رقم كفايت سرمايه ۳5۰ميليارد توماني  مصوب سازمان 
هواپيماي��ي اظهار كرد: روند عملياتي ش��دن اي��ن هواپيماها 
نيازمند هماهنگي هاي بعدي با س��ازمان هواپيمايي كش��وري 
اس��ت كه البته با رييس سازمان هواپيمايي كشوري بخشي از 
هماهنگي ها انجام شده كه نام ايرلاين هم از صافات به تهران اير 
تغيير كند و تا بهار س��ال آينده رس��ما كار آغاز شود. وي ادامه 
داد: ش��ركت هواپيمايي تهران اير س��قف اعتباري كه از سوي 
س��ازمان هواپيمايي كشوري اعلام شده را با خريد اين 5 فروند 
هواپيما محقق كرده اس��ت حتي رقمي بالاتر از س��قف تعيين 
شده سازمان هواپيمايي)۳5۰ميليارد تومان( محقق شده است 
و آن ۳5۰ميليارد توم��ان را كاور مي كند؛ به هر حال به بركت 
تلاش هاي دولت تدبير و اميد، قيمت دلار هر روز درحال افزايش  
است و هر كس هواپيما خريد، وضع مالي اش خوب شده است. 
وي افزود: آن زماني كه رقم ۳5۰ميليارد تومان از سوي سازمان 
هواپيمايي كش��وري به عنوان كفايت سرمايه اعلام شده بود با 
احتساب قيمت روز دلار، رقم ارزي كفايت سرمايه ۱۰۰ميليون 
دلار مي شد اما امروز به دليل كاهش ارزش ريال اين رقم كفايت 
س��رمايه به ۸۰ ميليون دلار كاهش يافته است. رضا جعفرزاده، 
مدير روابط عمومي سازمان هواپيمايي كشوري نيز در گفت وگو 
با فارس ورود اين ۳ فروند هواپيماي ايرباس ۳۱9 به كش��ور و 
تعلق آن به تهران اير را تاييد كرد. بنابراين گزارش  شنيده شده 
 Hyperion پيش از اين در اختيار A۳۱9 اس��ت اين ۳ فروند

مالتا بوده و پيش از آن نيز براى Rossiya پرواز مى كردند. 

پلمبپاساژناايمن
رشتيهادربازارتهران

بامداد ديروز به دستور مقام قضايي، با حضور 
عوامل ش��هرداري و در معيت نيروي انتظامي، 

پاساژ رشتي ها در بازار بزرگ تهران پلمب شد. 
به گزارش ايس��نا، پيمان حس��ين محسني 
ش��هردار منطق��ه ۱۲، با اعلام اي��ن خبر گفت: 
اهميت ايمن س��ازي و رفع خطر املاك ناايمن 
در منطق��ه ۱۲ در اولوي��ت فعاليت هاي كاري 
مديريت ش��هري است و بر همين اساس و برابر 
اخذ دس��تور مقام محترم قضايي و پس از ارائه 
اخطارهاي مكرر و بي توجهي كس��به و مالكين 
پاساژ رشتي ها، بامداد امروز همكاران شهرداري 
با اطلاع قبلي به محل مراجعه و نسبت به اجراي 

دستور قضايي اقدام كردند. 
محس��ني ادامه داد: شهرداري منطقه ۱۲ با 
جديت نسبت به فرآيند رفع خطر و ايمن سازي 
با هماهنگي مقام قضايي و ديگر دس��تگاه هاي 
ذي رب��ط اقدام خواهد كرد و در راس��تاي حفظ 
جان و مال ش��هروندان از هيچ اقدامي كوتاهي 
نخواهد داش��ت. براساس گزارش روابط عمومي 
ش��هرداري منطقه ۱۲ ته��ران، وي همچنين از 
مالكين و كس��به محترم املاك ناايمن خواست 
كه با رعايت دس��تورالعمل ايمني و مقاوم سازي 
س��ازمان آتش نشاني و خدمات ايمني، در اسرع 
وقت، قبل از وقوع حوادث جبران ناپذير، نسبت 

به رفع خطر و ايمن سازي اقدام كنند. 

نوبت اول
شناسهآگهي:143327

)سهامي خاص(
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صنعت، معدن و تجارت14
 ضرورت تقويت برندسازي

از سوي بخش خصوصي 
شاتا| وزير صنعت، معدن و تجارت در سيزدهمين دوره 
جشنواره ملي قهرمانان صنعت گفت: چنانچه بخواهيم به 
بازاره��اي جهاني در حوزه خدمات فني و مهندس��ي وارد 
شويم بايد بتوانيم برندسازي كنيم. در اين حوزه نيز بخش  
خصوصي بايد در شناسايي برندهاي مشهور پرچمدار باشد. 
محمد ش��ريعتمداري با اشاره به اينكه اين جشن به همت 
بخش  خصوصي و غيردولتي انجام شده است، تصريح كرد: 
بخش خصوصي شايس��تگان خود را از ميان خودش��ان به 
مردم معرفي مي كند كه اين مناس��بات كاملا ارزشمند و 
كارشناسي ش��ده است. او با ابراز گلايه از اينكه برندسازي 
م��ورد غفلت قرار گرفته اس��ت، گفت: بخش  خصوصي در 
شناسايي برندهاي مش��هور پرچمدار باشد. از سوي ديگر 
اگر بخواهيم به بازاره��اي جهاني در حوزه خدمات فني و 
مهندس��ي وارد ش��ويم بايد بتوانيم برندسازي كنيم و اين 
جشنواره يكي از مشوق ها در اين زمينه است. وزير صنعت، 
معدن و تجارت برندسازي در اين جشنواره را با نگاه سياسي 
و اجتماعي همراه دانس��ت و افزود: تجليل از آتش نش��ان 
قهرمان نشانگر نگاه اجتماعي برگزار كنندگان بود. ازسوي 
ديگ��ر تجليل از دكتر ظريف نيز ن��گاه برگزاركنندگان در 

راستاي منافع ملي مردم ايران را نشان داد. 

عرضه بروشور رجيستري 
براي واردكنندگان موبايل 

مه�ر| س��ازمان حماي��ت مصرف كنن��دگان كلي��ه 
واردكنندگان تلفن همراه را موظف به ارائه »بروشور تهيه 
ش��ده توسط سامانه همتا« به خريداران كرد و هشدار داد 
در صورت تعلل، مجوز متخلفان باطل خواهد شد. سازمان 
حمايت مصرف كنن��دگان و توليدكنندگان در ابلاغيه يي 
به واردكنندگان رس��مي و غيررسمي گوشي تلفن همراه، 
آنه��ا را مكلف كرده براي اطلاع رس��اني خريداران از نحوه 
فعال سازي گوشي هاي موبايل، »بروشور تهيه شده توسط 
س��امانه همتا« را به مش��تريان خود ارائه كنن��د. در اين 
ابلاغيه آمده اس��ت: باتوجه به تصميمات كميته راهبردي 
طرح ثبت گوش��ي هاي تلفن همراه، كلي��ه واردكنندگان 
گوش��ي تلفن همراه، اعم از نمايندگان رس��مي برندهاي 
داراي نمايندگ��ي در كش��ور و واردكنن��دگان برنده��اي 
فاق��د نمايندگي كه از اين س��ازمان تاييديه خدمات پس 
از ف��روش درياف��ت كرده اند، موظفند براي اطلاع رس��اني 
نحوه فعال س��ازي گوش��ي، »بروشور تهيه ش��ده توسط 
س��امانه همتا« را به همراه گوش��ي هاي تلفن همراه ارائه 
كنند ت��ا در اختيار خريداران نهايي قرار گي��رد. در ادامه 
ابلاغيه سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
آمده اس��ت: از آنجا كه اطلاع رس��اني دقيق از الزامات اين 
طرح به ش��مار مي رود و عدم دسترس��ي مصرف كنندگان 
به اطلاعات موجود در بروش��ور، نه تنها ب��راي خريداران 
گوشي هاي تلفن همراه مشكل ايجاد مي كند بلكه موجب 
بروز مشكلاتي در ادامه اجراي طرح رجيستري نيز خواهد 
شد؛ بنابراين شركت هايي كه در اين خصوص تعلل كرده و 
اقدامات لازم براي حصول اطمينان از رسيدن اطلاعات به 
مصرف كنندگان را به نحو مطلوب انجام ندهند، مجوزشان 

لغو خواهد شد. 

نامه انجمن زغال سنگ ايران 
به مجلسي ها

تس�نيم| انجمن زغال س��نگ ايران با ارسال نامه يي 
ب��ه ريي��س كميس��يون اقتص��ادي مجلس اع��لام كرد: 
عدم ش��فافيت و تعيي��ن تكليف قيم��ت داخلي موجب 
غيراقتصادي شدن معادن زغال سنگ، عدم سرمايه گذاري 
جديد و نهايتا تعطيلي معادن و افزايش واردات خواهد شد. 
انجمن زغال سنگ ايران به دنبال تشديد مشكلات معادن 
اين بخش با استمدادخواهي از نمايندگان مجلس خواستار 
رس��يدگي به مشكلات معادن زغال س��نگ شدند. در اين 
نامه كه اعضاي انجمن زغال س��نگ به رياست كميسيون 
اقتصادي مجلس ش��وراي اسلامي ارس��ال كرده اند، آمده 
است: در ش��رايطي كه ذوب آهن كسري زغال سنگ خود 
را با قيمت هاي حدود دو برابر قيمت داخلي خريد مي كند 
عدم ش��فافيت و تعيي��ن تكليف قيم��ت داخلي موجب 
غيراقتصادي شدن معادن زغال سنگ، عدم سرمايه گذاري 
جديد و نهايتا تعطيلي معادن و افزايش واردات خواهد شد. 
از اين رو دولتمردان چنانچه يارانه يي به معادن زغال سنگ 
پرداخت نمي كنند حداقل توافقات انجام شده در قيمت ها 

را اجرايي كنند. 

 گندله ركورددار
زنجيره فولاد شد

ايسنا| آمار رشد محصولات زنجيره توليد فولاد نشان 
مي دهد ك��ه گندله با افزايش ظرفيت 24.2 تن از س��ال 
1392 تا امروز، ميان ديگر محصولات زنجيره توليد فولاد 
ركورددار محس��وب مي ش��ود. در حال حاضر مهم ترين و 
ش��ايد بزرگ ترين طرح جامع بلندم��دت صنايع معدني 
كشور، طرح جامع فولاد باشد كه براساس آن قرار است تا 
سال 1404 توليد فولاد در ايران به 55 ميليون تن برسد. 
ب��راي تحقق اين برنامه زيرس��اخت هاي فراواني موردنياز 
است كه يكي از مهم ترين آنها زيرساخت توليد محصولات 

فولادي و تكميل زنجير توليد فولاد است. 

توقف خط توليد 10 خودرو
ايس�نا| مديركل نظارت بر اجراي استاندارد صنايع 
فلزي س��ازمان ملي استاندارد ايران با اعلام خبر اجراي 
فاز دوم تطابق اس��تاندارد مصرف س��وخت خودروها، از 
احتم��ال توقف خط توليد 10 خ��ودرو از ابتداي تيرماه 
س��ال آينده خبر داد. پيمان پيرايش با اشاره به اجراي 
فاز دوم اس��تاندارد مصرف س��وخت خودروه��ا، اظهار 
كرد: خودروس��ازان تا ابتداي تيرماه سال آينده فرصت 
دارند تا مصرف سوخت خود را به حد استاندارد تعريف 
ش��ده برس��انند و هر خودرويي كه نتواند اين استاندارد 
را پاس كند، قطعا با توقف خط توليد مواجه مي ش��ود. 
او ادامه داد: فاز اول استاندارد مصرف سوخت خودروها 
از ابت��داي دي ماه س��ال 1394 اجرايي ش��د هر چند 
كه اين اس��تاندارد در گذش��ته نيز جزو استانداردهاي 
اجباري بوده اس��ت. پيرايش گفت: ف��از دوم اين طرح 
بايد از ابتداي دي ماه سال 139۶ كه با تصويب كارگروه 
مصرف سوخت ۶ ماه به خودروسازان فرصت داده شد و 
اين مس��اله به ابتداي تيرماه سال 139۷ موكول شد و 
فاز س��وم اجراي استاندارد جديد مصرف سوخت نيز از 
ابتداي دي ماه س��ال 139۸ آغاز مي ش��ود كه معيار آن 

مشابه معيارهاي فعلي اتحاديه اروپاست. 

اخبار

9,7 ميليارد دلار سرمايه گذاری مستقيم خارجی در بخش صنعت جذب شده است

گره جذب پول در بخش خصوصي

در كميته كارشناسي شوراي عالي صادرات غيرنفتي كشور بررسي شد 

3 چالش بانكي پيش روي صادركنندگان
تعادل|

يازدهمين نشس��ت كميته كارشناسي شوراي 
عالي صادرات غيرنفتي كشور به رياست محمدرضا 
مودودي معاون س��ازمان توسعه تجارت ايران و با 
حضور نمايندگان دس��تگاه هاي اجرايي ذي ربط و 
اتاق ه��اي بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي، 
تع��اون و اصناف برگزار ش��د. به گ��زارش روابط 
عمومي س��ازمان توس��عه تجارت اي��ران، در اين 
جلس��ه كه به بندهاي 3 و 10 مصوبات هفتمين 
ش��وراي عالي توس��عه صادرات غيرنفتي كش��ور 
پرداخته مي ش��د، »رفع موان��ع عملياتي حاكم بر 
نق��ل و انتقال منابع ارزي حاص��ل از صادرات در 
كش��ورهاي هدف« و »مش��كلات مرب��وط به بالا 
بودن هزين��ه خدم��ات و كارمزدها در سيس��تم 
بانكي« و ني��ز »پيمان هاي پولي و برقراري روابط 
كارگ��زاري بانكي«، به عنوان 3 چالش بانكي پيش 
روي صادركنندگان برشمرده شد و در دستور كار 

جلسه قرار گرفت. 
در اين جلسه ابتدا نماينده بانك توسعه صادرات 
گزارش��ي از وضعيت هزينه خدمات و كارمزدهاي 
سيس��تم بانك��ي در نق��ل و انتق��ال ارز حاصل از 
صادرات به داخل كشور ارائه داد. همچنين در اين 
نشست مش��كلات فراروي صادركنندگان و نظام 

بانك��ي در اين زمينه نيز مورد واكاوي قرار گرفت. 
در ادامه نماين��ده اتاق ايران با اش��اره به رويكرد 
دوگان��ه نظام بانكي كش��ورهاي ه��دف صادراتي 
اي��ران در برخورد با تجار ايران��ي از ارائه اطلاعات 
نادرست به مقامات عالي كشور نيز انتقاد كردند و 
خواستار شفاف سازي اطلاعات مربوط به وضعيت 
تبادلات پول بانك هاي خارجي با طرف هاي ايراني 
ش��دند. همچنين پيش��نهاد ايجاد كارگروهي در 
حوزه بانكي از كارشناس��ان دس��تگاه هاي اجرايي 
ذي رب��ط و اتاق ه��اي بخش خصوصي درخصوص 
بررس��ي مس��ائلي همچ��ون تامين مناب��ع مالي، 
كارمزده��ا، پيمان ه��اي پولي منطقه ي��ي و... در 
دستور كار قرار گرفت. بنا بر اين گزارش،  نماينده 
وزارت صنعت، معدن و تجارت نيز با بيان اهميت 
بهره گيري مناس��ب از ظرفيت ايجاد شده پس از 
برجام به ويژه در س��طح بنگاه هاي خرد و كوچك 
از بخ��ش  خصوص��ي تقاضا كرد نس��بت به جذب 
س��رمايه گذاري هاي خارجي به ويژه در پروژه هاي 
كوچك غافل نش��وند. او در ادامه پيشنهاد داد كه 
بانك هاي تخصصي و خصوصي براي ارائه خدمات 
بانكي به بخش تجارت خارجي تعيين و براي اين 
منظور آماده سازي و به روز رساني شوند تا بتوانند 
خدم��ات تخصصي به بخش فعال تجارت خارجي 

كش��ور ارائه دهند. همچنين نماينده وزارت امور 
اقتصادي و دارايي بر ضرورت شفاف سازي عملكرد 
بانك ه��اي خارج��ي ط��رف ايراني تاكي��د كرد و 
خواس��تار ارائه گزارشي از عملكرد بانك هايي شد 
ك��ه ادعاي رواب��ط كارگزاري بانكي ب��ا بانك هاي 
ايراني را دارند. ازس��وي ديگر آسيب شناسي نظام 
بانك��ي و ارائه راهكار اجرايي براي رفع مش��كلات 
بانكي از ديگر پيش��نهادات نماين��ده وزارت امور 

اقتصادي و دارايي بود. 
در عي��ن حال نماين��ده وزارت نيرو نيز بر رفع 
مش��كلات بانك��ي و ضمانتنامه ي��ي ش��ركت ها و 
خدمات فني و مهندس��ي به عن��وان يك ضرورت 
تاكيد كرد و خواس��تار ارائ��ه راهكارهاي اجرايي 
به ويژه در قال��ب پيمان هاي چندجانبه و دوجانبه 

بين دولت ايران و كشورهاي هدف شد. 
در عين حال نماينده وزارت راه و شهرس��ازي 
نيز با تقس��يم روابط به سه بخش دولت، رقيب و 
دشمن، هش��دار داد كه مبادا فقط به دنبال بهبود 
روابط سياس��ي باش��يم بدون آنكه آن را به روابط 
تجاري و بانكي تعميم دهيم. نماينده بانك مركزي 
نيز كه در اين نشست حاضر شد با اشاره به اقدامات 
بانك مركزي به ويژه پس از برجام گفت كه انعقاد 
پيمان هاي پولي با كش��ورهاي هدف صادراتي در 

دس��تور كار بانك مركزي اس��ت، ام��ا عقد پيمان 
و تفاه��م صرفا به معناي الت��زام طرف خارجي به 
رعايت مفاد تفاهمنامه نيس��ت و متاسفانه برخي 
كش��ورهاي هدف صادراتي با وجود توافقات اوليه، 
نسبت به تعهدات خود پايبندي نشان نمي دهند. 
ب��ه گفته او، روابط كارگ��زاري بانكي يك تصميم 
يك طرفه نيست و بايد جذابيت، اعتماد و گرايش 

در طرف خارجي نيز ايجاد شود. 
همچني��ن معاون��ت توس��عه ص��ادرات كالا و 
خدمات س��ازمان توسعه تجارت، با اشاره به اينكه 
توس��عه تجارت خارج��ي نيازمن��د الزاماتي چون 
توس��عه روابط كارگ��زاري بانكي، رفع مش��كلات 
فراروي نقل و انتقال ارز حاصل از صادرات اس��ت، 

 گفت: بانك هاي كشور بايد هم به لحاظ فني، هم 
دان��ش بانكي و هم تكنولوژي ه��اي روز دنيا خود 
را ب��ه همتايان جهاني خ��ود نزديك كنند تا عدم 
برقراري روابط كارگزاري بانكي، شائبه تنش روابط 
سياسي را برنيانگيزد. به گفته محمدرضا مودودي، 
نبايد با بزرگنمايي و س��ياه نمايي مسائل سياسي، 
مشكل اصلي نظام بانكي كشور را به حاشيه برد. او 
خاطرنش��ان كرد كه در شوراي عالي صادرات آتي 
بايد راهكارهاي عملياتي كارشناسانه يي در حوزه 
بانكي جهت تصويب اعضاي محترم ش��وراي عالي 
توس��عه صادرات غيرنفتي ارائه شود و اين كميته 
كارشناسي بايد فراتر از طرح راهكارهاي خروج از 

اين چالش ها را ارائه كنند. 

تعادل| 
براس��اس جديدتري��ن آمار ارائه ش��ده از س��وي 
س��كاندار وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در فضاي 
پسابرجام حدود 9.۷ميليارد دلار سرمايه خارجي به 
بخش صنعت تزريق ش��ده است. اما سوال اينجاست 
كه چرا بخش خصوصي نتوانسته از ورود سرمايه هاي 
خارج��ي به كش��ور بهره مند ش��ود؟ در پاس��خ اين 
پرسش��ي،  دفتر جذب س��رمايه گذاری خارجی اتاق 
ايران در نشس��ت اخي��ر خود با حض��ور نمايندگان 
بانك های عام��ل طرف قرارداد فاينانس های خارجی 
و جمعی از فعالان اقتصادی به بررس��ی دلايل سهم 
پايين بخش خصوصی واقعی از فاينانس های خارجی 
پرداخته اس��ت.  اگرچه بهبود رتبه ريس��ك ايران از 
۶ به 5 را مي توان نش��انه بهب��ود وضعيت اقتصادي 
كش��ور عنوان كرد كه موجب ش��ده، س��رمايه هاي 
خارج��ي تازه ي��ي ب��ه ويژه از س��وي فرانس��ه روانه 
اقتصاد ايران ش��ود اما هنوز موانع��ي وجود دارد كه 
مانع از س��هم بردن بخش خصوصي از فاينانس هاي 
خارجي مي ش��ود. »ابهام و ش��فاف نبودن مراحل و 
روند استفاده از منابع فاينانس ها« مهم ترين انتقادی 
اس��ت كه از سوي فعالان بخش خصوصي مطرح مي 
ش��ود. همچنين به گفته آنها  »مشكلاتی در ارتباط 
با اطلاع رسانی نحوه استفاده از قراردادهای فاينانس 
به بخش خصوصی«، »مش��كلات در ارائه تضامين و 
گارانتی ه��ای لازم« و »علاقه مندی س��رمايه گذاران 
به مش��اركت در پروژه های بزرگ و ترجيحا دولتی« 
را مي ت��وان از ديگر دلايل عمده س��هم پايين بخش 
خصوصي از خطوط اعتباری اختصاص داده شده به 

كشور دانست. 

 چرا سرمايه ها به بخش خصوصي نمي رود؟
مق��ارن ب��ا روي كار آمدن دول��ت يازدهم،  اقبال 
خارجي ه��ا به اقتص��اد ايران حتي براي مس��ئولان 
دولت��ي اي��ران ه��م ش��گفت آور ب��ود. رف��ت و آمد 
هيات ه��اي ديپلماتيك و اقتصادي به ايران رش��دي 
چش��مگير پي��دا كرده ب��ود و فردي مانن��د زيگمار 
گابري��ل، وزير ام��ور خارجه آلم��ان در جايي گفته 
بود، ايران آخرين اقتصاد بزرگ و بس��ته جهان پس 
از فروپاش��ي اتحاد جماهير ش��وروي است. درهاي 
ايران به روي س��رمايه هاي خارجي گش��وده ش��ده 
بود. امضاي تفاهمنامه هاي متنوع از س��رمايه گذاري 
شركت دانماركي نوو نورديسك در زمينه توليد دارو 
و س��اخت بيمارس��تان گرفته ت��ا قراردادهاي خريد 
هواپيما از فرانس��ه و ايتالي��ا، نويد روزهاي بهتري را 
مي داد.با اين همه، ماه عسل سرمايه گذاران خارجي 
در ايران چندان طولاني نش��د؛ چراكه ايالات متحده 
آمري��كا به ص��ورت عملي برس��ر راه ورود س��رمايه 
ب��ه ايران و هضم ش��دن اي��ران در اقتص��اد جهاني 

س��نگ اندازي كرد و اين اقدام موجب ش��د تا برخي 
سرمايه گذاران عطاي س��رمايه گذاري در ايران را به 
لقايش ببخش��ند. اما مشكل از جاي ديگري هم آب 
مي خ��ورد و آن اينكه بخش بزرگي از س��رمايه هاي 
ورودي به اقتصاد كش��ور روانه بخش دولتي ش��دند 
و دس��ت بخش خصوصي باز هم خالي ماند. اما چرا 

اين اتفاق افتاد؟
دفتر جذب س��رمايه گذاری خارج��ی اتاق ايران 
در نشس��تی با حض��ور نماين��دگان بانك های عامل 
طرف قرارداد فاينانس های خارجی، اعضا و روس��ای 
اتاق های مشترک كشورهای هدف و جمعی از فعالان 
اقتص��ادی، ابهامات و مش��كلات بخش خصوصی در 
م��ورد چگونگی اس��تفاده از فاينانس های خارجی را 
مورد بررس��ی قرار داده است. »ابهام و شفاف نبودن 
مراحل و روند استفاده از منابع فاينانس ها« مهم ترين 
انتقادی بود كه در اين نشس��ت از سوی نمايندگان 
بخ��ش خصوصی مطرح ش��د. آنها تاكيد داش��تند، 
سرگردانی ناشی از عدم دسترسی به اطلاعات جامع 
موجب شده تاكنون بخش خصوصی حضور پررنگی 
در زمينه استفاده از فاينانس ها نداشته باشد. تاكنون 
برخی كش��ورها ازجمله »روسيه، چين، كره جنوبی، 
ايتالي��ا، اتريش و دانمارک« برای اعطای فاينانس به 

فعالان اقتصادی ايرانی اعلام آمادگی كرده اند.
نايب رييس اتاق ايران با اش��اره به برنامه شش��م 

توس��عه و تأكي��د آن ب��ر تحق��ق رش��د ۸ درصدی 
اقتص��اد تصري��ح كرد: با اي��ن برنامه ري��زی بايد ۶5 
ميلي��ارد دلار س��رمايه گذاری خارجی در بخش های 
مختل��ف اقتص��ادی ص��ورت بگيرد. اين ب��ه معنای 
س��الی 13ميليارد دلار سرمايه گذاری خارجی است. 
درحالی كه طی س��ال های اخير به طور متوسط بين 
2تا 4ميليارد دلار توان جذب س��رمايه گذاری كشور 
بوده اس��ت. از آن س��و وزير صنعت، معدن و تجارت 
ني��ز در جديدترين آمار علامي خود عنوان كرده  كه 
در دوران پس��ابرجام تنها در ح��وزه صنعت، معدن 
و تجارت 9.۷ميليارد دلار س��رمايه گذاری مس��تقيم 

خارجی به ثبت رسيده است. 
اما حسين سلاح ورزی به خطوط فاينانس خوبی 
كه طی چند ماه اخير از س��وی كش��ورهای روسيه، 
چي��ن، كره جنوب��ی، ايتاليا، اتري��ش و دانمارک در 
اختيار ايران قرار گرفته نيز در اين نشس��ت اشاره و 
تصري��ح كرد: البته برخی فاينانس های جديد هم در 
راه اس��ت، نظير منابعی كه قرار است توسط فرانسه 
ارائه ش��ود. از طرف ديگر بهبود رتبه اعتباری ايران 
از ۶ ب��ه 5 می تواند فرصت خوبی برای تقويت جذب 

سرمايه گذاری خارجی در كشور باشد.
نايب ريي��س ات��اق اي��ران با اش��اره ب��ه كمبود 
نقدينگی اغلب واحدهای توليدی خاطرنش��ان كرد: 
با تزريق اي��ن منابع جان دوباره يی ب��ه اين واحدها 

داده می ش��ود. بنابراين خطوط اعتب��اری می توانند 
در گش��ايش بازارها، واردات كالاهای س��رمايه يی و 
واس��طه يی توليد و همچني��ن  در تأمين منابع مالی 

واحدهای صنعتی بسيار كارساز باشند.
بن��ا به اظهارات س��لاح ورزی با توجه به مس��ائل 
و مش��كلاتی ك��ه در ارتب��اط با اطلاع رس��انی نحوه 
اس��تفاده از قراردادهای فاينانس به بخش خصوصی 
وجود داش��ته همچنين موضوعاتی نظير مش��كلات 
در ارائه تضامي��ن و گارانتی های لازم و علاقه مندی 
س��رمايه گذاران به مش��اركت در پروژه های بزرگ و 
ترجيحا دولتی همواره بخش خصوصی واقعی س��هم 
پايين��ی از خطوط اعتباری اختصاص داده ش��ده به 

كشور داشته است.
نايب ريي��س ات��اق اي��ران در بخش ديگ��ري از 
اظهارات خود عنوان كرد: به دنبال اين هستيم كه با 
برگزاری نشست های تخصصی فاينانس های اخير با 
ايتاليا، دانمارک، اتريش، روسيه، چين و كره جنوبی 
را ب��ه فعالان بخش خصوص��ی معرفی كنيم تا نحوه 
اس��تفاده از اين فاينانس ها را بدانن��د و بتوانند اين 

منابع را جذب كنند.
از س��وي ديگر نايب رييس اتاق ايران و چين نيز 
طی سخنانی در اين نشست گفت: قوانين و جزييات 
نوع هر قرارداد و تامين مالی آن متفاوت است و بايد 
در م��ورد هر كدام به صورت جداگانه صحبت كنيم؛ 

در اين رابطه ابهامات��ی وجود دارد كه بانك مركزی 
و بانك های عامل می توانند در رفع آنها كمك كنند. 
به باور او اگر چگونگی و روند اس��تفاده از فاينانس ها 
روشن شود، می توان استراتژی بهتری برای استفاده 
از اين منابع تدوين كرد تا از آنها در بهترين مس��ير 
اس��تفاده ك��رد. مجيدرضا حري��ری همچنين اظهار 
ك��رد: هنوز ظرفي��ت اقتصاد كش��ور با اي��ن ميزان 
منابع حاصل از فاينان��س هماهنگی ندارد؛ بايد اين 
ظرفيت را افزايش دهيم و به تدريج از منابع فاينانس 

استفاده كنيم.

 انتقاد از عقب ماندگي سيستم بانكي
نكته يی كه در اين جلس��ه از س��وی نمايندگان 
بانك ه��ای عام��ل مورد توج��ه قرار گرف��ت، توجيه 
اقتصادی پروژه ها بود كه برای بانك های عامل بسيار 
مهم است. به گفته آنها در صورت عدم وجود توجيه 
اقتص��ادی بخش خصوصی قادر نخواه��د بود از اين 
ظرفيت استفاده كند. همچنين ضرورت آموزش لازم 
برای تهيه و تدوين اس��ناد مورد ني��از برای ارائه به 

بانك ها از سوی آنها مورد تاكيد قرار گرفت.
در اين رابطه حميد قنب��ری، معاون اداره تامين 
اعتب��ارات ارزی بان��ك مركزی گف��ت: پروژه يی كه 
مدارک م��ورد نياز آن تكميل ش��ود در اولويت قرار 
می گيرد. او در واكنش به اين اظهارات كه دسترسی 
ب��ه اطلاعات برای بخش خصوصی به س��ختی اتفاق 
می افت��د، تأكيد كرد: برای كس��ب اطلاعات بايد به 
بانك های عامل مراجعه كنند، اين بانك ها مش��خص 
هستند و افراد با مراجعه به آنها می توانند از اطلاعات 

لازم مطلع شوند.
در ادام��ه اين نشس��ت مصطفی بهش��تی، عضو 
هيات  مديره بانك پاس��ارگاد ع��دم ارائه اطلاعات به 
بخش خصوص��ی را ادعايی نادرس��ت خواند و برای 
اثبات ادعای خود، مش��روح ش��رايط و ضوابط خاص 
بانك برای اس��تفاده بخ��ش غيردولتی از فاينانس ها 
را در قال��ب ي��ك نس��خه گ��زارش به دفت��ر جذب 
س��رمايه گذاری خارج��ی اتاق ايران ارائ��ه كرد تا در 
اختي��ار فعالان اقتصادی قرار گيرد. عباس دانش��ور، 
مع��اون امور بين الملل بانك صنع��ت و معدن نيز از 
عقب ماندن سيس��تم بانكی كش��ور از تحولات نظام 
بانكی در س��طح بين المللی در دوران تحريم اش��اره 
كرد و گفت: امروز كه گش��ايش هايی رخ داده، بخش 
بانكی كش��ور و فعالان اقتصادی با ش��رايط جديدی 
نسبت به دوران قبل از تحريم مواجه هستند. همين 
موضوع شايد عامل بخشی از ابهامات و سردرگمی ها 
باش��د كه ام��ری طبيعی اس��ت و با گذش��ت زمان 
برطرف می ش��ود چراكه نظام بانكی م��ا از تحولات 
جهانی سيس��تم بانكی عقب  مانده و بايد اين شكاف 

را هر چه سريع تر پر كند.

اعتراض توزيع كنندگان محصولات دخاني داخلي اثر كرد

افزايش قيمت سيگار منتفي شد
اعت��راض توليدكنندگان و توزيع كنندگان محصولات دخاني 
داخلي كارساز شد تا كميسيون تلفيق مجلس شوراي اسلامي در 
مورد افزايش ميزان 35توماني س��يگار توليد داخل و 50 توماني 
س��يگار وارداتي كوتاه بيايد. به گزارش ايسنا، در صورت تصويب 
نهايي بند الحاقي ۷ متن نهايي لايحه بودجه سال 139۷ توسط 
كميس��يون تلفيق مجلس شوراي اسلامي از ابتداي سال 139۷ 
به قيمت خرده فروشي هر نخ س��يگار توليد داخل )انواع سيگار 
توليد داخلي، توليد مش��ترک و توليد داخل با نشان بين المللي( 
مبلغ 350 ريال و هر نخ سيگار وارداتي مبلغ 500 ريال به عنوان 
عوارض اضافه مي شد و وزارت امور اقتصادي و دارايي مكلف بود 
مبالغ مزبور را از توليدكنندگان و واردكنندگان حسب مورد اخذ 
و به حساب درآمد عمومي رديف 11051۶ اين قانون واريز كند. 
مساله يي كه درنهايت مصوب نش��د تا شاهد افزايش اينچنيني 
ميزان عوارض محصولات دخاني كه منجر به آسيب قابل تامل در 
بخش توليد محصولات دخاني داخلي مي شد، نباشيم و درنهايت 
درخصوص عوارض اين محصولات با ارجاع به بند »ب« ماده ۶9 
قانون وصول برخي درآمدهاي دولت اقدام شود. بند ۷ الحاقي به 
تبصره ۶ لايحه بودجه سال 139۷ توسط مجلس شوراي اسلامي 
به لايحه بودجه اضافه ش��د و در متن لايحه دولت وجود نداشت 
و اين درحالي بود كه براس��اس ماده ۷3 برنامه ششم توسعه در 
صحن علني مجلس ش��وراي اسلامي مطرح شد كه براي سيگار 
در طول پنج س��اله اين برنامه، عوارض و ماليات جديدي درنظر 

گرفته نشود و همان عوارض و ماليات موجود در ماده ۷3 كفايت 
مي كن��د. اتفاقي ك��ه در صورت تصويب موجب مي ش��د فروش 
برندهاي ايراني لطمه خورده و موضوع اشتغال كارخانجات داخلي 
با بحران مواجه ش��ود؛ چراكه عمده قاچاق صورت گرفته در اين 
ح��وزه نزديك به بازه قيمت��ي برندهاي ايراني اس��ت. اين اقدام 
موجب مي شد كه بيشترين افزايش قيمت براي سيگارهاي توليد 
داخلي ايراني به وجود آيد و بازار فروش، ميزان توليد و اش��تغال 
ناش��ي از اين محصولات در داخل را با بحران مواجه كند. علاوه 
بر اين بايد درنظر داش��ت كه به دلي��ل نزديك بودن بازه قيمتي 
س��يگارهاي قاچاق با س��يگارهاي توليد داخل��ي ايراني، بحران 

ديگري براي فروش اين محصولات به وجود مي آورد. 
تصميم مجلس شوراي اسلامي موجب شد تا فروشندگان و 
توزيع كنن��دگان مواد دخاني تولي��د داخل طي نامه يي از رييس 
مجلس شوراي اسلامي خواستار تغيير بند الحاقي ۷ به تبصره ۶ 
لايحه بودجه 139۷ شوند و درنهايت نمايندگان مجلس تعيين 
تكليف درباره افزايش قيمت هر نخ سيگار را به كميسيون تلفيق 
ارجاع دادند، مساله يي كه درنهايت با مخالفت اين كميسيون در 
مورد افزايش ميزان عوارض س��يگار همراه شد. بنابراين باتوجه 
به اينكه در برنامه شش��م توسعه ميزان عوارض براي محصولات 
دخاني مشخص شده است، دولت مطابق بند »ب« ماده ۶9 قانون 
وصول برخي درآمدهايش درخصوص ميزان عوارض محصولات 

دخاني تصميم گيري مي كند. 

در كميسيون احداث و خدمات فني- مهندسي اتاق ايران عنوان شد 

راه اندازي بانك اطلاعات مناقصات و معاملات دولتي
اجرايي نش��دن قانون سال 13۸3 درخصوص چگونگي 
برگزاري مناقصات و معاملات دولتي موضوعي است كه از 
س��وي كميس��يون احداث و خدمات فني- مهندسي اتاق 
اي��ران مورد توجه قرار گرفته و بر آن ش��ده تا براي پايش 
اجراي قانون، س��امانه يي را ايج��اد كند كه علاوه بر امكان 
تحليل و پايش، زمينه شفافيت در اين بخش را ايجاد كند. 
ب��ه گزارش پايگاه خبري اتاق ايران؛ كميس��يون احداث و 
خدمات فني- مهندسي از برنامه ريزي اين كميسيون براي 
راه اندازي سامانه يي در مورد برگزاري مناقصات و معاملات 
دولت��ي با هدف ايج��اد بانك اطلاعات��ي در اين بخش كه 
علاوه بر شفافيت امكان تحليل و پايش نحوه اجراي قانون 

را ايجاد كند، خبر داد. 
در اين نشس��ت كه با حضور احمد ميدري، معاون وزير 
تع��اون، كار و رفاه اجتماعي و مظفر نيك پور، ذي حس��اب 
وزارت نفت برگزار شد، محمد اميرزاده، رييس كميسيون 
احداث و خدمات فني- مهندس��ي اتاق ايران با اش��اره به 
نبود ش��فافيت در معام��لات و مناقصات دولت��ي با وجود 
قانون��ي جام��ع و مناس��ب در اي��ن ح��وزه، ع��دم اجراي 
اي��ن قانون را م��ورد انتقاد قرار داد و گفت: متاس��فانه در 
برگزاري مناقصات، اصول اوليه رعايت نمي ش��ود تا زماني 
كه ش��فافيت و فرهنگ پاسخ گويي در اقتصاد ديده نشود، 
نمي توان با فس��اد مبارزه كرد. اين فع��ال اقتصادي پايش 

قانوني مذكور را اقدامي ضروري دانس��ت و از برنامه ريزي 
كميس��يون احداث ب��راي اقدام در اين ح��وزه خبر داد و 
افزود: در تلاش هس��تيم، سامانه يي را راه اندازي كنيم كه 
ام��كان پايش قانون را فراهم كند. ه��ر چند براي اين كار 
اطلاعات اوليه فعالان اقتصادي كه يك  طرف اين معاملات 

هستند را نياز داريم. 
در ادامه احمد ميدري، مع��اون وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماع��ي كه در زمان تصويب قانون معاملات و مناقصات 
دولتي به عنوان نماينده مجلس ش��وراي اسلامي فعاليت 
داش��ت در مورد اين قانون گفت: پي��ش از تصويب قانون 
مورد نظر ش��اهد بوديم ك��ه دس��تگاه ها و وزارتخانه هاي 
مختل��ف هر كدام پيش��نهاد ترک تش��ريفات مناقصات را 
مطرح مي كردند. اس��تدلال آنه��ا هم اين بود كه با كاهش 
تش��ريفات، دولت با سرعت بيش��تري مي تواند پروژه هاي 
عمراني را در دس��ت بگيرد و امور را پي��ش ببرد. غافل از 
اينك��ه دولت از اس��اس نبايد به دنبال اج��راي پروژه هاي 
عمران��ي باش��د. او تصريح ك��رد: بحث اين اس��ت كه بايد 
دخالت دولت تا حد ممكن در اجراي پروژه ها كاهش پيدا 
كن��د. قانون مذكور هم بر همين اس��اس تدوين و تصويب 
ش��د. البته در حداقل حضور دولت، رعايت شفافيت بسيار 
مهم و ضروري است كه اين نكته نيز در قانون مورد توجه 

قرار گرفته است. 
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15 نفت و انرژي
ورود غواصان به نفتكش 

غرق شده سانچي
آنا   س��يروس كيان ارثي در حاش��يه مراس��م ورود 
پيك��ر 3 نفر از ش��هداي س��انحه س��انچي در فرودگاه 
امام)ره( گفت: پيگيري ها و تجسس هاي يافتن شهداي 
باقي مانده از داخل نفتكش در عمق ۱۱۵ متري در حال 
انجام اس��ت و در صورت پايداري ش��رايط آب و هوايي 
عمليات تجسس پيگيري خواهد شد. وي با بيان اينكه 
ش��رايط آلايندگي و زيس��ت محيطي محل غرق شدن 
س��انچي ش��رايط ويژه يي اس��ت و وضعيت آب و هوا 
به گونه يي اس��ت كه تجسس را با سختي رو به رو كرده 
است، گفت: غواص ها نيز در اين شرايط به سمت كشتي 
حركت مي كنند و حتي تاكنون توانسته اند بخش هايي 
از مخازن س��وخت كشتي را كه نش��ت مي كرد، مهار 
كنند. ب��ا اين حال اين عمليات كار زمان بري اس��ت و 
غواص ها باتوجه به عمق زياد محل غرق ش��دن مدت 
كوتاهي مي توانند زير آب بمانند و پس از خارج شدن از 
آب ۴۸ ساعت در كپسول هاي ويژه يي كه شرايط فشار 
بدن آنها را به وضعيت نرمال برمي گرداند، اس��تراحت 
مي كنن��د و دوباره پس از آن تجس��س ازس��ر گرفته 
مي شود. مديرعامل شركت ملي نفتكش اظهار داشت: 
به دليل شدت انفجار شكل ظاهري كشتي دفرمه شده 
و تغيير شكل يافته است كه ورود به آن را سخت كرده 
است. با اين حال گروه غواصي در تلاشند تا اتاقك ها و 
كابين هاي س��انچي را بررسي كنند تا ببينند آيا پيكر 
خدمه در اين اتاقك ها هست يا خير. وي درباره اينكه آيا 
به پيكر ساير خدمه نيز دسترسي خواهيم يافت يا خير، 
افزود: تلاش مي شود به پيكر اين شهدا دست يابيم همه 
ما ايراني ها اميدوار به رس��يدن به پيكرها هستيم اما از 

نظر كارشناسي شرايط كار بسيار سخت است. 

 توافق كاهش توليد نفت
تا پايان ۲۰۱۸ پابرجاست

تس�نيم   جبار اللعيبي وزير نفت عراق گفت: هيچ 
بحثي درخصوص خ��روج از توافق كاهش توليد بين 
اوپك و توليد كنندگان غيرعضو اوپك مطرح نيس��ت 
و براي اين صحبت ها بايد تا پايان س��ال 20۱۸ صبر 
كرد. به گزارش رويترز، وي كه در كنفرانس بازسازي 
عراق در كويت س��خن مي گفت، افزود: عراق به طور 
كام��ل از تعهدات خود به موجب توافق كاهش توليد 
تبعيت مي كن��د. اللعيبي گفت وي نگران قيمت هاي 
فعلي نيس��ت، زيرا اينها »نوس��انات عادي« هستند. 
كش��ورهاي عضو اوپك به اضافه روسيه و چند كشور 
توليد كننده ديگر نفت از ابتداي سال 20۱7 توافقي 
را به اجرا گذاش��ته اند كه براس��اس آن توليد روزانه 
۱.۸ميليون بشكه از نفت اين كشورها كم شده است. 
اين توافق تا پايان س��ال 20۱۸ تمديد ش��ده است. 
دبيركل اوپك نيز روز سه شنبه در مصاحبه يي گفت 
كه از ولاديمير پوتين قول گرفته كه روسيه به توافق 

كاهش توليد پايبند باقي بماند. 

تغيير معادله به نفع نفت امريكا 
با  ابرنفتكش هاي جديد

ايس�نا   نخس��تين ابرنفتكش كه قادر به حمل دو 
ميليون بش��كه نفت اس��ت، هفته جاري در لوئيزيانا 
بارگي��ري ك��رد تا فاز بع��دي تبديل امري��كا به يك 
صادركننده بزرگ انرژي كليد بخورد. اين ابرنفتكش 
كه »ش��يدن« نام داشت، از سوي »شل اويل« چارتر 
شده و حامل پرچم عربستان سعودي است. منابع آگاه 
ب��ه »اس اند پي گلوبال پلاتس« گفتند: اين كش��تي 
قرار است بندر نفتي فراساحلي لوئيزيانا را با محموله 
نفت ترش مديوم ترك كن��د. به گفته مايكل كوهن 
مدير تحقيقات كالاي باركليز، پروژه هاي زيرس��اخت 
مختلفي وجود دارند كه در منطقه گلف كاست براي 
تس��هيل افزايش توليد امريكا در جريان هستند. اين 
روند از علاقه جهاني رو به رش��د براي صادرات همه 
گريدهاي نفتي امريكا و همچنين رش��د تقاضا سود 
جسته است. صادرات نفت امريكا از زماني كه كنگره 
دو سال قبل ممنوعيت ۴0 ساله صادرات را لغو كرد، 
رو به رشد گذاشته اس��ت. با بهبود قيمت هاي نفت، 
تولي��د نفت امريكا نيز افزايش يافته و اخيرا به بالاي 
مرز ۱0 ميليون بش��كه در روز رس��يده كه بالاترين 
ميزان از سال ۱۹70 است. طبق آمار رسمي، امريكا 
طي چهار هفته گذش��ته به طور ميانگين ۱.۴ميليون 
 بش��كه در روز نف��ت صادر ك��رده كه در مقايس��ه با
 ۶0۵ ه��زار بش��كه در روز در م��دت مش��ابه س��ال 
گذشته، افزايش بيش از دو برابري را نشان مي دهد. 

 افزايش تقاضا براي گاز
در بازار آسيا 

تس�نيم   در حال��ي كه قبلا تصور مي ش��د برطرف 
شدن مازاد عرضه ال ان جي در بازار سال ها طول خواهد 
كش��يد، افزايش تقاضا براي خريد گاز از س��وي چين، 
هند و كش��ورهاي جنوب شرق آس��يا در حال كاهش 
اي��ن مازاد اس��ت. به گزارش رويت��رز، بدين ترتيب اين 
افزايش تقاضا فرصت حض��ور توليد كنندگان جديد از 
شرق آفريقا تا امريكاي شمالي را در بازار گاز آسيا فراهم 
مي سازد. آمارهاي موسسه ايكون نشان مي دهد ميزان 
واردات ال ان جي در جهان از س��ال 20۱۵ به اين طرف 
با رش��دي ۴0درصدي به حدود ۴0ميليارد مترمكعب 
در ماه رس��يده است. اين رش��د تقاضا در سال 20۱7 
سرعت بيشتري گرفته و ميزان واردات به لطف افزايش 
تقاضاي چي��ن، كره جنوبي و ژاپ��ن يك پنجم افزايش 
يافته است. به دنبال توسعه قابل توجه تاسيسات توليد 
گاز در كشورهاي جهان از ابتداي دهه 2000 ميلادي، 
بازار ال ان جي آسيا از سال 20۱۵ با مازاد عرضه مواجه 
بوده است. اما سياست حركت به سوي افزايش مصرف 
گاز در چين در س��ال گذش��ته و همچنين رشد قوي 
اقتصادي در كشورهاي آسيايي موجب رشد تقاضا شده 
است. همچنين س��رماي هوا در زمستان امسال در دو 
برابر شدن قيمت ال ان جي در معاملات فوري از اواسط 
س��ال 20۱7 موثر بوده اس��ت. باتوجه ب��ه ادامه برنامه 
گازي سازي صنايع چين و تاخير در چند پروژه صادرات 
گاز، انتظار مي رود بازار ال ان جي تا پايان سال 20۱۸ در 

وضعيت متوازن باقي بماند.

تكخبر

كوتاهازدنيايانرژي

جنگ قدرت در درياي شمال

برنت،بيمقدارميشود؟

مجلس شوراي اسلامي با افزايش قيمت آب و برق و گاز در سال آينده موافقت كرد

مصرف انرژي كشور با افزايش قبض ها كنترل مي شود؟

معاون وزير نفت در امور پتروشيمي:

واحدهايتوليديبهشركتپژوهشوفناوريپتروشيمياطمينانكنند

گروه انرژي 
مص��رف بي��ش از حد ب��ه يك��ي از اصلي ترين 
معض��لات تامين كنن��دگان ان��رژي در س��ال هاي 
اخير كش��ور تبديل شده اس��ت. افزايش مصرف ۶ 
درصدي برق هم��راه با افزايش س��ريع حامل هاي 
ديگر انرژي مانن��د آب و گاز و بنزين بوده تا علاوه 
بر آنك��ه بودجه قابل توجهي از دول��ت صرف ارائه 
اين خدمات مي ش��ود، نياز به توس��عه و نگهداشت 
تاسيس��ات توليد و تامين نيز احساس شود. جدي 
بودن معضل مص��رف غيرمنطقي به حدي بوده كه 
رض��ا اردكانيان وزير نيرو، محور برنامه هاي خود در 
دولت دوازدهم را مديري��ت تقاضا قرار مي دهد. در 
اين ميان مس��وولان ديگر مانند بي��ژن زنگنه وزير 
نفت و حميدرض��ا عراقي مديرعامل ش��ركت ملي 
گاز اي��ران هم از مصرف بالا و صرفه جويي نكردن ها 
دل خوش��ي ندارند. اما مصوبه روز گذشته مجلس 

ش��وراي اس��لامي و مجوز افزاي��ش تعرفه آب، برق 
و گاز اي��ن امي��د را در دل مس��وولان تامين انرژي 
كشور احيا كرد كه بتوانند با اقداماتي عملي مانع از 

مصرف بيش از حد انرژي شوند. 
لزوم افزايش تعرفه حامل هاي انرژي چند سالي 
است كه بر سر زبان هاست اما سال ۹7 مناسب ترين 
دوران براي آن در نظر گرفته ش��ده بود. زماني كه 
لايحه بودج��ه ۹7 به وس��يله رييس جمهور تقديم 
مجلس ش��د، افزايش قيمت حامل ه��اي انرژي به 
عن��وان يكي از برنامه هاي مهم دولت در نظر گرفته 
شده تا يكي از اهداف مهم حوزه انرژي كه مديريت 
تقاضا و كاهش مصرف است، محقق شود. اردكانيان 
بارها بر اين موض��وع تاكيد كرده كه بدون »واقعي 
كردن« قيمت آب و برق صرفه جويي كردن معنايي 
ندارد. به گفته او »برخي« ش��هروندان از اهميت و 
ارزش اين نعمت ها آگاه نيستند. اردكانيان كه يك 

ماه پيش در بين دوستان و استادان قديمي خود در 
دانش��گاه صنعتي شريف بيان كرد كه واقعي كردن 
قيمت ه��اي آب و برق باعث مي ش��ود تا همه مردم 
نس��بت به ارزش اين منابع آگاه و هوش��يار باشند، 
اما مخالف��ت نمايندگان مردم در مجلس ش��وراي 
اسلامي با افزايش قيمت حامل هاي انرژي باعث شد 
تا در روزهايي كه ايران »خشك ترين سال خود در 
۴7سال اخير« را تجربه مي كند، برنامه هاي وزارت 

نيرو براي مديريت تقاضا با مشكل مواجه شود.
اردكانيان ك��ه با توجه به مخالفت هاي ش��ديد 
نماين��دگان مجل��س و پ��س از آن از بي��ن رفتن 
زمينه ه��اي اجتماعي ب��راي افزاي��ش تعرفه آب و 
برق نتوانس��ته بود راه مديريت تقاض��ا را از طريق 
ارزشمند كردن آب و برق طي كند، تلاش هاي خود 

را متمركز بر ابعاد »فرهنگي« كرد. 
وي در يك ماه گذشته كه تقريبا افزايش تعرفه 
تمام حامل هاي انرژي در سال ۹7 منتفي شده بود 
در سخنراني ها و صحبت هاي گوناگون خود بر اين 
نكت��ه تاكيد كرد ك��ه نيازمند هم��كاري داوطلبانه 
مردم اس��ت تا در ش��رايط وخيم كم آب��ي كنوني، 
وزارت ني��رو مجبور ب��ه جيره بن��دي آب يا قطعي 
ب��رق نش��ود. او همچنين مدي��ركل روابط عمومي 
خ��ود را هم تغيي��ر داد و با انتخاب س��ختگيرانه و 
موشكافانه »بهترين گزينه قابل انتخاب« ماموريت 
جديد روابط عمومي را افزايش ارتباط با شهروندان 
و مشتركان براي فرهنگ سازي و مديريت تقاضاي 
آنه��ا تعيين كرد. او در ادامه ب��ا مراجع تقليد قم و 
اس��تانداران سراس��ر كش��ور ديدار كرد تا بتواند از 
تمام ظرفيت هاي فرهنگي و اجتماعي موجود براي 

مديريت تقاضا استفاده كند. 
ب��ا اين حال اكنون كه به نظر مي رس��د، مجلس 
شوراي اسلامي در ازاي گران نشدن بنزين در سال 
۹7 حاضر اس��ت تا دول��ت را در راه مديريت تقاضا 
از طريق واقعي ك��ردن قيمت هاي آب و برق و گاز 

ياري دهد احتمالا شاهد آن خواهيم بود كه راهكار 
اقتصادي ب��ار ديگر در راس راهكارهاي وزارت نيرو 

قرار خواهد گرفت. 
البت��ه افزاي��ش قيم��ت تعرفه ه��اي آب و برق 
از منظ��ر توليدكنن��دگان نيز حائز اهميت اس��ت؛ 
موضوع��ي ك��ه به وي��ژه در صنعت برق كش��ور به 
چش��م مي خورد. ب��ا توجه ب��ه آنك��ه آب و برق با 
قيمت ه��اي پايين تر از بهاي تمام ش��ده به دس��ت 
مشتركان مي رسد، ش��ركت هاي خصوصي بسياري 
ناتوان از دريافت مطالبات خود هس��تند تا مجموع 
مطالب��ات توليدكنندگان خصوصي ب��رق از دولت 
ب��ه 30هزارميليارد تومان برس��د و تم��ام تلاش ها 
ب��راي كاهش اي��ن بدهي ه��ا تاكنون تنه��ا مانند 
تس��كين دهنده يي موقت بوده اند. ني��از به افزايش 
تعرفه آب و برق از نگاه توليدكنندگان نيز به قدري 
مهم اس��ت كه آخرين س��فارش حميد چيت چيان 
وزير نيرو پيشين به جانشين خود را اختصاص داد.

 
 چرا گاز نياز به اصلاح قيمت دارد؟

ش��ايد در نگاه نخس��ت يا از نظر برخ��ي افراد، 
مساله آب و برق با مساله گاز و حتي بنزين متفاوت 
به نظر برس��د. هر چه باشد با آنكه ايران در منطقه 
خشكي از جهان قرار گرفته و سال هاي كم بارشي را 
هم پشت سر مي گذارد از نعمت نفت و گاز فراواني 
برخوردار است. در حقيقت ايران دارنده بزرگ ترين 
ذخاير گازي جهان است و قاعدتا نبايد نياز چنداني 
ب��ه صرفه جويي در مصرف گاز يا افزايش قيمت آن 

براي ترغيب مردم به صرفه جويي شود. 
از نگاه كارشناس��ان حوزه ان��رژي و به دليل آنكه 
بس��ياري از منابع گازي كه به ش��بكه داخلي كشور 
تزريق مي ش��ود، يك محصول فرع��ي چاه هاي نفت 
اس��ت، نمي توان براي آن قيمتي در نظر گرفت. اما با 
آنكه بهاي تمام ش��ده هر واحد گاز، مشخص نيست 
و معمولا هم قابل چشم پوش��ي است، هزينه فرصت 
گاز بسيار بالاست. آن طور كه مسوولان شركت ملي 
گاز بي��ان مي كنن��د با كاهش مص��رف گاز در بخش 
خانگي مي توان گاز بيش��تري به نيروگاه ها رس��اند تا 
محيط زيس��ت پاك تري داشته باش��يم)ضمن آنكه با 
صرفه جوي��ي در مصرف برق هم مي ت��وان از خوراك 
مورد نياز براي نيروگاه ها كاس��ت.( از طرف ديگر اگر 

مصرف نيروگاه ها هم كاسته شود، گاز بيشتري براي 
صادر كردن به كش��ورهاي همس��ايه وج��ود خواهد 

داشت. 
براساس برآوردهاي حميدرضا عراقي مي توان 20تا 
2۵درصد از مصرف كنوني كشور كاست و آن را صرف 
صادرات و ارزآوري براي كش��ور كرد. ب��ا اين حال او 
كه هفته گذش��ته و به مناس��ب دهه فجر نشستي با 
خبرن��گاران برگزار كرد كه دل پرُي از ش��يوه مصرف 

گاز در كشور داشت. 
وي كه پيش از آن اعلام كرده بود در س��ال جاري 
۶.۵ درصد بر مصرف گاز كش��ور افزوده ش��ده است، 
بس��ياري از هدررفت ها را مربوط به شبكه غيرخانگي 
مي دانست. او كه براي خبرنگاران از تجربيات شخصي 
خود س��خن مي گفت، بيان كرد:»زماني كه وارد يك 
اداره يا س��ازمان دولتي مي شوم شاهد آن هستم كه 
دماي اتاق بس��يار گرم اس��ت؛ تا حدي كه نياز است 
لباس ه��اي گرم خود را درآوري��م. گاهي نيز در فصل 
زمستان شاهد آن هستم كه در و پنجره هاي ادارات باز 
هستند.« او با دلسوزي بيان كرد:»گازي كه ما داريم، 
سرمايه آيندگان نيز هست. اگر روزي خدا ناكرده گاز 
تمام ش��ود، چه بايد بكنيم؟« البته عراقي از وضعيت 
نيروگاه هاي كشور هم انتقاد داشت و خواستار آن بود 

كه راندمان ها افزايش يابد. 
در نهاي��ت با آنكه افزايش احتمالي تعرفه هاي گاز 
مي تواند منجر به صرفه جويي كش��ور در مصرف اين 
نعمت خدادادي ش��ود و امكان صادرات را فراهم كند 
شايد بتواند مش��كل بزرگ اين روزهاي شركت ملي 
گاز را هم مرتفع كند. ش��ركت مل��ي گاز كه از مرداد 
ماه س��ال جاري با ديوان عدال��ت اداري به نحوي در 
كشمكش است و هيچ ابتكاري براي حفظ آبونمان گاز 
در قبض ها كارگر نيفتاده شايد بتواند با قيمت گذاري 
جديد گاز مصرفي مشتركان خود بخشي از درآمدهاي 
از دس��ت رفته خ��ود را جبران كن��د؛ درآمدهايي كه 
ب��ه گفته مديرعامل ش��ركت ملي گاز اي��ران بالغ بر 
هزارميلي��ارد تومان ب��ود. البت��ه او در آخرين حضور 
رسانه يي خود هشدار داده بود كه اگر مجلس فكري به 
حال درآمدهاي از دست رفته شركت ملي گاز نكند، 
طرح هاي گازرساني امكان اتمام نخواهند يافت. شايد 
انعطاف اخير مجلس را بتوان واكنش��ي در قبال اين 

هشدار هم دانست.

گروه انرژي  
يك ماه است كه سبد نفت خام برنت از ۵ ميدان 
نفتي درياي ش��مال تامين مي شود، نه از ۴ ميدان. 
۱۱س��ال پس از اينكه شركت انرژي پلتس، ميدان 
نفتي اكوفيسك را به ميدان نفتي برنت اضافه كرد، 
مي��دان نفتي ت��رول با ظرفيت برداش��ت 200هزار 
بشكه نفت در روز به برنت اضافه شده است. با وجود 
اين بس��ياري از كارشناسان معتقدند كه زمان براي 
تجديدنظر درباره ش��اخص نفتي برنت فرارس��يده 
اس��ت چراكه تولي��د اين نفت درحال افول اس��ت. 
براي تخفيف اثر اين كاهش توليد در س��ال 2002 
ميدان هاي نفتي اوزبرگ و فورتيز به اين سبد نفتي 
اضافه  ش��دند و پس از آن ميدان نفتي اكوفيسك و 
حال نيز ميدان ترول به برنت اضافه ش��ده است. با 
اين وجود ن��ه تنها تمام ميدان هاي ضميمه  ش��ده 
س��قف توليد خ��ود را پشت س��ر گذاش��ته اند بلكه 
ميدان هاي فعال ني��ز تنها مقدار اندك 20 ميليون 
تن در س��ال را توليد مي كنند. پس جا دارد، سوال 

كنيم كه بر سر برنت چه خواهد  آمد؟
بع��د از انضمام ترول، اضافه كردن ميدان  يوهان 
س��وردروپ با ظرفيت توليد بالقوه ۶۶0   هزار بشكه 
در روز)در ف��از اول با ظرفيت 3۵0 هزار بش��كه در 
روز( گام بعدي جامعه سياس��ت گذاري نفت خواهد 
 بود. هر چه زود تر اين اتفاق بيفتد براي سرنوش��ت 
برنت بهتر است. ميدان يوهان سوردروپ مهم ترين 
پديده فلات نروژ-بريتانيا در ۱0س��ال آينده خواهد 
ب��ود و تا  به  ام��روز بزرگ ترين اكتش��اف در درياي 
ش��مال)با ذخيره يي بالغ بر 2تا 3ميليارد بشكه( به 
 شمار مي رود. همچنين اين ميدان يك چهارم نفت 
فلات قاره نروژ را تشكيل خواهد  داد. نام اين ميدان 
به خودي خود گوياي اهميت آن است)سوردروپ، 
نام دريانورد نروژي و كاش��ف قطب ش��مال است( 
چنانك��ه ابتدا دو ميدان در س��ال 20۱0 با نام هاي 
آولدسنز و آلدوس كشف شدند اما ادغام آنها تحت 
نام يك سياستمدار مشهور نروژي به توسعه ميدان 
وجه��ي نمادين بخش��يد. ف��از اول توس��عه ميدان 
سوردروپ در س��ال 20۱۹ آغاز مي شود و فاز دوم 

قرار است در سال 2022 كليد بخورد تا اينكه نهايتا 
در س��ال 202۵يا 202۶ اين مي��دان به اوج توليد 

خود برسد. 
با اينكه اكثر اكتشافات اخير در فلات قاره نروژ، 
ميدان هاي��ي با ذخاي��ر غالب��ا گازي بوده اند، اقبال 
ن��روژ و البته برنت بلند بوده ك��ه ۹7 درصد ميدان 
نفتي يوهان س��وردروپ متشكل از نفت است. اگر 
يوهان سوردروپ را كنار بگذاريم، غياب ميدان هاي 
وس��يع نفتي صورت معما را هويدا مي س��ازد: براي 
حف��ظ وجه فيزيكي برنت- به عبارتي، حفظ رابطه 
ش��اخص نفتي برنت نس��بت به معاملات واقعي و 
دوري از سناريو هاي وابس��ته به سفته بازي برنت- 
بايد ب��راي يافتن ذخاي��ر جديد عملي��ات خود را 
به سمت ش��مال يا ش��رق هدايت  كند. حركت به 
سمت شمال به معناي انضمام ميدان هاي بيشتري 
در دري��اي بارنتز و بر  هم  خوردن تعادل به س��ود 
نروژ خواهد  بود در حالي كه حركت به س��وي شرق 
معادل ب��ا اضافه  كردن ميدان هاي ش��اخص نفتي 
اورال )ش��اخص نفت روس��يه( به ش��اخص برنت 
خواه��د  بود. اما انضمام نفت اورال، وهم نويس��نده 
اين نوشتار نيست؛ چنانكه زماني رويال داچ شل اين 

ايده را دنبال مي كرد. 
اگر قرار باش��د كه برنت از حوزه هميشگي خود 
گام��ي فرات��ر گذارد، لاج��رم اين حرك��ت بايد در 
همسايگي اين ميدان نفتي باشد. خريدار اصلي نفت 
اورال بالتيك، هلند است؛ لذا مي توان گفت كه نفت 
برنت و اورال تقريبا به بازارهايي يكس��ان س��رازير 
مي ش��وند. كيفيت اورال و برنت اما متفاوت اس��ت؛ 
برنت، نفتي سبك با سطح گوگرد پايين است حال 
  آنكه نفت اورال نيمه سنگين و داراي سطح گوگرد 
به  نس��بت بالايي است. به خودي خود اين مشكلي 
عظيم محسوب نمي ش��ود چرا كه يكي از تركيبات 
نف��ت خام مخل��وط فورتيز كه از مي��دان بوزارد)از 
ميادين درياي ش��مال( اس��تخراج مي ش��ود دقيقا 
كيفيتي مش��ابه با نفت اورال را داراست)چگالي 3۱ 
تا API 32 و ۴.۱تا ۵.۱درصد گوگرد(. به علاوه از 
سال 20۱3 به اين سو، سيستم كيفي خاصي براي 

جبران عدم ت��وازن كيفي گونه ه��اي مختلف نفت 
تعبيه ش��ده است. اين سيس��تم در مورد نفت هاي 
اس��تخراج ش��ده از ميادين اوزبرگ و اكوفيسك به 

خوبي عمل كرده است. 
با  اين  هم��ه، پذيرفتن نفت اورال به عنوان نوعي 
از برنت با مش��كلات متعددي مواجه اس��ت. براي 
فهم اين موضوع بايد به ويژگي هاي ش��اخص نفتي 
برن��ت رجوع ك��رد. حجم بالاي تولي��د يكي از اين 
ويژگي هاس��ت كه درحال حاضر برنت اين شاخصه 
را داراست. از  طرف ديگر نفت شاخص بايد به وفور 
مي��ان عرضه كنندگان و متقاضيان معامله  ش��ود و 
هيچ ي��ك از طرف ه��اي عرضه و تقاض��ا نبايد توان 
قيمت گذاري و حتي اثرگذاري بر قيمت ها را داشته 
 باش��ند. از جنبه تئوريك گونه هاي نفت متعددي از 
اي��ن ويژگي ها برخوردارند كه بعض��ي از آنها حتي 
توليد بسيار بيشتري نسبت به برنت دارند. اما وجه 
متمايز برنت در رقابت با تمامي رقبا ش��فاف است. 
شفافيت گزارش هاي معاملات برنت عاملي است كه 
به جهاني  ش��دن برنت كمك شاياني كرده است. از 
طرفي هر گونه نفتي كه س��وداي شاخص بودن در 

سر دارد بايد درجه شفافيت بالايي را دارا باشد. 

محرمان��ه مان��دن جزئي��ات قيمت گ��ذاري، اما 
باعث مي ش��ود كه اورال در رقابت ب��ا برنت، نفس 
ك��م بياورد. لذا براي اينك��ه اورال را بتوان در زمره 
نفت ش��اخص برنت جاي  داد باي��د معاملات آن از 
ش��فافيت كافي برخوردار ش��ود. هر چند شفافيت 
معاملات اورال به  هيچ وجه پيش شرطي براي ورود 
اورال به برنت محسوب نمي شود چراكه مثلا بيشتر 
از يك س��وم نفت توليد  ش��ده در ميدان نفتي ترول 
توسط اس��تات اويل به پالايشگاه مونگستاد در نروژ 
تحويل داده مي شود و بخش اعظمي از عرضه برنت 

به آسيا غيرشفاف است. 
ب��ا  اين  همه نباي��د مقامات روس��ي را از معادله 
كنار  گذاش��ت. ۱0س��الي مي ش��ود كه آنها حديث 
جداي��ي نفت اورال از برنت را در محافل خود س��ر 
مي دهند و از اين نظر بعيد است به پيشنهاد انضمام 
اورال به برنت روي خوش نش��ان دهند. اما نبايد از 
نظر دور داش��ت كه با اضافه ش��دن اورال به برنت، 
نفوذ روس��يه افزون خواهد ش��د چراكه منابع اورال 
بيشتر از برنت است. از همين رو روسيه مي خواهد، 
ابتكار عمل را در دس��ت داشته  باش��د. از اين رو تا 
زماني كه مش��اركت كنندگان در بازار ميل به ادامه 

وضعيت فعلي داشته  باش��ند احتمالا روسيه دست  
به  كار نش��ود. تنش هاي سياس��ي ميان روس��يه و 
غرب درحال بالا  گرفتن  است با  اين  همه طرف هاي 
درگير متوجه منافعشان هستند؛ گزينه ديگر برنت 
بعد از اورال، نفت غرب آفريقاست كه در جغرافيايي 
دورتر توليد شده و با موازين غيرشفاف تري معامله 

مي شود. 
مش��كلات انضمام تنها به موانع سياسي و كيفي 
ختم نمي ش��ود. بي دليل نيس��ت كه رويال داچ شل 
از فك��ر اضافه كردن اورال به برنت منصرف ش��ده 
است. ش��ركت ش��ل زماني بازيگر اصلي در درياي 
ش��مال بود و حتي با آنكه كسي توانايي اثرگذاري 
بر قيمت ه��اي برنت را نداش��ت، بس��ياري عقيده 
داش��تند كه اين ش��ركت هلندي- انگليسي قدرت 
اثرگ��ذاري بر قيمت برن��ت را دارد. اما بعد از اضافه 
ش��دن ميدان هاي نفتي ترول و خبر بهره برداري از 
ميدان يوهان سوردروپ، استات اويل قدرت نخست 
در درياي  ش��مال خواهد  بود. از اين رو بازي قدرت 
در زمين سياس��ت و در س��طح شركت هاس��ت كه 

آينده برنت را تعيين مي كند. 
منبع: اويل پرايس

گروه انرژي 
روز گذشته يكي از واحدهاي پتروشيمي كشور 
قدمي برداش��ت كه مي تواند به معناي شروع توليد 
محصولات پيشرفته تر در صنعت پتروشيمي كشور 
و پايان دادن به محدوديت هاي توليد چند محصول 
خاص و س��اده پتروشيمي باش��د. اين اقدام شروع 
فرآيند تجاري سازي كاتاليست SAC500 به وسيله 

پتروشيمي شازند بود. 
 SAC500 قرارداد تجاري س��ازي كاتاليس��ت 
صبح روز گذشته)چهارشنبه 2۵بهمن  ماه( با حضور 
س��يدرضا نوروززاده، معاون وزي��ر نفت و مديرعامل 
شركت ملي صنايع پتروشيمي و حبيب الله بيطرف، 
معاون امور مهندس��ي، پژوهش و فناوري وزير نفت 
بين اسماعيل قنبري، مديرعامل شركت پژوهش و 
فناوري پتروش��يمي و ابراهيم ولدخاني، مديرعامل 

پتروشيمي شازند امضا شد. 
با اين حال معاون وزير نفت در امور پتروش��يمي 
از واحده��اي توليدي خواس��ت به منظور توس��عه 
اي��ن صنع��ت در كش��ور و جلوگيري از وابس��تگي 
به كش��ورهاي ديگر به ش��ركت پژوهش و فناوري 
پتروش��يمي اطمينان داش��ته باش��ند و از دانش و 

فناوري ه��اي در اختيار اين ش��ركت براي توس��عه 
توليدات پتروشيمي و افزايش ارزش افزوده حاصل از 

محصولات آن استفاده كرد. 
به گزارش شانا، س��يدرضا نوروززاده روز گذشته 
در آيين امضاي قرارداد تجاري س��ازي كاتاليس��ت   
SAC500 تاكي��د كرد: تحقيقاتي كه در ش��ركت 
پژوهش و فناوري پتروش��يمي ب��ه منظور تكميل 
فرآيند و افزايش توليد در كشور انجام مي شود بايد 

عملياتي شود. 
وي اف��زود: ب��ه منظور تجاري س��ازي تحقيقات 
ش��ركت پژوهش و فناوري پتروش��يمي و توس��عه 
اين صنعت بهتر اس��ت اين شركت شريك و همكار 
داخلي داشته باشد.  مديرعامل شركت ملي صنايع 
پتروش��يمي با قدرداني از شركت پتروشيمي شازند 
كه ريس��ك همكاري با ش��ركت پژوهش و فناوري 
پتروش��يمي براي تجاري س��ازي اين كاتاليست را 
پذيرفته اس��ت، ادامه داد: اميدوارم اين اطمينان در 

همه واحدهاي پتروشيمي گسترش يابد. 
نوروززاده با اش��اره به اينكه همه واحدها بخش 
پژوهش و فناوري را دارند، گفت: تمركز فعاليت در 
يك واحد خلق دانش بدون شك نتايج مطلوب تري 

به دنبال دارد. معاون وزير نفت در امور پتروش��يمي 
اظهار كرد: واحدهاي پتروشيمي كشور بايد به منظور 
رقاب��ت در بازار جهاني حمايت ش��وند تا براي تهيه 
كاتاليست و فناوري هاي روزآمد به كشورهاي ديگر 

وابسته نباشيم. 
وي ب��ا بي��ان اينكه اهميت دادن ب��ه پژوهش و 
فناوري مورد تاكيد دولت و همس��و با سياست هاي 
وزير نفت است، تصريح كرد: بها دادن به خلق دانش 
در چارچوب سياست هاي ابلاغي از سوي مقام معظم 
رهبري و همان اقتصاد مقاومتي اس��ت. مديرعامل 
ش��ركت ملي صنايع پتروشيمي گفت: اميدواريم با 
كمك واحدهاي توليدي ش��اهد به نتيجه رسيدن 

دستاوردهاي بيشتري در اين زمينه باشيم. 

 صرفه جويي 4۰ ميليون دلاري يك كاتاليست
فن��اوري  و  پژوه��ش  ش��ركت  مديرعام��ل 
پتروش��يمي ني��ز در ادام��ه اي��ن مراس��م گفت: 
برآورد مي ش��ود كه صرفه جوي��ي ارزي حاصل از 
تجاري س��ازي كاتاليس��ت SAC500 در مقياس 
صنعتي براي توليد گريدهاي پلي اتيلن س��نگين 

حدود ۴0ميليون دلار باشد. 

اسماعيل قنبري يكي از مشكلات بزرگ حوزه 
پژوهش را نبود اعتماد به دانش كسب شده مراكز 
پژوهشي دانست و از شركت پتروشيمي شازند به 
دليل قبول اين ريس��ك قدرداني كرد. وي افزود: 
شركت پژوهش و فناوري با ۱0سال سابقه فعاليت 

توانسته مراحل بلوغ فناوري را طي كند. 
فن��اوري  و  پژوه��ش  ش��ركت  مديرعام��ل 
از  را   SAC500 كاتاليس��ت  پتروش��يمي 
»هاي تك«ترين كاتاليست هاي پلي اتيلن سنگين 
عن��وان ك��رد و گف��ت: در رويك��ردي جديد بين 
صنعت و پژوهش ش��اهد تجاري س��ازي مشترك 

اين كاتاليست هستيم. 
قنبري ادامه داد: اميدواريم ش��ركت پژوهش و 
فناوري پتروش��يمي بتواند در بحث تامين امنيت 

فناوري براي صنعت پتروشيمي كه يكي از وظايف 
حوزه پژوهش است به درستي ايفاي نقش كند. 

وي با اشاره به اينكه هم اكنون حدود ۴00هزار 
تن از اين نوع پلي اتيلن سنگين براي توليد گريد 
لوله در كش��ور وجود دارد، اظهار كرد: اميدواريم 

اين كاتاليست اين توليد را پوشش دهد. 
فن��اوري  و  پژوه��ش  ش��ركت  مديرعام��ل 
پتروش��يمي گفت: با راه ان��دازي واحدهاي جديد 
پتروش��يمي در كش��ور، برآورد مي ش��ود سالانه 

۱00تن از اين نوع كاتاليست نياز باشد. 
ب��ه گفته قنبري، صرفه جوي��ي ارزي حاصل از 
تجاري سازي اين كاتاليست حدود ۴0ميليون دلار 
خواهد بود ك��ه موفقيت بزرگي براي دانش بومي 

كشور است. 
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بيثباتيدرسياستهايفيلمفجر
ارُد عطارپور با تاكید بر اينكه حذف بخش مستند از جشنواره فیلم فجر و داوري نشدن اين آثار در بخش سوداي سیمرغ، 
پروژه ي��ي غیرمدبرانه و غیركارشناس��ي بود، گفت: خارج كردن مس��تند از داوري اين جش��ن، كار بیهوده ي��ي بود و پیامي به 
مستندسازان  داد كه »مستند« حوزه يي جدي نیست كه وارد عرصه رقابت با ديگر فیلم ها شود! اين تهیه كننده و مستندساز به 
ايسنا گفت: معمولاً يكي از دلايل ارزشمندي جشنواره ها، ثبات در سیاست هايشان است و اين ثبات هنرمنداني كه همراهشان 
هستند را قانع و دلگرم مي كند كه با مجموعه يي حرفه يي طرف هستند كه تغییري در رويكردشان نمي دهند؛ اما در جشنواره 
فیلم فجر به خصوص در بخش »س��ینماي مس��تند« معمولاً اين اتفاق رخ نمي دهد و هر كسي طرح جديدي را انتخاب و اجرا 
مي كند. امسال هم شاهد راه يافتن دو مستند به سوداي سیمرغ و حذف بخش مستند بوديم كه به نظر من كاري اشتباه بود. 
به گفته او، هیچ جاي دنیا اينچنین با تحقیر با س��ینماي مستند رفتار نمي كنند. اين تصمیم گیري ها پیرو رفتاري است كه 

مي خواهند سینماي مستند محدودتر شود. 

چهرهروز

بررسيتغييراتايجادشدهدرهزينههاينظاميكشورها

قلکهاييبزرگتربرايجنگ
گروهگوناگون

در آغ��از س��ال 2018، گزارش ه��اي 
بس��یاري حاكي از افزاي��ش توان نظامي 
چی��ن ب��وده اس��ت. در بس��یاري از گزارش ها گفته 
ش��ده كه ارتش چین در 2  س��ال گذشته، سالانه 45 
مانور نظامي در مناطق جنگي احتمالي داش��ته است. 
همچنین گفته ش��ده كه در زمان رياس��ت جمهوري 
ش��ي جین پینگ، اصلاحات بزرگي در نیروي مس��لح 
چین صورت گرفته است. او با تقويت ارتش كشور، از 
آن براي تبلیغي در طرح »راه ابريشم جديد« استفاده 
كرده اس��ت. بر اين اساس، بسیاري افراد بر اين باورند 
ك��ه از اين پس، بايد به دولت پكن به عنوان دولتي با 
جاه طلبي هاي نظامي منطقه يي و بین المللي نگاه كرد. 
همان طور كه در بسیاري از گزارش ها گفته شده، 
در س��ال هاي اخیر، دولت چین به ش��دت بر افزايش 
توان نظامي خود س��رمايه گذاري كرده اس��ت. طبق 
تازه ترين آمار منتشر شده، دولت چین از سال 2007 
تا 2016، حدود 118درصد هزينه هاي نظامي خود را 
افزايش داده اس��ت. به گفته بسیاري از كارشناسان و 
تحلیلگران چین پس از آنكه به جايگاه اول اقتصادي 
رس��ید اين قابلیت را به ت��وان نظامي تبديل كرده و 
به جنگ »نظم بین المللي« به رهبري امريكا خواهد 
رفت و ب��ه همین دلیل چیني ها در س��ه دهه اخیر، 

قابلیت هاي نظامي خود را ارتقا مي دهند. 
طبق بس��یاري از گزارش هاي منتش��ر ش��ده، در 
پايان سال 2017، نهادهاي اطلاعاتي-امنیتي امريكا 
از اينك��ه روس��یه در بلندمدت بتوان��د دوباره به يك 
ابرقدرت تبديل شود، به ش��دت ابراز نگراني كرده اند. 
آن ط��ور كه در اين گ��زارش نیز آمده، در 10 س��ال 
گذشته، روس��یه حدود 87درصد هزينه هاي نظامي 
خود را افزايش داده اس��ت. آن طور كه گفته ش��ده، 
پس از فروپاشي ش��وروي، روسیه به عنوان میراث دار 
شوروي س��ابق، تا حد زيادي به سلاح هاي هسته يي 
متكي ش��د تا ضعف هاي خود را در زمینه سلاح هاي 
متع��ارف، جب��ران كند. اكنون روس��یه مي كوش��د، 
وابستگي خود را به سلاح هاي هسته يي كاهش دهد، 
نیروهاي متعارفش را بازسازي كند و تسلیحات مدرن 

را توسعه بدهد. 
آن طور ك��ه در اين گزارش گفته ش��ده، هند نیز 
به عن��وان مهم ترين رقیب منطقه يي چین در آس��یا، 
بی��ش از 5درصد از تولی��د ناخالص داخلي خود را به 

امور نظامي اختصاص مي دهد. براس��اس آمار منتشر 
ش��ده، هزينه هاي نظامي اين كش��ور از سال 2007 
ت��ا 2016، حدود 54درصد افزايش داش��ته اس��ت. 
همچنین در 2 سال گذشته، در بسیاري از گزارش ها 
اعلام شد كه دهلي نو، جهت بالا بردن آمادگي نظامي 
خ��ود، ح��دود 223 میلیارد دلار تس��لیحات نظامي 

خريداري كرده است. 
طبق اين گزارش، هزينه هاي نظامي در كره جنوبي 
در 10 س��ال گذش��ته نیز، حدود 35درصد افزايش 
داش��ته اس��ت. به دنبال پرتاب هاي مكرر موشك هاي 
بالستیك كره شمالي، كره جنوبي تلاش گسترده يي را 
براي افزايش قدرت نظامي خود براي كس��ب برتري 
در مقابل همسايه ش��مالي شروع كرده است. بودجه 
نظامي كره جنوبي در سال 2018، در قالب برنامه هاي 
دفاعي علیه پیونگ يانگ و با هدف تقويت توان دفاعي 
اين كش��ور در برابر برنامه هاي هسته يي كره شمالي، 
با رش��د 7درصدي، نزديك به 50 میلیارد دلار اعلام 

شده است. 
در ادام��ه اين گزارش، افزاي��ش هزينه نظامي در 
عربستان سعودي در 10 سال اخیر حدود 20 درصد 
اعلام ش��ده است. آلمان نیز از سال 2007 تا 2016، 
حدود 6.8درصد هزينه ه��اي نظامي خود را افزايش 
داده اس��ت. آن طور كه در بسیاري از گزارش ها گفته 
شده، آلمان در حال حاضر، حدود 1.2درصد از تولید 

ناخالص داخلي خود را صرف بودجه دفاعي مي كند. 
طبق آمار منتشر شده، افزايش هزينه هاي نظامي 
فرانس��ه از س��ال 2007 تا 2016، حدود 2.8درصد 
و در ژاپ��ن، 2.5درص��د اعلام ش��ده اس��ت. در اين 
می��ان، بريتانیا و امريكا در 10 س��ال اخیر، با كاهش 
هزينه هاي نظامي روبه رو بودند. اين در حالي اس��ت 
كه طبق گزارش هاي منتش��ر ش��ده، امريكا با بودجه 
نظام��ي 682 میلی��ارد دلاري اش، در ص��در جدول 
جهاني »هزينه هاي نظامي« ق��رار دارد، در واقع اين 
كش��ور حدود 20درصد كل هزينه هاي دولت فدرال 
را به خود اختصاص داده است. در سال هاي گذشته، 
با بحران بدهي و هزينه هاي جنگ عراق و افغانستان 
و 200 ه��زار س��رباز امريكاي��ي مس��تقر در بیش از 
144 كش��ور جهان، امريكا محدوديت هاي بس��یاري 
را در س��رمايه گذاري هاي مالي در بخش پرس��نل و 
ديپلماسي، تحقیق و توسعه و طرح هاي نظامي جديد، 
تجربه كرده است. با اين  حال، باتوجه به اينكه بودجه 
نظام��ي و دفاعي امريكا در س��ال 2017، با رش��دي 
6درص��دي همراه ب��ود، همچنی��ن ريیس جمهوري 
امري��كا خبر داد كه قص��د افزايش بودجه دفاعي اين 
كشور را در سال 2018 دارد، به نظر مي رسد كاهش 
هزينه ه��اي نظامي امريكا كه در اي��ن گزارش گفته 
ش��ده، مربوط به دوران رياست جمهوري باراك اوباما 

بوده است. 

آمارنامه

بازارهنر

ادامهتصويربرداري»دخترگمشده«تاپايانسال
به گفته كارگردان میني سريال »دختر 
گمشده«، تصويربرداري اين پروژه تا پايان 

سال جاري ادامه دارد. 
س��ینما  كارگ��ردان  كاوري  احم��د 
و تلويزي��ون ب��ا اش��اره به س��اخت يك 
فیلمب��رداري  گف��ت:  میني س��ريال 
در  گمش��ده«  »دخت��ر  میني س��ريال 
تهران آغاز ش��ده كه اين میني سريال با 
مش��اركت ناجي هنر و سیمافیلم درحال 

س��اخت اس��ت. او ادامه داد: اين میني س��ريال درباره 
ي��ك خانواده پلیس و ماجراي دختري اس��ت كه گم 
مي ش��ود و خانواده يي كه محور اصلي داس��تان است، 
پرون��ده اين دختر و ديگر دختران گمش��ده را دنبال 
مي كنند. »دختر گمش��ده« براي س��یمافیلم و در 6 
قسمت ساخته شده است. اين كارگردان سینما اظهار 
كرد: كوروش تهامي در اين میني سريال نقش پلیس را 

بازي مي كند و فیلمبرداري تا پايان سال 
جاري ادامه دارد. كاوري به مهر گفت: از 
لوكیشن هاي »دختر گمشده« مي توان به 
مترو، انبار راه آهن، فرودگاه و سركلانتري 

نیاوران اشاره كرد. 
اين اثر 6 قس��متي محصول مشترك 
فیلم و س��ريال س��یما فیل��م و معاونت 
اجتماعي ناجا - موسسه ناجي هنر- است 
كه به تهیه كنندگي سعید كماني و محمد 
معماري��ان و كارگرداني احمد كاوري به قلم حس��ین 
تراب نژاد در ژانر اجتماعي پلیسي درحال تولید است. 
كوروش تهامي، ماه چهره خلیلي، هومن حاج عبداللهي، 
هدايت هاشمي، شهرزاد كمال زاده، انوش معظمي، آوا 
كاوري، كامبیز دارابي، كرامت رودساز، مختار سائقي، 
حسین زارعي، آرش خیري، نیما صفري و علي آهنج 

بازيگران سريال هستند. 

سريالهاييكهبانوروزميآيند
3 سريال كه از گزينه هاي اصلي پخش 
نوروزي تلويزيون هس��تند، اين روزها از 
س��وي س��یروس مقدم، علیرضا امیني و 

سامان مقدم كارگرداني مي شوند. 
تصويربرداري سريال »پايتخت 5« به 
كارگرداني سیروس مقدم و تهیه كنندگي 
الهام غفوري و نويسندگي محسن تنابنده 
ارديبهشت ماه در منطقه شیرگاه استان 

مازندران آغاز شد. 
س��ريال »پايتخت« با مشاركت سازمان هنري اوج 
در لوكیش��ن هاي مختلفي ازجمله ش��یرگاه، ساري، 
قائم ش��هر، جاده، جنگل، شمال شرق تهران، فرودگاه، 
شهرك س��ینمايي دفاع مقدس و... جلو دوربین رفته 
اس��ت. گروه براي ضبط بخش هاي پاياني عازم تركیه 
ش��دند و سكانس هاي آخر سريال را با محوريت گروه 

تروريستي داعش تولید و ضبط كردند. 
مقدم درباره اينكه چه ويژگي هايي در »پايتخت 5« 
رعايت ش��ده كه از تكراري بودن آن جلوگیري شود؟ 
گفته اس��ت: تا زماني كه ما حرف تازه يي براي گفتن 
داشته باشیم، »پايتخت« را مي سازيم و فقط به صرف 
اين نیست كه يك سريالي گرفته، مردم آن را دوست 
دارند و ما بايد به هر قیمتي آن را بسازيم؛ كه اگر اين 
طور بود، س��ال گذشته آن را مي ساختیم درحالي كه 
ما س��ال گذشته هیچ ايده و س��وژه يي براي ادامه كار 
نداش��تیم و به همین خاطر هم دست به كار نشديم. 
»پايتخت« هر زمان كه س��وژه خوبي داش��ته باشد و 
بداند كه مخاطب آن سوژه را دوست دارد، ادامه دارد. 
تصويرب��رداري س��ريال »تعطی��لات روياي��ي« يا 
»افتاده ها« كه در نوروز ۹7 از ش��بكه دو سیما پخش 

مي شود نیز به كارگرداني علیرضا امیني 
در كیش ادامه دارد. 

ب��ه تازگ��ي دو بازيگر جدي��د فاطمه 
هاشمي و فرهاد بشارتي به اين مجموعه 
اضافه شده اند. بیشتر تصويربرداري سريال 
در كی��ش خواهد ب��ود و تاكنون بیش از 
10جلس��ه از اي��ن مجموع��ه تلويزيوني 
در ش��یراز و در اماكن تاريخي اين ش��هر 

تصويربرداري شده است. 
س��ريال »تعطیلات رويايي« به كارگرداني علیرضا 
امیني كه قرار اس��ت نوروز ۹7 روي آنتن ش��بكه دو 
سیما برود، روز دوش��نبه )11دي ماه( در شهر شیراز 
كلید خورد. فیلمنامه اين س��ريال را احسان جوانمرد 
نوش��ته اس��ت و در 15قسمت س��اخته خواهد شد. 
همچنین محمدرضا ش��ريفي نیا ك��ه بازيگرداني اين 
سريال را برعهده دارد، خودش هم در آن بازي مي كند.

تصويربرداري مجموع��ه تلويزيوني »ديوار به ديوار 
2« به كارگرداني سامان مقدم و تهیه كنندگي حمید 
رحیمي ن��ادي درحالي ظرف روزه��اي پیش رو به مرز 
50درصد مي رسد كه گروه تولید اين سريال همچنان 
در لوكیشن اصلي پروژه و در خانه يي بزرگ در خیابان 

دولت حضور دارند. 
جز لوكیشن خانه در يكي دو هفته گذشته برخي 
س��كانس هاي خارجي نیز تصويربرداري ش��ده است. 
میترا حجار و علي قربان زاده دو بازيگر جديدي هستند 
كه به تازگي به پروژه اضافه شده و با انجام تست گريم 

مقابل دوربین رفته اند. 
اين مجموعه يك بازيگر مط��رح ديگر نیز خواهد 

داشت كه به زودي انتخاب خواهد شد. 

آخرينروزهايضبط»رنجپنهان«
س��ريال »رنج پنهان« كه اين شب ها 
از شبكه يك س��یما راهي آنتن مي شود 
ت��ا چن��د روز ديگ��ر آخري��ن روزه��اي 

تصويربرداري را نیز به اتمام مي رساند. 
رضا جودي،  تهیه كننده »رنج پنهان« 
با اعلام اين خبر در پاسخ به اين پرسش 
كه با توجه به مضمون انقلابي اين سريال، 
زمان پخش آن پس از دهه فجر آس��یبي 
به جذب مخاط��ب نمي زند، توضیح داد: 

اص��لا اين طور نیس��ت. فكر مي كن��م از 12بهمن تا 
12فروردين )روز جمهوري اس��لامي( مي توان سريال 
مناسبتي انقلابي پخش كرد و اصلا لزومي ندارد كه اين 
سريال ها صرفا در ايام دهه فجر و به صورت مناسبتي 
پخش شود بلكه مي تواند در طول سال نیز راهي آنتن 
ش��وند. او همچنین در پاسخ به اين پرسش كه پخش 
نشدن سريال »رنج پنهان« در دهه فجر علت خاصي 
دارد؟ گفت: برخلاف آنچه در برخي از رسانه ها عنوان 
شد براي پخش سريال هیچ مشكلي وجود نداشت و از 
همان ابتدا نیز از سوي شبكه عنوان شد كه در ايام دهه 
فجر س��ريال »ستارخان« و بعد بلافاصله سريال »رنج 

پنهان« پخش مي شود كه همین طور هم 
شد. تصويربرداري سريال »رنج پنهان« به 
كارگرداني بیژن میرباقري و تهیه كنندگي 
رضا ج��ودي پس گذران��دن حدود 2ماه 
پیش تولید در لوكیش��ني در محموديه 
تهران آغاز ش��د. در خلاصه داستان اين 
س��ريال كه در 20 قس��مت 45دقیقه يي 
تولید شده، آمده است: در سال 53 مرگ 
جواني در دانش��گاه، برادر و دوستانش را 
برمي آشوبد. بحران آن سال ها، اختناق فضاي موجود 
و ش��ور جواني، يوسف را وارد بازي پیچیده يي مي كند 
كه اس��لحه و خش��ونت تنها راهكار عملي اوست. كار 
به جايي مي رس��د كه او بايد مخفیانه در ش��هر تهران 
روزگار بگذراند. حال، س��كوت خفته راهكار ديگري را 
پیشنهاد مي كند. بهنام تشكر، قطب الدين صادقي، كاوه 
خداشناس، اتابك نادري، سمیرا حسیني، كريم امیني، 
فرش��ید زارعي فرد، عل��ي غلامي، مهدي س��قا، آزاده 
سديري، سونیا اسماعیلي، علي شجاع، ساناز نیك نام، 
س��تاره توكلي، فرهاد روشن و مهران میرزايي ازجمله 

بازيگران اين سريال تلويزيوني هستند.  

اظهاراتجنجالي»وراي«
والاستريتژورنال:
از  بس��یاري  دي��روز، 
نش��ريات، صفحه اول خود 
را ب��ه اظه��ارات ريی��س  
دادند.  اختصاص  اف بي آي 
وال اس��تريت ژورنال نیز در 
صفحه اول خود نوشت كه 
اظه��ارات ريیس اف بي آي 
در براب��ر اعض��اي كمیته 
اطلاعات��ي س��ناي امريكا، 

سخنان مقامات ارشد كاخ سفید درباره بي اطلاعي از 
سابقه همسرآزاري دس��تیار ارشد ترامپ را زيرسوال 
برد. مقامات كاخ سفید زمان بندي هاي مختلفي را ارائه 
كرده و نمي توانند درباره اين مساله كه پورتر چگونه 
با وجود اين اتهامات تا هفته پیش همچنان در سمت 
خود باقي مانده بود توضیح كاملي بدهند. مقامات كاخ 
سفید مي گويند كه از تمامي جزئیات اتهامات مطرح 
علیه پورتر خبر نداشته و مي خواستند تا پايان يافتن 
تحقیقات، وي همچنان در سمت خود باقي بماند اما 
كريس��توفر وراي، مدير اف بي آي به كمیته اطلاعاتي 
س��نا گفت كه س��ازمان تحت مديريت��ش در مارس 
گذشته گزارش��ي اولیه را در زمینه اين اتهامات ارائه 
كرده بود، همچنین نتیجه تحقیقات كامل در انتهاي 
ماه جولاي تحويل مقامات شد و اطلاعات درخواستي 

بعدي را نیز در ماه نوامبر ارسال كرده است. 

نيويوركتايمز:
در صفح��ه اول اي��ن 
از  گزارش��ي  روزنام��ه، 
روس��یه  دخالت  احتمال 
میان دوره يي  انتخابات  در 
ك��رده  منتش��ر  امري��كا 
اس��ت. طبق اين گزارش، 
اطلاعات��ي  دس��تگاه هاي 
امري��كا اع��لام كردند كه 
ترام��پ  دونال��د  دول��ت 

ريیس جمهوري اي��الات متحده پیش بیني مي كند 
كه روسیه در انتخابات میان دوره يي سال جاري در 
اين كشور مداخله كند. براساس اين گزارش ارزيابي 
سالانه در مورد تهديدهاي جهاني نشان مي دهد كه 
س��رويس هاي امنیتي و اطلاعاتي روسیه به كند و 
كاو در مورد زيرساخت هاي مهم امريكا و متحدانش 
ادام��ه داده و همچن��ان امري��كا، س��ازمان پیمان 
آتلانتیك ش��مالي )ناتو( و هم پیمانان آنها را هدف 
مي گیرند. گفته مي شود كه انتخابات میان دوره يي 
كنگره امريكا در سال 2018، هدف بالقوه عملیات 
نفوذي روس هاس��ت. »دن كاتس« مدير اطلاعات 
ملي امريكا نیز اعلام كرده كه روسیه در سال 2016 

بخش سايبري خود را تقويت كرد. 

تايمز:
اي��ن  اول  صفح��ه 
از  گزارش��ي  روزنام��ه، 
بررسي كمك هاي موسسه 
ش��د.  منتش��ر  آكس��فام 
طبق اين گ��زارش، دولت 
بريتانیا، ديروز به گروه هاي 
كمك رسان اعلام كرد كه 
اگر نتوانند سوءاستفاده هاي 
كارمندانش��ان را كنت��رل 

كنن��د، ديگ��ر از پول و كمك نقدي خبري نیس��ت. 
همچنین، وزير توس��عه بريتانیا قبلا تهديد كرده بود 
كه ديگر به آكسفام كمك هاي دولتي تعلق نمي گیرد 
مگر آنكه حقايق كاملي را درباره آنچه در هايیتي رخ 
داد، ارائه كند. آكسفام حدود 32میلیون پوند از دولت 
انگلیس در س��ال مي گیرد. طبق برخ��ي گزارش ها، 
برخي كارمندان آكسفام در هايیتي پس از زمین لرزه 
2010 در اين كش��ور اقدام به پرداخت پول در ازاي 
خدمات از س��وي روس��پي ها كردند. آكسفام نه اين 
مس��اله را تايید و ن��ه رد كرده اما گفته كه تحقیقات 
داخلي در 2011 اين سوء رفتار جنسي را تايید كرده 
و بابت آن نیز عذرخواهي كرد. اين هش��دار از سوي 
دولت لندن در پي اتهامات سوءاستفاده هاي جنسي 
از س��وي كارمندان خیريه آكسفام در هايیتي مطرح  

شده است. 

كيوسک

ميراثنامهايستگاه

مشتاقانسينمادرصفخريدبليتبرليناله
ص��ف علاقه من��دان جش��نواره فیل��م 
برلین س��اعت ها پیش از ش��روع جشنواره 
برابر س��ینماهاي نمايش دهن��ده فیلم هاي 
جشنواره تش��كیل شده اس��ت. به گزارش 
آسوشیتدپرس، شصت وهشتمین جشنواره 
بین الملل��ي فیل��م برلین امروز پنج ش��نبه، 

درهايش را با نمايش يك فیلم انیمیشن باز مي كند. 
انیمیشن »جزيره سگ ها« ساخته وس اندرسون، دومین انیمیشن استاپ موشن 
از اين كارگردان امريكايي كه داس��تانش در آينده يي نزديك در ژاپن رخ مي دهد، 
آغازگر برلیناله 2018 اس��ت. امسال استیون سودربرگ كارگردان امريكايي نیز با 
فیلمي با عنوان »نامتعادل« كه تمامي با آيفون گرفته ش��ده و كلر فوي بازيگر آن 
اس��ت، در اين جشنواره حضور دارد. اين فیلم در بخش خارج از مسابقه به نمايش 

درمي آيد. 
فیلمي از آلكس پاپ كارگرداني كه ماجراي حمله تروريستي آندرس برويك را 
كه به كشته شدن 6۹ نفر در سال 2011 در نروژ انجامید نیز در جشنواره حضور 
دارد. ايزابل هوپر بازيگر نامدار فرانسوي نیز با درامي به نام »ايوا« ساخته بنويي ژاكو 
به جشنواره مي آيد. امسال 24 فیلم در بخش مسابقه برلیناله به نمايش درمي آيد كه 
1۹ فیلم از آن میان براي دريافت جايزه خرس طلايي و جوايز خرس نقره يي رقابت 
مي كنند. توم تیكور كارگردان 52 ساله آلماني كه پیش تر با فیلم هاي »بهشت« در 
سال 2002 و »بین الملل« در سال 200۹ به عنوان فیلم هاي افتتاحیه در جشنواره 
حضور داشت، امسال رياست داوري اين رقابت ها را برعهده دارد. بخش ويژه برلیناله 
نیز نمايش دهنده 12 فیلم اس��ت كه »كتابفروشي« ساخته ايزابل كوشت فیمساز 
نامدار اسپانیايي از جمله آنها است. »خوك« ساخته ماني حقیقي از ايران از حاضران 
در برلیناله امسال است. به جز »خوك« كه در بخش مسابقه بین الملل حضور دارد، 
س��ه فیلم ديگر ايراني نیز در جش��نواره روي پرده مي روند. از اين میان »دِرس��اژ« 
نخس��تین فیلم سینمايي پويا بادكوبه و »هندي و هرمز« ساخته عباس امیني در 
بخش نس��ل بالاي 14plus( 14( به نمايش درمي آيند. »هجوم« س��اخته شهرام 

مكري نیز در بخش پانوراما ديده خواهد شد. 

»ژئوپارك«طبسثبتجهانيميشود
س��ومین پرونده ژئوپ��ارك جهاني ايران 
براي ثبت در يونس��كو، باز ش��د. »طبس« 
به عنوان سومین ژئوپارك پیشنهادي ايران 

براي ثبت جهاني مطرح شده است. 
وصال يحیي ش��یباني، مدير ژئوپارك و 
نماين��ده معاونت اس��تانداري و فرمانداري 

ويژه طبس در امور جهاني ش��دن ژئوپارك از س��ال 138۹ به همراه س��ه تن از 
دانشجويانش در رشته زمین شناسي، مطالعات اين ژئوپارك را آغاز كرد و از سال 
گذش��ته نیز با اضافه ش��دن ريیس پیشین اداره منابع طبیعي طبس به اين گروه 
كوچك، رس��ما پرونده س��ومین ژئوپارك ايران را براي ثبت جهاني باز كردند. او 
درباره جزئیات آن به ايس��نا گفته است: طرح ژئوپارك طبس از سال گذشته وارد 
فاز اجرايي ش��ده اس��ت كه نخس��ت ثبت ملي آن را كه در سازمان زمین شناسي 
انجام مي شود، پیگیري مي كنیم و سپس جهاني شدن آن را محقق خواهیم كرد. 
مدي��ر ژئوپارك طبس درباره بازه زماني اجراي اس��تانداردها در اين منطقه، 
اظهار كرد: برنامه نخست آموزش دبستان ها، دبیرستاني ها و معلمان است. پس 
از آن كارگاه هايي براي مس��وولان و مردم محلي برگزار مي ش��ود تا ژئوپارك را 
درك كنند تا ابتداي سال آينده اقدامات اجرايي را براي ثبت ملي انجام دهیم 
و س��پس ثبت جهاني را پیگیري كنیم. او افزود: متاس��فانه برخي مس��وولان با 
ژئوپارك آش��نا نیس��تند، برخي از آنها نیز رس��ما اعلام كردند؛ ژئوپارك ترويج 

نوعي بي فرهنگي است. 
ش��یباني درباره علت ترويج اين ديدگاه در بین مس��وولان، گفت: اداره میراث 
فرهنگي و گردشگري بايد همفكري بهتري داشته باشد، اما تاكنون كمرنگ بوده 
است. در تاسوعا و عاشورا گروهي از مسافران شادي كرده بودند كه برخي مسوولان 
آن گردش��گري ناس��الم را به ژئوپارك ارتباط دادند، درحالي كه جذب گردش��گر 
بخش��ي از فعالیت هاي ژئوپارك است و با آن فعالیت هاي ناسالم ارتباطي ندارد. از 
طرفي برخي گمان مي كنند چون نام يونسكو وسط است حتما موضوعات ديگري 
مطرح اس��ت. او اظهار كرد: متاس��فانه هنوز ژئوپارك براي مسوولان محلي هضم 
نشده، ما مي خواهیم آنها و مردم محلي ديد روشني نسبت به ژئوپارك پیدا كنند. 

تاريخنگاري

تعقيبقضايينخستوزير
بیست وشش��م بهمن 1326، علي س��هیلي نخس��ت وزير، به اته��ام دخالت در 
انتخابات دوره چهاردهم مجلس ش��وراي ملي مورد تعقیب قضايي قرار گرفت. او 

تنها نخست وزيري بود كه در ديوان عالي كشور محاكمه شد. 
انتخابات دوره چهاردهم كه از آزاد ترين انتخابات پس از مش��روطیت بود، در 
دوران نخس��ت وزيري سهیلي برگزار ش��د اما بعد از افتتاح مجلس، علیه او اعلام 
جرم كردند و اسنادي مبني بر دخالت دولت در انتخابات انتشار يافت كه براساس 

آن كار به محاكمه سهیلي و تدين وزير كشور كشید. 
با وجود اعلام ملغي ش��دن حكومت نظامي ازس��وي س��هیلي، انتخابات دوره 

چهاردهم همزمان با حكومت نظامي انجام شد. 
س��یدمهدي ف��رخ نماين��ده زابل ك��ه در كابینه اول س��هیلي وزير كش��ور و 
خواربار بود، علیه نخس��ت وزير و وزير كشور اعلام جرم كرد. دخالت در انتخابات 
آذربايجان، ش��هرضا، بندرعباس، آباده و جهرم، سرقت قسمتي از ابزار ساختماني 
وزارت خارجه به مبلغ 27هزار ريال، توقیف روزنامه ها و جرايد، باز شدن جامه دان 
محتوي جواهرات در مصر، ارس��ال 800هزار دلار وجه از طريق بانك ملي ايران 
به خارج و تندروي هاي شديد در امر حكومت نظامي از جمله اتهاماتي بود كه در 
اين ادعانامه علیه سهیلي مطرح شد. دوره چهاردهم مجلس، ششم اسفند 1322 
با سخنراني شاه افتتاح شد. محمد مصدق كه نماينده اول تهران بود، از سوي شاه 
با پیشنهاد نخست وزيري روبه رو شد؛ ولي آن را مشروط به اصلاح نظام انتخاباتي 

كرد كه از طرف ش��اه پذيرفته نشد. مصدق با اعتبارنامه سید ضیاء مخالفت كرد، 
اما نمايندگان اعتبارنامه او را تصويب كردند. 

سهیلي در نهايت از همه اتهامات مطرح شده تبرئه شد اما اين نخستین بار بود 
كه شكايت از نخست وزيري كه مورد تايید شاه نیز بود، برگزار مي شد. 


	01
	02
	03
	04
	05
	06
	07
	08
	09
	10
	11
	12
	13
	14
	15
	16

